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Životopis kronikáře Václav Hejla. 
 

Václav Hejl se narodil 2. listopadu 1904 ve Výprachticích, kde též 

vychodil školu obecnou a měšťanskou. Po ukončení školní docházky vyučil  

se v roce 1921 kovářem a podkovářem. Do nástupu základní vojenské služby 

pracoval se svým otcem v kovárně. V r. 1924 nastoupil k ženijnímu pluku 

v Bratislavě. Po ukončení vojenské služby v r. 1926 vrátil se ke svému řemeslu. 

Stal se členem has. sboru. V r. 1944 v dubnu vstoupil do partyzánského odboje 

proti okupantům a vrátil se po osvobození v květnu 1945. Byl zvolen předsedou 

MNV ve Výprachticích. Na podzim téhož roku odstěhoval se s rodinou  

do Žichlínka, kde opět kovařil. V pozdějších letech stal se členem MNV, SČSP  

a KSČ. v r. 1953 vstoupil do JZD. 

 V r. 1957 onemocněl a v důsledku pracovní neschopnosti byl požádán 

MNV, aby pracoval na obecní kronice. Ujal se této práce v r. 1958 a přes 

veškeré potíže dovedl kroniku až do r. 1959. 

 19. února 1960 po dlouhé a těžké nemoci zemřel. 
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Zdejší krajina dříve než byla osídlena, byla součástí hvozdu mezi Čechami 

a Moravou. Těmito pohraničními lesy vedly spojovací cesty,  

které byly chráněny hrady a tvrzemi stavěnými na vhodných místech  

při řekách, močálech, nebo na vyvýšených místech. 

Jedna taková spojovací cesta vedla údolím od Zábřehu na Moravě 

kotlinou Třebovskou dále do Čech. V jižní části nynější obce Žichlínek  

při pravém břehu říčky Sázavy stávala na navezeném 8 m vysokém valu tvrz 

Žabinec, později po osídlení kraje německými osadníky zvaná Krotenflur.  

Tato tvrz měla za účel chránit pohraniční cestu. Tvrz chráněná z jedné strany 

říčkou Sázavou, ze tří stran bažinami a neproniknutelným lesem, byla opevněna 

silnými valy a dvojitým vodním příkopem. Přístup do tvrze ze strany pralesa  

byl uzavřen padacím mostem. 

Za vlády Přemysla Otakara II při soustavném osidlování Čech, byla i naše 

krajina v 1. polovině 13. stol. svěřena Oldřichu z Drnholce a Heřmanu z Ostěchu 

k osídlení. V té době byla v majetku královské komory. 

V r. 1286 dostal v užívání krajinu Záviš z Falkenštejnu v odměnu za potření 

loupežného rytíře Borše z Krasíkova, kterému za trest nechal useknout palec 

pravé ruky. 

Po spiknutí proti králi Václavovi II v r. 1289 byl Záviš pod hradem Hluboká 

sťat prknem a majetek zdejší přešel opět do držení královské komory. 

V r. 1304 daroval král Václav II panství Lanšpersko-lanškrounské klášteru 

Zbraslavskému. K tomuto panství patřila zdejší tvrz uváděná již pod jménem 

Krotenflur s přilehlými dvorci a vesnicemi.  

V darovací listině jest uvedena naše obec latinským názvem Sichlings 

Ville a naproti tvrzi stojící dvorec (v místech nynější rychty) uveden jménem 

Giršlavský. 

R. 1356 směnil klášter Zbraslavský s nově vytvořeným biskupstvím 

litomyšlským zdejší majetek za panství blíže Prahy. Učinil tak proto, že kraj ovládli 

loupeživý rytíři. Byli to zejména Haiman z Dubé, Ješek ze Šilperka, Petr z Písečné 

a Oldřich z Brandýsa, kteří utiskovali a olupovali obyvatelstvo tak, že utrpení lidu 

bylo nesmírné, jak doslovně píše opat Petr v klášterní kronice. Klášter svěřil 

správu kraje Jindřichovi z Lípy. Ten si však výtěžek ponechával pro sebe  

a klášteru nic neodváděl. 

V r. 1365 byla Janem biskupem litomyšlským udělena dědičná rychta 

v Žichlínku Otovi z Lapide. 

V r. 1368 stal se biskupem litomyšlským Petr Jelito, rodák z Dolního 

Třešňovce, který byl kraji velmi nakloněn. Zřídil v Lanškrouně klášter a při něm 

špitál (starobinec) pro 6 lidí a daroval klášteru tvrz Krotenflur, dvůr Giršlavský, 

obec Žichlínek, obec Voglsdorf a dvůr Houževec. Klášter byl vedle kostela  

sv. Máří Magdaleny. Později daroval Vratislav z Pernštejna klášteru 3 lány polí  

od Lanškrouna po hranice lubnické mezi obcemi Sázavou a Žichlínkem,  
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které jsou dosud jmenovány špitálské pole. Za válek husitských byl klášter 

zbořen, mnichové uprchli a tvrz Krotenflur byla opět sídlem loupežného rytíře, 

kterého r. 1438 Vilém Kostka z Postupic potřel a tvrz nově vybudoval. 

V době husitské byli správci kraje Jeník z Mečkova, Jan Městecký 

z Opočna a Bohuslav z Kostěnic.  

Roku 1451 koupil panství Zdeněk Kostka z Postupic. Za jeho držení  

má panství a město Lanškroun českou správu, kterou potvrdil král  

Jiří z Poděbradský dosud zachovaným pergamenem uloženým v museu 

lanškrounském z r. 1454. V této době šíří se v kraji náboženství pod obojí  

a českobratrské i mezi německým obyvatelstvem 1). 

Poněvadž poslední držitel z rodu Kostků neměl mužských potomků  

(měl jen dcery Annu a Markétu), převzal po jeho smrti správu panství  

Jan z Pernštejna v r. 1534. 

Později, když vzali si synové Vratislav a Zdeněk z Pernštejna dcery  

po Kostkovi z Postupic za manželky, přešlo panství do držení tohoto rodu.  

V této době jest zaznamenám rozkvět kraje, hlavně města Lanškrouna, 

které obdrželo mnohé výsady jako: volné nakládání s majetkem, právo vařiti 

pivo, volný lov a rybolov, právo týdenních a výročních trhů a sklad soli. 

V Žichlínku byla zřízena v r. 1541 valcha a bělidlo prádla – plátna. 

R. 1561 byla koupena erbovní rychta v Žichlínku rodinou Viktorinů. 

R. 1579 zakázal Vratislav z Pernštejna vyznání českobratrské a jeho sbor 

v Lanškrouně dal rozbořit. 

R. 1588 prodali Pernštejnové panství se vším příslušenstvím Adamu 

Herzánovi z Harasova a na Skalce, který byl jeho držitelem do r. 1622. Herzán 

opravil opuštěný klášter na vlastní zámek a opatřil jej nad vstupní branou erby 

svým a své manželky. Tento šlechtic byl velký lakomec a vydřiduch. Stálím 

zvyšováním robot, platů a odjímáním práv a výsad daných Pernštejny, podnítil 

poddané ke vzpouře proti vrchnosti tak, že jeho sídlo v Lanškrouně oblehli a 7x 

šturmem na něj hnali, jak si stěžoval císaři Rudolfovi II. V této stížnosti uvádí 

sedláky z Lanškrouna, Lukové, Žichlínka a Sázavy. (Dochovaný pergamen 

v museu lanškrounském). 

Vzbouření bylo potřeno a poddaní, kteří hájili své právo u královské 

soudní komory v Praze, svůj spor jako obvykle prohráli. Deputace poddaných 

musila se zavázati „pod ztrátou hrdel a statků, že budou své vrchnosti poslušni 

a roboty pokorně vykonávati“. 

Adama Herzána, kterého znali čeští stavové, že je velmi zámožný  

a lakomí, donutili svým komisařem v doprovodu 200 rejtarů, k půjčce v částce 

183 000 kop grošů, na odboj proti císaři Ferdinandovi. 

 
1) R. 1507 přenesena správa panství z Lanšperka do Lanškrouna. 
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Adam Herzán na to r. 1619 zemřel a jeho synové Zdislav Vilém a Jan  

ze strachu před konfiskací prodali panství Karlu Lichtensteinovi za 138 000 

míšenských grošů dne 7. července 1622. 

Karel Lichtenstein za 30leté války obklopil se smečkou vyděračů  

a důstojníků, kteří sužovali obyvatelstvo tak, že žilo ve strašných poměrech. 

Lanškroun s přilehlými vesnicemi utrpěl mnoho drancováním a loupežemi 

vojsk císařských i švédských. Obyvatelstvo bylo vyvražděno a krajina pustla. 

V této době došlo i na Lanškrounsku k ostrým opatřením proti 

nekatolíkům. Souběžně s pokatoličtěním docházelo i k poněmčování. 

Poddaní, sužování robotami, procházejícími vojsky a násilnou reformací, 

opouštěli usedlosti a utíkali za hranice, hlavně do Pruska a Saska. Česká správa 

města Lanškrouna udržela se do r. 1683, kdy byla zavedena správa německá. 

Působením jesuity Mateřovkého došlo k úplnému pokatoličtění obyvatelstva. 

Lichtenstein všechny nekatolíky z Lanškrounska vyhnal. 

V Žichlínku byla švédskými vojsky gen. Banéra vypálena tvrz Krotenflur  

a 7 hospodářských usedlostí.  

Dle rolle z r. 1654 bylo v této době v Žichlínku 32 selských usedlostí,  

4 chalupníci, 10 zahradníků, ale jen 119 obyvatel. Mnoho uvedených jmen  

je zřejmě násilně poněmčeno, u jmen ženských je česká koncovka: kupř. 

Barbara Marežová, Anna Paulerová, Justína Mauznerová apod. R. 1682 došlo 

k novému osídlení německým obyvatelstvem ze Slezska a Hanoverska v sev. 

Německu. Vrchnost nutila chalupníky a zahradníky, aby se ujali selských 

usedlostí, ale nikdo kvůli robotám o tato nestál. 

Mezi lidem šířeny a udržovány různé pověry a historky o strašidlech, aby 

byl zlomen jejich odpor. Bída doháněla lid k pytláctví a rybáctví i přes kruté 

tresty v případě dopadení. Useknutí ruky, oběšení byly běžné (obvyklé) tresty. 

Zastřelení, nebo ubití lesním personálem bylo úplně beztrestné. 

Tato a pzdější doba je velkou obžalobou nemožného  

a vykořisťovatelského feudálního režimu, útisku a temna. 

R. 1737 byli ubytováni v Žichlínku a okolí podivní vojáci zvaní Muskovitz 

Erazen. Divokého zjevu a chování, velice odolní. Jedli s oblibou cibuli, česnek 

a různé trávy, kouřili mnoho tabáku a pili velké množství kořalky. Sužovali hrozně 

obyvatelstvo. Odešli na jaře r. 1738 s německou armádou. 

R. 1757 za války o Slezsko mezi Rakouskem a Ruskem, ležela vojska gen. 

Laudona 10 dní v Žichlínku. 

R. 1770 provedeno číslování domů. 

R. 1771 – 2 byla velká drahota a hlad a z toho vznikaly různé nemoci. 

Měřice žita (asi 45 kg) stála 6 zlatých, měřice pšenice 9 zlatých. R 1790 vydal 

císař Josef II robotní patent. Tím zrušeno nevolnictví, z roboty bylo možno  

se vykoupit, platit naturáliemi nebo penězi. 

 

klbou
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Ceny obilí: r. 1812 za 1 měřici 13 zl.  r. 1813  4 zl. 

  r. 1814  9 zl.  r. 1815  11 zl. 

  r. 1816  8 zl.  r. 1817  25 zl. 

r. 1818  5 zl.  r. 1819  3 zl. 

R. 1837 – 39 byla postavena silnice z Lanškrouna do Mor. Třebové vedoucí 

přes Žichlínek. V obci byli postaveny 4 mosty. 

R. 1843 – 45 byla postavena jednokolejná dráha z Prahy do Olomouce. 

V Žichlínku postaveno nádraží. (Pod nádražím směrem ke Krasíkovu  

byly na rozhraní Čech a Moravy po stranách trati postaveny 2 ozdobné věže  

a slavobrána. Nádraží r. 1924 vyhořelo a byla postavena budova nová 

v nynějším stavu). 

Na stavbu trati a mostu přes Sázavu použito bylo stavebního materiálu 

ze zřícenin tvrze Krotenflur, čímž poslední zbytky tvrze zmizely. Nalezené hroty 

kopí, šípů a 1 sekera odevzdány do musea v Lanškrouně. Slavnostního otevření 

dráhy se zúčastnily se zástupci císařského dvora, duchovenstva, místodržící 

český a zástupci českých měst.  

R. 1848 zrušena byla robota, čímž se rolníkům velice ulevilo. Nastává nová 

doba, poměry zvlášť na venkově se rychle lepší.  

Zřízeny okresní hejtmanství a volená správa obcí. Dědičné a j. rychty jsou 

zrušeny. R. 1852 byly stanoveny hranice pozemků mezi Žichlínkem – Lubníkem, 

Tatenicí, Krasíkovem a Rychnovem. 

V této a pozdější době vznikají manufaktury (první továrny) a velké 

zemědělské usedlosti, kde po vzoru dřívějších pánů (šlechty) jsou dělníci  

a čeládka nuceni k 12 – 16 hod. práce denně, velmi často za mzdy 

nedostačující na nejnutnější životní potřeby. 

Mnoho dělníků odchází do sousedního Německa, kde jsou pracovní 

podmínky příznivější a odměna za práci vyšší. Nastává rychlé pronikání 

kapitalismu, který ovládá postupně veškeré podnikání a průmyslovou výrobu. 

R. 1866 válka Rakouska s Ruskem přetáhla i naším krajem a vesnicí.  

Nad společným hrobem v Lanškrouně u kostela sv. Máří Magdaleny jest 

památník se jmény padlých vojáků. 

Od r. 1866 do r. 1914 vzkvétá zemědělství tak, že lze mluvit o trvalém 

zlepšení, což projevuje se novými stavbami, různým zlepšením práce  

a strojovým zařízením. 
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RYCHTA 
  

Za feudálního zřízení byly vykonavately panských rozkazů na vsi rychty. 

Byly to větší selské usedlosti, zpravidla dědičné, a měly za svůj výkon různé 

výhody a práva. Rychtáři nemuseli robotovati na panském, ale byli povinni 

udržovati různá řemesla, obvykle: hospodu, kováře, koláře a mlýn. Stará 

původní Žichlínská rychta, vznikla při osídlení obce, ležela naproti nynějšímu 

kostelu a byla postavena ze dřeva. První známí rychtář, jmenovaný litomyšlským 

biskupem Janem II, byl Ota Lapide r 1365. 

V r. 1561 koupil tuto rychtu Jan Viktorin. V držení tohoto rodu byla rychta 

do r. 1885. 

Roku 1624 vyměnil Lichtenstein tuto rychtu s pozemky za dvůr Hiršlavský. 

Z pozemků této původní rychty, ke kterým připojil pozemky 4 statků, 

utvořil dvůr. 

Dřívější dvůr Hiršlavský, jako rychta, r. 1668 vyhořel do základů a byl v témž 

roce znovu vystavěn. 

Žichlínská rychta měla právo honu a rybolovu, Musila však udržovat 

kovárnu, hospodu a mlýn. Byla povinna vyslati 2 pěší a 2 jízdné pacholky, 

kdykoliv to vrchnost potřebovala. Na rychtě do r. 1848 robotovali sedláci  

z č. 56, 65, 97 a 1 chalupník z č. 114 jako na panském dvoře. 

Roku 1878 vyhořela rychta opět a byla postavena zděná v nynějším 

rozsahu. 

Poslední Viktorin rychtu rozparceloval mezi 15 rolníků. Zbytek pozemků, 

20 ha orné půdy a 8 ha luk, prodal r. 1885 J. Kreucigrovi. Rodina Kreucigerů 

hospodařila zde do r. 1919, kdy rychtu pronajali Adolfu Vrbanovi, který zde byl 

do r. 1931. Od r. 1931 do května r. 1945 byl nájemcem E. Lerch. 
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DVŮR 
  

 Dvůr, zřízený r. 1304 nazýval se Giršlavský (Jiršlavský, Hyršlavský), ležel 

v kotlině v místech nynější rychty a příslušel k hradu Krotenfůru (Žabinec). Tento 

dvůr byl směněn r. 1624 za původní rychtu a připojením 4 statků byl utvořen 

dvůr o výměře přes 200 ha. 

 Stará rychta byla v r. 1702 zbořena (dle jiné verze vyhořela) a postaven 

dvůr nynějšího rozsahu. 

 Lichtensteinové hospodařili na tomto dvoře do r. 1854. 

 Nařídili robotní povinnost tak že: 

• 25 sedláků robotovalo 2 potahy 3 – 4 dny v týdnu 

• 4 sedláci robotovali 1 – 3 dny v týdnu 

• 3 chalupníci robotovali ruční prací 2,5 dne v týdnu 

• 26 zahradníků robotovali ruční prací 1 den v týdnu 

Mimo to robotovali na lukách sedláci a ostatní zemědělci z vesnic: 

Výprachtic, Heřmanic, Čermné a Nepomuku při sklizni sena a otavy. 

Krátce po zrušení roboty pronajala Lichtensteinská správa dvůr různým 

zájemcům. Prvním pachtýřem byl Jiří Smejkal, později Mohelnická cukrovar. 

Společnost. V r. 1926 byl dvůr Pozemkovým úřadem konfiskován a r. 1927 

rozparcelován. 
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ŠKOLA 
  

První škola byla zřízena r. 1664. Dřevěná budova stála v zahradě před 

kostelem. Roku 1795 byla malá nevyhovující budova zbořena, a postavena  

na témž místě přízemní budova zděná. Později byla budova zvýšena  

o 1 poschodí. Stojí v tomto stavu dosud a je používána za kancelář MNV, JZD, 

záložny a klubovny ČSM. Do r. 1859 byla škola lokální, později změněna na školu 

triviální a farní. 

R. 1908 – 9 byla postavena nynější budova školy na místě zbořeného 

statku č. 65 koupeného od J. Süsse. Náklady na tuto budovu byly 70 000 K. 
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KOSTEL 
  

Původní kostel se připomíná již v roce 1380 v místech nynějšího domu  

čp. 125 (Ant. Haas).  

Za válek husitských byl zbořen. 

V r. 1678 byl postaven kostel dřevěný se zděnou věží – v místě nynějšího 

kostela. Byl spravován farou v Lanškrouně. 

R. 1725 byl postaven italským stavitelem Antonios de Sala na témž místě 

kostel zděný, který stojí dosud. 

Na věži jsou 2 zvony, první z r. 1465 s českým nápisem od mistra Petra 

z Vys. Mýta, druhý z r. 1532 s renesančním latinským nápisem. Dva zvony  

z r. 1506 a 1810 byly odevzdány v 1. světové válce. 

Zvony, které jsou zde nyní a které byly odebrané ve 2. světové válce,  

byly takřka náhodou po válce objeveny ve skladu v Hamburku v Německu  

a dovezeny zpět. 

Původní obrazy a malba kostela byla od Jana Umloufa z Kyšperka. 

Monstrance a kalich jsou z 1. polov. 18 století. 

Hodiny na věži pořízené r. 1777 byly r. 1907 opravené, ale pro sešlost byly 

vyměněny r. 1926 za nové. Poněvadž Lichtenstein, jehož rodový erb dosud nad 

hlavním vchodem do kostela visí, jako patron kostela ničím na pořízení nových 

hodin nepřispěl, nebyl na stranu věže obrácené ke dvoru dán ciferník. 

Hřbitov jest pořízen kolem kostela r. 1769. Dříve byl hřbitov při děkanském 

kostele v Lanškrouně.  

Při stavbě silnice r 1843 bylo řečiště Sázavy změněno do nynějšího stavu 

a tím byl hřbitov značně zmenšen. Památné jsou náhrobky rodiny Viktorinů  

a náhrobní kámen evangelického kněze vpravo od postranního vchodu  

do kostela. 

Budova fary postavena r. 1769. Podléhala však faře v Lanškrouně. Prvním 

zdejším farářem byl jmenován r 1859 Ant. Kukula.  

Fara dostala k používání lánek polí při staré veřejné cestě do Lukové  

a louku na Krotenfluru mimo zahradu při farní budově. 
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26. července 1914 vypovědělo Rakousko Srbsku válku. Za zmínku si vzalo, 

že srbští příslušníci spáchali atentát na rakouského následníka trůnu Ferdinanda 

a jeho manželku Žofii, a kteří byli v Sarajevu v Bosně zastřeleni. Postupně 

vypovídali si navzájem válku všechny evropském a mnohé asijské státy. Válka 

nabyla ohromných rozměrů a trvala do 1. listopadu 1918. 

Ze Žichlínka narukovalo během této války 174 mužů, padlo a zemřelo 33 

mužů, raněno 31 muž, zajato 12 mužů.  

Za této války vypukla r 1917 v Rusku revoluce, car byl svržen a po těžkých 

vnitřních bojích s kontrarevolucionáři a zahraničními interventy prohlášen Svaz 

sovětských socialistických republik. Zahraniční Češi a zajatci vytvořili vlastní 

vojenské jednotky zvané legionáři. Tyto jednotky utvořili v Rusku, Francii, Itálii  

a Americe. Za vedení prof. T. G. Masaryka, Eduarda Beneše a M. R. Štefanika 

bojovali proti Rakousku a Německu. Účel jejich boje byl osvobodit slovanské 

národy v Rakousku a zřídit samostatný stát. 

Dne 28. října 1918 prohlášena byla Československá republika. Mimo to 

prohlásili svoji samostatnost Poláci, Maďaři a Jugoslávie. Zbytek Rakousko – 

uherské říše, Rakousy a alpské země, utvořili republiku Rakouskou. 

 Po vzniku ČSR vyhlásili Němci v Čechách samostatnou provincii. 

„Deutschböhmen“ se sídlem v Liberci. Hlavním zástupcem  

byl Dr. Pachner a H. J. Lodgman von Auen. Za lanškrounský okres  

byl delegátem Wilhelm Meixner, rychtář z Albrechtic. Němci v Čechách 

neuznávali ČSR a považovali její trvání za dočasné. Jednotlivá německá města 

musila býti obsazena vojskem přijíždějícím z fronty a německé posádky 

odzbrojeny. 

Prvním presidentem republiky zvolen odbojový pracovník prof. Tomáš G. 

Masaryk. 

V únoru 1919 provedeno kolkování papírových peněz. 

V Žichlínku bylo ke kolkování předloženo 292 000 Kč. 

R. 1927 byl zkonfiskovaný Lichtensteinský dvůr rozparcelován  

a pozemkovým úřadem přidělen 6 ti českým kolonistům: Janu Křivohlávkovi 

z Bystrce, Janu Coufalovi z Dolní Čermné, Frant. Švobovi z Hoštejna, Fr. Motlovi 

z Nepomuku, Jar. Vaníčkovi z Bystrce a Josefu Sibrtovi ze Slavonína. Toto čeští 

kolonisté dostali přiděleno …… ha půdy, místní Němci v drobných přídělech 68, 

79 ha půdy. Josef Síbrt později svůj příděl předal Vojtěchu Vičarovi. 

V r. 1927 byla též provedena elektrifikace obce. 

V tomtéž roce zřízena pro děti kolonistů česká škola. V r. 1934  

byla postavena nová budova české školy. Stavebníky byli Jan Coufal, Fr. Motl 

a Vojtěch Vičar. 

Dne 18. 12. 1935 po odstoupení presidenta republiky zvolen Edvard Beneš 

druhým presidentem. 

Dne 14. 9. 1937 zemřel bývalí president T. G. Masaryk. 
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V r. 1933 dochází v sousedním Německu k politickému zvratu a k moci  

se dostává nacionálně socialistická německá strana. 

Jejím představitelem stal se pomocí intrik domácích i zahraničních 

průmyslníků a kapitalistů Adolf Hitler. Později po smrti presidenta Hindemburka 

prohlásil se Hitler kancléřem a vůdcem třetí říše. 

Formují se stranické ozbrojené skupiny SA a SS, které terorisují 

obyvatelstvo, hlavně Židy a politické odpůrce. 

Vytahuje se na světlo starý německý plán „Drang nach Osten“ žádající 

rozšíření území říše na východ.  

Zapalují říšský sněm a obviňují z tohoto činu politické odpůrce, hlavně 

komunisty. Inscenují velkolepý soudní proces, kde obžalovaný Dimitrov, 

bulharský státní příslušník a komunista, vyvrátil jejich obžalobu a dokázal svým 

žalobcům, že oni sami jsou skutečnými viníky. 

Události v Německu nezůstali bez odezvy i pro Němce v ČSR. Zakládají 

stranu „Sudetendeutsche Partei“, která rychle roste a klade vládě ČSR své 

požadavky. Slabostí a ústupky našich vedoucích politických stran a vlády, 

požadavky Němců se stupňují. V březnu 1938 dochází k násilnému připojení 

Rakouska k třetí říši. 

Události vyvrcholují tak, že v květnu 1938 jsou ohroženy naše státní 

hranice a musí být obsazeny vojskem. Znovu 14. září 1938 jsou hranice obsazeny 

a dne 21. září jest vyhlášena částečná mobilizace. Za Hitlerem do Mnichova 

přijíždějí státníci – Anglie – Chamberlain a Francie Daladier – a kladou čs. vládě 

ultimátum, aby postoupila Německu pohraniční území. Vládě ČSR nebylo 

dovoleno do jednání mluvit. Nabízenou pomoc Sovětského svazu však naše 

vláda odmítla. Státníci Anglie a Francie, naši dosavadní spojenci, jsou šťastní, 

že zachránili mír. 

Mnichovským diktátem donuceno, musilo čs. Vojsko opustit hranice  

a vydat území i s českým obyvatelstvem Německu. Toto území bylo nazváno 

„Sudetengau“ a obsazeno 10. října něm. vojskem. Německé obyvatelstvo bylo 

z počátku nadšeno, ale brzy po zavedení něm. pořádku poznalo tvrdou ruku 

„Třetí říše“. 

President Beneš odjíždí za hranice a dalším presidentem zvolen  

Dr. E. Hácha. Anglie a Francie zaručuje znovu nedotknutelnost nových hranic. 

Avšak již 15. března 1939 Němci obsazují celé území a po odtržení Slovenska 

zřizují na území Čech a Moravy protektorát. 

Slovácí prohlašují samostatný stát a jeho presidentem stává se Josef Tiszo. 

Choutky vůdce Hitlera po těchto úspěších nebraly mezí. Postupně 

obsazovali něm. armády Dánsko, Norsko, po krátké odporu porazily Polsko, 

zabraly Belgii, Holandsko, Francii. Jugoslávii, Řecko a Bulharsko. Maďarsko  

a Rumunsko stalo se raději dobrovolným spojencem říše.  
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S úžasnými zásobami válečného materiálu ukořistěnými v obsazených 

státech a téměř celou Evropou zapřaženou do svého průmyslu, vtrhli 21. června 

1941 bez vyhlášení války do SSSR, kde z počátku v důsledku svých pátých kolon 

a slibů Ukrajině měli velké válečné úspěchy. Ku konci r. 1942 stály něm. armády 

před Leningradem, Moskvou a Stalingradem, ovládly Černé moře  

a část Kavkazu a cítily se pány situace. 

V obsazených zemích zavedli Němci svůj pořádek. Zavládlo temno, horší 

než po Bílé Hoře. Vysoké školy byly zavřené, studenti pozatýkání a bez soudu 

popravováni, nebo zavlečeni do koncentračních táborů. 

Nastaly dny nepředstavitelné hrůzy, nikdo si nebyl jist životem. 

Organisační a političtí pracovníci byli šmahem likvidování bez soudu  

jen pro pouhé podezření z nepřátelského smýšlení proti říši. 

Proti této fašistické zvůli a zrádné buržoazii zdvihá se ve všech zemích 

vlna nenávisti pracujících a odporu utlačovaných národů. 

Na místa zatčených ochotně nastupovali další pracovníci, ač věděli,  

že v případě prozrazení musí očekávat jen nejkrutější muka a smrt.  

V Čechách byly jen pro pouhé podezření vypáleny vesnice Lidice  

a Ležáky, dospělí občané postříleni a ženy a děti zavlečeny. Na Ukrajině česká 

vesnice Malín, kde ženy a děti zavřeli do kostela a tento zapálili, ve Francii 

městečko Oradour a mnoho jiných. 

V koncentračních táborech byl výkvět národa hnán po tisících  

do plynových komor.  

Přes to všechno náš lid bez rozmýšlení ukrýval a podporoval ilegální 

pracovníky, zásoboval a informoval partyzánské oddíly a odvahou,  

která neznala překážek a hranic. Sabotážemi v průmyslu a dopravě škodil náš 

lid, jak jen bylo při veškerém nebezpečí možno. 

29. 8. 1944 vypuklo na Slovensku povstání. Partyzánské bojůvky a oddíly 

poutaly na sebe velké síly tolik potřebné na frontě. Rudá armáda za úžasného 

vypětí všeho obyvatelstva SSSR sbírala a přeskupovala své síly a ohromnými 

obchvaty před Moskvou a Stalingradem německé armády zlikvidovala a zadní 

voje obrátila na útěk. Československé oddíly vojenské tvořily se v Anglii,  

kde hlavně čs. letci nasazováni do nejtěžších bojů, působily Němcům těžké 

ztráty. 

V SSSR utvořily se samostatný čs. Armádní sbor pod vedením pluk. 

Svobody, který se v bojích u Sokolova, dobytím Kyjeva, boji o Duklu a Ostravu 

vyznamenal tak. Že dosáhl nejvyšších vyznamenání a poct. 

Rudá armáda na frontě od moře Severního až po Středozemní hnala  

a rozbíjela německý odpor a osvobozovala jeden stát za druhým.  

6. 10. 1944 dobyta Dukla. 

V boji padlo 17 000 sovětských a 4 000 čs. vojáků.  

Na hranicích vztyčena čsl. vlajka.  
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Bojovníkům 
Vám, kteří jste nedošli na cestě cti, patří největší dík, první jste vyšli 

na společnou cestu a první jste platili bolestnou daň novému zítřku, v němž 

jste chtěli žít. 

Vám, kteří poznali, co je to být smrtelně raněni, uprostřed dění 

bezmocně vyčkávat poslední dech, poslední před smrtí, již jste šli vstříc. 

Vám, kteří jste zemřeli, patří náš dík, vzor vašich životů nesli jsme 

v srdcích, ve vašem jménu jsme vedli svůj boj a do výši opět jsme zvedli váš 

štít. 

         Milena Bláhová 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

Konečně nadešel slavný květen 1945, kdy Rudá armáda dobyla Berlín  

a spěchala pomoc ohrožené vzbouřivší se Praze, kde Němci ještě zle řádili.  

Němci na útěku před Rudou armádou ničili výzbroj, zapalovali tanky  

a auta a zatarasovali silnice a dráhy. Na žichlínských lukách tábořící celý 

armádní sbor vdal se i s hudbou předním hlídkám Rudé armády. 

A tu už začíná kronika nové doby, doby budování a šťastného života celé 

naší země. 



 

15 

 

1945 
 9. květen 1945 zůstane pro nás jistě trvale největším svátkem. 

 Rudá armáda, která nesla největší tíhu bojů, společně s armádou 

západních mocností donutila německé armády k bezpodmínečné kapitulaci. 

 Snahou německých oddílů bylo dosáhnout západní armády,  

které se bez boje vzdávali, jen aby unikli Rudé armádě. 

 Vůdce něm. národa A. Hitler se za bojů o Berlín se svojí družkou Evou 

Braunovou zastřelil a jejich těla byla spálena. 

Po osvobození Košic sešli se zde zástupci Čechů a Slováků, ustavili prozatímní 

vládu a vyhlásili Košický vládní program. 

 Presidentem republiky zvolen Dr. Ed. Beneš, předsedou vlády Klement 

Gottwald. 

 Košický program vyhlásil znárodnění těžkého průmyslu, peněžnictví  

a konfiskaci majetku Němců, jejich přisluhovačů a zrádců národa. 

Představiteli lidu a zástupci státní moci byly ustanoveny Národní výbory, 

do německých měst a obcí dosazeni komisaři jako zástupci státní správy. 

Lid s nepopsatelným nadšením a radostí vítal a hostil oddíly Rudé armády 

– osvoboditelky. 

Národní výbory převzali okamžitě veškeré úřady a započalo  

se s zajištěním těžkého průmyslu, bank a majetků Němců a zrádců.  

V naší obci byl jmenován komisařem Josef Švob, syn kolonisty ze dvora. 

Za přítomnosti menšího oddílu Rudé armády a vojínů čs. 30. pěšího pluku 

přikročeno k odsunu německého obyvatelstva. Odsun byl rozvržen do několika 

etap dle toho, jak přicházeli čeští národní správcové, kteří osidlovali prázdné 

usedlosti. 

Bývalí kolonisté ze dvora ujali se znovu svých usedlostí, mimo Jar. Vaníčka 

z č. 128, který převzal usedlost v Lukové. 
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ČESKÁ ŠKOLA: Budova školy, značně poškozená ubytovaným vojskem, 

byla opravena, vymalována a okna zasklena. 

Prvním správcem školy byl jmenován Bohumil Macek, který má hlavní 

zásluhy na opravě školní budovy a jejím zařízení. Noví osídlenci ochotně prací 

a peněžitou sbírkou v obnosu asi 20 000 Kč. přispěli na opravu školy. 10. září 

nastoupilo do školy 38 dětí národnosti české a 5 dětí nár. německé. 

Učitelkou jmenována paní Josefa Macková, manželka správce školy.  

Pro mateřskou školu byla jmenována učitelkou paní Boh. Sirotková. 
 

ZŘÍZENÍ MNV: Po dostatečném osídlení obce českým obyvatelstvem  

bylo dne 29. 9. přikročeno k ustavení MNV dle poměrného zastoupení 4 

politických stran. 

Zvoleni byly: 

 Za KSČ  – Pešek Václav, Marek Jan a Janeček Jan  

 Za ČSL  – Mareš Peregr, Křivohlávek J. a Skála Jos. 

 Za ČsSD  – Beran Ant., Janků Fr. A Rejent Jos. 

 Za ČsSN – Švob Jos., Vičar Vojtěch a Řehák N. 

 ZA SČM – Bílý Karel 

Předsedou utvořeného MNV zvolen Vičar Vojtěch. 

Na den 5. 10. byla svolána schůze za účelem založení sboru 

dobrovolných hasičů v naší obci. Zúčastnilo se 47 občanů hlásících se za členy. 

Ze svého středu zvolili si funkcionáře, čímž činnost uvedena v život. 

Zvoleni byly: 

 Václav Hejl   – předseda 

 Václav Pešek  – velitel 

 Oto Řehák  – zást. velitele 

 Jos. Mačát  – jednatel 

 Fr. Skalický  – pokladník 

Členové výboru: V. Vičar, J. Švob, Marta Coufalová, J. Šembera, Fr. Motl, 

Fr. Mikula. 
 

POMĚRY V OBCI:  Němečtí obyvatelé po odchodu Rudé armády 

doufali. Že konfiskace majetku odbude se jen přechodnou národní správou,  

a sháněli doklady, že byli antifašisty, nebo že jsou rakouskými příslušníky, v čemž 

je velmi podporoval zástupce rakouského konsulátu usazený ve Svitavách. 

Později když viděli, že věc odsunu je vážná, podnikali vše možné na záchranu 

majetku. Noví osídlenci – Češi – zorganizovali noční hlídky, po kterých bylo od 

Němců i stříleno. Do konce roku 1945 bylo asi 2/3 Němců odsunuto  

neb soustředěno v táboře v Lanškrouně. 
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MĚNOVÁ REFORMA: Pro ozdravení peněžnictví byla stažena marková, 

protektorátní a okupační měna. 

Veškeré vklady byly prohlášeny jako vázané a vydaná nová měna Kčs 

v omezeném množství. 
 

ZÁSOBOVÁNÍ OBYVATELSTVA: Za účelem plynulého zásobování 

obyvatelstva byly zemědělcům předepsány povinné dodávky obilí, brambor  

a masa. Veškeré spotřební zboží a potraviny jsou vydávány na lístky  

a poukázky. 
 

POČASÍ: Počasí bylo hospodářství po celý rok příznivé, jen v době 

senoseče při prudké bouři byly níže položené louky zatopeny a část sena 

vodou odnesena. 
 

EPIDEMIE SKOTU: Během roku rozšířila se epidemie skotu – slintavka  

a kulhavka. Většina dobytka byla touto nákazou postižena, čímž vznikla 

značná škoda i v zásobování obyvatelstva. 
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1946 
 ČINNOST MNV: Hospodářské usedlosti, na kterých jsou dosud Němci,  

jsou spravované MNV. Několik národních správců bylo z různých důvodů 

z hospodářství odvoláno. Odsun Němců dle plánu a možností pokračuje. 
 

 OSLAVY 1. A 9. KVĚTNA: Oslavy 1. a 9. května uspořádané v Lanškrouně 

zúčastnilo se všechno české obyvatelstvo, kromě zajišťovacích hlídek. Účastníci 

z celého okresu zaplnili krásně vyzdobené ulice a náměstí, takže oslavy vyzněli 

jako nadšený hold lidu znovu osvobozené vlasti. 
 

 ZALOŽENÍ KAMPELIČKY: Dne 1. 5. byla zde pro lepší peněžní styk založena 

„Kampelička“ – spořitelní a záložní spolek. Předsedou zvolen V. Pešek, 

pokladníkem Jos. Krátký čp. 61. Činnost byla zahájena hned po založení  

a schválení stanov. 
 

SLAVNOST PŘEDÁNÍ PŮDY ČESKÉMU LIDU: Dne 14. 5. byla okresní a místní 

komisí uspořádána v Žichlínku slavnost „Předání půdy českému lidu“. Slavnosti 

se zúčastnilo přes 10 000 lidí z okresů Lanškroun a Ústí n/Orlicí. Průvod, seřazený 

na rozcestí Žichlínek, Sázava s množstvím účastníků v národních krojích  

a ozdobených vozů, odešel s hudbou na krásně vyzdobené hřiště za školou.  

Po případných proslovech předal zde zástupce ministerstva zemědělství Ing. 

Jan Koťátko dekrety o předání půdy českým zemědělcům. 

Slavnost byla pokažena odpolední bouřkou, takže účastníci se po 16 

hod. rozjeli do svých domovů. 
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„Na tomto místě je v kronice vynecháno 7 stran“ 
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 VOLBY DO ÚSTAVODÁRNÉHO NS A MNV: Dne 26. 5. byly provedeny volby 

do Ústavodárného národního shromáždění. 

Dle výsledku těchto voleb byl ustanoven nový MNV dne 5. 7. o počtu  

15 ti členů.  

Komunistická strana čs. obdržela   7 mandátů 

Čs. strana lidová obdržela    3 mandáty 

Čs. strana nár. socialistická obdržela  3 mandáty 

Čs. strana soc. demokratická obdržela 2 mandáty 
 

Komunistická strana vyslala do MNV: 

Pešek Václav, Štěpánek Fr., Prokopec Fr., Verner Jan, Mareš St., 

Vávra  Gustav a Mačát Josef 
 

Lidová strana: 

  Macek Boh., Mareš Per., Bednář Jan 
 

Národně socialistická: 

  Studený Jos., Vyhnálek Fr., Hejl Václav 
 

Sociálně demokratická: 

  Beran Ant. A Šléz Karel 
 

 Předsedou MNV zvolen Beran Antonín. 

 Členové rady MNV: Pešek V., Hejl V., Mačát J., Mareš Peregr 

 

 EXHUMACE OBĚTÍ FAŠISMU: V červnu byla z podmětu MNV provedena 

exhumace dvou neznámých vězňů, kteří byli vyhozeni z vlaku a zakopáni  

na křižovatce u dráhy a silnice u kafilerie, a jednoho ruského zajatce 

z transportu, zastřeleného a pochovaného u čp. 70. Všichni byli převezeni  

a pochováni do společného hrobu vpravo od brány na místním hřbitově. 
 

 NEOSÍDLENÉ USEDLOSTI: MNV spolu s rolnickou komisí rozhodli,  

že pro špatný stav budov nebudou osídleny usedlosti čp. 11, 15, 18, 23, 46, 47, 

60, 73, 80, 81, 83, 84, 94, 108, 111, 112, 122, 124, 130, 132, 133, 149 a 165. Tyto 

budovy byly označeny jako bouračky. Zároveň usneseno zajistit a nepřidělovat 

pozemky vhodné jako pozdější stavební místa. 

 Odsun německých obyvatel by dokončen, zůstávají zde jen antifašisté  

a smíšená manželství. 
 

 TRUHLÁŘSKÉ DRUŽSTVO: Dělníci firmy Prosser, která byla v národní správě, 

usnesli se založiti družstvo pod firmou „Truhlářské družstvo“, (spol) spol. s r. o. 

v Žichlínku. Vedoucím podniku zvolen Josef Marek. Družstvo vyrábí kvalitní 

nábytek, který má velmi dobrý odbyt. 
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 BLAHOPŘÁNÍ PŘEDSEDOVI VLÁDY: 23. 11. byl ze slavnostní schůze MNV 

zaslán blahopřejný telegram K. Gotwaldovi, předsedovi vlády, k jeho 50 tým 

narozeninám. 
 

 HASIČSKÝ SBOR: Hasičský sbor vycvičil 2 požární družstva, nacvičil 

pořadová cvičení. Péčí o výzbroj byl pověřen Kovář Václav, trubači  

pro poplach a svolávání sboru stanoveni Jarosl. Skalický a Mir. Čejka. 

 Cvičení jsou navštěvována málo a opožděně. 

 2. 2. uspořádal sbor hasičský ples, který byl hovně navštívený,  

a kde občané setrvali v družné zábavě až do ranních hodin. 
 

 SČM: SČM mimo svoji spolkovou činnost založil společně s hasičským 

sborem divadelní kroužek a sehráli ku konci roku divadelní představení 

s pěkným úspěchem. 
 

 KAFILERIE: Po dostavbě a montáži potřebného zařízení jest dána  

do provozu kafilerie, kde mají být zužitkována uhynulá zvířata. Vedoucím 

podniku je ustanoven p. R. Jirásek. 
 

 UDÁLOSTI ZE SVĚTA: V Německu, které po skončení války bylo rozděleno 

na 4 části a okupováno Sovětským svazem, Amerikou, Anglií a Francií,  

jsou hlavní představitelé fašismu postaveni v Norimberku před mezinárodní 

soud. 

 Hlavní viníci jsou odsouzeni k smrti, nebo do žaláře. Ministerský předseda 

a velitel letectva maršál Göring se během soudního líčení otrávil. 
 

 POČASÍ: Počasí během roku bylo pro zemědělství příznivé, takže všechny 

sklizňové práce probíhali včas a bez nesnází. První mrazy přihlásili  

se již v polovině října, ale později bylo opět teplé počasí. 
 

 POHYB OBYVATELSTVA: Během roku narodilo se 18 dětí, z toho 9 chlapců 

a 9 děvčat. 

 Zemřeli: Jan Křivohlávek, rolník, 26. 3. ve věku 53 let, děti Zdeňka Ješinová 

18. 2., Miluška Fridrichová 11. 3., Břetislav Hrubý 25. 7. 
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1947 
 ČINNOST MNV: MNV jedná s ČSD o zachování chráněných přejezdů trati. 

ČSD mají v plánu zrušení 2 přejezdů trati, čímž by obhospodařování pozemků 

za tratí bylo velmi ztíženo, neboť zemědělci musili by používat silničního 

přejezdu u kafilerie. Po dlouhém jednání dohodnuto zachovati nynější stav 

v km 19.432 a přejezd v km 19.603 bude zrušen. 

 Do dvouletého plánu stavby zařazena stavba mostu na místě brodu  

u čp. 79. Příslušný návrh a plány zaslány KNV. Výstavbou tohoto mostu  

by se velmi usnadnilo hospodaření zemědělcům po pravé straně řeky, kteří mají 

pozemky od rychty k nádraží. Při vyšším stavu vody musí objížděti až kolem 

kovárny, takže po ½ až ¾ hod. jízdě jsou opět proti místu odkud vyjedou. 
 

 VYTYČENÍ POZEMKŮ: Okresní osidlovací komise spolu s místní rolnickou 

komisí za spolupráce s katastrálním úřadem provádějí vytyčení pozemků,  

které budou patřit k jednotlivým usedlostem. Dřívějším dělením větších usedlostí 

vznikla stav, že hlavně menší zemědělci měli pozemky získané koupí roztříštěné 

na různých místech. Nynější úpravou jsou přiděleny pozemky, co možno 

scelené a výhodně položené vzhledem k hospodářským budovám. Při úpravě 

došlo v jednotlivých případech ke vzrušeným debatám a hádkám o pozemky. 
 

 USTAVENÍ STROJNÍHO DRUŽSTVA: Poněvadž někteří větší zemědělské 

stroje, jako čistící mlátičky a samovazy, nebyly jednotlivým zemědělcům 

přiděleny a byly používány skupinově, ustavilo se strojní družstvo, které bude  

za používání vybírat poplatek a stroje udržovat. Předsedou družstva zvolen  

Boh. Mundil, jednatelem stal se Stan. Dušek. 
 

 BRIGÁDA TESLY: Dělníci n. p. Tesla provedli ve dnech 18. a 19. 6. opravu 

hospodářských strojů. 15 dělníků po 2 dny odpoledne opravovalo zemědělcům 

žačky, obraceče a pohrabáče u kovárny. Strojů do opravy se sešlo dost.  

Ale nikoho nenapadlo, že by dělníci také mohli míti hlad. Svačinu po oba dny 

byl nucen dáti jim kovář ze svého. 
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 HASIČSKÝ SBOR: Hasičský sbor provedl opravu omítky a vrat zbrojnice. 

V rámci 2 let. plánu rozhodl se doplniti výzbroj a poříditi nové stejnokroje.  

Na řece byla označena místa vhodná pro zásah v případě požáru.  

20. 3. při prudkém tání vznikly na řece na několika místech zácpy 

z nahromaděných ledů. Za pomoci 20 členů sboru z Lanškrouna  

byly po celodenní námaze nejhorší závady zdolány. Ohromné kusy ledu až 1 m 

silného ještě dlouho ležely na březích řeky, než je jarní slunce rozhřálo. 

 V zimních měsících bylo organisováno školení členů po stránce ideové  

i praktické. 

 Uspořádaný hasičský ples byl hojně navštíven. 
 

 DOŽÍNKOVÁ SLAVNOST: Čs. strana lidová spolu s ČSM uspořádala  

dne 17. 8. dožínkovou slavnost. Průvod z horní části obce s vyzdobenými vozy, 

selskou jízdou a skupinou v národních krojích došel na hřiště za školou,  

kde se sešli účastníci z obce a okolí. Mládež v národních krojích předvedla 

českou a moravskou besedu, za což byla odměněna hojným potleskem. 

 Koncert a mnoho jiných zábavních podniků udrželo návštěvníky v družné 

zábavě do pozdních večerních hodin. 
 

 ŠKOLA: Správce školy Boh. Macek nastoupil vojenskou službu  

a jeho zástupcem jmenován Jos. Lipenský. Školu navštěvuje 56 žáků. 
 

 SČM: Svaz čs. mládeže mimo svoji spolkovou činnost sehrál spolu 

s hasičskou jednotkou 2 divadelní představení hojně navštívená. Provedl dobře 

organisovanou slavnost kácení máje s taneční zábavou. 
 

 POČASÍ: Silné mrazy trvaly od polovice ledna do poloviny března. Řeka 

byla zamrzlá až do dna. Prudké tání způsobilo hromadění ledu a zátopy. Jaro 

bylo teplé a počasí velmi příznivé, zato léto horké, bez dešťů až obilí  

a okopaniny usychaly, zvlášť na lehkých půdách. 
 

 POMOC SSSR: Celostátně nabyla neúroda zaviněná suchem velkých 

rozměrů. Jedině zákrok Sovětského svazu, který ochotně dodal své obilí, 

uchránil náš lid od velkého nedostatku potravin. 
 

 POHYB OBYVATELSTVA: Během roku se narodilo 14 dětí, z toho 7 chlapců 

a 7 děvčat. 

  Zemřeli: 1 dítě – Jan Šebrle 

    paní Anna Vyhnálková   ve věku 71 r. 

    paní Marie Šlézová   ve věku 40 r. 

    paní Anna Bednářová  ve věku 45 r. 

    paní Filoména Kubínová  ve věku 65 r. 
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1948 
 ČINNOST MNV: Do plánu výstavby obce jest usneseno zahájit jednání  

o regulaci řeky se stavbou příslušných mostů, napojení na plánovaný vodovod 

města Lanškrouna, stavba místního rozhlasu a zřízení kina na úzký zvukový film. 

 Dále sjednán příděl lesa s obcemi Sázava, Albrechtice a Laudon  

o výměře 80 ha na katastru obce Albrechtice, který budou uvedené obce 

společně obhospodařovat. 
 

 ÚNOROVÉ UDÁLOSTI: V únoru t. r. vypukla vládní krise. Vedoucí činitelé 

strany socialistické spolu se slovenskou demokratickou stranou a někteří 

funkcionáři strany sociálně demokratické a lidové bez vědomí členstva dohodli 

se na společném postupu proti komunistické straně za účelem zabránit 

znárodnění průmyslových podniků a stíhání různých osob provinivších  

se za doby okupace. Přepočítali se však. Rázným zákrokem KSČ a předsedy 

vlády Klementa Gottwalda byla tato činnost odhalena a zneškodněna. 

 Byly ustaveny akční výbory národní fronty, které měly za úkol provést 

očistu veřejného života od nepřátelských živlů. Škoda, že i tam, jak se později 

ukázalo, dostali se lidé, kteří svým jednáním natropili víc škody než užitku  

a vyřizovali si tak své osobní účty. 
 

 USTAVENÍ AKČNÍHO VÝBORU NF: Dne 2. března byl ustaven místní Akční 

výbor národní fronty, do kterého byli navrženi: 

 Za komunistickou stranu čs.  Jan Janeček a Ant. Skalický 

 Za čs. stranu lidovou   Karel Prokop a Rudolf Valenta  

 Za soc. demokratickou stranu  Čeněk Cink a Frant. Krajcigr 

 Za Jednotný svaz českých zemědělců 

       Gustav Vávra a Frant. Štěpánek 

 Za Svaz čs. – sovětského přátelství Bohumil Macek a Jos. Šrůtek 

 Za Svaz čs. mládeže   Gustav Vávra ml. a A. Knížová 

 Za Svaz bojovníků za svobodu  Bílý Karel 

 Za Svaz politických vězňů  Knápek Josef 

Předsedou MAVNF zvolen František Štěpánek 
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 ČINNOST MAV NF: Z místního národního výboru byli vyloučeni Hejl Václav 

a Studený Josef pro příslušnost ke straně národně socialistické. Na jejich místo 

byli jmenováni Ant. Skalický a Jaroslav Navrátil. Dne 13. 6. byl zbaven funkce 

předsedy a členství v MNV Antonín Beran. 

 Předsedou MNV byl jmenován Ant. Skalický. 
 

 Přemysl Trunec při návratu z pole byl splašenými koňmi stržen pod secí 

stroj a smýkán po silnici. Po převozu do nemocnice následkem utrpěných 

poranění zemřel. 
 

 ZMĚNA PRESIDENTA: Dne 7. června vzdal se úřadu presidenta republiky 

Dr. Eduard Beneš. Jeho nástupcem byl zvolen první tajemník byra KSČ, 

dosavadní předseda vlády Klement Gottwald.  

 Dne 3. září zemřel bývalí president Dr. E. Beneš ve věku 64 let,  

a byl po slavnostních smutečních obřadech v Praze, uložen do hrobky 

v Sezimově Ústí. 
 

 PŘEDÁNÍ ŽIVNOSTÍ: Dle zákona jsou konfiskáty drobných živností 

předávány FNO zájemcům ze řad nár. správců do vlastnictví. 

 Platební podmínky stanoveny buď hotově do konce roku,  

nebo ve splátkách do 10 roků. Do vlastnictví jsou předávány jen údržbářské a 

drobné výrobní živnosti. 

 V naší obci byly předány tyto: 

  Truhlářství  -  František Prokopec 

  Kolářství  -  Jan Lerch 

  Kovářství  -  Václav Hejl 

  Sedlářství  -  Jan Dostál 

  Malířství  -  Josef Tichý 
 

ROZHLAS: Během jednání o stavbě místního rozhlasu s různými firmami 

byla nepozorností členů rady a tajemníka MNV omylem zaslána firmě AZ v Brně 

jako záloha na rozhlasové zařízení částka 50 000 Kč. Tato firma byla v této době 

v likvidaci a obec celý obnos pozbyla. 
 

ZVONY: Z věže zdejšího kostela byly za okupace odebrány 2 zvony.  

Tyto zvony byly po válce s mnoha jinými z okolí nalezeny ve skladu v Hamburku. 

Zákrokem farního úřadu v Lanškrouně byly přivezeny zpět a zavěšeny 

znovu do věže kostela. 
 

NAROZENINY PRESIDENTA: Dne 23. 11. byla ve zdejší škole uspořádána 

oslava 52 narozenin presidenta Klementa Gottwalda. Při této příležitosti  

bylo presidentovi nabídnuto čestné občanství a na prostranství bývalého 

pomníku padlých zasazeny 2 lípy Gottwaldovy. 

 



 

26 

 

SOCIÁLNÍ POJIŠTĚNÍ: Usnesením vlády byl vydán zákon o povinném 

důchodovém pojištění samostatně výdělečně činných osob. Osoby přestárlé 

a nemajetné dostanou důchod i v tom případě, že pojištěny nebyly.  

Jinak nabývá se nárok na důchod alespoň po 5. letech pojištění při stáří 65 roků. 

Nemocenské pojištění samostatných řemeslníků a rolníků není dosud 

povinné. 
 

ŠKOLA: Po skončení presenční služby vojenské nastupuje opět Bohumil 

Macek jako správce školy. Školu navštěvuje 69 žáků národnosti české,  

2 německé. 
 

HASIČSKÝ SBOR: Mimo svoji normální činnost vypracoval ochranný plán 

obce, odměřil vzdálené usedlosti od vodního toku a postaral se o dostatečné 

množství hadic. 

Účastnil se záchranných prací při požáru v Lanškrouně, kde pod vodní 

clonou vyvedli členové místního sboru 3 kusy dobytka, když již nikdo v jejich 

záchranu nevěřil. 

Pořádaný hasičský ples byl hojně navštíven. 
 

ČSM: Utvořil kroužky pěvecký a stolního tenisu. Sehrál společně 

s hasičským sborem 2 divadla, která byla předvedena též v Rudolticích  

a v Rychnově. Divadelní kroužek ČSM z Rychnova sehrál 1 představení u nás. 

Všechna divadelní představení jakož i maškarní ples ČSM těší se oblibě  

a jsou hojně navštěvována. 
 

POČASÍ: Počasí v tomto roce bylo příznivé. Teplé počasí v květnu  

a červnu bylo příčinou velké záplavy chroustů. Jen školní děti sebraly  

a odevzdaly 290 l těchto škůdců. Některé stromy (javory a kleny) byly do hola 

ožrané. 
 

POHYB OBYVATELSTVA: V tomto roce se narodilo 7 chlapců a 10 děvčat. 

Zemřeli: Tomáš Valenta, starousedlík ve stáří 74 r. 

Norbert Řehák na chorobu z koncentračního vězení ve stáří 43 r. 

Josef Síbrt ve věku 63 r. 

Filomena Fišarová ve věku 87 r. 

Přemysl Trunec – 17 r., následkem těžkého úrazu 

Havlenová Marie – 72 r. 

Anna Krásová – 69 r. 
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1949 
MNV: MNV uzavřel objednávku na dodání materiálu na rozhlasové 

zařízení s firmou Severomoravská elektrospolečnost v Šumperku. Ústřednu  

a ampliony dodá „Tesla“ v Lanškrouně. Potřebný obnos 250 000 Kč zajištěn 

výpůjčkou ve zdejší kampeličce. Obec obdržela za vzorné plnění 

dodávkových úkolů odměnou zařízení pro družstevní prádelnu. Prádelna jest 

zařízena v čp. 34. Práce spojené s úpravou místnosti a pomoc při instalaci 

provedli občané zdarma. 
 

GOTTWALDOVA VÝZVA: ÚVKSČ a president republiky Kl. Gottwald vydali 

prohlášení, ve kterém nabádají příslušníky jiných politických stran a bezpartijní 

ke vstupu do KSČ a zapojení se do budovatelské práce pro stát. Strana 

sociálně demokratická sloučila se se stranou komunistickou. 
 

OSLAVY 1. A 9. KVĚTNA: Oslav 1.  a 9. května zúčastnili se úměrně všichni 

občané. Domy byly vyzdobeny vlajkami a plakáty. 

Účastníci sešli se v krásně vyzdobeném Lanškrouně, kde po průvodu 

městem byly na náměstí proneseny příležitostné proslovy. 

Oslavy 9. května vyzněly vzpomínkovou slavností, položením věnců  

ke hrobu rudoarmějců a přehlídkou uniformovaných složek dělnické milice, 

sboru národní bezpečnosti a hasičstva na Rudém náměstí. 
 

OBNOVA MNV: Dne 12. 6. konala se ustavující schůze obnoveného MNV. 
 

Za KSČ byli vysláni:  Emanuel Kuře, Gj. Vávra, Em. Tyl, Frant. 

Štěpánek, Boh. Macek, Jar. Marek, Jan Janeček 

a Vl. Stejskal 

Za ČSL: Jan Bednář, Jos. Táreš, Jan Pospíšil 

Za JSČZ: Mundil Boh. A Dušek Stanislav 

Za SBS: Knápek Josef 

Za ČSM: Janeček Jan ml. 
 

Předsedou obnoveného MNV zvolen Štěpánek František, 

místopředsedou Macek Bohumil 
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 ZMĚNA AV NF: Současně s obnovou MNV byl změněn i akční výbor 

národní fronty. Jednotlivé složky navrhly si své zástupce. 
 

Za KSČ navrženi  Veverka Frant. a Janeček Jan 

Za ČSL navrženi   Valenta Rudolf 

Za SČSP navrženi  Macek Bohumil 

Za SBS navrženi  Bílý Karel  

Za JSČZ navrženi  Vávra Gustav ml. 
 

Předsedou zvolen Janeček Jan. 
 

LIKVIDACE STROJNÍHO DRUŽSTVA: Jelikož v této době usnesením KSČ  

a vlády začínají se tvořit Jednotná zemědělská družstva, byla i u nás ze strany 

ONV vyvíjena snaha po utvoření JZD. Zemědělský referent ONV s. M. Jirásek 

z Hor. Třešňovce ve snaze uspíšit utvoření JZD odebral zdejšímu strojnímu 

družstvu 4 mlátičky, 11 samovazů, které nechal z obce odvézt a postavit  

na prostranství zrušené pily v Dolním Třešňovci. Stroje volně postavené 

podléhaly rychle zkáze a jednotlivé součásti byly z nich odmontovány. 

Jmenovaný svým ukvapeným jednáním způsobil národnímu hospodářství 

citelné škody a značné rozladění mezi zemědělci. 

 

ZRUŠENÍ NÁR. SPR. HOSTINCE: Dosavadní nár. správce hostince na čp. 63 

Václav Horáček byl zbaven této funkce. Správu hostince převzal MNV,  

který povede hostinec ve své režii. Jako vedoucí jest přijat Jaroslav Sokol. 
 

HASIČSKÝ SBOR: Hasičský sbor zakoupil pro svoji potřebu nákladní auto 

zn. Mercedes Benz za 120 000 Kčs. Sbor ze svých prostředků dal 40 000 Kčs, 

zbývající částku vypůjčil so od místní Kampeličky. 

V tomto roce opustil řady sboru bratr Frant. Vyhnálek ve věku 46 r. 

následkem útrap věznění v koncentračních táborech. 

Na výroční schůzi provedeny volby. Až na malé změny zůstávají 

funkcionáři nadále na svých místech. 
 

ČSM A KULTURNÍ ČINNOST: ČSM uspořádal 3 divadelní představení  

a 1 kabaretní večer s tancem. 

KSČ uspořádala zdařilý Josefovský večírek. Obvyklé plesy – hasičský  

a svazácký – byly hojně navštíveny a tančilo se až do rána. 
 

POČASÍ: Počasí z jara studené zdržovalo polní práce. Později výskyt 

blýskáčka řepného a mandelinky bramborové vyžádal si energické zákroky 

proti těmto škůdcům. Počasí ve žních bylo horké, s častými bouřkami, které 

znesnadňovaly sklizňové práce. Úroda obilí i okopanin byla dobrá. 
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POHYB OBYVATELSTVA: Během roku narodilo se 8 chlapců a 4 děvčata. 

Zemřeli:  dítě Marie Machová 

     Milada Němcová ve věku 24 roků 

     Ludmila Studená ve věku 43 roků 

     Fr. Vyhnálek ve věku 46 roků 

     Vojtěch Vičar ve věku 39 roků 

     Frant. Minář ve věku 85 roků 

     Josef Merkl ve věku 72 let 

    Miloslav Lašek ve věku 23 let, který byl u nádraží 

přejet vlakem, později exhumován a převezen do svého rodiště 

Vsetína na Moravě  
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1950 
ČINNOST MNV: Dnem 1. ledna jest otevřeno v obci zvukové kino  

ve správě MNV. Vedením kina jest pověřen ředitel školy s. B. Macek, prodej 

vstupenek a finanční správu obstarává s. Josef Krátký. Kino jest hojně 

navštěvováno místními a lubnickými občany. Ku konci roku jest sál kina 

vybaven sklápěcími sedadly nákladem 77 000 Kč. 
 

SČÍTÁNÍ OBYVATELSTVA:  1. března provedeno sčítání obyvatelstva. 

Žichlínek má 586 obyvatel, z toho 8 národnosti německé. 
 

STAVBA LÁVEK: Lávky přes řeku u čp. 16 a čp. 40 jsou pro svůj špatný stav 

strženy a postaveny nové. Práce spojené se stavbou vykonali uživatelé z větší 

části zdarma. MNV dodal potřebný materiál. 
 

OSLAVY 1. A 9. KVĚTNA: Občané vyzdobili své domy státními a sovětskými 

vlajkami a příležitostnými plakáty, zúčastnili se společně oslav v Lanškrouně. 

Doprava tam i zpět zajištěna autobusy a ozdobenými vozy. Večer po oba dny 

bylo slavnostní představení v místním kině s přednáškou o významu květnových 

dnů v boji dělnické třídy a boji proti fašismu. 
 

MÍROVÁ RESOLUCE: V celostátním měřítku byla vydána mírová resoluce 

proti napadení Vietnamu a Koreje imperialistickými státy. Tuto resoluci 

podepsalo v Žichlínku 416 občanů. 
 

OBČANSKÉ PRŮKAZY: Dle usnesení vlády jest každý občan od 18 roků 

povinen míti občanský průkaz. Práce s tím spojené provedl MNV s OVSNB. 

Občanské průkazy byly po vyhotovení slavnostně předány občanstvu na MNV.  
 

OCHRANA BUDOV: Státní památkový úřad stanovil ochranu zemědělské 

budovy čp. 49, jejímž majitelem je Frant. Bříza. 

Jedná se o dřevěný roubený statek starý 300 – 350 roků, typické 

staročeské zemědělské budovy. 
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VOLBY DO MNV: Dne 6. června konaly se volby do MNV.  

Zvoleni byli: Ant. Šlezingr, Boh. Macek, Václav Hejl, Vladimír Stejskal,  

Boh. Mundil, Josef Janeček, Alena Mačátová, Vlasta Pešková, Em. Kuře, Jan 

Skalický, Josef Rejent, Jan Janeček, Jos. Maier, E. Tyl, A. Maier 

Předsedou MNV zvolen Mundil Bohuslav, členové rady Macek B.,  

Rejent J., Hejl V., Janeček Jan 
 

ZALOŽENÍ JZD: Místní organisace KSČ prováděla mezi svými členy 

přesvědčovací akci, podobně i MNV na několika schůzích občanstva 

vysvětloval zemědělcům důvody, proč strana a vláda přikračuje k zakládání 

JZD. Jako jeden z hlavních důvodů je uváděn, že je nutno zvýšit produktivitu 

zemědělské práce a zavést mechanizaci, což není dost dobře možné  

při drobném zemědělství. Hektarové výnosy nelze libovolně do nekonečna 

zvyšovati a je proto nutno vyráběti laciněji, což opět nejde při ruční práci. 

Dne 6. 7. byla svolána veřejná schůze, na které po dlouhé debatě  

bylo rozhodnuto založiti přípravný výbor pro založení JZD. Předsedou 

přípravného výboru zvolen Jan Janeček starší, místopředsedou Jindřich 

Skalický. 

NA další schůzi 16. 8. byl přijat provozní řád JZD II typu, který podepsalo 

16 zemědělců a došlo ustavení družstva. Další agitací do 18. 9. čítá družstvo  

již 45 rolníků a 2 nezemědělce. 
 

USTAVUJÍCÍ SCHŮZE JZD: Dne 18. září konala se ustavující schůze  

a provedeny volby představenstva a dozorčí rady. 

Předsedou družstva zvolen Mrázek Jan 

 Místopředsedou  Pospíšil Jan 

 Jednatelem   Macek Bohumil 

 Účetním   Krátký Josef 

Členové výboru: Navrátil Jar., Hašek Jar., Bureš Josef, Bílý Karel, Verner 

Jan. 

Dozorčí rada: Pešek V., Vomočil J., Stejskal Vl., Švobová Jarosl., náhradník 

Mačát Jos. 
 

Při jednání o hospodářsko – technické úpravě půdy přistupovali další 

zemědělci z důvodu, že jim byla vytyčována okrajová vzdálená pole,  

takže do 3. 10. jsou všichni zemědělci členy JZD. 

Soukromě zůstávají jen 3 zemědělci s výměrou půdy od 0,60 do 1,50 ha. 

Je to Ant. Maier, Marie Suchomelová a Jan Helbiger. 

Nebylo tak snadné rozhodnout se pro vstup do JZD, vzdát se toho,  

čímž lidé žili. Mnozí ve svém dřívějším životě zažili hodně bídy, zvláště  

za okupace. Nyní zdálo se, že mají určitou pevnou životní základnu. Mnozí měli 

vloženou v hospodářství svou dlouholetou práci a toho všeho měli se vzdát. 
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PRVNÍ PRÁCE V JZD: Dne 3. 10. na schůzi rozhodlo se členstvo,  

že podzimní orba a osev ozimů provede se společně v honech. 

Hospodářství v JZD rozděleno do 3 skupin. 

 Skupina A od rychnovských hranic po katastr Lanškrounský ode vsi 

Luková o výměře 167 ha. 

 Skupina B od čp. 50 podél lubnických hranic po katastr Sázava  

o výměře 220 ha. 

 Skupina C od čp. 50 dolů k Tatenici, Rychnovu a Krasíkovu  

o výměře 165 ha. 

Skupináři stanoveni Řehák Ota, Mundil Boh., Rejent Jos. 

Se státní traktorovou stanicí bylo sjednáno provedení hluboké orby  

na 150 ha. Odměna za práci ruční stanovena 12 Kčs/ hod. Odměna za práci 

s párem koní 35 Kčs za hod. 
 

POŽÁR ČP. 108: Dne 8. října vypukl požár v budově čp. 108,  

kde měl Jos. Rejent uloženy zásoby krmiva a ustájen dobytek. Včasným 

zákrokem členů hasičského sboru byl veškerý dobytek z hořící budovy 

vyveden, hospodářské stroje málo poškozené vytaženy, budova  

však se zásobami vyhořela celá. Požár způsobily děti J. Rejenta ponechané 

doma bez dozoru. 
 

HASIČSKÝ SBOR: K snadnějšímu převozu motorové stříkačky opatřil tuto 

tříkolovým gumovým podvozkem. 

Dále si hasičský sbor pořídil ze svých prostředků 30 plátěných uniforem, 

které přidělil činným členům. Z řad členstva získal 11 dobrovolných dárců krve. 

Zakoupené auto po generální opravě v autodílnách v Lanškrouně  

je třeba dodělat a opatřit karoserií. Práce na úpravě jsou provedeny  

tak nedbale, že to budí úžas zač je účtovaný obnos 70 000 Kčs vlastně počítán. 

Úpravou kabiny, karoserie a podvozku jsou pověřeni Kuře, Hejl a Křivohlávek. 
 

KULTURA: Každou neděli je filmové představení ve vyprodaném sále. 

Dětská představení jsou hrána odpoledne v 16 hod. Vesnické divadlo sehrálo 

zde po 3 dny svoje představení, divadelní kroužek z Dolní Čermné  

1 představení. Divadla a každoroční hasičský a svazácký ples jsou hojně 

navštíveny. 
 

POČASÍ: Počasí během roku pro zemědělství bylo příznivé. Ze škůdců 

vyskytl se ve větší míře drátovec v řepě a jednotlivá hnízda mandelinky 

bramborové. 
 

POHYB OBYVATELSTVA: V tomto roce se narodilo 15 chlapců  

a 3 děvčata.  

Zemřeli: Čeněk Fousek ve věku 40 let 

  Václav Lukeš ve věku 75 let 
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1951 
ČINNOST MNV: Na jaře t. r. dokončena výstavba místního rozhlasu  

a na 1. května zahájeno vysílání. Veškeré práce mimo montáž ústředny  

a zapojení ampliónů byly provedeny občany zdarma. Největší zásluhu  

na organisaci a provedení prací má Jan Skalický, čp. 26. 

Další akcí bylo postavení nového mostu přes Luční potok a oprava  

1 staršího tamtéž, potřebných k obhospodařování polí na Kupli. 

O prázdninách bylo ve škole obnoveno elektrické osvětlení a provedena 

malba nákladem asi 20 000 Kčs. 

Po skončení polních prací bylo v lomu v Sázavském údolí svépomocí 

nalámáno asi 120 m3 kamene a opraveny veřejné cesty před školou  

a u truhlárny. 
 

ZMĚNA VE SPRÁVĚ ŠKOLY: Dosavadní ředitel zdejší školy s. Bohumil Macek 

byl přeložen na jedenáctiletou střední školu v Lanškrouně. 

Ředitelem zdejší školy se stal soudruh Ladislav Fišer, dosavadní ředitel 

národní školy v Lukové. 

Soudruhu Mackovi patří upřímný dík za jeho činnost jak na zdejší škole, 

tak i v MNV a veřejném životě, jehož se aktivně zúčastňoval. 
 

JZD: Jednotné zemědělské družstvo vyvíjelo svou činnost v hospodaření 

II. typu. Veškeré polní práce jsou prováděny společně, jen sklizeň pícnin 

obstarávají si členové na svých pozemcích samostatně. 

První žně měly zpočátku dobrý průběh, takže v okresním měřítku umístilo 

se zdejší JZD na 1. místě. 

Ředitel školy s. Macek zhotovil žňovou nástěnku a denně zveřejňoval 

postup prací a účast jednotlivých pracovníků. 

Později se počasí zhoršilo natolik, že se žňové práce protáhly přes 

polovinu září. Hlavní vinnou byl nedostatek strojů, vazačů a mlátiček 

odebraných ze vsi minulého roku a omezený příkon elektrického proudu. 

STS nemá dosud dostatek zařízení a nemůže práce v potřebném 

množství vykonat. Předepsané dodávky z rostlinné výroby, která se plní 



 

34 

 

společně, splnilo JZD u olejky na 190 %, obilí a brambory na 100 %. Dodávky 

z živočišné výroby splnili zemědělci vesměs na 100 %, mnozí přes 100 %. 

Projevili se i všechny nedostatky JZD II. typu. Hodně nespokojenosti 

hlavně u drobných zemědělců jest s rozdělováním obilí. Jsou případy,  

že jednotlivci přisvojují si značně větší množství obilí, než jim patří. 

Rovněž v odměňování za práci není dosud zkušeností. Někteří zemědělci 

i přesto že odpracovali plánované jednotky podle své výměry, musí  

při konečném účtování doplácet částky vyšší, než je cena obilí a brambor, 

které z družstva obdrželi. To vše je příčinou rozladění a nedůvěry mezi členstvem 

k novému způsobu hospodaření. 

Děti zemědělců odcházejí do zaměstnání v průmyslu, kde mají mnohem 

lepší možnosti výdělku, a hlavně ohraničenou pracovní dobu. Vedení družstva 

uvažuje o vyloučení 6 členů pro nekázeň a šíření nepravdivých zpráv. Věří se 

ochotně na zprávy špatné, dobré se zamlčují nebo zlehčují. 

JZD převzalo Hraniční rybník (Kozinec) a nasadilo do něho 650 kaprů. 

Začíná se provádět umělé osemeňování hovězího dobytka,  

aby se zamezilo šíření nákazy a lepšího využití vybraných býků. Jako vše nové, 

tak i tato věc nenalézá důvěru mezi chovateli a stává se dosti často,  

že po umělém osemenění jsou krávy zapuštěny ještě dodatečně starým 

způsobem. 
 

PAKT MÍRU: Na základě výzvy Světové rady míru se rozvijí v celém 

pokrokovém světě masové hnutí za mír. Lid volá po uzavření paktu míru mezi 

pěti velmocemi a protestuje proti vyzbrojování západního Německa.  

Po zhodnocení mírového hnutí v naší zemi přistoupilo předsednictvo 

Československého výboru obránců míru k projednání a schválení plánu  

na provedení lidového hlasování u nás. 

Hlasování proběhlo ve dnech od 26. května do 16. června 1951. 

S nadšením přivítaly miliony našich občanů dvojice Národní fronty a své 

odhodlání vybojovat mír stvrdily svými podpisy i budovatelskými závazky. 

V naší obci podepsali všichni. 

Dvanáct agitačních dvojic sebralo celkem 287 hlasovacích lístků. Kromě 

toho mnozí naši občané odevzdali svůj hlas v závodě, a proto zde již 

nehlasovali. 
 

POŽÁRNÍ SBOR: V letošním roce jsou rozpuštěny Česká zemská hasičská 

jednota a Slovenský svaz hasičstva a utvořena celostátní organisace s názvem 

Československý svaz požární ochrany a dřívější Sbory dobrovolných hasičů 

nesou jméno „Místní jednotka protipožární ochrany“. Dříve pořizovali si hasičské 

sbory výzbroj z vlastních prostředků, nebo přispěním obce, nyní veškerou 

výzbroj dodá stát prostřednictvím nově zřízených okresních velitelství při ONV. 
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Zdejší Protipožární jednota za svoji činnost a pohotovost obdržela novou 

motorovou stříkačku HP8 ČSN. Dřívější stříkačka byla přidělena do Nepomuku. 

Při převzetí nové stříkačky byla uspořádána zahradní slavnost  

a předvedeno cvičení s novým strojem a protipožární zásah. 
 

KULTURA: V zimních měsících byl uspořádán lidová kurs ruštiny  

pro začátečníky, kterého se zúčastnilo 12 občanů. Vedoucím kursu jest soudruh 

Bohumil Macek. Každou neděli se hraje kino, které jest hojně navštěvováno. 
 

POČASÍ: Z jara až do počátku žní bylo počasí příznivé. Ve žních časté 

bouře s hojnými dešti. Později opět dobré počasí, zima mírná, takřka bez sněhu. 

Během vegetace výskyt blýskáčka řepného. 
 

POHYB OBYVATELSTVA: V tomto roce se narodilo 7 děvčat a 3 chlapci. 

 Zemřeli:  Věra Řeháková a Sv. Maierová – děti 

   Fr. Kos ve věku 67 r. 

   Jan Marek ve věku 50 r. 

   Jos. Studený ve věku 77 r. 

   Jar. Poláček ve věku 17 r. 
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1952 
MNV: Místní národní výbor upravil 1. poschodí budovy MNV. Ze 2 místností 

zřízena zasedací síň a v přední části budovy upraven byt pro tajemníka. 

Byly opraveny veřejné cesty od čp. 117 po čp. 8, a podél řeky od školy  

k čp. 126, opraven most přes řeku u truhlárny. Občané provedli všechny práce 

na cestách bezplatně. 

MNV byl nucen přistoupit k likvidaci hospodářství Jana Fialky čp. 43. 

Jmenovaný odešel na brigádu do Ostravy a o hospodářství se nestará.  

Po vyčerpání všech prostředků, aby se vrátil, přidělen dobytek jednotlivým 

družstevníkům a budova dána k užívání JZD. 
 

OSLAVY 1. A 9. KVĚTNA: Oslav 1. května zúčastnila se školní mládež  

a hojně občanů. Domy vyzdobena státními a sovětskými vlajkami. Večer  

se konalo slavnostní představení v sále kina s příležitostnými proslovy o významu 

květnových dnů. 
 

JZD: Představenstvo JZD doplněno zůstává bez větších změn. K zvládnutí 

úkolů uzavřena smlouva s STS na sklizňové práce a orbu. 

Dlouhá jsou jednání o zajištění vhodných skupinářů, každý se bojí 

zodpovědnosti a neochoty jednotlivých členů k výkonu určených prací. 

Po jarním setí skupina 6 členů, předseda Mrázek, Pešek, Mačát, 

Prokopec, Štork a Marková utvořili samostatnou skupinu a snaží se hospodařit 

podle III. typu. Vedení družstva se ujímá místopředseda František Skalický,  

který má velmi těžkou práci, protože je nutno řešit nesrovnalosti z minulého roku. 

Mnoho členů snaží se získat pro sebe co možná nejvíc krmiv na orné půdě, 

věnují se živočišné výrobě, která je dosud soukromá a o práci na družstevním 

mají málo zájmu. 

Žně se protahují až do konce září. 

Velmi nepříznivé počasí při sklizni brambor a řepy zdržuje tyto práce tak, 

že i při početných brigádách sklizeň trvá do 10. prosince. Hluboká orba 

neprovedena na 15 ha půdy, chlévská mrva k okopaninám zůstává doma. 
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Začíná se uvažovat o III. typu. Po dlouhých poradách předsednictvo JZD, 

KSČ a MNV rozhodnuto navrhnouti členské schůzi JZD přechod na III typ  

a prozatím nepřijmouti z různých důvodů několik zemědělců. Tento návrh 

členská schůze JZD v prosinci přijala a schválila. 
 

V tomto roce vyskytla se u n. p. Tesla v Lanškrouně agitací 

nezodpovědných živlů snaha o protistátní činnost. Tato aféra rozšířila se i  

do Žichlínka, na základě čehož bylo několik občanů zatčeno. Při slyšení před 

lidovým soudem byli potrestáni vězením a někteří konfiskací majetku. 
 

KULTURA: Mimo slavnosti uspořádané zdejší školou na Dětský den a Den 

matek, sehráli požárníci s SČM 2 divadelní představení. Jedno představení 

sehrál divadelní kroužek z Dolní Čermné. 

Každou neděli se hraje kino, filmy vhodné pro děti jsou promítány v neděli 

odpoledne. 

SČM a požárníci pořádají každoročně své plesy, které se těší velké oblibě 

obyvatelstva. 
 

LKR: Správa školy zorganisovala lidový kurs ruštiny, kterého se zúčastňuje 

10 posluchačů. Vyučování vede s. Veverka. 
 

POŽÁR ČP. 69: 16. prosince v 10 hod. večer vypukl z nezjištěné příčiny 

požár usedlosti Fr. Mikuly čp. 69. Požár se velmi rychle rozšířil, takže požárníkům 

a občanům se podařilo jen vyvést dobytek a vyklidit byt. Veškeré zásoby, 

drůbež a 2 vepři padly požáru za oběť. 
 

POČASÍ BĚHEM ROKU: Jarní a letní příznivé počasí podporovalo růst kultur, 

bylo však také příčinou velkého výskytu chroustů. Jen školní děti sebraly  

a odevzdaly 260 l chroustů. Od počátku září trvalé deště a zima velmi ztěžovala 

polní práce. Zima byla mírná. 
 

POHYB OBYVATELSTVA: Během roku se narodilo 6 děvčat a 4 chlapci. 

Zemřeli: Jos. Kos ve věku 84 r. 

  Bož Frejtnarová ve věku 64 r. 

  Fer. Becková ve věku 69 r. 

U trati poblíž nádraží nalezen neznámý starší muž oběšený. Po úředním 

zjištění byl pochován na místním hřbitově. 
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1953 
ČINNOST MNV: Budova MNV značně ošlehaná deštěm a větrem  

byla obnovena. Dveře a okna byly opraveny místními truhláři a nově natřeny. 

Omítka místy opadaná – opravena a ze tří stran obílena. Práce truhlářské 

provedli Šléz a Šebrle, oprava omítky a obílení Dařílek, Hejl 115, Hejl 118, Mundil, 

Valenta a Tichý. 

Práce natěračské V. Hejl, J. Votava a Šrůtek st., vše takřka bezplatně.  

Do zasedací síně byla dána sololitová podlaha a pořízeny stoly a židle. 
 

ÚMRTÍ J. V. STALINA: Dne 5. 3. zemřel představitel SSSR, předseda Rady 

lidových komisařů, generalissimus J. V. Stalin. 

V zesnulém odchází nám jeden z největších bojovníků za práva lidu  

a velitel Rudé armády, která s tak nepředstavitelným vypětím sil porazila 

fašistické armády a osvobodila evropské národy z područí fašismu. 

Jeho pohřbu v Moskvě zúčastnila se početná delegace strany a vlády 

ČSR v čele s presidentem Klementem Gottwaldem. Další těžká rána však 

následovala vzápětí. 
 

ÚMRTÍ PRESIDENTA K. GOTTWALDA: Po návratu z Moskvy onemocněl 

president Kl. Gottwald prudkým zánětem plic a za nastalých komplikací dne 

14. března ve věku 56 let náš první dělnický president umírá. 

Hluboký smutek skličuje celý národ nad tak těžkými ztrátami. 

Zesnulý president Kl. Gottwald za účasti strany, vlády, armády a všeho 

lidu jest po smutečních obřadech uložen v Pantheonu na Žižkově k věčnému 

spánku. Smutečních obřadů při pohřbech obou státníků vysílaných rozhlasem, 

zúčastnilo se obyvatelstvo včetně školních dětí v upraveném sále kina. 
 

VOLBA NOVÉHO PRESIDENTA: Dne 21. března jest presidentem zvolen 

Antonín Zápotocký, dosavadní předseda vlády a člen ÚVKSČ. 

Nově zvolený president jest dělnického původu, ……………………  

z Kladenska, osvědčený bojovník za práva dělníků, který byl za dřívějších režimů 

pro tuto činnost stíhán a vězněn. 
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OSLAVY 1. A 9. KVĚTNA: Občané a školní děti zúčastnili se oslav 

v Lanškrouně. Vesnice je vyzdobena vlajkami a večer jsou slavnostní 

představení v sále kina s příležitostnými proslovy. 
 

MĚNOVÁ REFORMA: Na ozdravení finančního stavu byla dnem 1. června 

provedena měnová reforma. Vázané vklady z r. 1945 prohlášeny za neplatné. 

Hotové peníze byly vyměněny na 1 osobu 50 Kčs nových v poměru 1 Kčs nová 

za 5 Kčs starých, další hotové peníze 1 Kčs nová za 50 Kčs starých. 

Vklady u peněžních ústavů do 5 000 Kčs v poměru 1:5, do 10 000 Kčs 1:25, 

přes 10 000 v poměru 1:50. 

Při výměně hotových peněz objevilo se, jak veliké částky měli lidé 

uschovány doma. Byly současně zrušeny i lístky na potraviny. 
 

SNÍH V KVĚTNU: Dne 8. a 9. května napadlo asi 30 cm sněhu. Ovocné 

stromy v květu musily bát oklepány, jinak by je byl sníh rozlámal. Sníh zůstal ležet 

celí týden. Silné noční mrazy zničily úplně květ na stromech, takže tohoto roku 

nebylo vůbec žádné ovoce. Řepky na poli byly také polámány a květ hodně 

přimrzl. 
 

JZD: Představenstvo družstva zůstává beze změn. Proveden odhad  

a ocenění živého a mrtvého inventáře členů. 

Drůbež (slepice) odchová si družstvo samo. Za tím účelem zakoupeno 

3 000 kuřat. O čísle 43 bylo rozhodnuto předati je STS na středisko. Veškeré 

práce budou odměňovány podle norem pracovními jednotkami, nehledě 

k výměře člena. Uzavřeno nemocenské pojištění členů. Byla upravena závlaha 

luk pod nádražím. Provedena křížová setba obilí na 70 ha a zkusmo křížová 

výsadba brambor. 
 

ADAPTACE BUDOV: Na čp. 8upravuje se adaptací stáj na 70 dojnic  

a staví se kolna na slámu se sýpkou. 

Další stáje pro dojnice upravují se na čp. 41 a 54. Na čp. 79 zřizuje se stáj 

pro 70 vepřů, v horní části obce buduje se drůbežárna. 
 

SKLIZEŇ KOMBAJNEM: Část sklizně obilí jest provedena kombajnem.  

Pro neznalost práce s tímto strojem je sklizeň obilí na témž kuse značně nižší  

než při sklizni vazačem a sláma na balících zůstala namoklá dlouho ležet  

na poli. 

Tento rok je velice rušný, mezi členstvem je to jako v úlu před rojením. 

Neuvážená relace tajemníka MNV s. Votavy v místním rozhlase rozezlila 

zemědělce tak, že mnoho jich odmítá sestájení dobytka a vystupuje z JZD. 
 

DRUŽSTEVNÍ ŠKOLA PRÁCE: V zimě byla uspořádána družstevní škola 

práce pro zemědělce ze Sázavy, Lubníka a ze Žichlínka. Toto školení 

navštěvovalo průměrně 18 účastníků.  
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ZŘÍZENÍ STÁRNÍHO STATKU: V důsledku konfiskace majetku několika 

zemědělců, jsou tato hospodářství převzata do správy státních statků. Jako 

potřebné budovy pro hospodaření státního statku jest vybrán „dvůr“. 

Zemědělci vlastnící tyto budovy a několik dalších vstupují také do státního 

statku. Tvoří se tak farma o výměře asi 248 ha zcelených pozemků od lukovské 

silnice po hranice Lanškrouna a pozemky zvané na Kupli. Do státního statku 

vstupují dobrovolně: Jan Coufal, Lenka Vičarová, M. Křivohlávková, Ant. Hejl, 

Jan Kubín, Jindřich Skalický a J. Rejent. 

Přiděleni jsou: J. Knápek, Fr. Jányš, Fr. Čejka, Jos. Merta, Karel Čížek,  

J. Skála, Bohuslav Cink, Stanislav Motl, J, Prokop, J. Studený aj. Fialka 
 

POŽÁRNÍCI: Mimo své obvyklé činnosti zúčastnili se požárníci okresní 

soutěže a provedli zimní školení o odznak „Vzorný požárník“. Ze svých 

prostředků zakoupili si místní požárníci dodávkové auto Tatra, které upravili  

pro potřebu požární. Oblíbený hasičský ples byl hojně navštíven. 
 

ČSM: Československý svaz mládeže zúčastnil se několikrát nočních 

výmlatových brigád a nedělních sklizňových prací, čímž pomohl JZD k zvládnutí 

špičkových prací. 
 

POHYB OBYVATELSTVA: V tomto roce se narodilo 8 chlapců a 4 děvčata. 

Zemřeli: Marie Altmanová ve věku 56 r. 

  Matylda Novotná ve věku 68 r. 

  František Čejka ve věku 49 r. 

  Jarmila Vyhnálková ve věku 12 r. 
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1954 
MNV: Dne 16. 5. konaly se volby do MNV. Obec byla rozdělena  

do 9 obvodů, které si schválily po jednom z navržených kandidátů. Účast voličů 

byla 100 %, navržení kandidáti byli zvoleni 85–100 % souhlasem. 

Obvod 1 – Prokop Karel 

Obvod 2 – Koudelka Josef 

Obvod 3 – Mačátová Marie 

Obvod 4 – Mundil Bohumil 

Obvod 5 – Motl František ml. 

Obvod 6 – Jakešová Růžena 

Obvod 7 – Macek Bohumil 

Obvod 8 – Hejl Václav 

Obvod 9 – Křivohlávek Jan 

Předsedou MNV byl zvolen Mundil Boh., členové rady Prokop Karel  

a Koudelka Jos. 
 

ÚČAST ČSM NA VOLBÁCH: Pěvecký kroužek ČSM navštívil se svým 

programem v den voleb několik obcí. Kroužek řídí správce školy s. Ladislav Fišer. 
 

VOLBY DO NS: Volby do Národního shromáždění konaly se dne 28. 11. 

Kandidátkou za náš okres byla navržena Marie Hejlová, členka JZD Luková. 

Účast při volbě byla 99 %. 

I při těchto volbách místní skupina ČSM svým vystoupením v okolních 

obcích přispěla k slavnostnímu rázu dne. 
 

DĚTSKÝ ÚTULEK: Při zdejší škole jest zřízen dětský útulek, který se těší velké 

oblibě u pracujících matek. 
 

DOKONČENÍ HŘIŠTĚ: Hřiště za školou, na jehož rozšíření se začalo 

pracovat už v r. 1948, hyzdilo dosud jen vzhled a zkazilo ½ ha louky. Přispěním 

JZD bylo srovnáno buldozerem a zoráno. Orbu provedl Jan Křivohlávek – 

traktorista státního statku – zdarma. Semena na zasetí hřiště darovalo místní JZD. 
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Prací na hřišti, ani konečné úpravy a osetí nezúčastnila se mládež, ani fotbalisté. 

Práce provedli starší občané: Mundil, Brokeš st., Hejl V. a Jan Janeček ml. 
 

HOSPODAŘENÍ JZD: Po loňském velice rušném roce nastává jakési 

uklidnění. 

Vystoupivším členům jest vrácena půda k soukromému hospodaření. 

V družstvu zůstává 34 zemědělských usedlostí s výměrou 319,22 ha, z toho 

orné půdy 219,75 ha, ostatních pozemků 99,48 ha. 

O výroční schůzi zvoleni: 

 Karel Bílý předsedou, Jan Mrázek místopředsedou,  

do představenstva Dušková, Fousková, Mačátová, Brokeš č. 48 a Hegr Josef. 

Revisní komise: Janeček ml., Šembera, Ešpandr, Pešek, pokladníkem  

Fr. Štěpánek, agronom Ota Řehák st., zootechnik Stejskal, účetní Krátký, 

skladník Štork ml., hospodář Skalický Jaroslav. 

Sestaven celoroční výrobní plán jednotek. 

 Výroba rostlinná  11 168 prac. jednotek 

 Výroba živočišná  12 367 prac. jednotek 

 Na administrativu  2 130 prac. jednotek 

 Školení a různé reservy 1 685 prac. jednotek   

   Celkem 27 350 prac. jednotek 

 Těžby plánované 1, 019 454 Ksč. 

 Plánovaná odměna za 1 prac. jedn.  21,50 Ksč 

 Dosažená odměna za 1 prac. jedn.  22,50 Ksč 

 Příděly fondům 25 000 Ksč 

Hospodaření rozděleno do 2 skupin. Skupináři: Josef Hegr a Jan Janeček 

ml. 
 

STÁTNÍ STATEK: Hospodaření na farmě státního statku je neuspokojivé, trpí 

hlavně nedostatkem pracovních sil. Větší část prací, hlavně sklizňových,  

jest prováděna brigádami, většinou když je již pozdě. Častá výměna 

vedoucích neslouží také dobrému chodu hospodaření. Než se vedoucí trochu 

seznámí s poměry, již je vyměněn. 
 

POČASÍ: Nepříznivé počasí ve žních zdržuje práce a výkup obilí. Teprve 

v 1. týdnu září byly žně ukončeny. Výkup obilí u JZD a soukromých zemědělců 

skončen v termínu do 15. 9. 

Ze škůdců vyskytl se hlavně na okopaninách drátovec a několik ohnisek 

mandelinky. 
 

POHYB OBYVATELSTVA: Během roku narodilo se 6 děvčat a 4 chlapci. 

Zemřela Fr. Kopečná ve věku 78 r. 
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1955 
ČINNOST MNV: V tomto roce připomínáme si 10leté výročí osvobození 

Rudou armádou a zřízení nové demokratické republiky. 

Jest vyhlášen 5letý plán rozvoje průmysl a zvýšení zemědělské výroby. 

Současně jest vyhlášen plán zlepšení vzhledu měst a obcí. 

ZA tím účelem jest z podmětu KSČ a MNV získáno mnoho hodnotných 

závazků místního JZD a občanů.  

Brigádami byly opraveny veřejné cesty na vozovka mostu za truhlárnou. 

Podél hřiště vysázel s. Prokop Karel alej lip. Sjednána soutěž MNV a JZD s obcí 

Sázava, ve které naše obec zvítězila. 
 

NÁVŠTĚVA POSLANCE: Dne29. 4. zúčastnila se veřejné schůze MNV 

poslankyně NS Marie Hejlová. Ze živé diskuse učinila si poznámky a slíbila 

tlumočiti naše požadavky na příslušných místech. 
 

ZMĚNA TAJEMNÍKA: Z MNV odchází tajemník J. Koudelka. Na jeho místo 

jest zvolen jako tajemník s. Josef Matějka. 

Za práci a zvelebení obce byli odměněni čestným odznakem Fr. Motl ml., 

Jan Skalický, Karel Prokop a V. Hejl. 
 

ČSM: Pěvecký kroužek ČSM za řízení ředitele školy s. L. Fišera zúčastnil  

se okresní soutěže LUT, kde se umístil jako první a byl vyslán na krajskou soutěž 

ve Skutči 

Soubor se zúčastnil svým vystoupením oslav 1. a 9. května a různých 

jiných oslav a konferencí. 
 

I. SPARTAKIÁDA: ČSM provádí nácvik na I. celostátní spartakiádu,  

které se zúčastnilo asi 10 členů za naši skupinu. 
 

ÚPRAVA HŘIŠTĚ NA HÁZENOU: Na rozcestí před hostincem  

byla nedokončená bouračka. Členové místní skupiny ČSM z podmětu svého 

předsedy Z. Hejla bouračku dokončili a místo upravili na hřiště na odbíjenou  

a házenou. Místo získalo na vzhledu a mládež opatřila si pěkné hřiště. 
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BOUŘE S KRUPOBITÍM: Dne 19. 7. snesla se v odpoledních hodinách 

prudká bouře s krupobitím.  

Vichřice rozlámala a vyvrátila mnoho stromů, a kroupy zničily úrodu  

na polích podél trati takřka na 100 %. Způsobené škody byly uhrazeny národní 

pojišťovnou. 

Jinak v tomto roce bylo počasí příznivé a úroda pěkná. 
 

DRUŽSTEVNÍ DEN: Dne 21. 8. uspořádala „Jednota“ družstevní den  

na místním hřišti. Množství stánků se spotřebním zbožím, zábavních podniků, 

módní přehlídka, vystoupení estrádních umělců a koncert shromáždily mnoho 

občanstva, které zaplnilo celé prostranství a setrvalo ve veselé zábavě  

do nočních hodin. 
 

JZD: Představenstvo a dozorčí komise zůstává bez podstatných změn. 

Družstvo soutěží s družstvem Sázava o dodržení agrotechnických termínů, 

zvýšení výnosů a užitkovosti dobytka. Zdejší družstvo jest uznáno  

jako chovatelské Hřbíneckého skotu, což skýtá možnosti aukčního prodeje  

za výhodné ceny a poskytnutí státního chovatelského příspěvku. 

Za děti družstevníků v mateřské škole poskytuje družstvo 50 % nákladů.  

Sklizeň obilí mimo žita provádí se kombajny. Ukazuje se, že při dobrém 

seřízení strojů a odborně prováděné práci má tento způsob sklizně mnoho 

výhod. Pro malý příkon elektrického proudu provádí se výmlat žita naftovými 

motory. 

Stáj pro prasnice na čp. 52 zřízena adaptací stodoly a kolny. 

Družstvo se upevňuje, pracovní morálka jest dobrá, hlavně u žen. 

Plánovaný příjem družstva jest překročen, takže odměna za pracovní 

jednotku jest 22,50 Kčs, hodnota naturálních odměn 7- Kčs. 

MNV a požární sbor organisují po dobu sklizně žňové hlídky. 
 

ČSSS: Farma čs. státních statků trpí stále nedostatkem pracovních sil.  

Pracovní skupina Zemanů přišla před jarem se svými rodinami v počtu  

94 osob. Na počátku žní se rozprchla, zbyl zde jediný dělník. Místní dělníci stačí 

sotva obsloužit dobytek a práce v polích jsou odkázány na brigády, které byly 

organizovány teprve až bylo obilí vysypané a na hromadách takřka shnilé.  

Na zajištění nejnutnějších dávek byla pak koupena sláma ze stohů JZD.  
 

KULTURA: Každou neděli večer jsou filmová představení, která jsou stále 

hojně navštěvována. Při vhodných filmech promítá se odpoledne pro děti.  

Svaz mládeže a požárníci sehráli 2 divadelní představení. Mimo to hráli 

zde divadlo jednou ochotníci z Dolní Čermné a jednou OB z Tatenice.  

Divadelní představení těší se velké oblibě, že sál nemá ani tolik míst, kolik 

je žádáno vstupenek. 
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POHYB OBYVATELSTVA: Roku 1955 narodilo se 7 děvčat a 3 chlapci. 

Zemřeli? Hynek Tareš ve věku 59 r. 

  Miroslav Keprt ve věku 39 r. 

  Jan Coufal ve věku 81 r. 
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1956 
ČINNOST MNV: Vzhled obce byl vylepšen generální opravou silnice  

od Rychnova do Lanškrouna. Vozovka je obnovena a opatřena asfaltovým 

nátěrem, takže je bezprašná.  

V akci „jarní úklid“ jsou buď odstraněny nebo opraveny ploty při silnici, 

na budovách opravena omítka a jsou obíleny. 2 železné lávky přes řeku 

opraveny a opatřeny nátěrem. 

MNV provedl průzkum činnosti komunálních podniků. Dle posudku 

občanů jsou práce jimi prováděny často nedbale a v termínech příliš 

dlouhých. Posudky předány ONV, aby byla zjednána náprava. 
 

REKONSTRUKCE ELEKTR. VEDENÍ: Protože elektrická síť po vsi je značně 

sešlá a je příčinou častých poruch, domáhá se MNV obnovy této sítě. 

V tomto roce počaly Elektrovodné závody Pardubice stavbu sítě nové. 

Jednotlivé úseky obce jsou na kratší dobu vyřazeny z odběru proudu  

a po provedení sítě nově opět zapojovány. Domácí instalace jsou občané 

povinni upravit, aby odpovídaly předpisům. Přípojky musí si odběratelé zaplatit 

sami. 
 

OSLAVY 1. A 9. KVĚTNA: Jako každoročně zúčastňují se občané a školní 

mládež oslav v Lanškrouně. Vesnice čistě uklizená, je vyzdobena vlajkami  

a příležitostnými nápisy a plakáty. Večer koná se slavnostní představení v kině. 
 

ŠKOLA: Pro děti v mateřské škole jest upraveno u školy hřiště s pískovištěm. 

Ve škole jest zřízena umývárna a rozšířen chodník před školou. 

Rozrušené komíny byly nad střechou nově vyzděny a zvýšeny. V důsledku 

změny elektrické sítě bylo nutno přemístit přípojku a předělat vedení vnitřní 

elektroinstalace. Pomocné práce při těchto úpravách udělal ředitel školy  

s. L. Fišer v počtu přes 400 hod. zdarma. 
 

DRUŽSTEVNÍ DEN: Dne 15. července konala se opět okresní slavnost  

a družstevní den na hřišti za školou. 
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Vystoupil zde 50členný dětský orchestr z Kyjova v národních krojích, 

estrádní umělci z Prahy a předvedena módní přehlídka oděvů.  

Prodejní stánky vyslala „Jednota“ – spotřební družstvo. Krásně 

organisovaná slavnost přilákala velké množství návštěvníků, takže zaplnili hřiště 

a přilehlé prostory hostince do posledního místa. 
 

JZD: JZD vypracovalo si celoroční výrobní plán na rok 1956,  

ve kterém si ukládá. 

 Tržby celkem    1 193 200 Kčs 

 přiděleny fondům    113 400 Kčs 

 daně a poplatky    39 100 Kčs 

 odměny na prac. jednotky  682 400 Kčs 

 náklady na výrobu   358 200 Kčs 

 Pracovních jednotek 33 500 

Plánovaná výše odměn za prac. jedn. 20,36 Kčs 

Dosažená výše odměn za prac. jednotku včetně naturálií – 34,80 Kčs 

Polní práce probíhaly dobře ve stanovených termínech. Žně začaly 

opožděně, skončeny v srpnu, daly bohatou úrodu obilí. 

Výnosy obolí byly v průměru na 1 ha: 

  Žito  ………….. 36q 

  Pšenice ………….. 34q 

  Ječmen ………….. 28,40q 

Dojivost několika nejlepších krav 4 000 – 4 400 l ročně. 

Průměrná dojivost v celém chovu 2 656l ročně. 

V celookresním měřítku umístilo se zdejší JZD v I., II., III. čtvrtletí na 1. místě, 

ve IV. čtvrtletí na 2. místě.  

Podzimní práce byly ztíženy špatným počasím. Již 20. října napadl sníh  

a zvolna roztával.  

Povozy s cukrovkou a řepou musily být s polí vytahovány pásovými 

traktory. 
  

 STAVBA KRAVÍNA: Družstevníci staví svépomocí kravín na 100 krav.  

Do konce roku je kravín vyzděn a zastřešen. 

Velké obtíže při stavbě činí dodávka materiálu, který je přidělován  

ve vzdálených rozdělovnách a v nedostačujícím množství. 
 

 NOVÍ ČLENOVÉ JZD: Během roku přistoupili znovu do družstva  

Adolf Šebrle, Frant. Skalický, Fr. Bříza a Josef Matějka. 
 

 POŽÁR: Dne 3. 7. zvečera při bouři uhodil blesk do domu Fr. Skalického 

čp. 56 a tento zapálil. Sousedé a požárníci vyklidili byt a vyvedli dobytek.  

Asi 3 kusy hovězího dobytka byly podušeny a popáleny, takže musily být 

poraženy. Veškeré zásoby a dřevěné části budov padly požáru za oběť.  
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POHYB OBYVATELSTVA: Během roku narodilo se 6 chlapců a 3 děvčata. 

Zemřel Karel Mach ve věku 72 roků a 3 letý Jaromír Hlava následkem 

úrazu vlakem. 
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1957 
ČINNOST MNV: V roce 1956 započatá přestavba elektrické sítě jest z jara 

v tomto roce dokončena. MNV zřídil veřejné osvětlení po vsi v počtu 22 světel. 

 V květnu t. r. konaly se volby do MNV. Obec byla rozdělena  

na 13 obvodů, které si zvolily svého kandidáta. Jednotlivé obvody konaly  

se své porady a dávaly návrhy, kde v obci by bylo třeba co zlepšit. Obvod 

nádraží žádal, aby u nádraží byla zřízena zastávka autobusu, zaveden rozhlas 

a telefonní hovorna. 

 Volba do MNV konala se 16. 5. Všichni navržení kandidáti byli zvoleni. 

 Členové nově zvoleného MNV: 

  Boh. Mundil, Jan Skalický, Ad. Šebrle, V. Hejl, Per. Mareš, K. Prokop, 

Haasová Věra, Jakešová R., Alena Šubrtová, R. Ešpandr, Fr. Kos, J. Matějka  

a Richtr Václav 

 V ustavující schůzi MNV zvoleni: 

  předseda  Boh. Mundil 

  členové rady: Josef Matějka, R. Ešpandr, Fr. Kos, Richtr Václav. 

 Jako první úkol vzal si MNV na starost přestavbu místního rozhlasu. Sloupy 

jsou na několika místech uhnilé a síť poškozena. Při jednání s RPA Pardubice, 

svoluje tento podnik k vedení rozhlasu po elektrických sloupech,  

které však nesmí být nijak poškozeny. 

 Všechny konsole musí být připevněny objímkami. Část konsolí zakoupena 

ze starého elektrického vedení, zbývající pokusí se obstarat s. Kos z odloženého 

materiálu v Tesle Lanškroun.  
 

 ÚPRAVA HOSTINCE: V místním hostinci byly postaveny nové splachovací 

záchody, v sále místního kina z přilehlé místnosti zřízeno přísálí a sál nově 

vymalován. Největší zásluhu na organisaci i provedení těchto úprav má s. Karel 

Prokop. 
 

 DRUŽSTEVNÍ DEN: Již po třetí konal se u nás oblíbený družstevní den 

pořádaný „Jednotou“ Lanškroun. V zábavném programu vystoupili umělci 

z rozhlasu Brno, mezi jinými umělci na harmoniky Milan Bláha a Jiří Fábera. Účast 
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občanstva byla velmi početná. Večer na dvoře hostince konala se taneční 

zábava na parketu. Hrál závodní klub Tesla za řízení Vl. Fialy. 
 

 CHŘIPKOVÁ EPIDEMIE: V říjnu a listopadu vyskytla se onemocnění asijskou 

chřipkou. Za účelem omezení šíření se nákazy, byla uzavřena škola a kino. 
 

 ÚMRTÍ PRESIDENTA: Dne 13. listopadu v 5 hod. ráno zemřel president 

republiky Antonín Zápotocký, vytrvalý a důsledný bojovník za práva pracujícího 

lidu. Byl velice oblíben pro svou přímou a nesmlouvavou povahu. 

 17. listopadu byla uspořádána tryzna v sále kina, kde promluvil o životě 

zesnulého presidenta s. Lad. Fišer. 

 Přítomní se podepsali na kondolenční listině a odeslán soustrastný 

telegram. Světlá památka zesnulého zůstane dlouho v našich srdcích. 
 

 VOLBA NOVÉHO PRESIDENTA: Dne 19. listopadu byl na pražském hradě 

zvolen nový president ČSR Antonín Novotný, dosavadní tajemník ÚVKSČ, 

osvědčený politický pracovník a bojovník za práva pracujícího lidu. 
 

 ÚSPĚCHY SOVĚTSKÉ TECHNIKY: V Sovětském svazu byla dne 4. 10. 

vypuštěna 1. umělá družice Země o váze 83,60 kg. Družice obíhala Zemi ve výši 

900 km za 1 hod. 35 min. Byla vybavena radiovysílači na vysílání signálů, které 

mohly býti zachyceny radioamatéry celého světa. 3. 11. byla vypuštěna druhá 

družice Země o váze 508,30 kg. Průměrná výška 1 500 km, doba obletu  

1 hod. 42 min. kolem Země. Tuto družici bylo možno pozorovat za jasných nocí 

pouhým okem. 

 Úspěch sovětských vědců vyvolal úžas hlavně v USA, kde se domnívali, 

že mají prvenství v tomto oboru. 

 Dále překvapil Sovětský svaz svět dopravním letounem TU 104  

pro dopravu osob. Další úspěch v letectví proudové letadlo TU 110 pro 100 

cestujících a turbovrtulové letadlo TU 114 pro 220 cestujících. 

 Sovětský svaz dokazuje tím v tomto oboru svoji převahu na světě. 
 

 JZD: Představenstvo zůstává beze změn, doplněna revisní komise  

a zvolen nový zootechnik V. Pešek. 

 Do družstva vstoupili znovu Jar. Navrátil, Jar. Hašek, Fr. Richtr, Jindřich 

Martínek, Frant. Filip a Fr. Motl ml. 

 Družstvo soutěží s družstvem Luková.  

 Na výroční schůzi byl přijat plán dokonat kolektivisaci zemědělství  

do konce r. 1958. ZA tím účelem bude zvýšena činnost v přesvědčování 

soukromých zemědělců a výhodách a nutnosti společného hospodaření  

a konečné hospodářsko-technické úpravě půdy. 

 Během roku zakončena stavba kravína a 18. 11. bylo v něm ustájeno  

100 dojnic. Náklady na stavbu 1 026 400 Kčs byly sníženy státní podporou 
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v částce 256 000 Kčs. Při stavbě kravína provedené různé změny, ač dříve 

povoleny, nebyly kolaudační komisí schváleny a družstvo si musilo je zaplatit 

z provozu. Jednalo se o zavedení vody do kravína, podsklepení přípravny 

krmiv, silážní jámy, zvětšení močůvkové jímky a prostoru na seno. Je jistě 

pozoruhodné, že kravíny, které mají být co možno nejvíce zmechanisovány, 

jsou plánovány tak, že práce v nich je zbytečně ztěžována a povinně 

vybavovány zařízením, které se neosvědčuje (sběrný pás na hnůj a drážka  

na krmivo), nebo úplně neužitečnými (jako výtah). Těmito zařízeními jdoucími 

do několika desetitisíců se pořizovací cena zbytečně zvyšuje a ulehčení prací 

je minimální. 

 Odměna za pracovní jednotku dosažena 22 Kčs, naturální odměna 

v hodnotě 7,18 Kčs. 

 Proti roku 1956 o 4 Kčs nižší proto, že mnoho práce na stavbě,  

jak uvedeno, bylo zaplaceno z provozu. 

 Sklizňové práce provedeny opět kombajny, obilí přímo s pole přečištěno 

a dodáno, neb uloženo. 

 Sklizeň brambor provádí se novým vyorávačem TEK 4, který vyorá větší 

množství řádků najednou, a sbírači s pojíždějícím vozem nemusí koše 

s bramborami donášet k vozům z velké vzdálenosti. Celková úroda krmiv, obilí 

a okopanin je průměrná. 
 

 ŽIVOTNÍ ÚROVEŇ A KULTURA: Životní úroveň obyvatelstva se citelně 

zvyšuje. Zařizují se byty novým nábytkem, zřizují se pěkně vybavené koupelny  

a prádelny, ledničky a různá kuchyňská zařízení usnadňující práci žen, nejsou již 

žádnou vzácností. 

 Takřka v každém domě je motocykl. I několik nových osobních 

automobilů mají členové JZD.  

 Každé představení kina, divadla a zimních plesů konají se při naplněném 

sále i přilehlých místnostech. 
 

 POČASÍ-ŠKŮDCI: Jaro tohoto roku je opožděné a chladné počasí trvá 

ještě v květnu. V pozdějším teplém počasí časté bouře. Podzim mírný, s častými 

dešti, až v říjnu a listopadu slunné počasí. 

 Ze škůdců vyskytl se ve větší míře drátovec a mandelinka bramborová. 
 

POHYB OBYVATELSTVA: V tomto roce narodilo se 5 chlapců a 5 děvčat. 

Zemřeli: Josef Fišer ve věku 50 r. následkem úrazu v lese 

Josef Bureš ve věku 63 r. 

 Ter. Lerchová ve věku 72 r., nešťastnou náhodou se utopila v řece 

 Jitka Truncová – 1 rok 

 Anna Richtrová ve věku 93 r., pochována v Dol. Heřmanicích 
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1958 
ČINNOST MNV: MNV převzal do správy hřbitov, který dosud byl ve správě 

farního úřadu. Do školy bylo zavedeno nové potrubí vodovodu na místě 

starého, které již nevyhovovalo. 

Během roku byly postaveny 2 čekárny na stanovištích autobusu,  

aby v době nepříznivého počasí mohli se cestující ukrýt. O výstavbu se zasloužil 

nejvíce s. Karel Prokop. 

Provádí se rekonstrukce rozhlasu za technického vedení dělníků z „Tesly“. 

Materiál, jak již dříve uvedeno, jest upravován v kovárně z konsolí elektrického 

vedení a ze zbytkového materiálu v Tesle, kde jej obstarává s. F. Kos. Stavbou 

se zabývají nejvíce s. J. Matějka, Marek Jar., Kos Frant., Hejl Zdeněk. Na stavbě 

rozhlasu a čekáren bylo odpracováno 2 440 brig. hodin. 
 

VYZNAMENÁNÍ MATEK: Z podmětu vlády byly vyznamenány matky 5  

a více dětí. V naší obci jsou to: 

 Paní Marie Pospíšilová, čp 12, pí. Emílie Štěpánková, pí. Lenka 

Vičarová, pí. Marie Černohousová, pí. Arn. Kyselová, pí. Emílie Machová,  

pí. Ludmila Janková, pí. Marie Mačátová, pí. Josefa Dařílková, pí. Věra 

Řeháková, pí. Jarmila Knápková, pí. Marie Brokešová, pí. Antonie Kubínová,  

pí. Marie Kouřilová, pí. Jarmila Motlová, čp. 82, pí Marie Grundová, pí. Emílie 

Michnová. 

Vyznamenání bylo uskutečněno u příležitosti oslav MDŽ.  

Jako každoročně sešlo se v sále kina mnoho občanů, hlavně žen.  

Přišli se podívat, co vše připravily děti pro své maminky k jejich svátku. Letos však 

byl pořad ještě slavnostnější. Předseda MNV předal odznaky mateřství I. stupně 

matkám více než 10 dětí – paní Machové a Pospíšilové, odznak mateřství II. 

stupně ostatním matkám více než 5 dětí. 

MNV v soutěži měst a obcí umístil se v kraji Pardubice na 4. místě. Je jistě 

potěšující pro pracovníky MNV toto čestné umístění. 
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OSLAVY 1. A 9. KVĚTNA: Jako každoročně, zúčastňují se zdejší občané  

a školní mládež společných oslav 1. máje a dne vítězství v Lanškrouně. Vesnice 

v předvečer těchto dnů jest svátečně uklizena a domy ozdobeny vlajkami  

a nápisy.  

Po celý den hraje hudba místního rozhlasu a večer koná se slavnostní 

představení v kině. 
 

DRUŽSTEVNÍ DEN: Dne 13. července uspořádala „Jednota“ oblíbený 

„Družstevní den“. K zábavě návštěvníků přispěli estrádní umělci z brněnského 

rozhlasu. 

Koncertovala hudba záv. klubu „Tesla“ Lanškroun.  
 

JZD: Představenstvo JZD zůstává bez podstatných změn. Během roku 

v přesvědčovací akci přistupují do JZD další zemědělci. Ku konci roku zůstávají 

mimo družstvo jen 4 větší a 3 menší zemědělci s celkovou výměrou 55 ha. 

JZD vypravilo pro své členy zájezd do Prahy, Karlova Týna, na Křivoklát, 

Hlubokou a Konopiště. Zájezd byl rozdělen na 2 skupiny po 2 dnech. 

Družstvo postavilo další budovu, stodolu v plánované farmě. 

Adaptacemi se upravují stáje na mladý dobytek a vepře v čp. 35, 70, 71 a 110. 

Polní práce byly zvládnuty v termínech, úroda v tomto roce jak u obilí¨, 

tak u okopanin jest podprůměrná. Ku příkladu brambor bylo sklizeno průměrně 

87 q z 1 ha. Naturální dávky brambor nebyly vůbec vydávány, protože družstvo 

muselo předně zajistit sadbu a nejnutnější krmnou základnu. Slabá úroda  

a značné náklady adaptace stiskly jednotku na 18,91 Kčs, naturálie v hodnotě 

4,57 Kčs. 
 

ELEKTRIFIKACE DRÁHY: Čsl. dráhy jsou postupně elektrifikovány. Dne  

11. 12. projel Žichlínkem první elektrický vlak z Prahy do Olomouce. Slavnostní 

cesty zúčastnili se zástupci vlády a úřadů. Slavnosti se zúčastnili též zástupci 

MNV. K témuž účelu jest nad nádražím postavena napájecí stanice s byty  

pro zaměstnance. 
 

ZE SVĚTA: V Sovětském svazu byla dne 15. května vypuštěna 3. družice 

Země vážící 1327 kg. Dosáhla výše 1 880 km a obletí Zemi za 106 minut. Družice 

i nosná raketa jsou viditelny za jasných nocí pouhým okem.  

V USA podařilo se po mnohých pokusech vypustit družici o váze 10 kg. 

V západním Německu buduje se již znovu armáda vyzbrojována 

americkými zbraněmi. Jedná se hlavně o raketové základny, rakety, letadla, 

ponorky. Do vedení armády jsou povoláváni hitlerovští generálové Speidel, 

Heusinger, Panitzki a jiní, známí svými plány na vyhlazení Slovanů. 

Při procesu proti francouzskému spisovateli Rogeru Peyrefittovi vyšlo 

najevo, že papežská stolice má v Morganově bance v New Yorku uloženou 

částku 12 miliard dolarů. 



 

54 

 

Přitom Itálie je jedním z nejchudších evropských států. 
 

POČASÍ BĚHEM ROKU: Počasí v tomto roce bylo pro zemědělce 

nepříznivé. 29. a 30. duben napadlo asi 30 cm sněhu, který zůstal ležet několik 

dnů. Pozdější horké počasí obilí a okopaniny takřka usušilo. 
 

POHYB OBYVATELSTVA: V tomto roce se narodilo 6 chlapců a 5 děvčat. 

Zemřeli:  Richtr Frant. ve věku 58 r. 

 Kuře Jan ve věku 83 r. 

 Verner Jan ve věku 59 r. 

 Marie Chládková ve věku 78 r. – pochována ve Výprachticích 
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1959 
ČINNOST MNV: Pokračuje se stále na instalaci místního rozhlasu. 

U čp. 16 a 40 byly postaveny přes řeku 2 železné lávky. Dosavadní 

dřevěné rychle podléhaly zkáze. Stavbu lávek provedly komunální podniky 

Lanškroun. Základní sloupky a plotny jsou brigádnicky usazeny, rámy 

s drátěným pletivem nejsou dosud dodány. V tomto roce započato 

s výstavbou požární stanice. Vyzděny jsou sklepy a přízemní místnosti. Stropní 

materiál nebylo možno opatřiti, a proto zůstala stavba na mrtvém bodě. 
 

HODINY NA VĚŽI: Úsilovnou prací podařilo se s. Jos. Šrůtkovi st. dáti  

do chodu hodiny na věži kostela. Dlouho sháněl poškozené součásti, až dne 

10. srpna překvapil obec, když hodiny se rozešly a odbíjely čtvrtě a celé hodiny. 

Veškeré práce provedl zdarma a potřebné součásti uhradil sám. Patří mu 

za to dík všech občanů, že ve svém pokročilém věku a chorobě se takové 

práce ujal. 
 

ŠKOLKA: U školy mimo jiné úpravy zřízen péčí ředitele školy s. Lad. Fišera 

altánek, aby děti mateřské školy mohly co nejvíce prodlévati venku. 
 

VYZNAMENÁNÍ KINA: Zdejší kino bylo vyznamenáno putovní vlajkou kraje 

Pardubice, jako nejlepší vedené kino kraje. Dík za to patří soudruhům  

Boh. Mackovi, L. Fišerovi a J. Krátkému st. 
 

OSLAVY 1. A 9. KVĚTNA: Oslav dělnického svátku 1. máje zúčastňují  

se občané a školní mládež v Lanškrouně. Do slavnostního dne uvítá je ráno 

hudba vysílaná místním rozhlasem a vesnice vyzdobená vlajkami.  

Oslav 9. května zúčastňují se hlavně uniformované složky a Svaz 

protifašistických bojovníků. Večer koná se slavnostní představení v místním jině 

s příležitostnými proslovy. 
 

VÝMĚNA LESŮ: Zdejším osídlencům, kteří měli v držení lesy ze svých 

předaných usedlostí, byly tyto lesy letos vyměněny za bližší a předány  

do obhospodařování JZD. Jejich dosavadní lesy převzala buď správa státních 

lesů, nebo JZD v jejichž katastru se nalézají. Zdejší JZD dostalo náhradou 
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dosavadní obecní majetek, olšiny podél řeky a lesíky od čp. 52 a 35. MNV si jistě 

pro svo potřebu kanceláře a školy dřevo ze svých olšin koupí. 
 

DRUŽSTEVNÍ DEN: Dne 12. července uspořádala „Jednota“ opět 

zahradní slavnost spojenou s „Družstevním dnem. Stánky se spotřebním zbožím, 

různé zábavné podniky a koncert železničářské hudby z České Třebové 

vytvořily příjemné odpoledne a večer pro hojné účastníky slavnosti. 
 

TRAGICKÁ UDÁLOST: Dne 10. července pozdě večer šla se skupina 

mladých lidí koupat do vodní nádrže pode vsí. 

Dva z prvních, kteří šli do vody, Vojtěch Pospěch – agronom zdejší STS  

a Jan Bednář – syn rolníka, se než jim mohla býti poskytnuta (pomom) pomoc, 

utopili. Oba byli odvedeni k vojenské službě, staří 19 let. 

Jan Bednář byl pohřben na místním hřbitově, Vojtěch Pospěch  

byl pohřben v Pardubicích. Pohřebních obřadů tragicky zahynulých, zúčastnilo 

se velké množství lidí. 
 

HAVÁRIE AUTOBUSU: Dne 16. 7. v odpol. hodinách autobus jezdící 

z Rychnova do Lanškrouna, sjel u hraničního mostu se silnice a převrátil se  

na louku. Pět lidí vážněji poraněných bylo převezeno do nemocnice  

v Mor. Třebové. 
 

JZD: JZD koupilo z rušícího se střediska STS část strojového zařízení, 

traktory, vozy a různé kultivační nářadí v ceně asi 257 500 Kčs. Veškeré polní 

práce si vykonává ve své režii, jen sklizeň kombajny provádí dosud STS. Všechny 

práce traktoristů během roku byly odměňovány pracovními jednotkami, s čímž 

nebylo v CVP počítáno, proto je počet plánovaných jednotek na rostlinnou 

výrobu překročen. 

Práce jinak probíhala v stanovených termínech. Sklizeň sena je pro trvale 

suché počasí slabá, rovněž výnosy obilí jsou podprůměrné. Úroda ranných 

brambor jest obstojná, pozdní brambory, řepa i cukrovka nedosáhly 

předpokládaných výnosů. 

Družstvo postavilo si svépomocí porodnu pro prasnice a dokončilo 

vybetonování silážní jámy u nového kravína. Stavební práce a slabá úroda jest 

příčinou stálého poklesu odměny na pracovní jednotku. V tomto roce  

bylo dosaženo 17,27 Kčs a 4,25 Kčs v naturáliích. V celostátním hodnocení 

zajištění krmivové základny, umístilo se zdejší družstvo na 5. místě.  

Bylo odměněno chladícím zařízením na mléko na 800 l. 
 

UDÁLOSTI DOMA: V září konal se v Brně 1. veletrh, který měl velký úspěch. 

Ukázal velké pokroky v průmyslové výrobě socialistických států. Od nás byl 

zorganizován zájezd s návštěvníky veletrhu.  
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V Gottwaldově konaly se v září mezinárodní 36. terénní motocyklové 

závody. Závody překvapily naprostým vítězstvím Čechoslováků ve všech 

kategoriích. 

118 zlatých medailí vyhráli naši jezdci a zvítězili přesvědčivě i v jízdě  

o stříbrnou vázu. 
 

UDÁLOSTI V CIZINĚ: V Bruselu konal se veletrh, na kterém čs. exposice 

byla vyznamenána zlatou medailí a uznána za nejlepší. Ve Vídni konal se 

Světový festival studenstva a mládeže. Přes všechny intriky fašistů vyzněl festival 

jako ohromná manifestace za mír na celém světě. 

Mnoho účastníků na zpáteční cestě navštívilo Československo.  

2. ledna byla v SSSR vypuštěna kosmická raketa o váze 1 472 kg,  

která obíhá jako umělá planeta Slunce.  

12. září znovu vzbudilo úžas vědců celého světa vypuštění druhé 

kosmické rakety, která 13. 9. ve 22 hod. přistála na Měsíci. Raketa vážící  

1 511 kg jest vybavena mnoha vědeckými přístroji, je řiditelná a pozemní 

radiostanice přijímají její signály. 

Současně s vypuštěním rakety vyplul první sovětský atomový ledoborec 

„Lenin“, poháněný reaktorem o síle 44 000 HP, na zkušební plavbu do polárních 

moří.  

Sovětští vědci opět dokazují svoji převahu nad Amerikou a celým světem. 
 

N. S. CHRUŠČEV V AMERICE: Na pozvání presidenta USA Eisenhowera 

přiletěl na návštěvu do USA předseda rady ministrů SSSR Nikita Sergejevič 

Chruščev, doprovázen ministry A. Gromykem, V. Jeljutinem, G. Žukovem  

a V. Jemeljanovem. 

Chruščov se svým doprovodem byl všude nadšeně vítán americkými 

občany. Měl několik oficielních schůzek s presidentem Eisenhowerem, 

s předními americkými politiky, průmyslníky a novináři. 

Zúčastnil se zasedání Rady společnosti národů, kde podal ohromující 

návrh všeobecného odzbrojení. Tento návrh působil jako bomba hlavně 

v řadách NATO. 

Za 13 dnů svého pobytu v USA navštívil Chruščov Waschington, New York, 

Los Angelos, San Francizsko, Des Moines a Pitsburg. 

Při svých návštěvách všude zdůrazňoval snahu SSSR žít v míru s USA  

a celým světem. 
 

3. KOSMICKÁ RAKETA: Dne 4. 10. byla v Sovětském svazu vypuštěna  

3. kosmická raketa. Poslední stupeň rakety vážící 1 553 kg oblétá Měsíc a Zemi 

v elipsoidní dráze. Raketa je řízena ze země. Výkon rakety převyšuje výkon 

největší elektrárny světa, její nejvyšší rychlost je 40 000 km za hodinu, motor 
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pracuje za tlaku až 100 atm. při teplotě až 35 000 C°. Vědci celého světa 

konstatují, že Sovětský svaz předstihl všechna očekávání nejméně o 5 let. 
 

POČASÍ: Jaro bylo časné, ale studené a suché. Teprve koncem července 

přišly vydatné deště. Od konce července opět suché počasí. První déšť teprve 

22. října. Pro veliké sucho mnoho ozimů nevzešlo. 

Již 12. října jinovatka na stromech. V listopadu a prosinci mírná zima.  

Ze škůdců objevila se jen v malé míře mandelinka bramborová.  
 

POHYB OBYVATELSTVA: Během roku se narodilo 8 chlapců a 3 děvčata. 

Zemřeli: Jan Bednář ve věku 19 r. – utopení 

  Vojtěch Pospěch ve věku 19 r. – utopení 

Marie Kaupová – 74 roků, Ant Václavovský 58 r. – přejet vlakem (9. 5. 1959) 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

59 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

„Na tomto místě je v kronice vynechána 1 strana“ 

Následuje rok 1978 (strana 141), změna kronikáře – odlišný rukopis 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Zde, v této elektronické verzi Kroniky obce Žichlínku, přidáváme přepis 

nalezeného dokumentu: Žichlínké NOVINY, Duben 1973. 
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Žichlínské  

Duben 1973 
 

Vážení spoluobčané! 
 

Toto číslo našich novin vychází v období, kdy vzpomínáme 103 výročí narození V. I. Lenina, 

geniálního myslitele a revolucionáře, který tak významně přispěl ke zlomu světových dějin  

ve prospěch prostých lidí, dělníků a rolníků. Učením tohoto genia světové proletářské revoluce 

se dodnes řídí všechny marxistické strany. Naše komunistická strana a všechen náš lid každý 

rok v dubnu s pocitem vděčnosti a hluboké úcty vzpomínají na tohoto revolucionáře  

a vynikajícího člověka. 

 Ve shonu každodenní práce si možná většina z nás neuvědomila další významné výročí: 

17. dubna 1973 uplynuly 4 roky od nástupu nového vedení KSČ v čele s generálním 

tajemníkem Gustavem Husákem. Čtyři roky jsou z historického hlediska naprosto 

zanedbatelným obdobím. Pro historii naší země budou však tyto roky určitě velmi významné, 

V tomto krátkém období došlo k upevnění pozic socialismu v naší zemi a k takovému rozvoji 

hospodářství, vědy, kultury i pracovní iniciativy, který nemá dlouhá léta před tím obdoby. 

Koncem tohoto měsíce se sejdou členové KSČ Ústeckého okresu na své konferenci. 

Budou zde hodnotit dosažené výsledky v ekonomické oblasti i politické práci. Dále budou  

na této konferenci vytyčeny záměry a cíle až do konce páté pětiletky, kterých strana za pomoci 

všech občanů našeho okresu bude chtít dosáhnout. Dosavadní realizace záměrů páté pětiletky 

a volebního programu našeho okresu je velmi úspěšná. Vždyť jen na akcích, které slouží ke 

zlepšení životního prostředí, občanské vybavenosti, poskytování dokonalejších služeb 

občanům, byla v loňském roce vytvořena hodnota díla za 102 mil. Kčs. To jistě není málo, ale 

ani to neznamená, že bychom měli vytvořený nějaký předstih. Vždyť si stačí uvědomit, jaké 

úkoly do konce pětiletky stojí před námi v Žichlínku. Do konce roku 1975 musíme postavit 

víceúčelový sál v rozpočtové hodnotě jeden a půl ……………………. je hlavní stavbou 

pětiletky v Žichlínku. Chceme – li st …………………………………………… .  

 

 

Nalezený dokument má formu jednoho, z obou stran potištěného  

a na cyklostylu zmnoženého listu. Dochoval se zřejmě jen díky chybně tištěné 

první stránce. Text první strany (objeveny 3 kopie) je neúplný. 
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Zpráva ze schůze místního výboru národní fronty v Žichlínku 

 

V úterý, 17. dubna 1973 se sešel místní výbor Nf v Žichlínku, aby projednal některé organizační 

záležitosti vyplívající z nutnosti zajištění jarní směny NF, oslav 1. máje a uspořádání veřejné 

schůze NF v měsíci květnu. 

 Na této schůzi bylo dohodnuto zorganizovat směnu NF v naší obci na sobotu 28. dubna 

1973. Místní výbor národní fronty vyzývá všechny občany k účasti na této směně,  

bude se pracovat na následujících akcích: 

  V první řadě na výstavbě tělocvičny, kde by se měli sejít hlavně členové  

T. J. SOKOL a Svazarmu. Dále se bude upravovat prostranství před místním hostincem. 

K zajištění této akce se přihlásili členové místní Lidové myslivecké společnosti. Při této směně 

je také třeba dát do pořádku čekárny ČSAD a jejich okolí, provést úklidové práce kolem stájí  

a provozu JZD a Státního statku. U JZD tyto práce zajistí pracovníci živočišné výroby. 

Povinnost uživatelů nově vybudovaných asfaltových vozovek by bylo spravit krajnice 

vhodným materiálem, který bude zčásti dovezen a další je na skladě při vozovkách. Jedná se 

hlavně o úseky od č.p. 21 k č.p. 35 a od prodejny jednota k č.p. 107 a 106. Je žádoucí též uklidit 

prostranství mezi kovárnou JZD a kostelem, které si ještě mnozí občané zaměňují se skládkou 

odpadu, která však již dávno byla určena v horní části obce v místě staré pískovny pod č.p. 86. 

Nesmíme také zapomenout na provedení úklidu při silnicích, které vedou naší obcí. Práce  

je v obci víc než dost. Upravené obce vytváří dobré životní prostředí a podle toho, jak je obec 

upravená jsou hodnoceni i její obyvatelé těmi. kteří obcí projíždí.  

 V dalším jednání výbor NF projednal účast občanů na oslavách 1. máje v Lanškrouně. 

Podle rozhodnutí májové komise v Lanškrouně je stanoviště občanů Žichlínka u n. p. Tesla. 

Každá obec má tvořit část průvodu označenou transparentem se jménem obce. Proto vyzýváme 

občany k maximální účasti. 

 Mimo normálních linkových autobusů bude z naší obce vypraven zvláštní autobus, 

který vyjede od nádraží v Žichlínku v 8 h a dodržením všech zastávek normálních linkových 

autobusů. Občané, svojí účastí na oslavách 1. máje potvrdíme to, že máme rádi svoji 

socialistickou republiku a že se chceme aktivně podílet na mírovém budování naší socialistické 

společnosti. 
 

 Místní výbor Národní fronty dále rozhodl uspořádat veřejnou schůzi NF v předvečer 

dne Vítězství, tj. 8. 5. 1973. Navržen je následující program: 8. 5. 1973 v 19 h sraz účastníků  

u budovy NV a společný odchod na místní hřbitov, kde bude položen věnec na hrob 

Rudoarmějců a přednesen krátký projev.  

 V 19.30 h zahájení veřejné schůze v sále místního kina která bude probíhat následovně: 
 

1. Projev vedoucího delegáta okresních orgánů o významu osvobození naší země Rudou 

armádou a seznámení občanů s jednáním a závěry okresní konference KSČ. 

2. Seznámení občanů s dosavadními výsledky plnění volebního programu a závazků složek  

i jednotlivých občanů. 

3. Májová veselice. 
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Na tuto veřejnou schůzi Vás přijdou pozvat agitační dvojice. Místní výbor národní fronty 

předpokládá, že občané obce svojí účastí na této schůzi potvrdí to, že mají zájem na dění v obci 

a jejím dalším rozvoji. 

 

 

 

   místní výbor národní fronty v 

       Žichlínku. 
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1978 
V listopadu r. 1976 se konaly volby do Místního Národního výboru v Žichlínku. 

Předsedou MNV byl zvolen s. Miloš Mačát č. p. 22, a další poslanci, znichž byl 

zvolen: 

předsedou  finanční komise s. Skalický Jindřich 151, 

  komise pro obč. zál. s. Dušková Hana 32, 

  sociální komise s. Řeháková Anežka 122, 

  školské a kulturní k. Černohousová J. 52, 

  komise pro výstavbu s. Kvapilík Jan 122, 

  komise pro pořádek Šubrt Oldřich 34. 

V roce 1978 bylo 8 veřejných zasedání – účast 92 % 

Vítání občánků bylo uskutečněno třikrát. 

Hlavní úkoly MNV pro rok 1978, mimo běžných, stanoveny takto: 

 1. vypracování inženýrských sítí, k nově vystavěnému sídlišti v horní části 

obce, 

 2. generální opravu školy, 

 3. přípravu na stavbu vodovodu 

Tyto úkoly byly splněny následovně: 

 1. inženýrské sítě k rodinným domkům byly vypracovány, 

 2. generální oprava školy byla zahájena a bude ukončena v r. 1979 – 

venkovní omítka a ukončení pokrytí střechy, 

 3. přípravní práce pro výstavbu vodovodu byly zahájeny, vytyčením 

hlavního vedení, směrem od sousední obce Sázava, až po MNV Žichlínek. 
 

VÝSTAVBA:  a) V roce 1967 1977 byla dokončena a dána do provozu nová 

tělocvična, která byla přistavěna k místní škole, v rozpočtové hodnotě  

2 mil. Kčs. Budova bude sloužiti Místní tělovýchovné Jednotě a složkám 

školní mládeže. Současně byla vybudována kotelna, kterou se vytápí 

tělocvična a místnosti školy. 
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   b) V letošním roce byla dokončena výstavba admin. budovy 

Společné rostlinné výroby Žichlínek, nákladem 1,738 tisíc, v prostoru 

obce, za školou při silnici směr k Lubníku.  

   c) Úprava místního pohostinství začala v roce 1977. Jedná  

se o úpravu pohostinských místností a kinosálu. Dne 9. února 1978  

byl zazděn hlavní vchod do pohostinství, který ústil přímo na hlavní silnici 

(na proti kostelu). Nový vchod byl zřízen z jižní strany ze zahrady.  

Toto opatření se, z bezpečnostních důvodů osvědčilo. V červnu byl dán 

do provozu upravený lokál, velmi prostorný. Na těchto opravách  

bylo odpracováno 3 800 brig. hodin, a byli jednotlivci, kteří odpracovali 

až 150 hod. bezplatně. Zbývá ještě dokončit obnovu kinosálu. 

   d) Byl upraven parčík před školou a prostranství  

před prodejnou Jednoty (Hrubý). 

   e) Vedle budovy M.N.V. byl postaven transformátor. Jest 

propojen na hlavní vedení. Má sloužit k posílení elek. energie pro nově 

vybudované sídliště před M.NV v min. letech. V podzimních měsících 

byla posílena spotřeba el. Proudu v místním pohostinství, zemním 

kabelem, který jest napojen na na nově vystavený transformátor, a veden 

za budovou MNV, přez potok a pod silnicí. 
 

Politické chr.: V místní obci stávají 2 politické organisace. Vedoucí 

organisace Komunistické strany Českoslov. a strana lidová. Členové obou 

složek se mimo hlavní činnost, zúčastňovali brigádnických prací při výstavbě 

obce, a pomoci v zemědělství. 
 

Požárníci: Dne 4. února byl uspořádán požárnický ples v nové tělocvičně 

s účastí 344 účastníků což na místní poměry jest účast nebývalá. Dne 2. července 

1978, byla konána pohárová soutěž, za účasti okolních požárních sborů.  

Při soutěži zvítězila družstva P. O. Žichlínek, takže „Pohár“, tak jako v minulých 

letech, zůstal v Žichlínku.  

Dále byla provedena námětová cvičení na zemědělské usedlosti, a různá 

školení. Velmi dobře si vede skupina požárnické mládeže, vedená  

s. Jiřím Šebrlem. Za dobrou požárnickou činnost, dostal Sbor do správy a užívání 

požární auto – cisternu, v hodnotě 168 tis. Kčs. Na toto auto přispěly poměrnou 

částkou SRV – Žichlínek, JZD – Žichlínek se sídlem v Lanškrouně, JZD Luková, 

Společný zem. pod. Damníkov a JZD Tatenice. 

 

Kino: Provoz kina byl dnem 1. 1. 1977, z důvodu úpravy kinosálu zastaven. 

V r. 1978 není úprava dokončena.  
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Sokol: Telovýchovná Jednota Sokol, má počátek činnosti již v roce 1957. 

Z důvodu, že nebyla vhodná místnost pro cvičení, byly konány jen cvičení letní, 

a různé hry, jednak v prostoru před hostincem, a u místní zastávky u nádraží,  

a později na hřišti za školou. Pořádaly se turnaje, přebory, volejbal a p. V letech 

1975 – 1976 došlo z iniciativy před. MNV s. Skalického Jana čp. 26, k vybudování 

tělocvičny nákladem asi 2 mil. Kčs. Budova tělocvičny jest přistavena k místní 

škole. Členové jednoty Sokol bezplatně odpracovali podstatnou část 

brigádnických hodin a tak se zasloužili o výstavbu této nové budovy.  

Po dokončení stavby začalo pravidelné cvičení a výchova mládeže. Místní 

Jednota Sokol, má v letošním roce 132 členů včetně žactva. Byla dohodnuta 

vzájemná spolupráce se Společnou rostlinnou výrobou. Členové Jednoty 

vypomáhali SRV ve špičkových zemědělských pracech a SRV zase podporovalo 

činnost Jednoty morálně, růz- dopravou a p. Členové Jednoty v běžném roce 

odpracovali 421 hod. na akci „Z“, 117 hod. na úpravě kurtů a okolí tělocvičny  

a 330 hod. v zemědělství. Členové Jednoty zajišťovali výcvik dětí  

ZOŠ I – IV ročníku. Bylo v činnosti 5 volejbalových družstev a sice 2 družstva 

mužů, 1 družstvo žen, 1 družstvo dorostenek a 1 žáků.  

Dále tělocvičny používá Tělovýchovná Jednota z Lanškrouna – asi 6 hod. 

týdně. 

V roce 1978 jest předsedou Jednoty s Holubář Aleš z čp. 122, jednatelkou 

s. Dařílková Ludmila 117 a pokladní s. Pleskotová Lud. čp. 77. Jednota jest 

zastoupena 3mi členy v MNV. 
 

Svaz čsl. žen: Počátkem roku byla uskutečněna Základní organisací Svazu 

čsl. žen přednáška, „Výchova v rodině“, v březnu provedena oslava MDŽ  

a pomlázková zábava. Bylo uspořádáno 5 schůzí výborových a členských. Ženy 

se zúčastnily jarního úklidu a odpracovali 91 brigád. Hodin. Na okopávce 

cukrovky odpracovaly 117 hod. čímž ošetřily 1 ha řepky cukrovky. 
 

Myslivecké sdružení: Myslivecké sdružení v Žichlínku v běžném roce 

konalo 11 členských a 1 výroční schůzi. Průměrná účast na schůzích  

byla 74,4 %. 100 %se schůzí zúčastnil (s. Hanák ??) Janeček, Studený, Kouba  

a Pavel Zdvořilý. 

Odstřel škodné zvěře: 1 pes, 21 koček, 3 lišky, 2 tchoři, 8 vran, 6 strak  

2 sojky a 1 kafka. Produkce ostatní zvěřiny byla 323 kg. Na 1 člena připadá  

15.36 kg. Byla provedena 1 politicko - výchovná akce, 1 přednáška v místní 

základní 9ti leté škole, 1 před. v základní organisaci „o myslivosti, 1 besedu 
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v základní organisaci „Pionýrů a k mezinárodnímu dni dětí, byl uspořádán 

„táborák“. 

Bylo vysazeno 7.500 ks stromů různých druhů. Na brigádách  

bylo odpracováno celkem 1600 brigád. hodin; z toho pro myslivost samu,  

831 hodin, pro MNV 523 hodin a pro zemědělství 245 hodin. 

Myslivecké sdružení vlastní provozní hodnoty 39.400 Kčs. 
 

Zemědělství: Od roku 1950, kdy bylo založeno Jednotné zemědělské 

družstvo II. typu, nastaly v zemědělství změny. 1. 1. 1953 přešlo JZD  

na hospodaření III. typu. t. j. společně, jak rostlinná výroba. (druhý typ byl pouze 

společná rostlinná výroba) Družstvo hospodařilo na výměře 680 ha zemědělské 

půdy.  

V roce 1972, z důvodu lepšího využití velkých mechanizačních 

prostředků, oddělila s rostlinná výroba od živočišné. Do rostlinné výroby 

v Žichlínku se sloučila rostlinná výroba z obcí Sázava, Lubník, a Tatenice. Podnik 

dostal název: Společná rostlinná výroba „Pokrok“ Žichlínek, nadále označovaná 

SRV. 

Prvním vedoucím se stal ing. Luse ?? ze Sázavy, který po krátkém čase, 

po utvoření společného zemědělského podniku pro chov prasat, přešel jako 

jeho vedoucí. Jeho nástupcem v SRV se stal s. Čížek O. čp. 156 Žichl.  

V roce 1975 byla také sloučena živočišná výroba Žichlínek, Sázava, Lubník. 

Název tohoto podniku byl „Jednot. zeměd. družstvo Žichlínek, sídlo Žichl.  

Dnem 1. 1. 1976 byla do tohoto družstva sloučena živočišná výroba Lanškroun. 

Pro nedostatek administrativních místností v Žichlínku, bylo vedení živočišné 

výroby přesídleno dne 4. února 1976 do Lanškrouna, do kanceláří JZD 

Lanškroun ve dvoře. Podnik se nadále jmenuje JZD – Žichlínek, se sídlem 

v Lanškrouně. Rostlinná výroba byla včleněna do SRV Žichlínek.  

První předsedou se stal s. Pauk František z Lukové.  

Taktéž v roce 1976 zanikla farma státního statku v Žichlínku, sloučená  

do JZD a SRV. 

Do SRV byla dále včleněna rostlinná výroba z JZD Luková a Damníkov. 

Celková výměra SRV jest asi 6.000 ha zem. půdy. Administrativní 

kanceláře byly o počátku na čp. 119. V únoru 1978 se vedení SRV přemístilo  

do nově vystavěné budovy „za školou“. Na čp. 119 zůstala prozatím společná 

kuchyně se společnou jídelnou. Ostatní prostory na čp. 119 převzala dílna 

truhlářská při SRV. 
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Živočišná v.: Na vesnicích zůstaly střediska živočišných výrob. Středisko 

Žichlínek má 2 zootechniky, s. K. ????? a Šuvka (??) Milána z Lanškrouna. Jest 

rozmístěna t. č. v 10 stájích s 725 ks skotu, a 1484 prasat, včetně selat a prasnic. 

V běžném roce byly průměrné přírůstky n: 

 telat 78 dkg   u býků 73 dkg 

 jalovic 67 dkg  u prasat 58 dkg 

Odchovaných selat bylo na 1 prasnici 16 ks. 

Průměrná dojivost na 1 dojnici a den 9.25 l. 
 

SRV: Společná rostlinná výroba zahájila sklizeň řepkou ozimou, která byla 

vlivem nepříznivého počasí opožděna, oproti minulým letům o 10 – 14 dní. 

Sklizeň obilovin byla zahájena 19. srpna, taktéž o 14 dní později, oproti 

minulým letům, a zkončila teprve 1. října. Po celou dobu žní, která trvala,  

bylo 24 dny bez srážek a 31 den pršelo. 

V roce 1978 spadlo v průměru 533 mm vody a průměrná teplota od 1. 1. 

– 31. 12., byla 6.6 stupňů. 

V jednotlivých měsících: 

 leden  - 6 stup.   červenec + 15.1 stup. 

 únor  - 3.2 stup.  srpen  + 14.1 stup. 

 březen + 3.2 stup.   září  + 11.6 stup. 

 duben + 5.4 stup.  říjen  + 8.1 stup. 

 květen + 11.- stup.  listopad + 1.- stup. 

 červen + 14.7 stup.  prosinec -1.7 stup. 

Dle uvedených údajů byl rok 1978, převážně vlchký a chladný – Údaje, 

byly čerpány z meter. Stan. SRV. 
 

Různé: Dne 15. 9. 78 ve 3.30 hod. - ráno vznikl požár stodoly „ve dvoře, 

kde bylo uskladněno asi 7 vagonů sena. Seno a 3 ks ventilátorů, byly zničeny, 

odhad škody asi 46.400 Kčs. Příčina požáru: samovznícení sena. Kontroly teploty 

měřením, byly prováděny. Škoda byla kryta pojištěním. 

Dne 15 září havaroval před čp. 117 motocykl. Jezdec ze Žichlínka nebyl.  

Dne 20. 9. dopoledne, auto 1203, řízené řidičem SRV, před vjezdem  

do dvora čp. 119, se střetlo s traktorem SRV. Řidič auta, nedal přednost traktoru. 

Jeden z osádky auta, byl několik měsíců v lékařském ošetření. 

V roce 1978 se v Žichlínku narodilo 7 dětí, zemřeli 2 osoby. s. Vávra ??? 

čp 140 a Novotný Ant. čp. 5.  

Dne 27. 12, se vystěhovala z čp. 20 rod ????? do obce Trnávky na Moravě. 

V běžném roce bylo postaveno 7 rodinných domků, a 2 zem. Usedlosti 

byly zbourány – čp. 40 a 43. 
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„Na tomto místě je v kronice vynechána 1 strana“ 
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1979 
Rok 1979 byl 34. rokem mírového budování naší socialistické vlasti. I naše 

obec za tuto dobu doznala velkých změn. Výstavbou nových sídlišť u místního 

národního výboru a v horní části obce, rekonstrukcí bývalých zemědělských 

usedlostí a výstavbou, kterou provedl zemědělský závod, se změnilo panorama 

naší obce. Je škoda, že tato kronika nezaznamenala podrobně léta 1960 až 1977, 

která přinesla řadu významných událostí v životě veřejném i politickém, které 

se v Žichlínku staly. 
 

MNV: V řadách poslanců místního národního výboru nedošlo v tomto roce 

k žádným změnám. Hlavními úkoly, které si poslanci MNV uložili, bylo: 

pokračovat ve výstavbě vodovodu, dokončit generální opravu školy, dokončit 

opravu kinosálu. Během roku byla do plánu zahrnuta i rekonstrukce požární 

zbrojnice, výstavba autobusové zastávky. Bylo 6 plenárních zasedání  

s účastí 90 %. 
 

Hospodářský život: Naše obec je obcí zemědělskou. Z průmyslu  

je v Žichlínku provozovna Dřevotvaru, kde se vyrábí kvalitní zakázkový nábytek. 

V obci je i Veterinární asanační ústav – „Kafilérka“. Dlouholetý vedoucí provozu 

s. Štamberk odešel v tomto roce ze zdravotních důvodů z této funkce.  

Na jeho místo nastoupil MVDr. Chytka. 
 

JZD: Jednotné zemědělské družstvo Žichlínek má své sídlo v Lanškrouně. 

Předseda družstva s. František Pauk je z Lukové. JZD má svá živočišná střediska 

v obci Sázava, Lanškroun, Lubník a Žichlínek. Uváděné údaje jsou ze střediska 

Žichlínek, kde je ustájeno 1099 kusů skotu, z toho 316 krav, 1131 prasat, z toho 

71 prasnic. 

Docílené přírůstky jsou tyto: prasata na výkrm: 0,607 kg na ks a den, skot 

má výkrm 0,703 kg na kus a den. Od jedné prasnice bylo odchováno 16 selat. 

Družstvo má v Žichlínku i 5 koní. 
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SRV: První zápis o vzniku a rozvoji Společné rostlinné výroby „Pokrok“ 

v Žichlínku je již v roce 1978. Je třeba doplnit jej o další fakta. 

Na celostátních dožínkách v Brně v roce 1975 obdržela SRN vyznamenání 

„Za vynikající práci“, které získala za významné úspěch v pěstování obilovin. 

SRV vybudovalo v obci v minulosti i řadu provozních budov. V roce 1973 

byla dostavěna na svou dobu moderní opravářská dílna nákladem 1.430 000 

Kčs. V současné době kapacitou nestačí. 

V roce 1976 byla dokončena výstavba údržbářsko – opravárenského 

střediska za dílnami a výstavba posklizňové linky na obilí. Servis byl vybudován 

nákladem 1.290.000 Kčs.  

Další akcí byla výstavba nové správní budovy. Pro svou bílou omítku 

dostala přezdívku „Bílý dům“. V době dokončení stavby se zdálo, že je zbytečně 

prostorná, ale bujným růstem administrativy a řídícího aparátu již koncem roku 

1979 nestačí již místnosti.  

Nynější zemědělská výroba si vyžaduje i moderní výkonné stroje. 

Závěrem roku měla SRV 8 těžkých kolových traktorů K 700 a ŠT 180, 95 traktorů 

do 100 ks. 11 obilních kombajnů, 5 samochodných řezaček, 23 nákladních a 18 

osobních automobilů, 1 autobus. 

Ve společné rostlinné výrobě bylo vybudováno i radiové spojení  

jako první na našem okrese, které mělo usnadnit řídící práci. Tolik snad 

k minulým letům. 

Průběh roku 1979 byl vcelku normální. Dala se čekat bohatá úroda, 

všechny polní práce byly včas hotovy. Jen zasetá mák zamotal hlavu 

agronomům. Stalo se to, že než se jim podařilo aplikovat účinný chemický 

postřik proti plevelům, zarostl mák lebedou tak důkladně, že valná část oseté 

plochy musela být sklizena ručně za pomoci brigádníků.  

Žně začaly poněkud dříve než obvykle, již 17. 7. a skončily 30. srpna.  

Ve špičkách bylo nasazeno až 19 obilných kombajnů. Z celkové oseté plochy 

2633 ha byly dosaženy tyto výnosy: pšenice 38,66 metráku z ha, ječmen 40,76 

metráků z hektaru, oves 45,65 metráků z ha, řepka 23,20 metráků z hektaru. 

Cukrovka dala 383 metr. z. ha.  

V SRV bylo delegováno 320 pracovníků. Ve vedení SRV je s. Čížek Otakar 

– vedoucí SRV, Kobza Jaroslav – agronom, Čada Bohumil – ekonom,  

Šilar Miroslav – mechanizátor. 
 

Doprava a spoje: Během uplynulých let doznala velké změny  

i komunikační síť v naší obci. Všechny průběžné silnice dostaly bezprašnou 
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úpravu povrchu. Byly vyasfaltovány i obecní cesty, provedena přeložka silnice 

na Lukovou, letos byla rozšířena a opravena silnice na Lubník. 

Velmi se rozšířila autobusová doprava na Lanškroun, Moravskou 

Třebovou a Třebářov. Každá z těchto linek projíždí 5x denně. Mimo tyto dojíždí 

do Žichlínku 3x denně místní autobusová doprava z Lanškrouna. 

Prudký rozvoj motorizace se projevila i v naší obci, protože koncem roku 

1979 měli Žichlínští občané celkem …… osobních automobilů. 

Podstatnou změnu doznalo i telefonické spojení s okolím. Vzrůst počtu 

telefonních stanic si nakonec vyžádal vybudování místní automatické telefonní 

ústředny v budově MNV. 
 

Obchod: V Žichlínku je stále jen stará prodejna Jednoty u „Hrubých“. 

Přestože byla přebudována na samoobslužný prodej, nevyhovuje  

pro nedostatek prostoru i výběrem zboží. 
 

Peněžnictví: Od roku 1946 je v Žichlínku záložna „Kampelička“ nyní 

pobočka Státní spořitelny. Za rok 1979 vykázala 1.285000 Kčs, vybráno bylo 

1.526000 Kčs. 
 

Politické strany KSČ: Přestavbou zemědělské výroby sloučením 

zemědělské výroby pod JZD Žichlínek a přechodem členů KSČ z Lanškrouna  

a Sázavy do vesnické organisace při JZD došlo k tomu, že přímý vliv 

komunistické strany na práci MNV a ostatních složek NF v obci není valný. 

Příčina je zřejmě v tom, že většina členů VOKSČ i členů jejího výboru je z dalších 

vesnic a nemají přímý kontakt s naší obcí. Podobná situace je i se členy ZO  

při SRN. 
 

Strana lidová: Činnost lidové strany se soustředila na péči o okolí kostela 

a hřbitova a jednotlivci se účastnili i brigád na kinosále, škole a dalších akcí, 

které Národní fronta a MNV organisoval. 
 

Socialistický svaz mládeže: Došlo k oživení mládežnické organisace. Plně 

se zapojili do brigád na opravě kinosálu, výrazně pomáhali na okopávce 

cukrovky a žních. Pořádají i diskotéky pod vedením svého předsedy Milana 

Švuba z Lanškrouna.  
 

Požárníci: Činnost požárního sboru v Žichlínku má dlouholetou tradici.  

I letos se účastnili řady požárnických soutěží, pro svoji obec odpracovali tisíce 

hodin zdarma na škole, vodovodu, kinosále i požární zbrojnici. V soutěžích  

se jim povětšinou vedlo. Na soutěži požárních družstev v Damníkově umístění 

na prvním místě, v tradiční pohárové soutěži v Žichlínku obsadilo naše požární 
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družstvo čtvrté místo z jedenácti soutěžících družstev. V Líšnici, kde se tento rok 

konala soutěž zemědělských družstev celého okresu Ústí nad Orlicí, skončili  

na čtvrtém místě. 

Požárníci jako jediná složka v obci uspořádal 24. února ve víceúčelovém 

slá sále jediný ples v tomto roce. Byl hojně navštíven (400 návštěvníků) a všem 

se velmi líbil.  

V tomto roce měl požární sbor dva ostré zásahy. První při lesním požáru 

v obci Strážná, druhý při požáru rodinného domku v Krasíkově. Předsedou 

požárníků je Táreš Josef, velitelem Kuře Josef. 
 

Mladá směro. požárníků: Dvě družstva mladých požárníků úspěšně vedou 

manželé Šebrlovi z čp. 112 kteří v tomto roce dovedli své mladé svěřence 

k řadě významných úspěchů v různých soutěžích. V soutěži žákovských 

družstev (v Chocni) obsadilo družstvo žáků deváté místo, starší žákyně místo 

šesté. V soutěži v České Třebové obsadilo jejich družstvo třetí a čtvrté místo. 

V Dolní Moravě soutěžilo jedno družstvo a umístilo se na devátém místě. První 

místo v soutěži v kresbě na téma: Prevence v požární ochraně v Krasíkově bylo 

dalším velkým úspěchem požárnického mládí. 

Mimo svá pravidelná cvičení a soutěže usušili mladí požárníci 1,1 tuny 

sena, okopáno bylo 0,40 ha cukrovky a úzce spolupracují s pionýrskou skupinou 

v ZDŠ.  

Je namístě poděkovat manželům Šemberovým za jejich péči a práci, 

kterou mladým požárníkům ve svém volném čase věnují. 
 

Svaz žen: Svaz žen se tak jako každý rok zapojil do akcí, které MNV a NF 

uspořádal. Vyzvednout je třeba jejich pomoc při okopávce cukrovky a úklidu  

ve škole. 
 

SPOZ: Činnost sboru pro občanské záležitosti byla i letos bohatá. Dne 

11.března byla uspořádána zlatá svatba manželů Čáslavských. SPOZ  

se spolupodílel i na zlaté svatbě manželů Černohousových dne 30. června. 

Pravidelně pořádal i vítání nových občánků. Těch bylo v roce 1979 uvítáno 

celkem 13. Samozřejmostí se stalo navštěvovat naše občany starší 70. let  

u příležitosti jejich narozenin. Zástupci sboru se účastnili i vítání prvňáčků  

do školy při zahájení nového školního roku v ZDŠ. 
 

Červený kříž: V letošním roce byla získána řada dalších dobrovolných 

dárců krve. Závěrem roku jich je padesát. V měsíci květnu na slavnostní veřejné 

schůzi byla předána bronzová Jánského plaketa s. Tárešové a Fr. Duškovi. 

V měsíci prosinci obdržela tuto plaketu i Čížková Marie.  
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TJ Sokol: Tělovýchovná jednota Sokol patřila i letos k velmi aktivním 

složkám v Žichlínku. Má 120 členů, kteří se věnují nejen činnosti sportovní,  

ale i činnosti veřejné.  

Sportovní činnost je soustředěna na ZTRV, odbíjenou, stolní tenis  

a žákovskou kopanou. Ženy se věnují nácviku na spartakiádu, dorostenky hrají 

odbíjenou. V okresní soutěži v odbíjené měla TJ bojovalo úspěšně jedno 

družstvo ve III. třídě a vítězstvím v této třídě postoupilo do II. třídy,  

kde TJ Žichlínek má druhé družstvo. Od jara 1980 budou tedy representovat  

TJ Žichlínek ve druhé třídě okresní soutěže dvě odbíjenkářská družstva mužů. 

V okresní žákovské soutěži v kopané má TJ jeden oddíl. Dorostenky 

odbíjenkářky se účastnily i tradiční soutěže v Dřevěnicích pod vedením Marie 

Skalické z čp. 26. 

Nelze opomenout ani další činnost jednoty. V okresní soutěži 

tělovýchovných jednot na pomoc v zemědělství obsadilo TJ páté místo.  

Byly okopány 3 hektary cukrovky, odpracováno 750 hodin na brigádách 

v zemědělství. 

Pro obec bylo odpracováno členy TJ 400 hodin na opravě školy  

a 200 hodin na údržbě tělovýchovných zařízení. V čele tělovýchovné jednoty  

je s. Aleš Holubář.  
 

Myslivecké sdružení: Myslivecké sdružení obhospodařovalo 880 hektarů 

honitby. Má celkem 21 členů. Z toho je 13 členů ze Žichlínku a 8 z Lanškrouna. 

Dvanáct členů MS je zapojeno i v|dalších složkách NF i jeho poslanci MNV. 

Z bohaté činnosti MS v Žichlínku v roce 1979 se uvádí, že bylo vysazeno  

3 000 sazenic stromků, uspořádány 3 přednášky o myslivosti a přírodě pro školu 

a PO. Pro děti uspořádán táborák. Vlastní myslivecká činnost se převážně 

soustředila na odchyt živé zvěře. Odchyceno bylo 28 ks zajíců a 15 ks bažantů. 

Odstřel zajíců nebyl tento rok dovolen. U bažantů byl konstatován nízký stav  

jako u zajíců.  

Na brigádách bylo odpracováno 2 116,5 hod., tj. 105,5 hod. na člena. 

Z toho pro naši obec 536 hodin, pomoc v zemědělství 296 hodin, brigády  

pro MS 1 048.5 hodiny a na odchytu bažantů 336 hodin. 
 

Škola: Ve školním roce 1978 – 1979 navštěvovalo ZDŠ v Žichlínku 43 žáků 

a žákyň. Škola má dva stálé učitele. Ředitelkou školy je již řadu let s. Marie 

Matějková. Škola má čtyři ročníky. Od pátého ročníku dojíždí děti  

do lanškrounských škol.  

V jeslích bylo tento rok 16 dětí, mateřskou školku navštěvovalo  

28 dětí. Ředitelkou byla s. Šuláková z Lanškrouna. 
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Osvětová beseda: Osvětová beseda v Žichlínku uspořádala jednu 

věděcko-populární přednášku na téma: Tajemství vesmíru. Účast občanů  

byla vcelku dobrá. Se zájmem jí vyslechlo na čtyřicet posluchačů. Po jejím 

skončením bylo sledováno i zatmění měsíce, které shodou okolností právě ten 

večer probíhalo. 
 

Zábavy: Během tohoto roku byl v naší obci jen jeden ples, který uspořádali 

požárníci. Jinak žádná taneční zábava, ples nebo jiná lidová zábava v Žichlínku 

během roku nebyla. Snad až se skončí s opravou kinosálu se tato nepříznivá 

situace zlepší. 
 

Dětský den: Všechny složky Národní fronty v rámci letošního 

Mezinárodního roku dětí uspořádaly na místním hřišti v měsíci červnu dětský 

den. Soutěže o ceny, různé zábavy, možnost svezení na koni, na upoutaném 

motocyklu, to vše se dětem líbilo. K tanci i poslechu hrála Traverso. Dětský den 

se líbil i dospělým. Těm se poněkud protáhl do nočních hodin. Závěrem došlo  

i k malé bitce. 
 

Obyvatelstvo: V roce 1979 měla naše obec 642 obyvatele. Nejstarším 

občanem je paní Anna Cinková, která se dožila 90. let života. Během roku  

se narodilo 14 dětí, zemřelo 5 našich spoluobčanů: Minář Josef z čp. 10, 

Skalický František z čp. 56, Štěpánek Fr. čp. 146, Šrůtek Josef z čp. 7  

a Bačová Anna z čp. 161. 

V průběhu roku se přistěhovalo do obce 24 nových občanů. Z obce 

odešlo za rok 1979 celkem 15 našich občanů.  
 

Výstavba: Začala konečně vlastní výstavba vodovodu. Položeno bylo  

asi 600 metrů hlavního řádu po pravé straně silnice od Sázavy. U Tichých se 

přešlo přes silnici od Lanškrouna a pokračovalo sídlištěm až po čp. 96. 

Souběžně s touto akcí probíhala i generální oprava školy. Dokončeno bylo 

pokrytí střechy, odstraněna stará zvětralá omítka a škola z venkovní strany nově 

omítnuta. Tuto práci provedla skupina zedníků ze Společné rostlinné výroby  

za vydatné pomoci celé řady místních občanů, které zajišťoval předseda MV NF 

s. Syrový Josef a předseda MNV s. Mačát Miloš. 

V průběhu roku se pracovalo i na rekonstrukci požární zbrojnice,  

kde by měly být v nejbližší době soustředěny všechny místnosti pro veřejné 

účely, jako například klubovna mládeže, úřadovna MNV a další.  

Pokud byl čas, pokračovala i oprava kinosálu. Ta se nepodařila dokončit 

v letošním roce. V průběhu roku došlo k upřesnění místa zastávky ČSAD  
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ve středu obce. V místě budoucí zastávky se provedla kanalizace mezi starým 

splavem a Štorkovými.  

Na všech zednických pracech na sále, škole i zbrojnici se v hlavní míře 

podílel s. Vysloužil, důchodce z Rychnova na Moravě a s. Jana Mrázeka staršího 

z čp. 79. Našimi občany bylo odpracováno 5 231 hodin zdarma. Na občana 

připadá asi 8,5 hodiny. Nejvíce hodin odpracoval s Syrový Josef a Vybíral 

Jaroslav. 

V průběhu roku si postavili naši občané 5 nových rodinných domků. 

Další stavbou prováděnou zemědělským závodem byla nová čerpací 

stanice poh. hmot, která je umístěna za areálem dílen a surovin. Náklad  

na výstavbu byl 460 tisíc korun. Začala výstavba nových garáží pro auta  

a traktory za správní budovou. Započato bylo i s výstavbou kuchyně a jídelny  

ve spolupráci s MNV. Plánovaná kapacita kuchyně je 750 podaných jídel denně. 

Stavba kuchyně byla započata na podkladě zvyšujících se požadavků na počet 

podaných jídel. Plánovaná kapacita stávajícího stravovacího zařízení 150 pod. 

jídel je překračována na 400 podaných jídel v absolutně nevyhovujících 

podmínkách. 
 

Počasí: Počasí během roku bylo vcelku normální. Jen na přelomu roku 

1978 – 79 došlo během roku noci k poklesu teploty během noci o mínus  

20 stupňů. Jarní měsíce byly suché, teplé. První sníh napadl 5. 11. ale do Vánoc 

nevydržel. Pravá zima nastala před koncem roku. 

Průměrné teploty: leden -7°C, únor -2,9°C, březen +3,1°C, duben 6,4°C, 

květen 14,5 °C, červen 19,7°C, červenec 16,3°C, srpen 16,8°C, září 12°C,  

říjen 6,56°C, listopad 2,4°C, prosinec 3°C. 
 

Svět: Rok 1979 byl vyhlášen Organisací spojených národů Rokem dítěte. 

Tento rok bude do dějin světa i tím, že po zdlouhavých jednáních ve Vídni  

bylo 15. června podepsána představitelem Sovětského svazu Leonidem 

Brežněvem a americkým presidentem Jamesem Carterem dohoda o smíření 

jaderného zbrojení SALT 2.  

Trvá napjatá situace v oblasti jihovýchodní Asii, kde jsou bohatá naleziště 

ropy. Tento rok se v plné míře projevila světová energetická krize. Ceny všech 

surovin ve světě doznaly prudký vzestup. 
 

ČSSR: Vlna vzestupu cen surovin na světových trzích postihla i naši 

republiku. Díky tomu, že většinu surovin nám dodává Sovětský svaz na základě 

dlouholetých dohod, se u nás neprojevila tak důrazně. Přesto bylo nutno 

přikročit k některým úsporným opatřením.  
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Došlo k zvýšení cen benzínu, uhlí, plynu, dalších tepelných energií, 

elektřiny, poplatků za teplo, poštovné a další. Odstraněno bylo zvýhodnění  

při nákupu oblečení pro děti. Na druhé straně došlo k zvýšení přídavků na děti 

o 50 Kčs na jedno dítě a zvýšení starobních důchodů. 

V tomto roce se událi i některé těžkosti v národním hospodářství vzniklé 

nekvalitní prací a neodpovědným přístupem některých podniků a institucí. 

Tento stav muselo řešit 14. a 15. plenární zasedání ÚV KSČ.  

V září tohoto roku zemřel bývalý president naší republiky armádní 

generál Ludvík Svoboda. 

Jemu patří dík zato, že v počátcích sedmdesátých let svým uvážlivým 

přístupem a svými zkušenostmi vyvedl republiku z krizových zápasů.  
 

Závěr: Závěrem letošního zápisu do této kroniky bylo, zaznamenat nejen 

skutečnosti roku 1979, ale i ty podstatné události, jež kronika dosud 

nezaznamenala z let, kdy nebyla psána. 
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1980 
ÚVOD: Uplynulo již 35 let od osvobození naší vlasti Rudou armádou, let 

naplněných prací pro blaho naší republiky i naší obce.  

Byl to rok konání celostátní spartakiády a olympijských her i dalších 

významných událostí. 
 

MNV: Místní národní výbor konal v roce 1980 celkem 6 veřejných 

plenárních zasedání s průměrnou účastí 80% poslanců. Činnost poslanců byla 

zaměřena na výstavbu vodovodu, dokončení opravy kinosálu a na zlepšení 

životního prostředí v naší obci. 
 

ZEMĚDĚLSTVÍ: Pro rostlinnou výrobu nebyl rok 1980 rokem příznivým. 

Již počátkem jarních prací byl opožděn. Do polních prací se vyjelo až 14. dubna. 

Vlivem velmi studeného počasí se vegetační období prodloužilo asi o měsíc  

a došlo k snížení výnosů. Výnosy plodin v roce 1980: řepka olejná 2,4 tuny, 

ječmen ozimý 4,3 tuny, ječmen jarní 2,9 tuny, pšenice ozimá 3,8 tuny, pšenice 

jarní 2,3 tuny, cukrovka 23 tun, brambory 9,9 tuny z hektaru. Výnos brambor  

byl tento rok tak nízký, že celkový výnos brambor nestačil na pokrytí naturálií 

družstevníkům. Bylo třeba kupovat brambory u jiných zemědělských podniků. 

V závěru podzimních prací dne 1. listopadu napadl první sníh a zamrzlo. 

Po týdnu se situace s počasím zlepšila a polní práce byly zhruba dokončeny. 

Živočišná výroba JZD dosáhla těchto výsledků: denní dojivost na kus a den byla 

9,96 litru, dení denní přírůstky na kus u prasat 0,56 kg, u skotu 0,70 kg. 
 

VÝSTAVBA: Výstavba obce se zaměřila na další výstavbu vodovodu, 

dokončení opravy kinosálu a adaptaci bývalé stodoly a lednice v místním 

pohostinství na „myslivecký klub“. Mimo výstavbu v obci prováděla SRV 

výstavbu kuchyně a garáží v areálu společné rostlinné výroby v Žichlínku. 
 

VODOVOD: Z jara se pokračovalo v pokládání hlavního řádu vodovodu 

od čp. 96. Přestože byly některé potíže se zajištěním trub, podařilo se do konce 

roku dojít s hlavním řádem až k čp. 8. 
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KINOSÁL: Kinosál se nepodařilo dokončit pro potíže se zajištěním lepenky 

pro izolace. Přesto bylo uděláno dost práce. Do příštího roku zbývá dokončit 

betonáž jeviště a přísálí, položit parkety a obložit sál. Naši občané mají zájem  

o skončení celé akce na kinosále. Je tedy předpoklad, že když se zato „vezme“ 

dočká se Žichlínek hezkého kulturního stánku, zvláště pokud se podaří v roce 

1981 ještě „myslivecký klub“. 
 

MYSLIVECKÝ KLUB: Z iniciativy členů myslivecké společnosti v Žichlínku 

začala na jaře adaptace lednice a stodoly na tak zvaný „Myslivecký klub“. Celá 

akce vznikla z potřeby získat místo, kde by se mohli scházet, ale i proto,  

aby prostory klubu sloužily jako příslušenství kinosálu. 

Hrubá stavba byla z velké části dokončena do konce roku. Od počátku 

roku každou sobotu a někdy i neděli byl na této stavbě čilý ruch. Na akci bylo 

v roce 1980 odpracováno myslivci ………… hodin. 
 

KULTURA: Činnost osvětové besedy stagnovala. Požárníci uspořádali  

12. ledna tradiční požárnický ples, stále ještě v místní tělocvičně. V červnu 

uspořádali složky Národní fronty a ZDŠ na hřišti dětský den.  
 

SLOŽKY NF.  

MYSLIVCI: Myslivci mimo výstavby a péče o zvěř v honitbě 

uspořádali velice zajímavou přednášku o ochranně životního prostředí.  

Byla hojně navštívena a měla velký ohlas. Stínem celoroční myslivecké činnosti 

myslivců byly spory se sousedním mysliveckou společností v Lukové okolo 

hranice honitby v prostoru rybníku „Kozák“. Z toho důvodu nebyl ani hon. Stavy 

lovní zvěře byly vcelku nízké.  

POŽÁRNÍCI: Požárníci neměli v roce 1980 ani jeden ostrý požární 

zásah, ale v řadě požárních cvičení dokázali svoji pohotovost zasáhnout 

v případě potřeby. Dne 15. června uspořádali na hřišti již tradiční pohárovou 

soutěž v požárním útoku za účasti 15 požárních družstev dospělých  

a 2 žákovských družstev. V tvrdé konkurenci se naše požární družstva umístila 

na 6 a 7 místě. V soutěži družstev v rámci SRV se umístili na 2 a 3. místě. 

Žákovská družstva soutěžila se štafetě a požárním útoku. Družstvo 

žáků z Žichlínku byli první. 
 

Č. SVAZ ŽEN: Ženy jako již řadu let se zapojily do okopávání cukrovky, 

odpracovali mnoho hodin při úklidu školy. V tomto roce měly nejlepší vývěsní 

skříňku ze všech složek. 
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 SPOZ: Sbor pro občanské záležitosti v Žichlínku uspořádal v roce 1980 

dvakrát vítání nových občánků. 14. prosince provedl besedu s důchodci, 

kterých přišlo kolem jednoho sta a všem se moc líbila. 
 

 35. VÝROČÍ OSVOBOZENÍ: V rámci oslav 35. výročí osvobození ČSSR 

sovětskou armádou navštívil naši obec generálmajor Šatov, účastník Velké 

vlastenecké války a nositel 32 vojenských vyznamenání. Zajímal se o dění 

v místní SRV. Prohlédl si komplex dílen a podiskutoval s pracovníky z provozu. 

K tomuto výročí se konala i slavnostní veřejná schůze. 
 

 SPARTAKIÁDA: Rok 1980 byl rokem konání celostátní spartakiády, jimž 

předcházeli okrskové spartakiády. V naší obci byly do nácviku zapojeny ženy. 

Všechny se účastnily okrskových a okresních spartakiádních cvičení.  

Pro cvičení do Prahy byla vybrána Marcela Krátká a Jarmila Lichtenbergová,  

kde 26. června vystoupily před 200 tisíci diváky na strahovském stadiónu  

a milióny diváků u televizních obrazovek ve spartakiádní skladbě žen. Byla to  

po pěti letech opět přehlídka mládí a krásy pohybu, kterou vytvořilo tisíce 

cvičenek a cvičenců na ploše strahovského stadiónu. Symfonie barev a pohybu, 

jakou každá československá spartakiáda je nemá ve světě obdoby. 
 

 OLYMPIJSKÉ HRY: Rok 1980 byl i rokem olympijským. Zimní část her  

se konala s USA v Lake Placidu. Letní část se konala v Moskvě za účasti 

sportovců z 81 států světa. 
 

 SČÍTÁNÍ DOMŮ A BYTŮ: K 1. listopadu bylo provedeno celostátní sčítání 

lidu, domů a bytů. V naší obci je provedla s. Jarmila Černohousová  

a Hana Dušková. Uvádím některé výsledky obce Žichlínku. 

 V obci bylo k tomuto datu 180 domů, z toho je 169 trvale obyvatelných.  

U nich je 162 rodinných domků, 1 družstevní obytný dům, 3 ostatní bytové domy 

a 3 ostatní budovy. 

 Od osvobození bylo v Žichlínku postaveno 92 domů. Samostatných bytů 

je v obci 227 s tímto vybavením: 

   161 bytů má samostatnou koupelnu, 

   164 bytů má zaveden vodovod, 

   109 bytů má ústřední topení, 

   41 bytů má automatickou pračku, 

   178 domácností má černobílí televizor 

8 domácností má barevný televizor. 

 Dále je v osobním vlastnictví občanů 5 chat, 95 osobních automobilů  

a 33 motocyklů.  
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 Stav obyvatel k 1. 11. 1980: Žichlínek má 692 obyvatel, z toho 342 mužů  

a 350 žen. 

 Složení obyvatelstva dle národnosti: 675 občanů české národnosti,  

1 občan ukrajinské, 1 maďarské a 3 občané německé národnosti. 

 Věkové složení:  narozeni do r. 1920 - 41 mužů, 56 žen 

    od r. 1921 – 1925:  11 mužů, 23 žen 

    od r. 1926 – 1945:  64 mužů, 62 žen 

    od r. 1946 – 1960:  92 mužů, 79 žen 

    od r. 1961 – 1965:  19 mužů, 36 žen 

    od r. 1966 – 1974:  64 mužů, 53 žen 

    od r. 1975 – 1977:  35 mužů, 24 žen 

    od r. 1978 – 1980:  16 mužů, 16 žen 
 

 ŠKOLA: Do první třídy přišlo ve školním roce 1980 – 1981 17 prvňáčků. 

Celkem má naše škola 53 žáků a žákyň. V tomto roce dostala škola i nové 

vybavení nábytku ve třídách. Složení učitelského sboru nedoznalo podstatných 

změn. 
  

 OBYVATELSTVO: Během roku 1980 se do obce přistěhovalo 21 občanů, 

z obce vysídlilo 18 občanů. Během roku se narodilo 10 dětí. Zemřelo 5 občanů 

a to Bureš Karel, Ešpandrová Anna, Atlman Mačát Milan a Pešek Václav. 
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1981 
ÚVOD: Rok 1981, o němž bude dále psáno, byl rokem významných 

politických událostí v naší vlasti. Především to byl 16. sjezd Komunistické strany 

Československa a volby do zastupitelských orgánů všech stupňů. Byl ale i rokem 

podstatného zhoršení mezinárodních vztahů stupňujícím se zbrojení ve světě.  
 

VOLBY DO MNV: Přípravou voleb žila celá obec, došlo k přemístění 

místního národního výboru do požární stanice, čímž bylo získáno opravdu 

důstojné prostředí pro práci národního výboru a k provedení volebního aktu. 

Volební komise navrhla do nového národního výboru 25 poslanců, z toho 

bylo 12 poslanců navrženo poprvé, hlavně z řad mladých lidí a žen.  

Na předvolební veřejné schůzi v květnu byli představeni voličům. Za místní 

obec do okresního národního výboru byla navržena Marie Šemberová. 

V první den voleb, 5. června odvolilo již 95% zapsaných voličů. 

Zbývajících 5% si odvolilo dne 6. června. Všichni navržení poslanci byli řádně 

zvoleni na další pětileté volební období. Jsou to: 
 

POSLANCI MNV: Blecha Pavel, Černohous Ladislav, Černohousová 

Jarmila, Dušková Hana, Filip František, ing. Krátký Jiří, Krátký Josef, Krátký Josef 

ml, Kuřová Anna, Mačát Miloš, Mach Petr, Marková Ludmila, Matějková Marie, 

Motl František, Motl Jiří, Mrázek Jan, Pospíšilová Zdenka, Prokop Karel, 

Prokopcová Ludmila, Skalický Jan 96, Studený Pavel, Šebrlová Anna, Šenkýř Jiří, 

Valenta Josef a Zdvořilý Pavel.  
 

SPRÁVA OBCE: Správa obce od počátku roku do voleb byla le beze 

změny. Celý národní výbor žol ve znamení splnění akce „Z“, hlavně výstavbou 

vodovodu a dokončení opravy kinosálu. Po červnových volbách přišla do MNV 

řada mladých poslanců, plných elánu, což se projevilo i v práci národního 

výboru. Na ustavujícím zasedání národního výboru, které se konalo 24. června 

byli zvoleni funkcionáři NV v Žichlínku, členové rady a komisí. 

 

RADA MNV: Předsedou MNV v Žichlínku opět zvolen Mačát Miloš, 

místopředsedou Prokop Karel, tajemníkem Krátký Josef. Do rady zvoleni: 

Černohousová Jarmila, Mrázek Jan, Skalický Jan a Zdvořilý Pavel. 
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VÝSTAVBA VODOVODU: Na vodovodu se pracovalo už od časného jara 

převážně po sobotách. V červnu, po překopu silnice u čp. 57 začala výstavba 

vedení po druhé straně obce zpět k místu napojení, to je na konec obce Sázava. 

V červenci došlo k napojení školy a pohostinství na dosud vybudovaný řád, 

protože v těchto veřejných budovách byla situace v zásobování vodou 

nejtíživější i z toho důvodu, že stávající vodní zdroj byl hrubě znečištěn 

provozem zdejšího zemědělského závodu. Výstavba vodovodu se i letos 

potýkala s nedostatkem trub a materiálu pro hlavní řád. Aby práce nestála,  

bylo přistoupeno k výstavbě odbočné větve od požární stanice až po rodinný 

domek p. Kamila Kováře. Při této akci byla na veřejný vodovod napojena 

bytovka JZD. Práci ztěžovalo v závěru roku špatné počasí, ale díky obětavosti 

předsedy MNV Miloše Mačáta a předsedy MVNF Josefa Syrového se podařilo 

dokončit i hlavní řád. V polovině prosince byla provedena kolaudace I etapy  

a toto předáno do správy OVAKu v hodnotě 1.987.000 Kčs. 
 

STAVBA JÍDELNY: Jako akce „Z“ probíhala i výstavbou kuchyně a jídelny 

v areálu budov SRV. Ta byla záležitostí hlavně pracovníků SRV Žichlínek. 

Závěrem roku byla po stavební stránce dokončena. Je třeba ocenit dobrou 

kvalitu řemeslnických prací, která byla na této akci odvedena.  
 

OTEVÍRÁNÍ SÁLU OB.: Po pěti letech trvání oprav v bývalém kinosále  

byl tento předán 4. prosince tohoto roku Osvětové besedě do opětovného 

používání. Na dokončení bylo vynaloženo velké úsilí poslanců i dalších občanů, 

protože stav, jaký dosud pro kulturní využití občanů byl se jevil jako neúnosný.  

Zbývá sice dokončit ještě několik malých oprav, ale i to, co bylo 

z bývalého kinosálu vytvořeno překvapí každého návštěvníka sálu. Zvenčí sál 

nevypadá zatím nijak vábně, ale v roce 1982 by mělo dojít i zde k zlepšení 

vzhledu. S provozem kina se zatím nepočítá. 
 

OSTATNÍ VÝSTAVBA: V listopadu byla postavena čekárna u zastávky 

autobusů u čp. 30, začalo se s výstavbou kanalizace od požární stanice podle  

čp. 118 dolů k novému mostu u kostela. Obyvatelé horního sídliště si svépomocí 

vybudovali chodníky a veřejné osvětlení na nově vzniklé ulici v tomto sídlišti. 
 

OPRAVA VĚŽE KOSTELA: Od jara probíhala oprava věže kostela.  

Byla vyměněna část vazby kopule a celá věž pokryta měděných plechem. Řada 

občanů, hlavně z řad členů lidové strany zde velmi pomohla. 
 

MYSLIVECKÝ KLUB: Práce na výstavbě „mysliveckého klubu“ 

pokračovala vyzděním příček, bylo zhotoveno bednění pod krytinu. Starý 

altánek byl stržen. Letos ale práce zde neměla takový spád jako loni. 
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V tomto roce si občané postavili celkem …… nových rodinných domků. 
 

KULTŮRA: Kulturní život v naší obci v roce 1981 byl asi tak na úrovni pěti 

předchozích let, kdy byl jediný sál v obci mimo provoz. Až teprve závěrem roku 

dochází k oživení kultury uvedením sálu do provozu. 
 

ZÁBAVY: V lednu pořádali požárníci tradiční již „Požárnický ples“ 

v tělocvičně. Zde také byly pořádány mládeží 4 diskotéky. Závěrem roku 

uspořádali členové TJ Sokol v novém sále OB „Silvestrovský večer s hudbou“. 
 

OSVĚTOVÁ BESEDA: Osvětová beseda v Žichlínku změnila svého 

vedoucího. Získán byl s. Hrachovina Josef. 
 

KNIHOVNA: Po odchodu p. Morávka, který zastával funkci místního 

knihovníka se činnost místní lidové knihovny zastavila. Až v červnu tohoto roku 

byl za knihovníka získán p. Karel Kouba. Po uvolnění místnosti na bývalém NV 

dostala místní mládež uvolněnou kancelář za klubovnu, a tak se knihovna stala 

jednoúčelovou místností kde se půjčují jen knihy. Z obecních prostředků  

bylo zakoupeno pro knihovnu lepší vybavení. Od listopadu knihovna půjčuje 

knihy dvakrát týdně po dobu zimní, v létě jedenkrát týdně. Knihovna rovněž 

uspořádala prodejní výstavu knih. 
 

SPOZ: Sbor pro občanské záležitosti pokračoval v dobré tradici – vítání 

občánků, tento rok tak činil pět krát. Plně se věnoval občanům důchodcům  

a pro ně uskutečnil i „Besedu s důchodci v měsíci prosinci. Všem se beseda moc 

líbila. K tanci i poslechu jim zahrála hudební skupina. 

Sbor má i svého smutečního řečníka, jímž je pan Jaroslav Skalický  

z čp. 41, který svými smutečními projevy tvořil důstojný rámec rozloučení s těmi,  

kteří nás letos navždy opustili a nebylo jich letos v naší obci málo. 
 

ŠKOLA: Na zahájení školního roku 1981 – 1982 měla naše škola celkem 

…… žáků a žákyň. Do prvního ročníku přišlo ……. prvňáčků. Ředitelkou školy 

je stále Marie Matějková. Žáci do pátého ročníku dojíždí do Lanškrouna. 
 

JZD – SRV: Průběh zemědělských prací na počátku jara byl dobrý,  

bylo včas zaseto a tím dán předpoklad dobré úrody, ale červnová vedra 

poznamenala vzrůst zemědělských plodin, především obilovin.  

Tomu odpovídají i dosažené výnosy. 

Řepka olejná 2,74 tuny, ječmen 3,61 tuny, pšenice 4,32 tuny,  

oves 3,31 tuny, cukrovka 38,6 tuny, brambory 18,1 tuny. 
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Při sklizni cukrovky docházelo vlivem velmi špatného počasí k poměrně 

značným ztrátám. Půda byla rozmočená dlouhotrvajícími dešti a cukrovka  

se musela z pole doslova „dobývat“. 

Při sklizni kukuřice na siláž uplatnila rostlinná výroba novou metodu 

ukládání hmoty do silážních jam, která se ukázala jako velmi perspektivní.  

Do silážních jam se nezanáší žádné nečistoty. Hmota je vrhána strojem z místa 

skládky velkou silou na místo uložení. Výška vrstvy může být libovolná. Energie, 

kterou hmota vrhána plně nahrazuje dřívější pracné dusání za pomocí aut  

a pásových traktorů. Velkou výhodou je, že tentýž stroj, který hmotu ukládal,  

ji při potřebě sám vybírá. Celá technologie je nová a SRV bylo jedno z prvních, 

kde byla uplatněna za pomoci Výzkumného ústavu. 

Jako perspektivní a výnosná plodina se začal pěstovat mák. Z toho důvodu 

byl u staré sušky postavena kolna na makovinu, kterou z 99% postavili 

technicko.hospodářští pracovníci okolních a místního zemědělského podniku  

a oč všichni v tomto oboru laici, podařilo se jim to za krátkou dobu. 

Truhlárna, kterou má SRV jako přidruženou výrobu se rozrostla do té míry, 

že suroviny a výrobky skladuje i v okolí kostela a kovárny, čímž dává příčinu 

k připomínkám občanům, kterým se nelíbí haldy prken a prken, roztahaných  

ve středu naší obce. 

V tomto roce byly i první náznaky toho, že v nejbližší době dojde k dalším 

změnám v organizaci zemědělské výroby. Začalo jednání o sloučení všech 

družstev v býva rámci kooperačního seskupení číslo patnáct a o tom,  

že současný stav – rozdělení na rostlinnou a živočišnou jako samostatné výroby 

– zanikne. 
 

POHÁROVÁ SOUTĚŽ SPO: Stalo se tradicí místního požárního sboru,  

že již každoročně pořádá pohárovou soutěž. I letos v sobotu 20. června se z okolí 

sjelo 21 požárních družstev mužů, 4 družstva žákovská a dvě družstva žen.  

Při zahajovacím ceremoniálu předal zástupce okresního výboru svazu 

požární ochrany a předseda s. Pauk a další vedouví mladých požárníků s Anně 

Šebrlové krásný pohár, kterým byla oceněna její dlouholetá práce a úsilí, které 

věnovala a stále věnuje výchově požárního dorostu. 

Soutěž měla vysokou úroveň a vynikající výsledky, které dokazovaly 

dobrou secvičenost všech účastníků. Pohár vítěze hlavní soutěže získalo letos 

požární družstvo z Východočeských papíren v Lanškrouně. Místní družstva 

skončila na sedmém a devátém místě. Tentokrát se našim nepodařilo prosadit 

se v tvrdé konkurenci, přesto že neměli špatné časy. Co se dá dělat, jiní byli ještě 

lepší. V soutěži žákovských požárních družstev bylo naše družstvo druhé, stejně 
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jako naše ženské družstvo. V dílčí soutěži družstev v rámci SRV bylo první 

družstvo Sázava, naši na druhém místě a třetím místě. Díky dobré organisaci  

a přípravě soutěže se soutěž líbila jak soutěžícím a divákům, tak i zástupcům 

okresních orgánů. 
 

SPO: Letošního roku neměl náš požární sbor důvod k ostrému 

protipožárnímu zásahu v naší obci. Předsedou sboru je Táreš Josef. 
 

TJ SOKOL: Život a ruch v místní tělocvičně po celý rok je dobrým 

znamením, že tělovýchova není v naší obci Popelkou. Tělovýchovná jednota žije 

hlavně odbíjenou, stolním tenisem, ale i dalšími akcemi. 
 

POCHOD NA LÁZEK: Například letos v květnu pořádala TJ Sokol Pochod 

na Lázek. Tehdy se vydalo přes devadesát mladých i těch starších hezky pěšky 

a v družné zábavě na vrch Lázek. Všem se tento pěší výlet tak zalíbil, že ihned 

bylo jasné, i v příštích letech se bude tato turistická akce opakovat. 
 

POČASÍ: Počátkem roku vládly tuhé mrazy a u nás již dlouho nevídané 

množství sněhu. V únoru ale došlo k prudké oblevě, která měla za následek 

březnové záplavy. Ve dnech 10 až 12. března došlo k rozvodnění říčky Sázavy 

po celé délce koryta. Záplavy v dolní části obce začínaly u čp. 12 a celá část 

obce kolem řeky po proudu měla vodu až k základům domu. Prostor pod čp. 35 

byl jeden velký rybník. Silnice na Moravskou Třebovou byla pod vodou. Je štěstí, 

že tento vodní živel, až vypadal hrozivě, nezpůsobil celkem žádných škod  

na majetku. 

Po uklidnění počasí bylo hezky a jarní práce zemědělců byly skončeny 

včas. V měsíci dubnu přišly mrazy až mínus 8 stupňů a suché období  

až do 28. dubna, kdy, kdy začal opět padat sníh, déšť a bylo chladno. V květnu 

se počasí ustálilo, ale počátkem června nastala tropická vedra. Přes den  

bylo naměřeno 32 stupňů tepla ve stínu, na slunci dosahovala teplota  

až 40 stupňů Celsia. Toto teplo bylo celý týden a dost nepříznivě působilo  

na vegetaci. Poté přišlo opět citelné ochlazení. Červnová vedra měla vliv  

i na zahájení žní, které letos začaly o 14 dní dříve, než obvykle. Velmi pěkné 

počasí bylo v srpnu a září. Polovina října byla ve znamení prudkého zhoršení 

povětrnostní situace, bylo deštivo a chladno. První sníh padal 6. listopadu,  

ale dlouho nevydržel. Pravá zima přišla až v prosinci, kdy uhodily mrazy a opět 

hodně sněhu, který dal letošním vánočním svátku tu pravou vánoční náladu. 

Poslední týden roku byl ve znamení oteplení a úbytku sněhu. Celoroční počasí 

je třeba posoudit, jako nenormální z důvodu prudkých změn. 
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ZAJÍMAVÝ PŘÍRODNÍ ÚKAZ: Dne 24. června v odpoledních hodinách 

pozoroval p. Marek Zdeněk a další občané zajímavý přírodní úkaz. V části obce 

„u drůbežárny“ vznikl vzdušný vír, který měl takovou sílu, že z rybníčku v bývalé 

družstevní pískovně vysál všechnu vodu a rotací jí rozstřikoval po celém okolí. 

Vír při svém pohybu nad rodinným domkem p. Cinka Bohuslava shazoval  

i taškovou krytinu ze střechy.  
 

POHYB OBYVATEL: Během roku 1981 se do obce přistěhovalo celkem  

10 obyvatel, z vesnice odešlo 24 obyvatel. Narodilo se celkem 13 dětí. 

V roce 1981 zemřeli tito občané: 

 Anastázie Martínková ve věku 74 let, 

 Jindřich Martínek   ve věku 76 let, 

 Anna Cinková  ve věku 92 let, 

 Zdeňka Křapková   ve věku 54 let, 

 Josef Knápek  ve věku 67 let, 

 Květoslava Faltová  ve věku 33 let, 

 Josefa Křivohlávková ve věku 87 let 

 Lucie Dolníčková – dítě letos rozené, 

 Anna Matějková  ve věku 85 let, 

 Bohuslav Holourka ?? ve věku 66 let. 

Letošní rok to byl nevyšší počet zemřelých za jeden rok od roku 1945. 

Na konci roku měla obec Žichlínek 681 obyvatel. 
 

POLITICKÉ DĚNÍ   

- ČSSR: Stěžejní událostí politickou v roce 1981 byl především 

šestnáctý sjezd Komunistické strany Československa a volby do národních 

výborů všech stupňů, sněmovny lidu a národů. Sjezd stanovil hlavní úkoly 

hospodářské politiky na další období s důrazem na celkovou ekonomickou 

situaci, způsobenou rostoucí cenou surovin, které musí naše republika 

nakupovat v zahraničí. Z tohoto důvodu došlo v říjnu například k zvýšení cen 

pohonných hmot a energií. V celém národním hospodářství přicházejí úsporná 

opatření.  

Někteří občané podléhají různým fámám a občas neuváženým nákupem 

způsobují poruchy v zásobování obyvatelstva. Situace došla tak daleko  

že je třeba zavádět regulovaný prodej. 

 

 - SVĚT: Mezinárodní situace ve světě v roce 1981 byla ve znamení 

stále se zhoršujícího stavu. Přes veškerá jednání mezi velmocemi nedošlo 

k dohodě o snížení zbrojního potenciálu ve světě. 
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Naopak jsou zaváděny do výzbroje armád stále ničivější zbraně.  

Na západě stavějí bomby, které ničí vše živé, ale materiální hodnoty zanechává, 

a říkají jim „humánní“ Sovětský svaz usiluje o bezatomové pásmo v Evropě. 

Situace v sousední zemi Polsku od počátku roku se den ode dne stávala 

kritickou. Stávky dělníků a rozklad státní moci dostoupil vrcholu v prosinci a 

proto 13. prosince převzala řízení státu polská lidová armáda vyhlášením 

výjimečného stavu, kterým byla odvrácena pravděpodobná obč. válka. 

 

Letošní zápis zachytil v kostce ty nejdůležitější události, které se v roce 

1981 u nás staly. 
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1982 
OBYVATELSTVO: K 31. prosinci 1982 čítala naše obec 686 obyvatel. 

Během roku se do Žichlínku přistěhovalo 12 nových obyvatel, z obce odešlo – 

bylo odhlášeno 13 občanů. V tomto roce se narodilo 9 dětí: čtyři chlapci a pět 

děvčat. 

V průběhu roku zemřeli: Josef Černohous z čp. 58 ve věku 77 let, 

František Mareš z čp. 89 ve věku 64 let, Zdeněk Švob z čp. 35 ve věku 60 let na 

následek utonutí. 
 

HOSPODÁŘSKÝ ŽIVOT: Naše obec je především typicky zemědělskou 

obcí. Z průmyslu se zde nachází pouze malá dílna Dřevotvaru a Veterinární 

asanační ústav. Zemědělským podnikem byla zde do konce roku 1982 Společná 

rostlinná výroba a Jednotné zemědělské družstvo. 
 

ZEMĚDĚLSTVÍ: Rozvoj socialistického zemědělství spěje nezadržitelně 

dál a přináší sebou změny v myšlení lidí, tak i změny systémů řízení zemědělské 

velkovýroby. 

Již od počátku roku 1982 bylo známo, že dosavadní způsob rozdělení JZD 

na samostatnou živočišnou a rostlinnou výrobu, specialitu to okresu  

Ústí nad Orlicí dožívá, že i zde dojde k přizpůsobení se celostátnímu trendu. 

První rostlinné výroby v okrese byly zrušeny již v roce 1981, ale proto, že SRV 

Žichlínek měla trvale dobré výsledky posunulo její zrušení na tento rok. 

Od počátku roku to v celé kooperaci vřelo. Proběhla řada schůzí  

na různých úrovních, kde bylo zvažováno, jak hospodařit dál. V podstatě  

byly dvě možnosti. První bylo rozdělit majetek SRV mezi členské podniky,  

které by byly opět samostatné, druhá možnost byla sloučení tří družstev,  

které byly členy SRV, do jednotného družstva. Tato druhá možnost nakonec 

zvítězila a vše spělo k vytvoření nového JZD Budoucnost se sídlem v Žichlínku, 

k němuž došlo 20. prosince 1982 na slučovací schůzi. Nový celek začne 

hospodařit od 1. 1. 1983. 
 

SLUČOVACÍ SCHŮZE JZD: Po dlouhé a složité přípravě se dne  

20. prosince konala slučovací schůze JZD Luková, JZD Tatenice a JZD Žichlínek 

v kulturním domě ROH v Lanškrouně. Nebylo totiž v obvodu jiného sálu,  
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kde by se mohlo sejít všichni členové zmíněných JZD, protože celkový počet 

členů všech třech družstev přesahuje tisíc. Na této slučovací schůzi jich bylo 561 

a sál byl zcela zaplněn. Nové družstvo přijalo název: Jednotné zemědělské 

družstvo Budoucnost se sídlem v Žichlínku bude obhospodařovat 5 800 hektarů 

zemědělské půdy v katastru obcí Krasíkov, Tatenice, Lubník, Sázava, Lanškroun, 

Lukové, Damníkov a Žichlínek. Předsedou družstva byl zvolen Řehák Otakar  

ze Žichlínku čp. 122. Byla zřízena dvě výrobní střediska, Žichlínek – vedoucí Aleš 

Holubář z čp. 122, Luková vedoucí ing. Lad. Urban. 

V programu slučovací schůze byly i změny ve stanovách JZD.V bohaté 

diskuzi vystoupil i František Pauk z Lukové, bývalí předseda JZD Žichlínek, nyní 

předseda MNV v Lukové, který hovořil o nové poloze vztahů mezi národními 

výbory v katastru nového JZD a JZD samotným. Na schůzi zazněla i kritická slova 

k některým nedostatkům v posledním období v SRV. Na závěr vystoupil nově 

zvolený předseda, který zhodnotil celou éru trvání SRV a vyzvedl dobré výrobní 

výsledky, za které SRV dostala i státní vyznamenání „Za vynikající práci“. 

Vyznamenání bylo zasloužené, protože oproti 5. pětiletce došlo k zvýšení 

výroby obilí o 36%, u brambor o 29,2%, u cukrovky 74,6%. I kvalita krmné 

základny se za dobu trvání SRV podstatně zlepšila, o čemž svědčí to, že 70% 

krmení je zařazováno do první třídy. Nový předseda na závěr řekl: „nedostatků 

se musíme vyvarovat, musíme vést každého pracovníka k plné odpovědnosti  

za svěřený úsek“. 
 

JZD – SRV: Počátkem roku došlo v JZD k úplné likvidaci chovu prasat 

z důvodu výskytu Aujeszkého choroby prasat. Družstvu tím vznikla velká škoda. 

V průběhu prvního pololetí byly stáje vydesinfikovány a opět nastájena selata, 

která se musela nakoupit. Do velké výkrmny se nenastajovalo, z toho důvodu, 

že se uvažovalo o její rekonstrukci. 

 Dobré výsledky byly u krav. Jejich dojivost byla 10,29 litrů na kus a den. 

Ke kádrovým změnám během roku nedošlo. Jen z funkce vedoucího SRV odešel 

Otakar Čížek do Agrochemického podniku v Lanškrouně. Na jeho místo nebyl 

nikdo jmenován, zastával jí předseda JZD Řehák.  

 Výstavba v družstvu zaznamenala rekonstrukci silážních jam, dokončení 

kolny – přístřešku na makovinu??, zprovozněny byly i garáže. Největším 

úspěchem bylo uvedení nové kuchyně a jídelny, budované ve spolupráci s MNV 

jako akce „Z“ do provozu. Stalo se tak v měsíci kvě dubnu. Podstatně se zlepšila 

úroveň stravování jak družstevníků, tak i ostatních místních občanů, kteří plně 

využívají možnosti zakoupit si za poměrně nízkou cenu oběd. 
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Některé údaje o kuchyni: je zde zaměstnáno 6 až 7 kuchařek, kapacita kuchyně 

je 700 jídel, průměrný počet podaných jídel je 630. Výrobní cena v roce 82  

byla 5 až 6 Kčs. Cena obědu pro družstevníka je pět korun, ostatní platí 9 korun. 

V jídelně je možno obsadit sto míst k sezení. Součástí celého komplexu  

je kantína, dobře zásobená základním druhem potravin.  

 Nyní několik vět o úrodě a sklizni tohoto roku. Stav ozimů byl na jaře 

dobrý, jařiny byly včas zasety a i počasí v naší oblasti vegetaci přálo, i když bylo 

vcelku málo srážek. Teplo uspíšilo letošní žně asi o čtrnáct dnů. První plodinou, 

jejíž klasy padly na žací vály kombajnů byl ozimý ječmen. Začal se sklízet  

16. července. Letošní sklizeň bohaté úrody našich polí si vzaly za své  

i průmyslové závody z okolí, jejichž pomoc byla směrována na dopravu obilí  

od kombajnů na posklizňovku a na pomoc při úklidu slámy. A věřte, ruch  

na polích, to byl mírový koncert desítek kombajnů a aut. Tak jako již po několik 

let, přijely kombajny ze Slovenska, Moravy i z okolí. Ihned za kombajny  

se uklízela i sláma. Vlastní žně končily 27. srpna.  

 Výnosy obilí v roce 1982 docílené SRV Žichlínek: 

  ječmen ozimý: 4,577 tuny po hektaru, ječmen jarní 4,259 tun  

po hektaru, pšenice ozimá 4,636 tun po hektaru, pšenice jarní 4,667 tun  

po hektaru, oves 4,256 tun po hektaru. Lze konstatovat, že letošní žně byly 

nejlepší co do výnosů za celou dobu trvání SRV a podstatně ovlivnily celkový 

hospodářský výsledek podniku, který byl letos vynikající. 

 Souběžně se sklizní obilí a slámy se prováděla i podmítka, letos v daleko 

větší míře než v minulých letech. 

 Podzimní sklizeň brambor z osázených 25 hektarů nebyla problémem.  

Po zkušenostech z minulého roku se cukrovka začala sklízet dříve. Letos  

se začalo prvního října. Úkol zněl: sklidit 200 hektarů, ale protože bylo ke sklizni 

mimořádně dobré počasí, trvala sklizeň jen dvacet dní. Letos poprvé bylo 

přistoupeno k soustavnému přesbírání sklizených ploch brambor, cukrovky  

a kukuřice. Výnos cukrovky byl 40 tun, kukuřice 47,8 tun průměrně z hektaru. 

 V zahradách i sadech byla tohoto roku opravdu bohatá úroda zeleniny  

a ovoce, i když byly obavy, že po likvidaci včelstvech v celém Ústeckoorlickém 

okrese bude neúroda ovoce. Opak byl pravdou. Ovoce bylo tolik, že řada 

občanů měla jablka na stromech ještě v prosinci a měla nadbytek. Rovněž 

v alejích jabloní kolem silnice na Lukovou a Lubník jablka se nesklidily. 

Nadúroda byla pravděpodobně příznivým počasím a hojným výskytem 

čmeláků a vos.  

 Velmi negativně se ale rok 1982 podepsal na stavech lovné zvěře 

v honitbě. Tak hubený výsledek honů jako letos ještě nebyl. Bylo uloveno jen 18 
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zajíců a 25 bažantů. Tento nepříznivý stav je zapříčiněn přechemizování 

zemědělské výroby v posledních letech. Stálé chemické postřiky a poprachy 

neprospívají žádnému živému organismu. Pokud se bude tímto tempem v ničení 

pokračovat, budou se naši potomci chodit dívat na zajíce a další lovnou zvěř  

do zoologických zahrad. 
 

 VÝSTAVBA: Od počátku roku pokračovala adaptace kulturního zařízení 

MNV, loni vedeném jako myslivecký klub. V první polovině roku byla stavba 

ohrožena nedostatkem finančních prostředků na nákup stavebního materiálu, 

posléze došlo ke zlepšení finanční situace i k urychlenému postupu práce  

a pro rok 1983 zbývají jen instalatérské práce, podlahy a venkovní omítky. Hlavní 

podíl na celém díle mají především místní myslivci. Se slavnostním otevřením  

se počítá ještě v prvním pololetí příštího roku. 

 V měsíci dubnu byla předána do užívání nová kuchyň, jídelna a kantýna. 

Jako akce „Z“ roku 1980 a 1981 jí odprodal Místní národní výbor JZD Žichlínek. 

O tom, jak je užita je psáno v kapitole o JZD a SRV. Z veřejné nebo podnikové 

výstavbě byly tyto akce: zkolaudován sklad makoviny u „staré sušky“, 

rekonstrukce silážní jámy, začala se využívat garáž na auta a traktory SRV. 

 Při jarní směně Národní fronty provedly ženy generální úklid kolem řeky 

u kostela a Pohostinství. 

 Podle volebního programu se plánuje ozelenění plochy mezi místním 

kostelem a kovárnou. K realizaci tohoto záměru bylo zapotřebí vyklidit celé 

místo, ze kterého si truhlárna udělala skládku výrobků. V závěru roku  

se vyklízení podařilo, hlavně zásluhou předsedy MVNF s. Josefa Syrového.  

Je rovněž jeho zásluhou, že se ještě v prosinci navezla hlína a to hlavní – rozhrnutí 

a osetí nebo osázení čeká na jaro. 

 V obci se pracovalo i na rozšíření veřejného osvětlení. Po loňském 

rozšíření v horním sídlišti se letos rozšiřovalo od čp. 70 až po čp 145 78. Občané 

této části obce si provedli výkopy a položení kabelů. 

 Individuální výstavbou byly letos dány do užívání tyto popisná čísla:  

čp. 195 – rodinná vilka manželů Jiřiny a Jaroslava Marka, čp 188 a 189 – 

dvoubytovka manž. Vybíralových a Hubálkových a čp 198 a 199 – majitelé manž. 

Slávka a František Skála a Miroslav Skála. Nadále probíhalo zlepšování bytového 

fondu občanů, občané se postupně připojovali na veřejný vodovod.  
 

 ŽIVOTNÍ ÚROVEŇ: Stoupající životní úroveň místního obyvatelstva  

se projevuje i letos dalším přírůstkem osobní aut, barevných televizorů, 

automatických praček a komfortním zařízením bytů. K nákupu hezkého nábytku 
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měli naši občané mimořádnou příležitost při prodejní výstavě nábytku  

a bytového textilu v říjnu na sále OB a tělocvičně v Žichlínku. 

 Řada místních občanů využívá služeb závodní kuchyně SRV, protože 

kvalita a množství jídla i možnost vybrat si ze dvou druhů každého uspokojí.  

 K 1. únoru 1982 došlo k úpravě cen některých potravin – masa, masné 

výrobky v průměru o 27% tabákové výrobky a cigarety o 39%, víno 18% a další.  

 Zdravotní péči místním občanům zajišťuje dr. Adolf Antes, obvodní lékař 

na poliklinice v Lanškrouně. Na jaře došlo k zrušení porodnice v Lanškrouně  

a mladé maminky rodí v Moravské Třebové nebo Ústí nad Orlicí. 
 

 ŠKOLA: Do školního roku 1982 – 83 byla v naší škole zřízena třetí třída 

z důvodu zvýšeného počtu žáků do první třídy, kam bylo zapsáno 19 prvňáčků. 

Celkový počet žáků naší školy byl 65. Ředitelkou školy byla nadále Marie 

Matějková, na škole vyučovaly i Zdena Vacková a Dana Krausová, obě do obce 

dojíždí. Mateřská škola, kde je ředitelkou soudružka Šuláková byla stále plně 

obsazena a na umístění čekalo ještě mnoho dětí. Žáci do páté třídy dojíždí  

do Lanškrouna na Gottwaldovu ulici. 
 

 DOPRAVA: Žichlínek má stále se zlepšující autobusové spojení s městem. 

V roce 1982 projíždělo ….. linek autobusů ČSAD směrem na Lanškroun, 

Moravskou Třebovou a Třebářov.  

 V měsíci listopadu byl na průtahu silnice obcí proveden nový živičný 

potah od křižovatky u Tichých až po rychtu (čp 41). 
 

 SPOJE – POŠTA: V obci se nachází celkem ….. telefonních stanic, z toho 

v držení soukromých osob pět. Poštovní úřad pro Žichlínek je v Lanškrouně. 

Místním doručovatelem je Jaroslav Vybíral z čp 142. 
 

 OBCHOD A SLUŽBY: I v roce 1982 se na místní obchodní síti mnoho 

nezměnilo. Stále se chodilo do staré nevyhovující spotřebního zboží Jednoty.  

Po zřízení kantiny u SRV v areálu jídelny a kuchyně se poněkud ulehčilo.  

V ní je možno zakoupit základní potraviny.  
 

 ZRUŠENÍ SPOŘITELNY: Poměrně velkou nespokojenost, zvláště u starších 

občanů vyvolalo nařízené zrušení místního jednatelství Státní spořitelny. 

V průběhu měsíce října byla zrušena i místní sběrna starého papíru a textilu. 

Tyto služby jsou nadále zajišťovány ambulantně.  
 

 PORUCHY NA TRHU: V průběhu roku se projevil přechodný nedostatek 

cukru, ovocných sirupů, octa a dalších druhů zboží, zaviněný nákupní horečkou, 

která vznikla jako důsledek různých fám, kterým obyvatelstvo našeho okresu  
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tak snadno podléhá. Svůj podíl na tom má i malá akceschopnost řízení 

zásobování. Až v závěru roku bylo tohoto zboží v obchodě dostatek. 
 

 ZÁSOBOVÁNÍ MASEM: Do obce pravidelně každý týden dojíždí  

i pojízdná prodejna masa, po většinu roku baly dobře zásobena. 

 

  Politický a veřejný život v obci: 
 

 MNV: Národní výbor pracoval ve složení, v jakém byl zvolen v roce 1981. 

Ani složení rady se nezměnilo. Z funkce účetní odešla na vlastní žádost Ludmila 

Marková z čp. 78. Na její místo byla získána Ludmila Kubová čp. 145.  

 Během roku bylo šest plenárních zasedání s průměrnou účastí 90%. 

Schůze rady se konaly každých čtrnáct dní. V měsíci září odešel na tříměsíční 

politické školení předseda MNV Miloš Mačát a Jan Skalický z čp. 96 byl od září 

až do konce roku nemocen. 

 Úkoly NV na rok 1982 byly vcelku dobře splněny, určité nedostatky byly 

v plnění volebního programu, kde se nepodařilo realizovat stavbu kočárkárny  

u školy a až v závěru roku byly učiněny první kroky k ozelenění u kostela.  

 Postupně se začal využívat i místní rozhlas k občasnému vysílání, v letních 

měsících pravidelnému. Je jen škoda, že v minulých letech nebyla věnována 

venkovnímu vedení větší péče. 
 

 POLITICKÉ STRANY: Z politických stran je zde v první řadě KSČ,  

jejíž činnost, vzhledem k zavedené stranické výstavbě v JZD lze hodnotit  

jako nevýznamnou pro naší obec.  

 Veřejné schůze, kterých byla pořadatelem byly poznamenány nezájmem 

většiny občanů v místě i když byl jejich program zajímavý. 

 V obci je ještě strana lidová. Její hlavní činností byla a je péče o místní 

kostel. V roce 1982 z jara bylo odstraněno lešení na hlavní věži a zbudováno 

lešení pro opravu malé věže a střechy kostela. Tyto práce řídí p. Mareš Peregrín. 
 

 SLOŽKY NÁRODNÍ FRONTY: V obci jsou činné tyto složky: TJ Sokol, Svaz 

požární ochrany, svaz žen a Červený kříž a dále i myslivci. Ostatní složky,  

jako by spaly. 
 

 TJ Sokol: Tělovýchovná jednota Sokol měla koncem roku 125 členů, z toho 

64 členů nad 15 let. Předsedou je stále Aleš Holubář z čp. 122. Bohatá byla 

činnost naší tělovýchovné jednoty. V současné době má 2 družstva mužů pro 

odbíjenou, 1 družstvo volejbalistek dorostenek a další volejbalové družstvo 

dorostenců. 
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 V měsíci květnu byl z podmětu TJ uspořádán druhý ročník Mírového 

pochodu na Lázek za účasti kolem jednoho sta občanů všech věkových 

kategorií. 

 Pro děti uspořádala TJ Sokol a složky NF k jejich svátku sportovní 

odpoledne na hřišti. Nelze zapomenout, že se sokolové zapojovali i do brigád 

v zemědělství, kde odpracovali 530 hodin, na údržbě sportovního zařízení  

250 hodin. V tomto roce byl uspořádán první ročník volejbalového turnaje  

o putovní pohár JZD Žichlínek. 
 

 POŽÁRNÍCI: Velmi dobrou činnost měla i základní organisace Svazu 

požární ochrany v Žichlínku. S počtu členů 79, z toho 29 mladých se řadí 

k nejpočetnějším v obci a k organisacím, které mají trvale dobrou aktivitu  

ve společenském životě naší obce. Při jarní směně Národní fronty sebrali místní 

požárníci přes padesát materiálů železného šrotu. Jako každý rok i letos  

byl velmi zdařilý požárnický ples. Z požárnické činnosti uspořádala  

naše požárnická organisace řadu soutěží. Hlavní akcí roku byl osmý ročník 

pohárové soutěže, o které bude psáno dále. Předsedou organisace  

je Josef Táreš.  
 

 VIII. ROČNÍK POHÁROVÉ SOUTĚŽE: Letošní, již osmý ročník pohárové 

soutěže o putovní pohár SRV Žichlínek se vyznačoval značným počtem 

soutěžících družstev. Patronát nad akcí měla Krajská zemědělská správa 

v Hradci Králové, jejíž zástupce s. Hroník byl zde přítomen. Pro místní základní 

organisaci SPO bylo to velké vyznamenání. 

V sobotu 19. června bylo již od rána na hřišti velmi rušno. To se sjížděla 

požární technika a soutěžící družstva okolních požárnicích sborů na místo konání 

soutěže o Putovní pohár SRV. Soutěž začala úderem desáté hodiny nástupem 

všech soutěžících. Po projevech se v první, dopolední části soutěže  

dalo jedenáct družstev mladých požárníků do boje o sekundy. Po mládí přišly  

na řadu, ženy – požárnice. Je škoda, že byla jen dvě družstva. Místní družstvo 

skončilo jako druhé. Po polední přestávce začala hlavní soutěž, soutěž mužů  

za účasti 21 požárních družstev. To, co se odehrávalo na hřišti, to byl úplný 

koncert požárnického umění, který předvedla všechna požární družstva. Souhra 

lidí s požární technikou, maximální vůle všech zvítězit, to vše bylo vidět po celý 

den.  

Závěrečné hodnocení celé soutěže bylo následující: První místo  

Tesla Lanškroun, druhé místo Veřejný pož. útvar Lanškroun, třetí místo družstvo 

Východočeských papíren. Dá se říci, že tato družstva jsou vlastně 

poloprofesionální, o to více vyniklo umístění družstva Žichlínek II na místě 
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čtvrtém. Umístění dalších místních družstev: Žichlínek I na devátém místě  

a Žichlínek III jako čtrnácté. Radost našich, Žichlínských požárníků byla veliká, 

protože se jim podařilo zúročit celou přípravu a nácvik, kterému všichni věnovali 

mnoho hodin svého volna. Však také po předání cen a diplomů bylo „koupání“ 

velitelů družstev a do pozdních hodin večerních prováděny různé veselosti. 

Celá akce byla velmi dobře připravena, přišlo mnoho diváků o které bylo dobře 

postaráno, i počasí bylo příznivé. 
 

SVAZ ŽEN: U věstsi většiny akcí v obci byly vždy ženy, především akcí 

pro děti – dětský den, dětský karneval m táboráky a další. Ženy jako jediná 

složka v naší obci se nebály uspořádat politické a vzdělávací přednášky.  

Nelze zapomenout ani na jejich pomoc SRV při okopávání cukrovky. Předs.  

M. Šemberová. 
 

MYSLIVCI: Činnost myslivců byla po celý rok soustředěna na budování 

klubového zařízení u sálu OB. Tomu věnovali mnoho brigádnických hodin  

po večerech a o sobotách a nedělích. 
 

ČERVENÝ KŘÍŽ: I místní organisace Červeného kříže se v letošním roce 

měla čile k dílu. Má poměrně širokou členskou základnu v počtu 45 členů. 

V roce 1982 odpracovala organisace ………. brigádnických hodin.  

Počet bezpříspěvkových dárců krve je ………. . Předsedkyní organisace  

je s. Hana Zachařová čp. ….. . 
 

OSVĚTOVÁ BESEDA: Osvětová beseda, jejímž vedoucím  

byl Josef Hrachovina se spolupodílela na většině kulturních akcí v obci. Vlastních 

akcí OB neměla. Od října byla OB bez vedoucího. S. Hrachovina se po dobu své 

nemoci vrátil do svého rodiště.  
 

KULTURNÍ AKCE: Během roku 1982 se konaly na sále OB tyto akce: dva 

plesy, dvě taneční zábavy, dětský karneval, besedy s důchodci a čtyři 

diskotéky. Nejvíce se líbil jako obvykle ples požárníků a beseda s důchodci, 

uspořádaná Sborem pro občanské záležitosti. Hezká byla i besídka 

k Mezinárodnímu dni žen.  
 

KNIHOVNA: Knihovna zaznamenala v roce 1982 celkem ……….. 

výpůjček. O knihy je velký zájem hlavně z řad dříve narozených a dětí. Knihovna 

by si zasluhovala lepší místnost. Knihovníkem byl Karel Kouba z čp. 122. 
 

PRÁCE S TOUTO KRONIKOU: Letos se začalo i v naší obci pracovat 

s kronikou formou rozhlasových relací v šestidílném cyklu, který připravil 
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kronikář se svou manželkou. Byl uveden v letních měsících po šest týdnů  

pod názvem „Z dějin naší obce“. Celý seriál měl u občanů velký ohlas. 
 

PŘEDNÁŠKY: Přednášky byly a jsou kamenem úrazu. Složky národní 

fronty nemají chuť je pořádat. V roce 1982 ženy uspořádaly přednášky dvě. 

Zarážející je špatná účast na jejich listopadové přednášce na téma: „Mírové úsilí 

Sovětského svazu“. Ony sami věnovaly pozornost dobré propagaci, ale nakonec 

bylo na přednášce jen 11 žen. 
 

PRODEJNÍ VÝSTAVA: V měsíci říjnu uspořádala Jednota Ústí nad Orlicí 

v sále OB a tělocvičně prodejní výstavu nábytku a bytového textilu. Konala  

se od 7. do 12. 10. a měla velký úspěch u všech, kteří jí shlédli. Bylo možno si 

vybrat z mnoha vystavených exponátů. Výstava přispěla jistě i dobré propagaci 

obce. 
 

POČASÍ: Jaro začalo časně. Již od počátku dávalo najevo, že bude asi 

suchý rok, což se také stalo. Teplé a slunné počasí první poloviny roku přispělo 

k tomu, že většina zemědělských prací byla o 14 dní uspíšena. V době sklizně 

bylo velmi pěkně. Rovněž suchý slunný podzim trval velmi dlouho. První spad 

sněhu byl koncem listopadu, ale ihned stál. Prosinec byl mimořádně teplý. 

Vánoční svátky byly sice bílé, ale ihned po nich bylo zase po sněhu. Nedostatek 

vodních srážek způsobil, že do některých míst v místě musela se voda dovážet. 

Rovněž i stav vody na řekách naší vlasti byl kritický, že vodní doprava byla 

v některých údolích zastavena. Suché počasí nemělo ale v našem regionu vliv 

na zemědělskou produkci.  
 

RŮZNÉ: V roce 1982 nebyl v naší obci zaznamenám ani jeden požár, ani 

jedna větší dopravní nehoda. Stala se jedna tragická událost – utonutí Zdenka 

Švoba z čp. 35 u lávky u kostela. 
 

SVĚT: Mezinárodní politická situace se během roku vyznačovala stále se 

stupňujícím zbrojením. Vyvíjením stále ničivějších zbraní hromadného ničení 

přichází svět k situaci, že může dojít k zániku života na Zemi. Ve světě roku 1982 

probíhala řada místních válek. Byla válka o Malvíny (Falklandy) mezi Argentínou 

a Anglií, přetrvává válka mezi Iránem a Irákem i agrese Izraele v Libanonu. 

V této napjaté mezinárodní situaci, kdy hrozí v každém okamžiku nebezpečí 

vzplanutí válečného stavu mezi oběma světovými soustavami, probíhala 

z podmětu Sovětského svazu neustálá jednání o udržení míru. V čele tohoto 

jednání stál až do své smrti v listopadu 1982 Leonid Iljič Brežněv, předseda rady 

ministrů. Jeho odchodem ztratil i československý lid velkého přítele. 
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Do čela sovětského svazu byl zvolen Jurij Andropov. V sousedním Polsku 

trval až do konce roku výjimečný stav. 
 

Z významných vynálezů a událostí bylo, že ve Francii bylo přikročeno 

k v operování umělého srdce člověku. 
 

ČSSR: Vnitropolitická situace naší republiky byla konsolidována. Zvýšil se 

tlak na dodržování ekonomických pravidel. Pokračovaly úsporná opatření 

v oblasti energetických zdrojů. Byly podnikům stanoveny limity spotřeby 

pohonných hmot. Začínají se využívat i malé vodní elektrárny, před lety 

lavinovitě ničené a prohlašované za nepotřebné.  

Velmi je propagováno využívání i solární energie i využití větrných 

elektrárniček. Probíhá i výstavba jaderných elektráren Dukovany.  

Do hospodářské oblasti stále více je prosazována efektivita, intenzita a hlavně 

kvalita. Velká váha je přikládána elektronisaci a mikroprocesorové technice, 

kde náš výzkum a výroba zůstal daleko za světovým vývojem. 

Široké podpory státu se dostalo všem, kdo má zájem o využití každého 

kousku naší země pro pěstování zeleniny.  

V oblasti uspokojování sociální politiky byly zvýšeny v únoru některé 

důchody ke kompensování úpravy cen potravin. Úspěšně probíhala oprava 

Národního divadla v Praze, první scény ČSSR. 

Naše fotbalová representace na Mistrovství světa ve Španělsku  

se nepovedla a skončila fiaskem. 
 

ZÁVĚR: Končí zápis událostí za rok 1982. Bylo snahou kronikářů  

o co nejpodrobnější zachycení některých momentů života obce. 
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1983. 
Úvod: Následující řádky zápisu kroniku z roku 1983 jsou souhrnem 

událostí a skutečností, které během tohoto roku v naší obci staly. 
 

Obyvatelé: Již delší dobu je stav obyvatelstva, co do počtu a složení, 

přibližně na stejné úrovni. K 31. prosinci měl Žichlínek celkem 685 obyvatel. 

Narodilo se 10 dětí, 5 děvčat a 5 chlapců. Během roku zemřelo 9 občanů. Z obce 

se odstěhovalo 12 občanů, přistěhovalo se 10 nových občanů. 
 

Hospodářský život. 
 

 Průmysl: Jediný průmyslový závod v obci – Veterinární asanační 

ústav, mezi místními občany zvaný kafilerka, doznal během roku další rozmach 

růstem provozu. Vedoucím je Mudr. Chytka.  
 

 Zemědělství: Od prvního ledna začalo pracovat sloučené Jednotné 

zemědělské družstvo „Budoucnost“ se sídlem v Žichlínku. Zápis o jeho činnosti 

a hospodářských výsledcích uvádí se i ze zemědělských středisek Tátenice  

a Luková. 
 

 Rostlinná výroba: V historii zemědělství obce i okolí byly letošní 

výnosy obilovin v místních podmínkách dosud nejvyšší. Průměrný výnos 

obilovin byl 5,09 tuny po hektaru. Za zmínku stojí, že když byl stanoven plán 

výnosu na letošní rok ny 4,52 tuny, se tento zdál vysoký, těžko splnitelný. 

Výsledek nakonec předčil všechny plány. Velké výnosy daly i některé další 

plodiny. Máku se sklízelo 0,9 tuny – plán 0,69 tuny, řepka ozimá poskytla výnos 

3,12 tuny po hektaru na plán 2,4 tuny. Dobře se uvedlo i jetelové semeno 

s výnosem 0,25 tuny na plánovaný výnos 0,15 tuny. Přitom vývoj počasí během 

roku tyto výnosy jistě také ovlivnil, protože bylo velmi sucho. To se hlavně 

„podepsalo“ na výnosech okopanin. Krmná řepa dala jen 93%, plán byl  

60,4 tuny, brambory 73% - plán 16,2 tuny po hektaru, cukrovka byla splněna na 

90% - plán byl 31,4 tuny, kukuřice 93% - plán 28,7 tuny. Víceleté pícniny byly 

splněny jen na 40,15%, ač plánovaný výnos byl 38,2 tuny. Zklamala i polní 

zelenina.  

Dobrého výsledku dosáhlo družstevní zahradnictví u skleníkové zeleniny, 

kde splnily plán na 157%. 
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K celkově dobrým výsledkům JZD přispělo nemalou měrou i výroba 

živočišná, hlavně vysokou produkcí mléka. Dosažená roční dojivost na krávu 

překročila již 4 000 litrů mléka. Družstvo mělo plánovanou dodávku 8.279.000 

mléka, dosaženo bylo 8.922. tisíc litrů. Nad plán bylo dodáno i vepřové a hovězí 

maso. 

Z ekonomického hlediska byl rok 1983 nejúspěšnějším rokem v historii 

všech sloučených v ZD od jejich vzniku, což potvrdilo životaschopnost nového, 

velkého družstva a ukázala opodstatněnost sloučení pro další rozvoj zemědělské 

výroby. 

JZD „Budoucnost“ se sídlem v Žichlínku se sloučením stalo největším 

v rámci okresu Ústí nad Orlicí. Počátkem roku docházelo k přemístění 

administrativních pracovníků a techniků z bývalých JZD do administrativní 

budovy v Žichlínku. Administrativy bylo tolik, že se nakonec ze zasedačky staly 

čtyři kanceláře a ještě má JZD část kanceláří ve staré budově národního výboru 

v Žichlínku; schůze a porady JZD musí být konány v požární stanici nebo sále 

Osvětové besedy. 

Po mnoha přípravách se začalo s oplocováním mechanizačního střediska, 

ale nebylo dokončeno. Vznikem centra JZD v Žichlínku jistě utrpělo i životní 

prostředí obce různými negativními jevy, které vyvolávají řadu kritik a polemik 

k činnosti JZD z řad našich místních občanů. 

Jistě právem bylo kritizováno počínání pracovníků přidružené výroby JZD 

– truhlárny, když na pozemek, který byl připraven k založení parku, začali 

ukládat prkna a výrobky bez jakýchkoliv zábran. Přišla tím nazmar brigádnická 

práce řady našich spoluobčanů a spoluobčanek. K nápravě musel národní výbor 

použít i veřejné kritiky, jak dokumentuje příloha kroniky. Zde jako by vedení 

družstva nebralo na vědomí, že životní prostředí obce je i visitkou sídla 

jednotného zemědělského družstva. 

Ve vedení JZD nedošlo k žádným větším změnám. Předsedou JZD  

je Otakar Řehák z čp. 122, hlavní agronom je ing. Kobza Jaroslav z Lanškrouna, 

hlavní zootechnik ing. Jiří Krátký z čp. 80, hlavní ekonom Bohuslav Čada z Ústí 

nad Orlicí, hlavní mechanizátor Šilar Miroslav z Lubníku. 

Došlo i k rozvoji kulturně společenské činnosti JZD, pořádají se zájezdy  

do divadel a podobně. Družstvo vydává „Družstevní zpravodaj.“ 

Zavádí se pořádek do evidence pozemků a zahrad družstevníků. Byla to 

práce náročná, o čemž svědčí téměř půlroční přítomnost pracovníka Geodézie 

Ústí nad Orlicí s. Nového, který na tom pracoval. 
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Doprava: Úroveň dopravy v obci se oproti minulým letům vcelku 

nezměnila. Veřejná autobusová doprava dobře pokrývá potřebu obyvatelstva 

obce i ostatních občanů, dojíždějících sem za zaměstnáním. 

Poněkud více spojů by mělo jezdit ve volné dny, ale z řad občanů není 

podstatných připomínek k zavedenému jízdnímu řádu. Je celkem dost 

využívaná i železniční doprava osobní ze stanice Žichlínek. Opět došlo 

k přírůstku osobních automobilů v držení soukromých majitelů i JZD.  

Motocykly vyšších kubatůr nikdo nekoupil. Jen motocykl Babeta  

je využíván k dopravě do práce. V závěru roku došlo k úpravě silnice Lanškroun 

– Moravská Třebová v úseku přes Žichlínek k protismykovým nátěrem. 
 

Poštovní spoje.: Doručováním dopisů a novin, i balíků je prováděno 

z poštovního úřadu v Lanškrouně. Místním doručovatelem je s. Vybíral, s jehož 

prací jsou všichni spokojeni. 
 

Telefon: V polovině roku byla místní automatická telefonní ústředna 

přemístěna z budovy starého národního výboru, protože její umístění dělalo 

pracovníkům pošty při opravách problémy. 

Zájmy místních telefonních účastníků tím nebyly nijak dotčeny.  
 

OBCHOD: Úroveň obchodní činnosti v naší obci byla i v tomto roce 

předmětem časté kritiky občanstva. Prodej spotřebního zboží v místní prodejně 

probíhal i letos ve velmi stísněných podmínkách, které neodpovídají současné 

úrovni, kladené na socialistický obchod. Veškeré snahy o urychlené zařazení 

výstavby prodejny nové a moderní do volebního programu naší obce byly 

dosud bezvýsledné. Je však chvályhodné, že i v těchto stísněných podmínkách 

mají manželé Hrubý, kteří se o chod prodejny Jednota starají, zájem a snahu 

dobře uspokojit poptávku po zboží nejvíce žádaném. O dobré zásobovaní 

základním sortimentem potravin se bezesporu hodně zasloužila i kantýna 

místního JZD, kde si provádí drobné nákupy i řada občanů nedružstevníků. 

Dobré podmínky k obchodní činnosti mělo místní pohostinství hlavně 

svým hezkým interiérem. I když se během roku vyskytly některé problémy 

s úrovní obsluhy, dá se říci, že vedoucí provozovny s. Zdeněk Wendl 

s manželkou se starali dobře o spokojenost návštěvníků hostince. 

Je chybou, že „dohlížecí výbor Jednoty v Žichlínku po celý rok „spal“,  

jinak se dalo jistě předejít některým stížnostem. 

Během roku nedošlo k podstatným změnám cen zboží, ceny základních 

potravin se nezměnily vůbec. 
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Hospodářsk 

Politický a veřejný život. 

MNV: Během roku nedošlo ve složení poslanců k žádným 

personálním změnám. Konalo se šest plenárních zasedání s poměrně dobrou 

účastí a tyto byly zaměřeny na problémy, které místní občany sužují a náplň 

jednání plenárních zasedání danou plánem práce plenárních zasedání MNV.  

Stále diskutovány byly tyto problémy: obchod, zhoršování životního 

prostředí provozem truhlárny JZD a zoufalý stav řeky Sázavy, ze které se stala 

stoka města Lanškrouna, po celý rok byla naše obec zamořena různých pachem 

a komáry. Rada přijala některá opatření, ale pro řadu různých objektivních příčin 

náprava nebyla zjednána.  

Schůze rady se konaly pravidelně a byly věnovány především plnění 

volebního programu. 

Nejlépe z komisí národního výboru pracovala komise sociální, zdravotní 

hlavně zásluhou její předsedkyně s. Jarmily Černohousové. Úroveň práce komisí 

ostatních je nevalná. Místní rozhlas byl v havarijním stavu, využíván jen 

minimálně.  
 

KSČ: Vliv místní organisace komunistické strany na řízení a život obce 

přímým ovlivňováním je minimální. Má se zato, že novou stranickou výstavbou 

v JZD byl podstatně oslaben vliv KSČ na dění v obci a národní výbor nemá  

ve straně oporu jako v době, kdy v obci byla samostatná vesnická organisace.  
 

Strana lidová: Činnost členstva lidové strany v naší obci se zaměřila v roce 

1983 na další práce na opravě místního kostela. Jejich zásluhou je, že tato budova 

kostela bude zachována v dobrém stavu pro další generace zdejších obyvatel. 

Letos byla opravena malá věž a přípravy na výměnu břidlicové krytiny stavbou 

lešení probíhaly dobře. Bylo velkou chybou, že při při sejmutí dokumentů 

z kopule hlavní věže nebyl přizván ke zdokumentování této, ne tak časté 

události, i kronikář. Až po roce byly překlady významných dokumentů 

pamětních laskavě zapůjčeny k opisu. 
 

Požárníci: Opravdu radostně se píše do obecní kroniky o místní organisaci 

Svazu požární ochrany. Bylo tomu tak i v minulých letech, je to místní tradice. 

Jejich činnost, tak různorodá a pestrá je vidět na každém kroku. Snad je to tím, 

že přes 11% obyvatel je členy SPO 

Na výroční schůzi požárníků dne 19. listopadu s Tareš Josef, předseda ZO, 

zhodnotil celou činnost ZO. Členy SPO je 79 občanů a občanek – 64 mužů  

a 15 žen. Mimo dvou družstev dospělých má zdejší SPO i dvě družstva 
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dorostenecká a jedno žákovské. Mimo činnost požárnickou a preventivní  

se podíleli na velké řadě veřejně prospěšných akcích, kde odpracovali  

přes 2000 hodin. Velmi bohatá je činnost i kulturně výchovná – ples, večírek 

k MDŽ, třídenní zájezd do NDR, pohárová soutěž. Velkou péči věnují výchově 

dorostu. 

Na výroční schůzi se dostalo ocenění dobré práce v požárnickém hnutí 

některým členům. Pokladník SPO Krátký Josef, Motl Jaroslav – velitel požárníků, 

Němec Jan, Matějka Josef, Filip František převzali z rukou zástupce OV SPO 

v Ústí nad Orlicí diplomy a „čestné uznání“. V souvislosti s růstem vybavenosti 

požární technikou, bylo od počátku roku jednáno o přístavbě garáže pro auto. 

O této akci je psáno v kapitole o výstavbě. Pro potřeby požárníků a předsedy 

MNV s. Miloše Mačáta bylo zakoupeno auto Š 105. 
 

Svaz žen: Místní základní organisace že je jedna z „živých složek Národní 

fronty, i když jejich „mravenčí“ práce není na první pohled vidět. Byly zapojeny 

do všech veřejně prospěšných akcí v místě, především u akcí pro naše děti. 

Předsedkyní byla Marie Šemberová. 
 

SPOZ: Činnost sboru pro občanské záležitosti v roce 1983 byla na místní 

podmínky dobrá. Bylo provedeno 4x vítání občánků, velmi zdařilé bylo i vítání 

prvňáčků do základní školy, které se účastnili i jejich rodiče. Z této události  

je pořízena i obrazová příloha. Velmi hezká byla i „Beseda s důchodci. Všem 

akcím věnovali s. Dušková Hana, Kuřová Anna, Knápková Anna, Šenkýřová 

Marie, Prokopová Zdena a Prokop Karel – členové sboru, maximální péči.  
 

SOKOL: Vůbec největší organisacím v Žichlínku je tělovýchovná jednota 

Sokol. Má celkem 104 členů, v čele stojí osvědčený tělovýchovný funkcionář 

Aleš Holubář z čp. 122. Z iniciativy TJ se v obci uskutečnila řada převážně 

sportovních akcí, soutěží a turnajů v odbíjené, stolním tenisu a samozřejmě  

i III. ročník Mírového pochodu na Lázek, který se stal pravidelnou akcí TJ  

pro zdraví mladých, starších nejen z naší vesnice. Letošní účast byla 115. 

Významná činnost je u sportovců zaznamenána na veřejně prospěšných akcích 

a pomoci místnímu JZD při žních nebo na jeho stavbách. 

Myslivecké sdružení v Žichlínku, ač počtem členů malá organisace NF – 

má 20 členů, zaměřilo své úsilí na dokončení klubového zařízení,  

o čemž je psáno v kapitole o „výstavbě. 

Činnost další složek – organisací NF v obci byla v tomto roce minimální. 

Snad ještě SSM a Svazarm, ale nijakých větších akcí se nezaznamenává. 
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 VÝSTAVBA 

  Vodovod: Na prvořadé akci místního volebního programu,  

na druhé etapě výstavby vodovodu, se pokračovalo výstavbou hlavního řádu  

od čp. 8 po čp. 39, a pokračovalo se i od čp. 54 po čp. 44. Z jara byla řada 

problémů s vodou ve výkopech, která musela se odčerpávat, aby lehké trubky 

z PVC vůbec mohly být položeny. Přes tyto problémy se práce dařila a o pomoc 

občanů zde nebyla nikdy nouze. Celoroční finanční plán na tuto akci ve výši  

140 tisíc korun byl již v pololetí splněn. Elán byl tak velký, že bylo požádáno  

o další finanční prostředky ve výši 160 000 Kčs. I tato částka byla prostavěna. 

Duší celé akce „Vodovod“ byl i letos s. Josef Syrový a Miloš Mačát.  

Zde bylo odpracováno již 11 106 hodin. 
 

  Klubovna MS.: Druhá rozestavěná veřejná akce „Myslivecký klub“ 

dospěla k dokončení. Usilovná práce členů místního Mysliveckého sdružení  

a řady místních občanů přinesla výsledky. Dobrá věc se podařila a v prvních 

prosincových dnech začala část klubovny sloužit pro potřebu naší obce. 

 Naší obci přibylo tak další zařízení pro kulturní využití. Dík zato všem, kteří 

se na budování podíleli, ale především pak členům mysliveckého sdružení 

v Žichlínku. Bylo zde odpracováno zdarma 6 626 brigádnických hodin a celá 

přestavba si vyžádala kolem 300 000 Kčs. Z řad členů MS je třeba vyzvednout 

iniciativu s. Hanáka, Janečka, Zdvořilého a hlavně pak předsedy sdružení, Pavla 

Studeného který tuto stavbu vlastně vedl od počátku.  

 Slavnostní otevření celého zařízení se očekává na počátku příštího roku. 

S odstupem času si vzpomínám, jak nevzhledně působila ona stodola a kolna  

na otop i naší „hospody“ a o to více oceňuji to dílo, které ruce našich občanů 

během třech let z ní vytvořili, aby vznikla tak pěkná stavba,  

která bude po dlouhou dobu chloubou naší obce. 
 

  Přístavba garáže: Rozšiřování počtu požárnických vozidel v příštích 

letech si vyžaduje další garáž. Od počátku roku se uvažovalo zařazení akce  

do plánu, což se nakonec povedlo. Plány vypracovala s. Matlasová z místního 

JZD. Až do počátku října se na plánovaném stanovišti nic nedělo, ale o to větší 

ruch začal od poloviny října. Po vyhloubení základů se začalo se stavbou, jejíž 

postup nemá v obci obdoby. Tolik brigádníků se dosud na žádnou veřejnou akci 

nescházelo, dělali staří i mladí po sobotách a někdy i v týdnu po své prac. době. 

Za necelí měsíc stojí garáž v hrubé stavbě. 
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  Ostatní veřejná výstavba: Pokračovalo se i na rozšíření veřejného 

osvětlení na nových sídlištích, výměnou svítidel za úspornější. Začaly se i první 

práce na výstavbě místní komunikace k ZTV na sídlišti, které založil Pavel 

Blecha. Zde nebylo mnoho v práci pokročeno pro nedostatek dodavatelů 

živičného povrchu vozovky. 
   

  Podniková výstavba: Poměrně velká výstavba byla ve VAÚ  

pro rozšíření provozu. U JZD byla vkusně opravena fasáda kovárny. Zde stojí  

za zmínku, že byly uplatněny veškeré prvky výtvarné, jako nápis nad vchodem 

a podkovičky v arkýři střechy. Dále JZD začalo s rekonstrukcí výkrmny prasat  

a oplocení střediska služeb, dílen a dalších budov areálu JZD. 
 

 KULTURNÍ POMĚRY OBCE: 

  Osvětová beseda: Osvětová beseda byla v prvním pololetí  

bez vedoucího, protože Josef Hrachovina, její dosavadní vedoucí, byl těžce 

nemocen, a v měsíci dubnu zemřel. Do funkce vedoucího OB byl získán  

Jiří Šebrle z čp. 112, který se v měsíci červenci ujímá své funkce.  

Dává do pořádku všechny finanční záležitosti z minulého období začal se starat  

o kulturní zařízení obce. Byla zakoupena zesilovací aparatura v hodnotě  

10 000 Kčs. Sálu se začalo plně využívat pro různé schůze, porady a školení  

a především kulturně společenské akce – plesy, taneční zábavy a diskotéky, 

mládeží tak oblíbené a hojně navštěvované. Starší generace v nich nenachází 

oblibu. 
   

Plesy, zábavy: V roce 1983 se konaly celkem 3 plesy. Z nich měl 

nejlepší úroveň ples požárnický. Taneční zábavy byly pořádány dvě.  
 

Knihovna: O půjčování knih se staral Karel Koubek. Za rok 1983  

je zaznamenáno 1837 výpůjček. Poněkud překvapuje, že velkou část čtenářů 

tvoří místní mládež. Národní výbor měl s knihovnou problémy, týkající se jejího 

nevhodného umístění.  
 

Dětský Karneval: Z podnětu SRPŠ a Svazu žen uskutečnil se v lednu 

na sále OB dětský karneval pro děti. Všem se karneval velmi líbil.  
 

Beseda s důchodci: Jako každoročně i letos v prosinci připravil 

SPOZ a sociální komise MNV za vydatného finančního přispění místních podniků 

a složek NF zdařilé sobotní odpoledne s důchodci naší obce. To letošní bylo 

snad dosud nejlepší. Srdečná atmosféra ovládla všechny přítomné a hlavní podíl 

na tom měl s. Špindler z Dobrouče. Vtipným vyprávěním, organizováním soutěží 

přítomných důchodců a různých her se mu podařilo pobavit všechny. Mluvené 
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slovo doprovázel a prokládal hudbou k tanci a svým hudebním „kombajnem“ 

nahradil snad celý orchestr. Bylo to odpoledne plné dobré pohody. Je jen škoda, 

že nepřišli všichni pozvaní. Při této příležitosti byla pořízena i poměrně obsáhlá 

fotodokumentace této obce, která je součástí přílohy obrazové části této kroniky.  
 

Pohárová soutěž: Pohárová soutěž o „Putovní pohár“ je letos  

již devátým ročníkem, letos se konal 18. června. Bylo přihlášeno 35 soutěžících 

družstev požárníků, což je dosud nejvyšší počet. Soutěžilo 22 družstev mužů,  

10 družstev mladých požárníků a 3 družstva žen. Ideální počasí, dobrá 

organisace celé soutěže a vysoká odborná úroveň soutěžících vytvořily 

podmínky pro nejlepší výsledky. Putovní pohár si vybojovalo družstvo 

Východočeských papíren Lanškroun, druhé místo obsadilo požární družstvo 

z Dolní Dobrouče. Na třetím místě se umístilo první družstvo Žichlínku, čtvrtí 

skončili požárníci z VPU Lanškroun. Páté bylo třetí místní družstvo a druhé 

družstvo Žichlínku se umístilo na osmém místě. V kategorii žen zvítězilo ??? naše 

Žichlínské družstvo. Rovněž i v kategorii mladých požárníků – žáků slavil Svaz 

požární ochrany v Žichlínku úspěch umístěním žákovského družstva na prvním 

místě. Docílený čas, 37,2 sek. všechny přítomné doslova šokoval. Byla z toho 

 i velká radost našich mladých, jak dokumentuje i obrazová příloha této kroniky, 

pořízena na tomto, již devátém ročníku Pohárové soutěže.  
 

ŠKOLA: Naše škola prodělala v tomto roce řadu vnitřních oprav. 

Obnoveny byly toalety, vodoinstalace i osvětlení. Horní chodby byly nově 

vydlážděny a třídy vymalovány. To vše za vydatné pomoci rodičů. Poděkovaní 

patří i předsedovi MNV s. Mačátovi. V měsíci prosinci byla havárie ústředního 

topení na úseku v mateřské školce se škodou 60.000 Kčs.  

K zahájení školního roku 1983–1984 do základní školy nastoupilo 69 žáků 

a žákyň. Do první třídy bylo letos přijato 11 chlapců a 5 děvčat. Ředitelkou školy 

byla nadále soudr. Marie Matějková. V mateřské škole působila jako ředitelka  

s. Šuláková z Lanškrouna.  

Do obce byla získána učitelka s Minářová a poskytnut jí byt na staré 

budově MNV.  

 

RŮZNÉ: V měsíci červenci nastala tropická vedra, která postihla celou naši 

republiku. Jejich výše neměla obdobu v minulých dvoustech letech.  

V některých byly teploty až 40°celsia, na přímém slunci i daleko vyšší. Dešťové 

srážky byly minimální, jen za bouřek. Stavy vodních toků byly nepatrné, začal 

nedostatek i pitné vody. Studny v obci postupně vysychaly a řada místních 
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občanů se rychle napojovala na veřejný vodovod. Byl vydán zákaz používání 

pitné vody pro zalévání zahrádek a mytí aut.  

Toto počasí si vychvalovali lidé na dovolené, zemědělcům  

a vodohospodářům přineslo řadu problémů. Suchý rok trval až do podzimu.  
 

 Svět roku 1983: Světové události roku přinesli další zhoršení 

mezinárodních vztahů. Svět stál na pokraji jaderné katastrofy vinou rozhodnutí 

USA o umístění 572 raket a střel s plochou dráhou letu na území Německé 

spolkové republiky a dalších území západní Evropy. Toto rozhodnutí vyvolalo 

mnoho protiválečných demonstrací u nás i ve světě u samotných západních 

zemích. Sovětský svaz předkládal po celý rok další návrhy na snížení počtu 

jaderných zbraní s cílem udržení vojenské rovnováhy mezi Východem a 

Západem. Přes protesty milionů lidí celého světa došlo v závěru roku rozmístění 

prvních raket na území NSR, v důsledku toho SSSR odchází ze ženevských 

jednání o odzbrojení. Nebylo možno nečině přihlížet k tomu, že instalováním 

těchto rakev v NSR byla přímo ohrožena bezpečnost států Varšavské smlouvy. 

Bylo přijato protiopatření k rozmístění operačně taktických raket Varšavské 

smlouvy na území NDR a ČSSR. 

 Ve světě probíhají místní boje v Libanonu, Iránu a Iráku, nepokoje 

jsou v Salvatoru, Nikaragui, kde lid již nechce žít v područí kapitalismu,  

pod vlivem mocenské rozpínavosti USA.  

 

 

Tímto končí zápis do obecní kroniky, pořízený v roce 1983. 
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1984. 
OBYVATELSTVO: Ani rok 1984 se nezapíše do historie obce velkou 

změnou počtu obyvatel. Ke 31. 12. 1984 má obec Žichlínek 696 obyvatel. 

Narodilo se 14 dětí, zemřelo 7 občanů. Přistěhovalo se 17 občanů, a z obce 

odešlo 15 občanů. 
 

MNV: Místní národní výbor měl 6 veřejných plenárních zasedání 

s poměrně vysokou účastí občanů. Někteří poslanci jsou však pasivní. Dá se říci, 

že i veřejné schůze měly dobrou úroveň. Jedné z nich se zůčastnil i předseda 

ONV s. Kaláb. Naši občané měli opětovné stížnosti k obchodu v obci a ke stále 

se zhoršujícímu životnímu prostředí, hlavně vlivem provozu místního JZD. 

Z komisí MNV nejlépe pracovala komise sociální. V závěru roku dochází  

ke změně předsedů komise finanční a výstavby navzájem. 
 

POLITICKÉ STRANY: 

 KSČ: Všichni členové strany, pokud pracují v JZD a místní důchodci 

jsou organisováni v základní organisaci KSČ při JZD Budoucnost Žichlínek. 

Samostatná organisace v obci není.  
  

 STRANA LIDOVÁ: Činnost členstva strany lidové byla letos opět 

zaměřena na opravy zdejšího kostela. V tomto roce byla to nová střecha. Práce 

to nebyla lehká a vyžádala si za rok 1984 1553 brigádnických hodin. Od počátku 

opravy kostela do konce tohoto roku činí 300 tisíc korun, z toho 90 tisíc korun 

dala Státní památková péče a zbytek byl vybrán od věřících jako příspěvek. 
 

HOSPODÁŘSKÝ ŽIVOT JZD: Zemědělská výroba měla letos podmínky 

vcelku dobré, proto se družstvo s úkoly vyrovnalo velmi dobře. Závěrem roku 

má JZD problémy se zajištěním pohonných hmot. Maximální pozornost věnovalo 

JZD investiční výstavbě. Byla zahájena výstavba zahradnictví v měsíci dubnu,  

na které se rozhodující měrou podílí Zemědělské stavební sdružení 

v Lanškrouně, plánovaný náklad je kolem 12 milionu korun. V druhé polovině 

byla zahájena výstavba šesti bytovky u požární stanice, byla dokončena mostní 

váha, dokončena rekonstrukce výkrmny prasat. Z menších akcí v obci pak byla 

obnova střechy na části „dvora“, budováno centrální betonárky za statkem.  

Mnoho akcí dělalo JZD i v okolních obcí. 
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Hektarové výnosy roku 1984: pšenice 5,2 tuny, ječmen 4,46 tuny, oves 

3,33 tuny, řepka 2,67 tuny, cukrovka 35,70 tuny. Celková produkce obilí v roce 

1984 byla 12 288 tun. Produkce v Kčs je 7 771 Kčs.  

V živočišné výrobě bylo na plán 8.310.000 litrů bylo vyrobeno 8 500 000 

litrů, roční dojivost na krávu je 4 123 litrů. 

Ekonomické výsledky družstva byly dobré, docílený zisk z jednoho 

hektaru je 3 153 Kčs. Průměrná měsíční mzda družstevníků je 2 652 Kčs. 

V personálním obsazení hlavních frakcí došlo ke změně ve funkci hlavního 

agronoma. Ing Jaroslav Kobza odešel na OZS v Ústí nad Orlicí a na jeho místo 

přišel ing Švub. 
 

 SLOŽKY NÁRODNÍ FRONTY:  

SVAZ POŽÁRNÍ OCHRANY: V minulých letech bylo radostí 

zaznamenávat to, co naši požárníci za rok udělali. Letošní jejich výsledky nejsou 

dobré. V organizaci panuje nejednotnost i rozpory. Na počátku roku dochází 

k rozpadu družstva mladých požárníků, protože oba vedoucí přestali s nimi 

pracovat. Ani výsledky v požárnických soutěžích nejsou nějak vynikající. 

Požární sbor měl během roku tři výjezdy k požárům v Trpíku na Strážné  

a Jakubovicích, kde hořel les. 
 

TJ SOKOL: Tělovýchovná jednota měla řadu dobrých výsledků  

na poli sportovním i kulturně politickém. Vysokou aktivitu vykazuje soustavně 

odbíjená, kde TJ má dvě družstva mužů a jedno družstvo žen. TJ pořádala mnoho 

turnajů, Mírový pochod na Lázek, pořádala akce v mládeží. Vysoce je ceněna 

práce na úseku pomoci zemědělství i na akcích veřejně prospěšných. Členky TJ 

se zapojují do nácviku spartakiádní skladby žen na Československé spartakiádě 

1985. Pod vedením s. Lichtenberkové každou středu.  
 

MYSLIVECKÉ SDRUŽENÍ: Na výroční schůzi mysliveckého sdružení 

v měsíci únoru byla myslivecká klubovna předána do užívání veřejnosti. O jejím 

využití je psáno v kapitole o kultuře. Jinak je sdružení velmi aktivní, protože 

v rámci okresu je hodnoceno na čtvrtém místě z 45 soutěžící mysliveckých 

sdružení, jeho činnost je velmi vidět i v obci. Hezká úprava okolí klubovny, 

výsadba tisíců stromků a keřů v katastru obce, kanalizace povrchových vod  

a další. 
 

ČESKÝ SVAZ ŽEN: Místní ženy tak jako vždy i letos udělaly pro obec 

mnoho práce. Úklid u školy, na dalších veřejných prostranstvích, zapojeny  

byly i do okopávky cukrovky v místním JZD. 
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OSTATNÍ SLOŽKY: Během roku dochází ke stagnaci v práci 

Červeného kříže, Svazarm rovněž nepracoval, organizace mládeže měla 

činnost nevýznamnou, ale je třeba ocenit jejich spolupráci s mysliveckým 

sdružením při výsadbě stromů. Jinak žijí jen pořádáním diskoték.  
 

VÝSTAVBA: V Akci „Z“ měla obec zařazenu druhou etapu výstavby 

vodovodu, ZTV k rodinným domům a dodatečně i přístavbu garáže u požární 

stanice. 
 

 VODOVOD: V tomto roce se toho na vodovodu mnoho neudělalo. 

Přes veškerou snahu se nepodařilo zajistit potřebné trubky, dochází k úpravě 

plánu, který byl přeci jen splněn.  
 

 ZTV: Komunikace v horní části obce „u Blechy“ je zhruba hotová, 

chybí jen živičný potah a konečný závěr. Velký kus práce bylo vykonáno  

na komunikaci nad splavem k lokalitě „drůbežárna“. 
 

 PŘÍSTAVBA GARÁŽE: Přístavba garáže byla v druhé polovině roku 

zařazena do investiční části akce „Z“, ale NV to mnoho nepřineslo, protože 

všechen materiál byl nakoupen s daní dříve. Letošní průběh výstavby neměl 

dobrý průběh. Jestliže loni se během měsíce dokázalo postavit základy a spodní 

část, pak letošní rok dalo mnoho práce dovést stavbu po střechu a provisorně 

zastřešit na zimu. Úplně se změnil přístup požárníků k budování. Z jara odchází 

z funkce vedoucího této stavby Jiří Šebrle, delší dobu nebyl žádný vedoucí. 

Nakonec v závěru roku se stavby ujímá s. Hofman z čp. . Hlavně jeho zásluhou  

i s Mačáta se podařilo stavbu dovést do stavu, že je alespoň zhruba zastřešena. 
 

 PARK: Konečně je park založen. Z jara provedl s. Syrový a Mačát 

osetí parkovou směsí trav, která v průběhu vegetace vytvořila hezký travnatý 

porost. Je škoda, že dílo nebylo v tomto roce dokončeno osazením obrubníků.  
 

 PARKOVIŠTĚ: V polovině roku doznalo velkou změnu i okolí před 

Pohostinstvím. Byl zde položen asfaltový koberec a tím získáno parkoviště. 
 

KULTURA: Tak jako řadu minulých let, nelze ani letos zaznamenat zvláštní 

vzestup kulturního vyžití vlastní kulturní činností. Nedaří se najít vhodný typ 

organizátora. 
  

 TAN. ZÁBAVY, PLESY: V roce 1984 bylo konáno: ples VAU, ČSPO, 

ČSAD Lanškroun, dva diskoplesy OB, taneční zábava a řada diskoték SSM. 
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 DĚTSKÝ KARNEVAL: V únoru byl na sále OB dětský karneval, 

připravený Sdružením rodičů a přátel ZDŠ v Žichlínku. Některé masky byly 

velmi vkusné a karneval se líbil dětem i rodičům.  
 

 VÝSTAVY: Jednota z Ústní nad Orlicí pořádala v obci dvě své 

výstavy. Na jaře to byla prodejní výstava nábytku, o kterou byl velký zájem  

i z širokého okolí. V prosinci bylo rovněž na sále a v tělocvičně pořádána 

předvánoční prodejní výstava. I tato byla hojně navštívena. 
 

 KLUBOVNA M. S.: Myslivecká klubovna byla nejvyužívanějším 

zařízením v obci. Svědčí o tom i počet akcí 56 zde pořádaných. Svateb zde bylo 

14, pětkrát sloužila jako příslušenství sálu OB pro plesy a zábavy, byla svědkem 

i plenárního zasedání místního národního výboru, konala se tu řada dalších 

schůzí, honů a podobně. Správce je s. Václav Richtr. 
 

 KNIHOVNA: S knihovnou měl MNV stále problémy, hlavně kvůli 

topení. Pokud byla zima nepůjčovalo se. V říjnu dostala knihovna el. kamna. 
 

 OSVĚTOVÁ BESEDA: Osvětová beseda se nevyrovnala se svým 

posláním, které jí dává statut OB a její název. Dva diskoplesy OB je hodně málo 

na obec se skoro sedmi sty obyvateli. Všechny další akce byly jen spoluúčastí 

pronájmem sálu. Z nájemného bylo pořízeno další zařízení. Vedoucím osvětové 

besedy je Jiří Šebrle z čp. 112. 
 

ŠKOLA: Jesličky, mateřská škola a trojtřídní základní škola pro 1 až 4 

ročník je stávající školní zařízení. Do první třídy školního roku 1984–1985 

nastoupilo celkem 17 dětí. Zahájení nového školního roku a vítání prvňáčků bylo 

opět slavností za účasti Sboru pro občanské záležitosti.  
 

SPOZ: Sbor pro občanské záležitosti uskutečnil 4 vítání občánků, v měsíci 

prosinci pak vítání ukázkové, kterého se účastnili i straší občané, kteří si užívají 

zasloužený odpočinek, místní důchodci. Po vítání občánků byla na sále 

předvánoční beseda s důchodci se zábavou, připomínající svým průběhem rok 

1983.  
 

DOPRAVA: Přes obec je kvalitní vozovka, v místech, kde není soustředěn 

provoz místního JZD i bezprašná. Po většinu roku je ale silnice silně znečištěna 

blátem, potroušeným krmivem a podobně, což je velmi často kritizováno našimi 

občany. Částečná náprava nastala až na zákrok okresních orgánů, které 

pohrozily místnímu JZD velkou pokutou. 

Jinak četnost autobusových spojů je na úrovni loňského roku.  
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OBCHOD: Situace v zajištění kulturního prodeje se ani v roce 1984 

nemění, dlouhé čekání u pultu je na denním pořádku. Byl zaktivisován dohlížecí 

výbor Jednoty, do jehož čela byl zvolen Ladislav Černohous z čp. 57.  

Jeho ustavení mělo za následek částečné zlepšení služeb v Pohostinství  

a Jednotě.  
 

PŘÍPRAVA VOLEBNÍHO PROGRAMU 1986 – 1990: V druhé polovině roku 

přichází pokyn aby byl připravován volební program na léta 1986 – 1990. Jako 

prvořadý úkol z hlediska potřeb obyvatel je doporučena výstavba nové 

prodejny potravin. Jako další se navrhuje generální oprava veřejného osvětlení 

a rozhlasu, výstavba chodníků a další potřebné akce. 
 

ZÁVĚR: 

 ČSSR: Cílem veškerého dění v naší vlasti bylo zajistit efektivnost 

výroby a kvalitu výrobků, splnění předposledního roku sedmé pětiletky. 

Zavádějí se nové ekonomické ukazatele, všude se zdůrazňuje ekonomika 

národního hospodářství. U některých výrobků dochází ke zvýšení cen – pivo, 

limonády, sirupy, cigarety. Na druhé straně byla přijata řada opatření v oblasti 

sociálního zabezpečení – větší dětské přídavky, zvýšení nízkých důchodů. 
  

 SVĚT: Svět stojí na pokraji jaderné katastrofy. Tak se jeví tohoto roku 

mezinárodní politická situace. Amerika a její president Regan chce přenést 

zbrojení do kosmu. Sovětský svaz činí kroky k řešení situace diplomatickým 

jednáním, prosazuje omezení zbrojení a odzbrojení. 
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1985. 
OBYVATELSTVO: Obec Žichlínek měla k 31. prosinci 1985 celkem  

727 obyvatel. Narodilo se 8 dětí – šest děvčat a dva chlapci. Zemřeli tito občané: 

Jan Lerch ve věku 80 let, Burkot z čp. 129 ve stáří 82 let, Stanislav Dušek  

z čp. 35 ve věku 76 let a Fr. Maier ve stáří 41 roků. Během roku se do obce 

přistěhovalo 17 občanů, odstěhovalo se ze Žichlínku 10 občanů.  
 

HOSPODÁŘSKÝ ŽIVOT: 
 

 JZD: Hospodářský život obce, to je především činnost Jednotného 

zemědělského družstva Budoucnost se sídlem v Žichlínku. Družstvo  

má rozsáhlou přidruženou (výrobu) dřevovýroby jejíž výrobky skladované 

kolem silnice ve středu obce kazí vzhled obce a působí řadu problémů  

ve zlepšování životního prostředí.  

V živočišné výrobě i přes některé negativní vlivy, které měli silné mrazy 

na počátku roku na kvalitu krmení a ustájení zvířat, podařilo se plánovanou 

výrobu splnit. Jateční maso na plán 1270 tun bylo splněno na 1293 tun, u mléka 

byl plán 8,56 milionu litrů, dodáno bylo 8,79 mil. litrů. Byla překročena  

i plánovaná dojivost 11,57 litrů na 11,54 litrů mléka na kus a den.  

Ve výrobě rostlinné bylo dosaženo těchto výnosů: ječmen ozimý  

4,45 tuny, ječmen jarní 5,11 tun, oves dával 4,64 tun po hektaru. V průměru 

obiloviny daly 4,70 tuny po hektaru. Přes tyto nesporně dobré výnosy je třeba 

zaznamenat, že výnosy u máku, řepky a některých dalších produktů výrazně 

ovlivnily nesplnění plánovaného zisku družstva o 15 milionu korun. Závěr roku 

v družstvu byl poznamenán důrazem vedení JZD na dodržování maximální 

hospodárnosti na všech úsecích práce družstva. Kritická byla situace v zajištění 

pohonných hmot – nafty. 

Dost pozdě poznali mnozí hospodářští pracovníci družstva starou známou 

pravdu, že šetřit se má, dokud je z čeho, že je třeba dbát na maximální 

hospodárnost od počátku roku. Družstvo má rozsáhlý park nákladních 

automobilů a různých mechanismů. Dopravu řady materiálů provádí ale ČSAD 

a vlastní vozy většinu roku stojí pro nedostatek pohonných hmot.  

Ve vedení družstva nedošlo k podstatným personálním změnám. 

Předseda JZD je i nadále Otakar Řehák z čp. 122. 
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POLITICKÝ A VEŘEJNÝ ŽIVOT: 

 MNV: Během roku bylo šest plenárních zasedání místního 

národního výboru. V polovině roku byli dva poslanci odvoláni pro dlouhodobé 

neplnění povinností poslanců MNV. Pro blízký termín příštích voleb  

do zastupitelských sborů se doplňovací volby nekonaly. Hojně byly 

navštěvovány veřejné schůze občanů, na kterých se živě diskutovalo 

k problémům, které občany stále sužují. Především však nízká úroveň 

kulturnosti prodeje v místní staré prodejně Jednoty a proč se stále nedaří 

prosadit výstavbu prodejny nové, o čemž se mluví již nejméně 10 let. Terčem 

kritiky občanstva bylo i letos místní JZD pro znečišťování komunikací  

a bezohlednost k životnímu prostředí v obci. Místní občané mají zájem, alespoň 

valná část, o to, aby naše obec byla hezká. V době, kdy se teprve připravovala 

Jarní směna se několik občanů z horního sídliště věnovalo úklidu kolem čekárny 

ČSAD. 

Prvořadým úkolem národního výboru a všeho občanstva bylo dokončení 

výstavby vodovodu. S tímto úkolem se obec čestně vyrovnala.  

Z podmětu vyšších orgánů byla vyvíjena snaha, aby Žichlínek integroval 

k městu Lanškrounu. Bylo zvažováno, zda integrovat, ale nakonec  

bylo usouzeno, že zatím bude lepší, aby obec měla vlastní národní výbor,  

aby byla samostatnou obcí. 

V průběhu roku se připravoval návrh nového volebního programu  

pro obec na léta 1986–1990. V návrhu se uvádí že bude nutno nadále prosazovat 

výstavbu prodejny potravin, generální opravu veřejného osvětlení a rozhlasu  

a další potřebné akce. 

V druhé polovině roku došlo k ustavení ředitelské rady ve složení: 

předseda JZD, předseda MNV a ředitel Veterinárního a sanačního ústavu. 

V době ustavení rady mělo být cílem zapojit podniky v obci sdružování 

finančních prostředků do budování veřejně prospěšných akcí v obci. 

Blížící se konec volebního období poznamenává i aktivitu práce 

v komisích národního výboru. Nejlépe pracovala komise sociální,  

která se scházela pravidelně. Ostatní komise měli slabou činnost.  
 

SLOŽKY NF.: Ze složek Národní fronty v obci jsou aktivní TJ Sokol, 

Myslivecké sdružení a SSM. 

 TJ SOKOL: Tělovýchovná jednota sdružuje 125 členů. Nejlepší 

výsledky má TJ v odbíjené. Družstvo žen bylo v krajském přeboru. V okresním 

přeboru jsou dvě družstva mužů, družstvo dorostenců a žáků. Velkou pozornost 
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věnuje TJ stolnímu tenisu i ZRTV. Není snad jediného dne v týdnu, kdy by se 

v tělocvičně nekonala nějaká sportovní akce. 

Rok 1985 byl i rokem konání sedmé celostátní československé 

spartakiády. Místní ženy v počtu dvanácti se pečlivě připravovaly na vystoupení 

nácvikem skladby s různobarevnými šátky.  

V plném počtu vystoupily na okrskové spartakiádě v Lanškrouně, v Ústí 

nad Orlicí, Blansku a Popradě. Na Strahově v Praze cvičila Marcela Krátká, 

Jarmila Lichtenberková, Marie Čížková mladší a Zdeňka Vacková, učitelka v naší 

škole. Zásluhu na dobrých výsledcích práce celé TJ v Žichlínku má výbor 

organisace v čele s Alešem Holubářem.  
 

 SVAZ ŽEN: V místní organisaci je 46 žen. V tomto roce prováděli 

úklid veřejných prostranství. Jako jediná složka národní fronty v obci věnovaly 

pozornost uspořádání přednášek hlavně pro mládež. Ta však, jak se ukázalo  

dle účasti na těchto přednáškách, o ně nemá zájem.  
 

 SSM: Práce SSM v Žichlínku doznala změny k lepšímu. V Jarní 

směně obílili všechny čekárny, pořádali se besedy pro děti ZŠ, ale hlavně  

jako jediná složka NF se starala o svoji vývěsní skřínku pravidelně. V oblasti 

společenské zábavy se zájem SSM upínal na pořádání diskoték. 
  

 POŽÁRNÍCI: Požární sbor zasahoval u 3 požárů, z nichž jeden  

byl v obci, v provozovně Dřevotvaru v měsíci lednu. Včasným zásahem 

požárníků nedošlo k větším škodám na socialistickém majetku.  

V průběhu prvního pololetí se ujímá vedení mladých požárníků Vladimír 

Minář z čp. 2 a s. Kuťák, kteří věnují práci s požárnickou mládeží mnoho  

ze svého volného času. Patří jim za to poděkování. 

Letošní, již XI. ročník Pohárové soutěže o putovní Pohár byl ve znamení 

vítězství požárních družstev z Východočeských papírem z Lanškrouna  

jak v kategorii mužů, tak i žen. O umístění žichlínských družstev – nedopadli 

dobře. Ovšem co se týče organisace celé akce, byla dobrá.  

V tomto roce upadl zájem požárníků o technické vybavení sboru,  

ani přístup k dokončení přístavby u Pož. stanice není dobrý. Předseda ZOČSPO 

je Josef Táreš, velitelem Jar. Motl mladší. 
 

VÝSTAVBA V OBCI: 

 AKCE „Z“ VODOVOD: Přes řadu obtíží se zajištěním materiálu  

se letošního roku podařilo výstavbu veřejného vodovodu zdárně dokončit 

položením vedení od čp. 39 do oblasti „nádraží Žichlínek“ a předáním celé 
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vodovodní sítě Vč VAK v Jablonném n. Orlicí. Tím se naplnila dávná touha našich 

občanů po dobré pitné vodě pro jejich domácnosti.  

Celkem bylo položeno 10 km hlavního řádu vodovodu, finanční náklady 

byly 4 miliony Kčs. Celá výstavba si vyžádala i mnoho úsilí a práce řady našich 

občanů, především pak je třeba zaznamenat, že celá akce „Výstavba vodovodu 

Žichlínek“ byla dobře organisačně vedena předsedou MNV Milošem Mačátem 

a předsedou MVNF Josefem Syrovým. Byl naplněn jeden z bodů plánů výstavby 

obce, který si dal národní výbor v roce 1948.  

Byla dokončena výstavba komunikace od čp. po čp. 145, vybudována je i 

komunikace od čp. do lokality „drůbežárna“. U obou komunikací je souběžně 

budováno i veřejné osvětlení. 
 

 PŘÍSTAVBA: Problematický byl průběh dokončovacích prací na 

přístavbě garáže u požární stanice. Velkou část práce zde udělali brigádníci 

z Lanškrouna. Konec roku zastihl akci jako nedokončenou. 
 

Mimo tyto akce byla dokončena kanalizace od klubovny, zrekonstruována 

kanalizace od tělocvičny. Bylo přistoupeno ke generální opravě ústředního 

topení ve škole. 
 

 VÝSTAVBA PODNIKŮ: V hrubé stavbě je dokončena výstavba 6 BJ 

JZD před požární stanicí. Rychle postupují práce na výstavbě nového 

zahradnictví JZD. Je prováděna rekonstrukce výkrmny býků u dvora na kravín. 

Přidružená výroba JZD – truhlárna zabrala část zahrady p. Olaha na sklad dřevo- 

výrobků. Značným finančním nákladem bylo vyasfaltováno živočišné středisko 

a okolí posklizňové linky, což značně přispělo ke zlepšení životního  

a pracovního prostředí. 
 

 IBV: V roce 1985 byly postaveny dva rodinné domky, čp. 190 

manželů Tárešových a čp. 192 manželů Kubových. Rozestavěny jsou dva 

rodinné domky.  

 

KULTRUNÍ ŽIVOT V OBCI: 

 KNIHOVNA: Knihovna měla za rok 1985 přes 2000 výpůjček, 

eviduje 135stálých čtenářů. Těší, že 98 čtenářů je z řad místní mládeže. Knihovna 

má 1610 knih. O spokojenost čtenářů se stará knihovník Karel Kouba.  
  

 OSVĚTOVÁ BESEDA: OB v Žichlínku uspořádala v tomto roce kurz 

šití pro místní ženy, který absolvovalo 10 žen. Jiné vlastní kulturně osvětové akce 

nepořádala. 
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 SPOLEČENSKÁ ZÁBAVA: V lednu jsou pořádány: ples ???, 

dopravácký, v únoru ples rybářský a požárnický, diskoples ZOSSM a dětský 

karneval. V březnu pak diskoples mladých požárníků. V říjnu posvícenská 

zábava, kterou pořádal Svaz žen. Tradičně se líbil ples požárnický. Je kupodivu, 

že postupně upadá mezi střední a starší generací zájem o tento způsob zábavy. 

Mládež se plně vyžívá v pořádání diskoték, které přináší řadu problémů 

s hlediska dodržování veřejného pořádku. V tomto roce došlo v naší obci  

po jedné této diskotéce k těžkému ublížení na zdraví, o kterém se psalo  

i v okresním týdeníku „Jiskra Orlicka“. Rozbité vývěsní skříňky a rušení nočního 

klidu jsou obvyklým zjevem při pořádání těchto akcí.  
 

ŠKOLA: Ve školním roce 1985–1986 měla naše základní škola 63 žáků  

a žákyň. do první třídy nastoupilo prvního září 7 děvčat a 4 chlapci. I letos byla 

škola trojtřídní. Ředitelkou školy je Marie Matějková a vyučuje zde i Ivana 

Pávková a Zdenka Vacková, které do obce dojíždějí. Od pátého ročníku je výuka 

místních dětí soustředěna do Lanškrouna. 

Ve škole mateřské bylo průměrně 26 dětí, v jeselním oddělení pak 16 dětí. 

Zde jsou v péči 4 pracovnic. Ve školní kuchyni jsou dvě kuchařky. Ředitelkou 

mateřské školy je s. Šuláková. 
 

OSTANÍ: V prosinci bylo zaznamenáno na území ČSR dvakrát 

zemětřesení, především v oblasti Krušných hor. Je zajímavé, že druhé z 21. 12. 

bylo zaznamenáno i v místním regiónu, jak dokládá informace majitele 

rodinného domu čp. 33 v Žichlínku. Z dodatečného průzkumu mezi občany,  

byly pozorovány typické projevy zemětřesení v malé míře i v dalších domech. 

Ke škodám na majetku soukromém i veřejném nedošlo.  

Místní zajímavostí je, že na čp. 48 sídlí pravidelně čapí rodinky,  

aby zde přivedli na svět své mladé. Za 40 let, co zde čápi sídlí se stalo podruhé, 

že nevyvedli ani jedno čapí mládě.  

Po 75 letech se k zemi vrací Halleyva kometa. V prosinci  

byla fotografována z hvězdáren. V minulosti byl každá průlet komety spojován 

s řadou pověr, že přinese nějakou katastrofu. Současný člověk však podobným 

výmyslům nevěří.  

V lednu dochází v obci k dopravní nehodě na křižovatce na Lukovou  

a nehodě u Dřevotvaru, obě se obešli bez zranění a větších škod na vozidlech. 

Hůře dopadla nehoda, která se stala 16. března v časných ranních hodinách 

v mírné zatáčce u Tichých. Osobní auto VAU Žichlínek dostalo smyk a narazilo 

na betonový sloup. Dva lidí byli těžce zraněni. 
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 POČASÍ: První polovina roku se vyznačovala chladným počasím 

s minimálním množství vodních srážek. V lednu se denní teploty pohybovaly kol 

minus 30 °C, v únoru pak kol – 20°C. Teplo bylo až v srpnu, kdy denní teploty 

byly i nad 30°C. Závěr roku byl ve znamení sucha. Vánoční svátky připomínaly 

jaro. Tento nepříznivý vývoj počasí silně poznamenal zemědělství a pěstování 

ovoce, kde řada stromů pomrzla. Nedařilo se v pěstování brambor a okurek, 

protože byly napadeny plísní. 
 

 VNITRO. POL. UDÁLOSTI ČSSR: Celá vlast žila 40. výročím osvobození 

naší země Sovětskou armádou. Vyvrcholením pak bylo konání sedmé celostátní 

spartakiády v Praze v měsíci červnu. V oblasti hospodářské a politické je kladen 

hlavní důraz na uplatňování vědeckotechnických poznatků do praxe, zvýšení 

efektivnosti. Zelenou pak dostává elektronizace. Je svolán XVII. sjezd KSČ na 

březen roku 1986 a vyhlášení voleb do zastupitelských orgánu na květen roku 

1986. 
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1986■ 
Úvod: Rok 1986, o kterém bude dále psáno, byl rokem, kdy se konal 

sedmnáctý sjezd KSČ, kdy proběhly volby do všech stupňů zastupitelských 

orgánů a byl i mezinárodním rokem míru. 
 

 Obyvatelstvo: Počet obyvatel Žichlínku má trvale klesající stav. V roce 

1986 se narodilo 5 chlapců a 2 děvčata. Do obce se přistěhovalo 13 osob, 

odstěhovalo 24 osob. Zemřelo 14 občanů a občanek. Jest to od roku 1945 dosud 

nejvyšší počet zemřelých v jednom roce.  
 

 Správa obce: Na měsíc květen se usilovně připravovaly volby do MNV a 

dalších stupňů. Byla sestavena kandidátka na poslance do MNV obce. 

Z dosavadního poslaneckého sboru požádalo o uvolnění 12 dosavadních 

poslanců a bylo místo nich třeba vybrat náhradu. Ve spolupráci s Národní 

frontou je připravován nový volební program na léta 1986–1990. Předvolební 

schůze občanstva, které se účastnilo 117 občanů k návrhu kandidátky  

na poslance neměla připomínek. 
 

  Volby do NV: Volby se konaly 23. a 24. května. Zasedací místnost 

na požární stanici byla vzorně připravena, aby se stala volební místností. 

V předsíni byla uspořádána zdejší základní a mateřskou školou výstava kreseb 

žáků k výročí osvobození a volbám.  

 První den přišlo odvolit 80% zapsaných voličů. Svazáci přišli volit společně 

a ti, kteří volili poprvé se zapisovali do pamětní knihy.  Druhý volební den  

byly volby ve 14. hodin ukončeny. Všichni zapsaní voliči se k volbám dostavili  

a odevzdali svůj hlas pro kandidáty NF, kteří byli zvoleni jednomyslně.  

 Celý volební akt proběhl bez jakých koliv rušivých jevů a závad. Volebním 

komisím byla za to vyjádřena pochvala a poděkování.  
 

  Zvolení poslanci: Občané naší obce si do MNV zvolili tyto občany 

za poslance, aby řídili chod obce dalších 5 let. Jsou to: Blecha Pavel, Černohous 

Ladislav, Černohousová Jarmila, Dušková Hana, Filip František, Gregora Jan, 

Koubová Libuše, Krátký Josef, Kuřová Anna, Mačát Miloš,  

Mach Petr, Marek Josef, Matějka Josef, Minář Vladimír, Motl František, 

Pospíšilová Zdenka, Prokop Karel, Richtr Václav, Řehák Otakar, Syrový Josef, 
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Šemberová Marie, Šubrt Pavel, Valenta Josef, Zemach Pavel. Za zdejší obvod 

byla do ONV zvolena Vaníková Hana, do KNV Skulová Anna. S. Vaníková  

je z Lubníka, s. Skulová z Tatenic. 
 

  Ustavující schůze MNV: Ustavující schůze nově zvoleného MNV  

se konala 25. června. Byli zvoleni funkcionáři MNV, členové rady a předsedové 

komisí.  

 Předsedou MNV byl opět zvolen Mačát Miloš, místopředsedou MNV – 

Prokop Karel, tajemnicí MNV Šemberová Marie, do rady MNV byli zvoleni  

i předsedové komisí. Finanční komise Řehák Otakar, výstavba Šubrt Pavel, 

sociální – Černohousová Jarmila a školská – Krátký Josef a předsedou komise 

veřejného pořádku byl zvolen s. Prokop Karel. V dalším jednání ustavujícího 

zasedání MNV byl přijat i volební program na příští léta a schválen plán práce 

rady a plán na druhé pololetí tohoto roku. 
 

 Složky NF: Aktivní složkou Národní fronty v obci byli členové 

mysliveckého sdružení. Mimo spolkové činnosti věnovali značnou část  

své iniciativy prací pro obec. Letos to bylo odstranění staré omítky zvenčí sálu 

OB a další úpravy okolí své klubovny. Stavy lovné zvěře byli mizivé, jednak 

značným používáním chemických postřiků, ale i mechanisačními prostředky  

při sklizni, a tak jako perličku zaznamenávám výrok jednoho z myslivců, 

pronesený po velkém honě. „Ulovili jsme jen sedm zajíců, ale hezky  

jsme se prošli.“ Další aktivní složkou v obci je naše TJ Sokol především na úseku 

tělovýchovní a sportovní činnosti s mládeží. Opět se konala řada turnajů  

ve stolním tenise a odbíjené. Družstvo odbíjené se účastnilo v rámci družebních 

styků zájezdu na turnaj v Polsku. TJ Sokol byl opět iniciátorem pořádání dalšího 

ročníku Mírového pochodu na Lázek. 

 Ostatní složky NF se nijak výrazně neprojevily. Ani požárníci,  

ač jistě v nedávné době bylo radostí kronikáře popsat jejich dobrou práci v obci. 

Snad až za čas, až mladí požárníci doplní řady dospělých dojde k aktivizaci 

organizace SPO a snad nejlépe vyjadřují aktivitu složek vývěsní skříňky  

ve středu obce. Až na skříňku naší školy jsou ostatní po většinu roku rozbité  

a prázdné. Je to ostuda celé obce! 
 

 Výstavba JZD: V obci pokračovala výstavba zahradnictví a bytovky  

pro družstevníky. Obě akce byly do konce roku dány do užívání s řadou závad. 

Řadu problémů způsobilo pozdní uvedení kotelny v zahradnictví do provozu. 

Výkon kotlů na dřevěný odpad – piliny, kůru a štěpky byl špatný v důsledku 

špatného topiva, které bylo shnilé a mokré. Situace se částečně změnila v dalším 
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roce dovozem čerstvých pilin. K prvnímu osázení skleníků dochází na počátku 

ledna roku 1987. JZD mělo řadu problémů i s dokončením bytovky u požární 

stanice, především se zajištěním dodavatelských řemeslnických prací  

a dodávkách některých stavebních prvků. Tyto problémy jsou typické  

pro současné dodavatelsko odběratelské vztahy v našem národním 

hospodářství. Těsně před koncem roku proběhla kolaudace a obec získala další 

výstavnou budovu, která dostala čp. 94. Jako další činnost JZD uvádím rozsáhlou 

adaptaci čp. 28 pro přidruženou výrobu JZD, odvodnění lokality pode dvorem, 

přístavbu dílen u kovárny JZD. V tomto roce dochází konečně k demolici části 

čp. 119, záležitosti, která byla řadu let předmětem kritických připomínek 

místních občanů. Demolicí vznikl dostatek prostoru, kde měla být prováděna 

expedice výrobků truhlárny, aby nebyl omezován provoz na veřejné 

komunikaci. Stále však nakládka probíhá jako dříve – na silnici.  
 

 Výstavba veřejná: Bylo provedeno další asfaltování místních komunikací, 

započato s adaptací podkrovního bytu na klubovny pro mládež. Přístavba pož. 

stanice nebyla dokončena ani letos. Bylo opraveno veř. osvětlení. 
 

 IBV: V roce 1986 bylo započato s výstavbou dvou rodinných domků 

manželů Šítkových a Rumlových. Dokončena je bytová jednotka manželů 

Tárešových v horní části obce. 
 

 Průmysl: je v regionu představován VAU, kde se zaznamenává další 

rozšiřování provozu. V dohledné době se tu bude instalovat zařízení na 

odstraňování pachů, které v některých ročních obdobích obtěžují obyvatele 

okolních obcí. Původní záměr – vybudování vlastní čističky odpadních vod, 

nebude uskutečněn a podnik má být napojen na čističku v Lanškrouně.  
 

 Zemědělství: JZD ve výnosech plodin i v ekonomických výsledcích za rok 

1986 nedosáhlo úrovně předchozích let. Příčiny – nízké výnosy obilí a máku, 

neplnění plánovaných tržeb. Nebyla splněna výroba zeleniny. Přehled 

některých hektarových výnosů v r. 1986: 

  Pšenice  plán 5, 22 tuny,   skutečnost 5,13 tuny 

  Oves   plán 4,25 tuny,   skutečnost 3,17 tuny 

  Ječmen  plán 4,88 tuny,  skutečnost 4,54 tuny 

  Řepka  plán 2,84 tuny,  skutečnost 2,85 tuny 

  Mák   plán 0,82 tuny,  skutečnost 0,37 tuny 

 Plán výroby mléka byl překročen, průměrná dojivost na kus a den byla 

4 251 litrů mléka.  
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 JZD zakupuje minipočítač Robotron, který by měl sloužit operativnějšímu 

řízení výroby. Byla navázána družba s JRD Hozelec v okrese Poprad a během 

roku dochází k výměnným pobytům vybraných družstevníků. Další družba  

je navázána se zemědělským podnikem v Polsku, nadále je uskutečňována 

družba s LPG v NDR. Péči o své členy vyjadřuje JZD i tím, že zakupuje dva 

obytné přívěsy, které byly umístěny v rekreačním zařízení Apollo  

u Lednice na Moravě a družstevníci zde tráví po týdnech svou dovolenou. 

V tomto roce dochází k poměrně rozsáhlé obnově traktorů novámi, moderními 

a k nákupu další výkonné mechanizace. Je však s podivem, že celý rozsáhlý 

areál JZD není dosud oplocen, ba ani po většinu roku střežen přesto, že jsou zde 

několikamilionové hodnoty. Kritiku zasluhuje JZD za stav okolí u živočišného 

střediska v Žichlínku, směrem na Lubník. Příjezd do obce zde působil přímo 

odstrašujícím dojmem.  
 

 Doprava a spoje: V dopravě nedošlo během tohoto roku k větším 

změnám. V první polovině roku jsou převedena telefonní čísla.  
 

 Obchod: Situace v zásobování byla během roku dobrá, což nelze říci  

o prostředí, ve kterém je v obci realizován prodej potravin v místě.  

Tato skutečnost byla i letos předmětem kritiky občanů na veřejných schůzích.  

 Ve dnech 16. – 20. října se konala prodejní výstava nábytku, 

průmyslového zboží a textilu spotřebního družstva Jednota. Tato výstava měla 

velký úspěch. Bylo prodáno zboží za 800 000 Kčs. Pracovníkům z Jednoty  

se ale nepovedla další akce v obci. Předvánoční trhy 30. 11. Přestože  

k ní byla prováděna velká propagace, odcházeli návštěvníci nespokojeni  

a roztrpčeni. Nabízené zboží neuspokojovalo jejich požadavky  

a ani organizačně se nedařilo akci zvládnout.  
 

 Kultura: Kultura v obci se v roce 1986 pozůstávala z pěti plesů a několika 

diskoték. Lze konstatovat, že společenský a kulturní život obce postupně upadá. 

Příčina je asi v pasivitě většiny složek NF. 
 

 Osvětová beseda: Jedinou vlastní akcí Osvětové besedy v obci bylo 

uspořádání přednášky pro zahrádkáře v jarních měsících. Všem se líbila.  

 Knihovna měla v roce 1986 1941 výpůjček a 130 čtenářů, z toho 95 z řad 

mládeže. Disponovala 1610 tituly knih. 
 

 Tělovýchova: Oproti roku 1986 se mnoho nemění. V záběru roku  

se započalo s výstavbou tenisových kurtů za školou. Kopaná se organisovaně 

nehraje, pouze poslední neděli v červnu se tradičně hraje zápas svobodných 

proti ženatým. Je to zápas, při kterém je i hodně legrace. Byl pořádán již tradiční 
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Mírový pochod na Lázek v měsíci květnu za velkého množství účastníků 

pochodu. Tělocvična byla plně využita. 
 

 Různé: Ve dnech 21. a 22. listopadu bylo v obci prováděno, v součinnosti 

s JZD cvičení civilní obrany. 

 Z jara započato s regulací řeky Sázavy. V první etapě je třeba postavit 

nový hraniční most mezi Žichlínkem a Rychnovem na Moravě. Ten stávající svým 

umístěním byl příčinou četných dopravních nehod s tragickými následky.  
 

 Počasí: Nevybočovalo z normálu, bylo příznivé i pro zemědělství.  
 

 Hlavní události v ČSSR: Bylo to především konání sedmnáctého sjezdu 

KSČ a bezprostředně po něm pak se konaly volby do zastupitelských orgánů 

všech stupňů. 
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1987. 
Obyvatelé: V tomto roce se v Žichlínku narodilo 6 dětí – tři děvčata  

a tři chlapci. Přestěhovalo se třináct obyvatel a stejný počet se i odstěhovalo. 

Počet obyvatel zdejší obce se oproti roku 1986 zvýšil o dva. 
 

Správa obce: Složení národního se v průběhu roku nezměnilo. Činnost 

poslanců byla zaměřena na plnění volebního programu, kde hlavní pozornost 

byla soustředěna na zlepšení životního prostředí, péči o místní komunikace, 

výstavbu tenisových kurtů a p. 

V průběhu roku bylo jednáno opět o integraci Žichlínku k městu 

Lanškrounu z popudu ONV Ústí nad Orlicí. Představitelé složek Národní fronty 

v obci se po zkušenostech občanů obcí dříve integrovaných postavili k tomu 

negativně s tím, že obec je schopná zajistit si vlastní správu, bez integrace. 

V závěru roku proběhlo další jednání bez výsledku.  

Pokud se jedná o vybavení obce pak zde chybí větší informovanost 

občanů obce prostředky názorné agitace, místním rozhlasem a tiskem. Všechny 

skříňky v obci byly po většinu roku v desolátním stavu, rozhlas v obci po celý 

rok mlčel a ani místní noviny nebyly vydávány.  

Plenárních zasedání bylo šest s průměrnou účastí 97,7% poslanců. 

Nejlepší z komisí je sociální.  
 

Pol. strany: Z politických stran v obci působí KSČ a ČSL v rámci několika 

obcí. O vlivu KSČ na politické klíma v obci bylo psáno již v minulých letech  

a nic se zde nemění. Většina členů KSČ z obce má zato, že organisace,  

ve které je většina členstva z okolních obcí v rámci působnosti JZD, nemlže znát 

problematiku naší obce a MNV. Členové strany lidové z obce věnovali péči  

o místní kostel a jeho okolí.  
 

Složky NF: Ze složek NF byly vyhodnoceny jako aktivní TJ Sokol  

a Myslivecké sdružení. Výsledky práce ostatních složek nebyly tak výrazné.  
 

 TJ Sokol: Práce tělovýchovné jednoty byla velmi různorodá, jednak 

jejích prací v oblasti brigádnické práce pro obec, ale hlavně sportovní činností. 

Zde je třeba zaznamenat, že družstvo odbíjenkářů dosáhlo historického 

úspěchu. V soutěži o „Pohár vesnických a zemědělských družstev v odbíjené“ 

si zdejší družstvo vybojovalo representaci východočeského kraje vítězstvím 

v krajské přeboru této soutěže. V celostátním finále této soutěže se umístilo  
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na krásném čtvrtém místě. V měsíci květnu pořádala TJ opět Mírový Pochod  

na Lázek opět s velkou účastí. Předsedou TJ je Aleš Holubář.  
 

 Myslivecké sdružení: Myslivecké sdružení má na svém kontě 

především řadu akcí v oblasti ochrany přírody, jinak pak se účastnili práce  

na zkrášlení sálu OB, kde odstranili starou omítku.  
 

 ZO SSM: Z činnosti SSM zaznamenávám: diskoples, diskotéky, 

pečení makrel a minikopaná. V organizaci se projevuje generační problém. 

Zapojení do veřejného života je minimální. Za dva roky nebyla organisace 

schopna dokončit úpravu své klubovny na požární stanici.  
 

 ČSPO: Ani letošního roku nedošlo k oživení aktivity naší ZO ČSPO. 

Tradiční pohárová soutěž nebyla letos konána. Ani dostavba požární stanice 

nebyla dokončena. Požární sbor obdržel požární automobil AVIE. 
 

 ČSŽ: Členky zdejší organisace se svojí činností zapojovaly do akcí 

pro důchodce a děti. I letos měly ženy v péči růže před Pohostinstvím i úklid 

veřej. prostr. 

Ostatní složky měli činnost minimální a žily jen „papírově“.  
 

Veřejná schůze: Veřejné schůze se v obci netěšily velké návštěvnosti, 

účast je mizivá k počtu obyvatelstva. Diskuze na nich byla pravidelně směřována 

k výstavbě prodejny a k negativním jevům z činnosti místního JZD pro naši obec. 

Jisté oživení zájmu občanů o pol. dění přinesly návrhy zákonů o podniku, 

družstev i návrh na přestavbu hospodářského mechanismu a zvýšení 

demokracie ve státě. Řada občanů však na základě zkušeností z minulých  

t. zvaných přestaveb, vyjadřuje obavy, že ani tato nebude dovedena do konce, 

že se opět nepodaří odbourat zbytečnou administrativu byrokracii a že těžko 

dojde ke zlepšení dodavetelsko – odběratelských vztahů. Čas ale ukáže,  

jsou – li tyto obavy opodstatněné.  
 

Výstavba: Výstavba v obci byla u JZD zaměřena především na rozšíření 

provozu. Na čp. 119 kde je přidružená výroba – truhlárna byla prováděna 

výstavba kanceláře, dále zde JZD vybudovalo vkusné oplocení a chodník  

u silnice. V lokalitě „pode dvorem“ se budovala skládka stavebního materiálu. 

V provozu „zahrada“ byla dokončena ocelokolna pro závlahovou techniku. 

Buduje se závlahové hospodářství výstavbou rozvodného řádu mezi Lubníkem 

a Žichlínkem a výstavbou velké vodárny u čp. 57 na břehu řeky Sázavy. 

V péči národního výboru byla provedena výměna radiátorů v základní 

škole, opraveny místní komunikace od čp. 32 až po čp. 65 a od čp. 118  
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po čp. 125. Na tyto opravy komunikací bylo vynaloženo 550 tis. Kčs. Z dalších 

akcí zaznamenávám rozšíření komunikace kol hřbitova, generální oprava  

el. instalace v kostele, velký úklid hřbitova, výstavba tenisových kurtů.  
 

JZD: Úroveň hospodaření místního JZD v plnění úkolů lze hodnotit v tomto 

roce jako mírně nadprůměrné přesto, že ani v místním regiónu počasí tohoto 

roku zemědělské výrobě příliš nepřálo. K celkovému příznivému výsledku 

přispěli pracovníci RV dobrým výsledkem v pěstování obilí, řepky a cukrovky, 

pracovníci ŽV pak významným překročením výroby mléka. Dobré výsledky 

měla i přidružená výroba. Byly ale i některá zklamání ve výnosech speciálních 

plodin – máku a kmínu. Problémy měla ŽV v prvním pololetí ve výkrmu prasat. 

Nedařilo se zajistit efektivní výrobu zeleniny. Ve vnitrodružstevním životě byly 

některé negativní jevy jako nedostatky v pracovní kázni, využívání pracovní 

doby, v řídící a organizátorské práci. 

Plnění úkolů v roce 1987 v rámci celého JZD: 

Plán výroby obilí   11410 tun,   splněno 11 627,5 tuny 

Plán. hekt. výnos   4,96 tuny,  splněno 5,04 tuny 

Plán výroby hov. masa  807,3 tuny,  splněno 810,4 tuny 

Plán výroby vepř. masa  662,5 tuny,  splněno 624,6 tuny 

Plán výroby mléka v tis. l.  9222 l ,  splněno 9511 litrů 

Průměrná dojivost Ks/ DEN 11,69 l,  splněno 12,16 litrů. 
 

 V oblasti činnosti družstva vztahující se na život v obci bylo provedeno 

osazení nové bytovky nájemníky, dokončeno oplocení areálu dílen, kuchyně  

a administrativní budovy. Občany a především řidiči projíždějícími kolem 

provozovny DV – truhlárny je kritizováno provádění nakládky dřevovýrobků  

na silnici, ač tato činnost měla být provozována uvnitř tohoto objektu.  

Dále pak nepůsobí dobře pro vzhled obce tak zvaná skládka dřeva  

této provozovny umístěna před požární stanicí.  
 

 Obchod: Všeobecně lze konstatovat, že došlo ke zlepšení zásobování 

v oblasti potravinářského sortimentu jak ve výběru tak i množství. Nedařilo  

se zajistit poptávku po barevných televizorech, mrazničkách. Problémy  

byly v zásobování stavebním materiálem, vodomateriálem i elektromateriálem. 

Často se stalo pravidlem, že tak zvanou inovací výrobku za příslušně upravené 

ceny mizí z trhu zboží v nízkých cenových relacích. Ceny některých druhů 

potravin v roce 1987: chléb 2,80/kg, cukr kostka 8 Kčs za kg, máslo čerstvé  

40 Kčs za kg, zrnková káva Standart 12 Kčs za 50 g, pivo 11° 6 Kčs za litr,  

pivo 12° 8 Kčs za litr. 
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 Pokud se týče obchodní činnosti v místě je nutno zaznamenat, že v druhé 

polovině roku došlo k prvním návrhům, že bude realizována výstavba nové 

prodejny, o čemž probíhá řada jednání. Jak bylo psáno v minulých zápisech  

o stávající prodejně, je zde situace velmi špatná co do kulturnosti prodeje, přesto 

že pracovníci prodejny vychází zákazníkům vstříc výhodnou prodejní dobou. 

V druhé provozovně Jednoty – v pohostinství došlo na žádost JZD k úpravě 

prodejní doby, což z počátku bylo předmětem připomínek stálých návštěvníků.  
 

 Kultura:  

Osvětová beseda: Činnost osvětové besedy byla tak jako v letech 

minulých zaměřena na propůjčování sálu složkám a organisacím na jejich akce. 

Vlastních akcí bylo poskrovnu. OB uspořádala jedno filmové představení 

českého filmu „Únos Moravanky“, které na množství reklamy k této akci udělané 

mělo slušnou návštěvnost. Je škoda, že podobných akcí nebylo více. 

V součinnosti s MNV byly pořádány Hovory s mládeží. Vedoucím je Jiří Šebrle.  
 

Knihovna: Od pololetí je knihovna vedena p. Marií Skalickou. 

Knihovna měla 65 stálých čtenářů a 1500 výpůjček za rok.  
 

Společen. zábavy: Byly konány tři plesy, z nichž dobrou úroveň  

měl ples požárníků. Mírně poklesl počet diskoték, zřejmě působením 

zpřísněním povolovacích podmínek, ale přesto byl jejich počet velký, protože 

pořadatelské organisace vidí v pořádání diskoték dobrý zdroj příjmů  

do své pokladny zvláště pak, když se stalo pravidlem, že je hrubě překračována 

kapacita sálu. O tom, jaké je úroveň takové zábavy škoda mluvit. Tradiční 

taneční zábavy s živou muzikou letos nebyla ani jedna.  
 

 Počasí: Průběh počasí v tomto roce byl poněkud nepříznivý  

pro zemědělce. V lednu tuhé mrazy až -27 °C, polní práce započaly až v dubnu. 

Podzim byl mimořádně příznivý a teplý a umožnil sklidit bez ztrát. Prosinec  

byl mimořádně teplý a bez sněhu.  
 

 Významné události roku: Vysoce významnou událostí pro naši republiku 

to byla návštěva generálního tajemníka SSSR Michaila Gorbačova ve dnech  

9. až 12. dubna v Praze a Bratislavě, dále pak návrhy zákonu o státním podniku 

a družstevnictví. Ze světových událostí to bylo podepsání smlouvy o likvidaci 

části jaderných zbraní mezi USA a SSSR ve dnech 8. prosince 1987  

ve Washingtonu.  
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1988. 
Rok 1988 bude v dějinách republiky zaznamenán jako rok velkých změn 

v politickém a hospodářském životě vlasti. Byl rokem zakládání státních 

podniků, přestavbou hospodářského mechanismu žila celá vlast. Byl to rok 

značných změn i ve složení federální a republikových vlád i ve složení 

ústředního výboru KSČ.  
 

Pohyb obyvatel: V tomto roce se narodili 3 chlapci a 5 děvčat. Zemřeli tři 

obyvatelé: Bohuslav Cink ve věku 62 let, Marie Břízová ve věku 81 let a Antonín 

Slouka ve věku 76 let. K trvalému pobytu se hlásilo 11 občanů, odhlásilo  

se 22 občanů. 
 

MNV: Počet poslanců klesl na 23 z důvodu přestěhování poslanců. 

Plenárních zasedání bylo 6 s průměrnou účastí 90 % poslanců. Značné reservy 

jsou v práci komisí. Nepodařilo se realizovat opravu místního rozhlasu,  

který byl opět po celý rok mimo provoz. Ani větší oprava veřejného osvětlení 

nebyla pro nedostatek finančních prostředků provedena.  

Některé údaje z rozpočtu MNV na rok 1988: plánované výdaje  

450 300 Kčs byly čerpány na 398 000 Kčs. Například na školství byl plán  

215 000 Kčs, čerpáno 200 000 Kčs. Na investiční část akce „Z“ prodejna byl plán 

150000 Kčs – čerpáno 165 000 Kčs. Plán příjmů byl zhruba naplněn. Dotace 

rozpočtu ve výši 146000 Kčs byla splněna na 141000 Kčs.  
 

NÁRODNÍ FRONTA: Nejaktivnější složkou NF v roce 1988 byla místní 

tělovýchovná jednota Sokol. Činnost ostatních složek trpěla stagnací  

a nevýraznou spolkovou i společenskou prací.  
  

 TJ SOKOL: Činnost TJ byla bohatá hlavně v oblasti tělovýchovy, 

budování veřejně prospěšných zařízení – tenisových kurtů, kde odpracovali  

620 hod. Obsáhlí je výčet sportovních akcí oddílu. Oddíl odbíjené pořádal 

„Vánoční turnaj v deblu „A“ a „B“, turnaj o putovní pohár předsedy JZD a ještě 

dalších pět turnajů. Velkým úspěchem byl postup družstva mužů do národního 

finále vesnických družstev odbíjené v Česticích, kde se naše družstvo umístilo 

na 4. místě. TJ má i dva oddíly stolního tenisu: oddíl mužů a oddíl žáků. V rámci 

okresu jsou umístěny na prvních místech svých kategorií.  

O pololetních prázdninách se uskutečnilo pro děti řada turnajů ve stolním 

tenisu. Vyvrcholením činnosti oddílu stolního tenisu byl tradiční Vánoční turnaj. 

Z dalších akcí tělovýchovné jednoty zaznamenávám: uspořádání nonstop 
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turnaje v minikopané na 24 hodin a obdobného turnaje na 12 hodin. Dále pak 

uspořádání dalšího ročníku Mírové pochodu na Lázek v květnových dnech  

za účasti 97 účastníků.  

V oblasti kulturně společenské činnosti přispěla TJ dvěma diskotékama. 

K 31.12.88 měla jednota 120 členů, z nich pak je 36 členů do 14 let. Předsedou 

je nadále Aleš Holubář.  
 

VÝSTAVBA: V tomto roce byla vybudována další trafostanice – u MNV 

byla prováděna první etapa regulace řeky Sázavy v lukách, až na malé 

dodělávky jsou hotovy tenosové kurty. JZD vybudovalo 2 parkoviště – u hřiště  

a bytovky. Do užívání byla dána účelová komunikace od čp. 57 k středisku Ž.V. 

Byla zahájena výstavba nové prodejny potravin. Závěrem roku jsou hotovy 

základy a nakoupena část materiálu, což si vyžádalo náklady ve výši 165 tisíc 

Kčs. Byla provedena demolice staré zahrady u čp 28. 

V individuální byt. výstavbě jsou zahájeny 4 stavby, během roku nebylo 

žádné kolaudace.  
 

ŽIVOTNÍ PROSTŘEDÍ: Pro zlepšení životního prostředí a odstranění 

divokých skládek rozmístil národní výbor kovové kontejnery na domovní odpad 

do některých částí obce. Velkým kladem pro budoucí čas bude letos zahájení 

výstavby čističky odpadních vod v lokalitě Maniny mezi Lanškrounem  

a Žichlínkem, na níž se podílí i VAU a JZD Žichlínek. Snad se tedy dočkáme toho, 

že v místní řece poteče opět čistá, nezapáchající voda, plná ryb tak, jak tomu 

bylo ještě před 40 lety.  

Nedobrou vizitkou obce je její střed, především pak okolí pohostinství. 

Rozbité vývěsní skříňky, opadávající omítka na budově, neupravené břehy řeky, 

různé skládky materiálu v této oblasti, ale i skládka dřeva před MNV  

jsou předmětem části kritiky zdejších občanů a kazí dojem těch, kteří naši obec 

navštíví.  
 

JZD: Sloučené JZD Budoucnost se sídlem v Žichlínku mělo ke konci roku 

1988 1094 členů. Průměrný věk členstva je 49,8 roku, z toho muži 46,2 roku, ženy 

53,2 roků. Průměrný věk členů trvale činných je 37,5 roků. Družstvo hospodaří 

na 5743 ha půdy v katastru obcí Damníkov, Luková, Lanškroun, Tatenice, 

Krasíkov, Lubník, Žichlínek a Sázava. 

Družstvo dosáhlo v roce 1988 dobrých ekonomických výsledků. 

Průměrný hektarový výnos dosažený v r. 1988 je nejvyšší za období 

družstevního hospodaření v naší oblasti. Výnosy některých plodin v průměru: 
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Ječmen ozimý 5,66 tuny, ječmen jarní 3,65 tuny, pšenice ozimá 5,88 tuny, 

pšenice jarní 3,82 tuny, oves 4,95 tuny, hrách 3,93 t, řepka olejná 3,53 tuny,  

mák 1,22 tuny, cukrovka 38,52 tuny, brambory 21,40 tun. 

Žně začaly 9.7. ukončeny byly 25.8. Bylo sklizeno 2368 ha obilovin,  

485 olejnin, 97 ha luskovin a 37 ha travin. JZD mělo nasazeno 19 vlastních 

kombajnů. Ve sklizňové špičce bylo nasazeno i 30 kombajnů. Družstvo  

je poměrně slušně vybaveno mechanizací.  

K 31.12.89 vlastní 22 kusů obilních kombajnů, 14 těžkokolových traktorů, 

14 velkých nákl. aut, 9 samochodných řezaček. (1 kus řezačky S35 shořel). 

Solidních výsledků docílila živočišná výroba. Výroba mléka: plán  

9 522000 litrů – splněno 9430000 litrů. Průměrná dojivost na ks/den je 12,29 litrů. 

Výroba masa hovězího: plán 808,5 tuny skutečnost 785,29 tuny, u masa 

vepřového: plán 636 tuny – splněno na 651,40 tuny. Značných úspěchů dosáhla 

i přidružená výroba JZD. 

Ve stavební činnosti JZD bylo vybudováno nové pevné hnojiště  

u živočišného střediska, vybudovány dvě parkoviště, v závěru roku byla 

zahájena výstavba nového skladu osiv v areálu sušky obilí. Do užívání byla dána 

účelová komunikace od čp 57 k střed. ŽV. Pokračovala výstavba strojovny 

závlahového zařízení u čp 57.  

Je třeba zaznamenat zvýšení péče družstva o své členy. Umožnilo 

družstevníkům zájezdy na plavání do Č. Třebové, účast na kulturních pořadech 

a zájezdy na ně. Řada družstevníků využívala možnost účastnit se zájezdu  

do lázní v Bludově a podrobit se zde léčebným kůrám pro regeneraci sil  

pro další práci. V pololetí začal vycházet družstevní zpravodaj v novém 

provedení. S jistými problémy je zaváděno ????? hospodaření. jednotlivých 

středisek. Předsedou JZD je Otakar Řehák. 
 

DŘEVOTVAR: Činnost Dřevotvaru postupně ustává přesunem pracovníků 

do nového provozu, který byl vybudován v areálu pily v ?????. Na konci roku 

byla zdejší provozovna využívána minimálně. 
 

VAU: Ve VAU Žichlínek byla prováděna výstavba nové a administrativní 

budovy.  
 

KULTURA:  

KNIHOVNA: Kulturní život v obci byl poněkud chudý. Snad jen 

výsledek práce místní knihovny lze považovat za dobrý. Knihovna pod vedením 

Marie Skalické uskutečnila za rok 1988 celkem 1987 výpůjček. Pravidelných 

čtenářů měla 87. Přes 50% z nich tvoří mládež. 
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OSVĚTOVÁ BESEDA: Ani letos nelze o osvětové besedě v obci 

napsat, že by byla nositelkou mimoškolního vzdělávání formou přednášek  

a podobně. Pod hlavičkou OB se žádná akce nekonala.  
 

PLESY A ZÁBAVY: Byly pořádány 4 plesy: požárnický, myslivecký, 

VAU a ples rybářský, který pořádal Lanškroun. Návštěvnost plesů ale klesá, 

naproti tomu u diskoték v obci pořádaných je často značně překračována 

povolená kapacita sálu mládeží. Pro děti byl v únoru dětský karneval, v prosinci 

pak besedu s důchodci se zábavou. Tyto besedy jsou důchodci oblíbeny.  
 

 ZÁSOBOVÁNÍ: Na úseku zásobování potravinami nebylo problémů. 

Poruchy byly zaznamenány v zásobování některým drogistickým zbožím  

jako prací prášky, zubní pasty, hygienické potřeby. Nadále přetrvával 

nedostatek stavebních materiálů a některých druhů zboží dlouhodobé spotřeby.  
 

 POČASÍ: Vývoj počasí z počátku roku byl netypický pro zimní měsíce. 

Lednové a únorové počasí připomínalo spíše jarní čas. Teploty nad nulou, déšť 

a bez sněhu. Dle meteorologů to byl nejteplejší únor za posledních 200 let. Letní 

měsíce byly suché do té míry, že docházelo k vzniku lesních požárů. I v obci 

kolem železniční tratě několikrát hořel porost trávy a museli zasahovat požárníci 

z Lanškrouna.  

 První mrazy byly koncem října, kdy krátkodobě v noci poklesla na mínus 

12°Celsia. Následkem toho došlo ke škodám na zahradnických polních 

kulturách. I po většinu měsíce listopadu byly denní a noční teploty kolem bodu 

mrazu. Prudký pokles teploty byl 17. 12 kdy bylo naměřeno -17°Celsia.  

To byl snad největší mráz za tento rok. Druhý den byly teploty nad bodem mrazu 

a sníh, který tento den napadl vydržel do 20.prosince. Za zaznamenání stojí 

zmínka o počasí v době svátků vánočních. Na Štědrý den silně pršelo, řeka  

se vylila z koryta jako při jarních záplavách a za silného větru byla kol 17 hodiny 

bouřka s blesky a hromy. Takovéto počasí v tuto roční dobu nepamatují  

ani nejstarší obyvatelé zdejší obce. 
 

 RŮZNÉ: Vlivem činnosti místní řeky Sázavy, která postupně podemílala 

břeh v sousedství hřbitova, došlo dne 2. února k sesutí hřbitovní zdi v délce asi 

pěti metrů. Aby nedošlo k dalším škodám, byl na břeh řeky v tomto úseku 

navezen hrubý kámen.  

 Jiných mimořádných událostí během roku v místním regiónu snad ani 

nebylo. 
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 ZÁVĚR: Jak jest v úvodu psáno, rok 1988 bude v dějinách vlasti 

zaznamenán jako počátek hluboké přestavby celého národního hospodářství i 

myšlení lidí, rokem další demokratizace v našem státě. Z hlediska 

mezinárodního byl právě uplynulý rok ve znamení dalšího snižování nebezpečí 

válečného konfliktu formou navazování bližších kontaktů mezi státy světa na čele 

se Sovětským svazem. 
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1989. 
 

Úvod: Podstatná část významných událostí roku 1989 v naší republice  

se stala od 17. listopadu do konce roku. Byla to tak zvaná „něžná“ nebo také 

„sametová revoluce“, volba nového prezidenta, skončení mocenského 

monopolu jedné politické strany a konec vedoucí úlohy KSČ ve státě, dvojí 

rekonstrukce federální vlády, generální stávka dne 27. 11., týden bouřlivých 

demonstrací v Praze i jiných městech. Jaký vliv měli tyto události na život 

zdejšího regiónu je psáno v dalších částech tohoto zápisu.  
 

Pohyb obyvatel: 

Narození: Během roku se narodilo 7 chlapců a 4 děvčata.  

Dne 1. února se narodil L. Drábek na čp. 22, 2. února pak Andrea Švédová  

na čp. 179, 7, dne 11. března se narodil Antonín Fůglíček na čp. 11, 16. března 

se narodil Ladislav Pospíšil z čp. 217. Den 18. duben byl dnem narození Martina 

Křivohlávka z čp. 130. 

Dne 14. března se narodil Jan Langr na čp. 205 a Iva Bambušková  

na čp. 154. Nejvíc dětí se narodilo v červenci: 18. července se narodila Veronila 

Hegerová na čp. 161, 20. července se narodil Jan Fibikar z čp. 113  

a 22. července pak Michal Strohner na čp. 55. Dne 13. prosince se narodila Mirka 

Motlová na čp. 30. 
 

 Zemřelí: Dne 2. 6. zemřel Fr. Šebrle z čp. 29 ve věku 69 let,  

dne 4. srpna zemřela Antonie Kubínová z čp. 90, dne 30. října zemřel Josef 

Šembera z čp. 95 ve věku 80 let a 28. listopadu zemřela Marie Dostálová  

z čp. 67 ve věku 76 let. 
 

 Sňatky: V tomto roce bylo v obci 5 sňatků zdejších děvčat.  

Dne 24. 4. Monika Mundilová z čp. 108 s Lad. Šulou z Lukové, dne 17. 6. Zdenka 

Klimešová z čp. 107 s Lad. Budkou z Lanškrouna, dne 2. 9. Jaroslava Kylarová 

z čp. 18 s Jaroslavem Antfeistem z Lanškrouna. Sňatek uzavřela dne          i Věra 

Cinková z čp. 170 s Pavlem Richtrem z Žichlínku čp. 92, dále pak  

Lenka Burešová z čp. 139 s Lubošem Hudecem ze Skýcové okr. Nitra. Poslední 

sňatek připadl na 9. 12., kdy uzavřela manželství Jana Prokopová  

z čp. 33 s Peterem Wildvacherem z NSR. 
 

 Migrace: K trvalému pobytu v obci se hlásilo 20 obyvatel, 

odhlásilo se 8 obyvatel. Počet obyvatel k 31. 12. stoupl o 19. 
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 Správa obce: V průběhu roku nedošlo k žádným podstatným změnám  

ve složení poslanců. Na šesti plenárních zasedáních bylo průměrně 92,4% 

poslanců. Nejaktivnější byla komise sociální vedená paní Jarmilou 

Černohousovou. Minimální činnost měli komise výstavby a finanční. 
 

 Výstavba: Od časného jara probíhala výstavba nové prodejny potravin. 

Do konce roku bylo prostavěno půl milionu korun. Bylo vyzděno přízemí  

a nástavba nad ním. V listopadu byla celá stavba pozastavena pro nějaké 

problémy ??? plánů a dohody s Jednotou. 

 V individuální výstavbě bylo zkolaudováno 5 rodinných domků  

a přidělena jim tato čísla popisná: čp. 191 – Knápek, 205 – Langr, čp 210 Ruml, 

čp 216 Šítek, čp. 217 – Pospíšil. 
 

 JZD: Celkové výsledky práce družstevníků byly v tomto roce vynikající. 

Zisk z hospodaření činil 16111000 Kčs a byl vůbec nejlepší v historii jednotného 

zemědělského družstva. Obhospodařovalo 5 729 hektarů půdy. Přehled 

hektarových výnosů některých plodin: pšenice 4,72 tuny, ječmen 5,31 tuny  

(na jednom pozemku u Lanškrouna byl výnos 7,03 tuny na hektaru), řepka  

3,37 tuny, mák 1,24 tuny, cukrovka 47,67 tun, nedařilo se pěstování hrachu. Žně 

započaly 7. 7.  a trvaly patnáct dní. Výroba mléka byla překročena o 380 tisíc 

litrů. Dosažená dojivost na jednu krávu v roce byla 4671 litrů. V oblasti výstavby 

v družstvu byla dokončena výstavba skladu osiv a rozšířeny provozy 

dřevovýroby v prostoru za „statkem“. 

 Politické dění v závěru roku poznamenalo i zdejší JZD vlnou 

demokratizačních požadavků. Je zrušen CZV KSČ při JZD, zrušeno bodové 

oddělení a je voláno po předčasných volbách vedoucích funkcionářů  

i představenstva. Je ustavena přípravná komise pro volby těchto orgánů,  

které mají být na výroční členské schůzi JZD.  
 

 Kulturní Život: Několik plesů a diskoték tvořilo společenskou zábavu 

v obci. Z kulturních akcí stojí za zaznamenání snad jen beseda s mládeží, 

spojená s promítáním filmu pro děti počátkem června ku dni dětí. Osvětovou 

prací byla jen činnost místní knihovny. Ta měla k závěru roku 87 pravidelných 

čtenářů a 1987 výpůjček.  
 

 Politický život: Až do poloviny listopadu bylo vše jako v letech 

předchozích. KSČ pravidelně každý měsíc schůzovala a usnášela se, strana 

lidová pak věnovala pozornost záležitostem náboženským. Po 17. listopadu 

se ČSL silně aktivisuje a angažuje ve věcech veřejných. KSČ jako by v obci 

neexistovala, jako by byla v „šoku“. V torzech vývěsních skříněk u „Pohostinství“ 

se objevují revoluční tiskoviny studentů a Občanského fóra z Prahy a na zdejším 

kostele vlála až do konce roku vlaje čs. státní vlajka.  

 Byla to ČSL, která se v prosinci ujala generální opravy vývěsních skříněk. 

Občané jim děkují.  
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 Ze složek Národní fronty je třeba vyzvednout místní myslivce za to,  

že se starají o naši těžce zkoušenou přírodu výsadbou stromků a jiných dřevin, 

že je možno je vidět i na jiných veřejně prospěšných akcích a brigádách.  
 

 Počasí: Bylo celkem normální, jen deštivé počasí v době žní 

zkomplikovalo částečně sklizeň.  

 Vánoční svátky jako již po několik let, byly skoupé na sníh.  
 

 Závěr: Letošní zápis je poněkud kratší, než zápisy předchozí. Je tomu tak 

proto, že bylo těžké získat podklady a údaje pro nezájem složek v obci. 
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1990 - 1991 
Zápisem za rok 1989 ukončil vedení kroniky v obci Žichlínek p. Josef Krátký nar. 3. 6. 1933, 

bytem v Žichlínku č. p. 61, který velmi podrobně a přesně psal kroniku od r. 1978. Stal se tak po 

p. Václavu Hejlovi druhým kronikářem obce po 2. světové válce a jejím osídlením českým 

obyvatelstvem. Za jeho jedenáctiletou práci kronikáře mu touto cestou Obecní zastupitelstvo 

srdečně děkuje. 

Funkci kronikáře bude se souhlasem Obecního zastupitelstva nadále vykonávat Otakar 

Řehák nar. 15. 9. 1933, bytem Žichlínek č. p. 51 s tím, že vzhledem k jeho nečitelnému rukopisu 

bude vlastní zápisy do kroniky provádět p. Marcela Krátká, bytem v Žichlínku č. p. 80. 

 

SAMETOVÁ REVOLUCE: Kronikář p. Josef Krátký v zápise za rok 1989 uvedl jako největší 

politicko – společenskou událost revoluční převrat zahájený 17. listopadu 1989 studentskou 

demonstrací a jejím násilným rozehnáním na Národní třídě v Praze. Slet událostí, tak jak je v kronice 

za rok 1989 (pokračo - ) uvedeno, pokračoval a vyvrcholil v následujících letech 1990 – 91  

a ve svých důsledcích vedl k úplné likvidaci socialistického společenského řádu v ČSFR a k návratu 

ke kapitalismu. 

Tento převrat, ač se bohudík obešel bez krveprolití, byl a stále ještě je velmi složitým 

procesem, který je v celém společenském profilu provázán velkými názorovými rozdíly, emocemi, 

často i zlobou a nenávistí. 

Největším problémem současnosti je vlna nacionalistických vášní, živena částí slovenských  

a částečně i českých politiků, které do poloviny r. 1991 soustavně ohrožují celistvost ČSFR.  

Vraťme se však ještě krátce k průběhu událostí, které vedly k již uvedeným změnám. 

Nedokonalost našeho pohledu nám jistě budoucí historikové odpustí. První událostí, kterou občané 

nepřijali s velkým nadšením, byla rozsáhlá amnestie prezidenta Václava Havla po jeho zvolení. 

Otevřené brány svobody a demokracie si amnestovaní a jim podobní občané vysvětlili po svém  

a zvedli takovou vlnu zločinnosti, kterou početně a morálně oslabené bezpečnostní služby zvládají 

jen s velkými potížemi a nedostatečnou účinností. Velmi složitou se stala i situace v ekonomice,  

ve které jednotlivci i celé mafie využívají velkých mezer v nové ekonomické legislativě 

k nepředstavitelnému obohacování a drancování národního majetku a okrádaní poctivých občanů. 
 

POLITICKÉ UDÁLOSTI: Nové vedení státu ihned od svého nástupu vyvíjelo velkou 

iniciativu k tomu, aby území republiky opustily vojenské posádky Sovětské armády, které zde byly 

dislokovány od r. 1968. Toto úsilí bylo naplněno a během prvního pololetí r. 1991 odešli z území 

naší republiky všichni sovětští vojáci, což je možno pokládat za jeden z největších úspěchů nové 

vlády. 
 

VOLBY PARLAMENTNÍ: Vyvrcholením demokratizačního procesu v r. 1990  

byly parlamentní volby do místních orgánů, konané v listopadu 1990. Voleb do federálního 

parlamentu a České národní rady se v obci zúčastnilo 400 voličů z 459 zapsaných do volebních 

seznamů, t. j. 98% voličů. Naši voliči dali své hlasy 13 politickým stranám a volebním seskupením. 
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V obci zvítězilo Občanské fórum, které získalo 31% hlasů, 24% hlasů získalo seskupení zemědělců 

a venkova, 15,5% Lidová strana, 12% KSČM a 6% Sociálně – demokratická strana. Ostatní strany  

a seskupení obdržely výrazně méně než 5% hlasů. Určitou zvláštností těchto voleb v obci bylo to, 

že vítězné OF nebylo v obci nikdy ani formálně ustaveno. Druhou velmi pozitivní zvláštností 

průběhu obou volebních kampaní bylo to, že ačkoliv v republice byly vedeny v duchu vyhraněného 

antikomunismu, v Žichlínku proběhly klidně, slušně a korektně.  
 

VOLBY DO OBECNÍCH ORGÁNŮ: Pro listopadové volby do obecního zastupitelstva 

navrhly: Československá strana lidová, která na své první kandidátce měla i své nečleny, KSČM, 

Sportovní svaz a Český svaz žen. 

Do zastupitelstva byli zvoleni: 

  za ČSL:   Pavel Studený č. p. 50 

     ing. Jan Langr č. p. 205 

     Marie Šemberová č. p. 84 

     Josef Šítek č. p. 216 

  za Sportovní svaz: Aleš Holubář č. p. 122 

     Marcela Krátká č. p. 80 

     Zdeněk Pleskot č. p. 178 

  za Český svaz žen: Zdenka Pospíšilová č. p. 131 

  za KSČM:  Otakar Řehák č. p. 51 

 

Na první schůzi obecního zastupitelstva byl starostou obce jednomyslně zvolen p. Aleš 

Holubář a zástupcem starosty p. Marie Šemberová. Funkci účetní byla zastupitelstvem nadále 

pověřena p. Ludmila Kubová č. p. 152. 

 Komise pro rozvoj obce p. Pavel Studený 

 Komise pro pořádek v obci p. Zdeněk Pleskot 

 Komise pro sociální záležitosti p. Zdenka Pospíšilová 

Aktem voleb do obecního zastupitelstva byl završen proces demokratizace poměrů i v naší 

obci. 

Svoji funkci a práci zakončil Místní národní výbor, který v obci působil od 29. 9. 1945  

a jeho poslední předseda p. Miloš Mačát, nar. 1931, bytem Žichlínek č. p. 22. Není na místě v tomto 

zápise široce hodnotit činnost tohoto orgánu v obci. Částečně to ve svých zápisech do kroniky 

provedli kronikáři Václav Hejl a Josef Krátký. Kronikař Otakar Řehák si na tomto místě dovolí jednu 

osobní poznámku. Jsem toho názoru, že historie po určitém časovém odstupu bude při hodnocení 

éry působnosti národních výborů daleko objektivnější než současní hodnotitelé, poplatní tendenci 

negativně hodnotit minulá léta socialistického režimu. 
 

OBECNÍ ZASTUPITELSTVO: I průběh první veřejné schůze obecního zastupitelstva ukázal, 

že v naší obci měl národní výbor autoritu. Odstupujícímu předsedovy M. Mačátovi,  

vedle A. Holubáře veřejně poděkovala i ředitelka místní školy p. Marie Matějková. Přítomní občané 

se k poděkování připojili potleskem.  

Nyní k tomu, jak se nové podmínky odrazily v životě obce. 
 

ROZVOJ PODNIKÁNÍ: Vlivem stavebních změn v průběhu výstavby nové prodejny,  

které si vyžádaly změny v projektu a ve financování, a protože ZJD Jednota odstoupilo od smlouvy, 

došlo během let 1990 - 91 k pozastavení výstavby. V průběhu r. 1991 schválilo zastupitelstvo 
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odprodej této stavby místnímu zemědělskému družstvu, které je dokončí a bude je provozovat 

jako svoji prodejnu. Finanční problémy ovlivnily v průběhu let 1990 – 91 i budování inženýrských 

sítí pro soustředěnou výstavbu rodinných domků na horním konci obce. Přes velkou snahu starosty 

p. Holubáře se problémy s vybudováním kanalizace, elektrické přípojky a komunikací přenesly  

do dalšího období. Hlavními ekonomickými subjekty v obci zatím zůstávají Zemědělské družstvo  

a Veterinární asanační ústav. Transformace ZD a privatizace VAU se připravují. Vedle nich však 

v obci postupně vznikají soukromé firmy. SJD Jednota vrátila v rámci restitucí prodejnu smíšeného 

zboží rodině Hrubých a její majitelkou se stala p. Homolová, dcera p. Hrubého. Paní Marková,  

č. p. 195, otevřela ve svém domku provozovnu kadeřnictví. Firma Šenkýř a Mačát provozuje  

na č. p. 126 zámečnictví a externě se zabývá montáží a demontáží strojních zařízení. Firma HST – 

topenářství odkoupila od obce č. p. 120, které hodlá přebudovat na svoji výrobní a skladovou 

základnu. Firma Bouchal provozuje na č. p. 74 autoopravnu. Paní Věra Hrubá založila na č. p. 150 

firmu Mimini – šití dětské konfekce a p. Knápková na č. p. 191 otevřela prodejnu drobného 

průmyslového zboží. P. Josef Šembera otevřel na č. p. 95 velkoobchod.  
 

ZEMĚDĚLSTVÍ: Zvláštní kapitolou nového režimu je jeho zemědělská politika. Dle mínění 

většiny zemědělců, jednostranně zaměřená na likvidaci společného velkovýrobního hospodaření, 

jako nežádoucího pozůstatku socialistické éry. Hlavním organizátorem této likvidace je Ministerstvo 

zemědělství v čele s ministrem Kubátem. O tom, že hlavně družstevní zemědělství mělo zdravé 

základy a bylo schopné úspěšně hospodařit, svědčí i konkrétní výsledky družstva  

v letech 1990 – 91. 
 

   1990    1991 

 Obilí  5,93 t    5,04 t 

 Řepka 3,27 t    3,49 

 Cukrovka 47,5    38,6 

 Užitkovost 

 dojnic  4 635 l   4 991 l 
 

Pokud jde o ekonomické výsledky, dosáhlo družstvo v obou letech zisk. 

V r. 1991 na okr. Ústí n. Orlicí jen 4 zem. družstva dosáhly zisk, ostatní 

hospodařila se ztrátou. 
 

STAVEBNÍ ČINNOST: Jedním z rozhodujících ukazatelů rozvoje obce a její 

budoucnosti je to, zda si občané staví a opravují svá obydlí. Rozhodně se nedá 

říci, že právě v tomto směru hlavně v posledních dvaceti letech panovalo v naší 

obci nějaké temno. Naopak pokud bychom v historii obce chtěli nalézt 

srovnatelné období, asi bychom jej těžko hledali. 

Přestože stavební euforie v nových ekonomických podmínkách jaksi 

schválené byly, v r. 1990 se kolaudovaly dokončené rodinné domky čp. 93 – 

Jaromír Motl, čp. 286 Josef Šítek, čp. 228 Petr Lichtenberk, čp. 224 Vladimír 

Minář, v roce 1991 Jan Fabo čp 209; 

Ač by se dalo předpokládat, že porážka totalitního komunistického režimu 

a stavění bran svobody a demokracie přinesou prudký rozvoj občanské 

iniciativy, nemůžeme zatím bohužel tyto tolik potřebné náležitosti v životě obce 

jaksi zaznamenat.  
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SPOLEČENSKÁ ČINNOST: Dá se říci, že ty organizace  

jako Československá strana lidová, myslivecké sdružení, Hasiči a TJ Sokol 

Žichlínek, které byly aktivní při existenci národní fronty jsou aktivní i po zániku 

NF. 

V roce 1991 dosáhla TJ Sokol velký sportovní úspěch postupem I. mužstva 

volejbalistů do krajské soutěže. Pracovní aktivitou členů TJ byl dokončen 

sportovní areál pro volejbal a tenis v hodnotě 100.000 Kčs. Vybudován  

byl za školou.  

Též myslivci se vedle svých zájmů starají i o zlepšení životního prostředí 

a v tomto směru aktivně působí na děti a mládež.  

Hasiči se svým staronovým názvem se dobře starají o hasičský vůz. 

Z hlediska schopnosti účinně zasáhnout jsou hodnoceni jako jedni 

z nejschopnějších sborů na okrese. 

Naše ženy si svoji organizaci zachovaly a věnují se hlavně během zimy 

svým zájmům.  

Zatím se plně nepodařilo nahradit působení Svazu mládeže jako dětské 

větve – pionýrské organizace. Jeví se snahy oživit slabiny, zatím 

s neprokazatelnými výsledky v obci.  

Pokud jde o společenské zábavu je situace následující: jestliže zábavu 

pořádá některá z organizací či například Čes. strana lidová, má tento dobrou 

společenské úroveň, ale návštěvnost je tak nízká, že nekryje ani přímé náklady. 

Naproti tomu diskotéky pro mladé jsou většinou až neúnosně přeplněné,  

ale jejich společenská úroveň je problematická.  
 

SČÍTÁNÍ LIDU: Protože v roce 1991 se v ČSFR uskutečnilo celostátní 

sčítání lidí, domů a bytů, využívám k záznamu do kroniky výsledek z tohoto 

sčítání ke dni 3 března 1991. 

K tomuto dni měl Žichlínek 705 občanů, z toho 356 mužů, 349 žen. 

Z ekonomicky aktivních bylo 352 občanů to je 49,9%. Za prací z obce vyjíždělo 

193 občanů to je 55%, z ekonomicky aktivního počtu obyvatel žilo v obci 171 lidí, 

lidí do 14 let to je 60,7% a 106 občanů důchodců to je 15%. 

Dle národností žilo v obci 678 občanů Čechů, 7 Slováků a 20 občanů 

moravské národnosti. 

Ke dni sčítání bylo v obci registrováno 198 domů. Z toho bylo  

174 obydleno, 24 neobydleno, 157 bylo vedeno jako rodinné domky. 

Neobydleno bylo 33 bytů. V posledních deseti letech před sčítáním bylo zřízeno 

19 nových bytů to je 88%. Tři a více obytných místností mělo v obci 167 bytů, 

159 bytů mělo ústřední topení nebo etážové, 192 bytů mělo koupelnu. 

Automatickou pračku vlastnilo 79 domácností, 120 mělo barevný televizor,  

7 vlastní telefon, 129 osobní auto a 5 domácností vlastnilo chatu či jiný rekreační 

objekt. Hodnocením s průměrem okresu se zjistí, že v Žichlínku jsou domácnosti 

vybaveny mírně nad tímto průměrem. Výrazně za tímto průměrem zaostávalo 

vybavení vlastním telefonem, které v okrese činilo 16,1% a v Žichlínku pouze 
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3,2%. Naproti tomu vybavení osobními auty 59,7% je proti průměru okresu 

47,5% podstatně vyšší.  

Sčítání v roce 1991 zjišťovalo též po dlouhém časovém odstupu 

náboženské vyznání občanů. Dle tohoto zjištění žilo v obci 319 občanů bez 

vyznání, 297 občanů se hlásilo k římsko-katolickému vyznání, 7 občanů  

k čs. husitské církvi, 7 občanů k čs. bratrstvu evangelickému a 74 občanů 

neuvedlo žádný vztah k náboženskému vyznání. 

Porovnání výsledků sčítání v letech 1970, 1980 a 1991 ukazuje, že vývoj 

obce ve srovnání s průměrem okresu je pozitivní. Zatímco počet trvale bydlících 

obyvatel v okrese stagnuje až mírně klesá, v naší obci roste: v r. 1970 žilo v obci 

631 obyvatel, v r. 1980 694 obyvatel, v roce 1991 to je 705 obyvatel. 
 

S tím koresponduje i počet trvale obydlených domů a bytů 

 r. 1970  r. 1980  r. 1991 

domy  145   169   174 

byty  181   209   216 
 

 V roce 1990 se v obci narodilo 10 dětí z toho bylo 7 chlapců a 3 dívky. 

 V roce 1991 se celkem narodilo 9 dětí, 6 chlapců a 3 dívky. 

 

 V roce 1990 naši obec navždy opustili: 

 

   p. Josef Marek čp. 154 

   p. Jan Jureček čp. 20 

   pí. Anna Krátká čp 51 

   pí. Marie Halouzková čp. 62 

   pí. Emílie Slouková čp 44 

   pí. Milada Marková čp. 154 

 

 V roce 1991 naši obec navždy opustili: 

 

   p. Jan Hrubý  čp. 150 

   p. Rudolf Mikula  čp. 91  

   p. Josef Tichý  čp. 123 

   pí. Anna Knížová  čp. 37 

   pí. Marta Křivánková čp 145 
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R. 1992 
Společenskopolitické dění navazující na předcházející převratný vývoj, tak jak jsme se jej 

pokusili zaznamenat v předcházejících zápisech, dospělo i v tomto roce k událostem nesporného 

historického významu. 27. 2. 1992 podepsali představitelé vlády ČSFR novou mezinárodní smlouvu 

se Spolkovou republikou Německo. Se sousedním státem, který v nových podmínkách zaujímá 

nejvýznamnější postavení vůči našemu státu, jak v oblasti politické, tak ekonomické. Náhled  

na novou smlouvu u občanské veřejnosti je značně rozdílný a to jednak z hlediska historických, 

zdaleka nejen pozitivních zkušeností z našeho spolužití a jednak proto, že ta smlouva, ve srovnání 

se smlouvou z r. 1973 se facto oslabila některé, pro náš národ zásadní postuláty, je to otázka 

státních hranic, neplatnosti mnichovské dohody od svého počátku a odsunu Němců po roce 1945, 

kde se tato nová smlouva dostala svým pojetím a použitým termínem „vyhnání“ do rozporu 

s Postupimskou smlouvou vítězných mocností, kterou se upravovaly evropské poměry po skončení 

II. světové válce.  

Přímým důsledkem uzavření této smlouvy je aktivizace sudetoněmeckých landsmanšaftů  

a jejich požadavků vůči nám. Druhou, pro život v naší zemi nejméně na 4 roky určující událostí se 

staly volby do zastupitelských orgánů konané dne 5 a 6. června 1992. 

V Č.R. ve volbách zvítězila ODS v koalici s KDS, která ve volbách do ČNR získala 29,73 % 

hlasů, koalice LB, KSČM 14,05 %, ČSSD 6,5 %, KDU ČSL 6,20 %, ODA 5,93 %,  

MSD – SNS 5,87 % a SRPČ SPRRSČ 5,98 %. Tyto strany se staly v ČR parlamentními. Ostatní 

strany a hnutí nedosáhly požadovaných minimálních 5% získaných hlasů a ztratily možnost působit 

v ČHR. Po volbách ODS, KDS, ODA a KDU ČSL vytvořily vyhraněně pravicovou vládní koalici.  

Na to, že politické názory občanů venkova, nekorespondují plně s názory občanů měst 

ukazují i výsledky voleb v naší obci: 

  1. LSU   25,7 % 

  2. ODS KDS  16,4 % 

  3. KDU ČSL  15,7 % 

  4. LB KSČM  10,7 % 

  5. ČSSD  6,4 % 

  6. Strana podnikatelů, živnostníků a rolníků 6,4 %.  
 

Ostatní strany a volební seskupení získaly v obci výrazně méně než 5 % hlasů. 

Ve volbách úplně propadlo Občanské hnutí, vzešlé z Občanského fóra, hlavního 

představitele a organizátora tak zvané „sametové revoluce“ v listopadu 1989. 

Předsedou české vlády se stal razantní, pragmatický politik Václav Klaus, předseda ODS, 

který v této funkci vystřídal příliš liberálního Petra Pitharta. Výsledek voleb svým způsobem  

lze z hlediska historie nejvýznamnější událostí r. 1992 kterou se stalo rozbití Česko – slovenské 

vzájemnosti.  

Proces rozbití ČSFR, odstartovaný pom listopadu 1989 slovenskou stranou, zaznamenal  

po volbách velké urychlení.  
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Rozdílné přístupy vítězných stran v ČR ODS a na Slovensku HZDS v představách dalšího 

politicko – společenského a ekonomicko – sociálního vývoje a neústupnost představitelů obou 

stran, vedly k osamostatnění ČR a SR k datu 1. 1. 1993. Po 74 letech společné existence  

se tak rozpadla Masarykova, Štefánikova a Benešova republika. Ve svých důsledcích je to občanské 

soužití příslušníků obou národů, jejíž důsledky ponesou dlouhou dobu. 

Historie bude jistě přísně hodnotit hlavní aktéry zániku ČFR, zvláště tu skutečnost,  

že k tomuto tak závažnému aktu nenechali vyjádřit v referendu občanskou veřejnost. 

Za zaznamenání stojí ještě to, že po vyhlášení slovenské svrchovanosti odstoupil V. Havel 

z funkce prezidenta ČSFR. Snahy zvolit ve F. S. jiného prezidenta skončily vždy nechutnou fraškou 

a tak až do svého zániku se musela federace obejít bez hlavy státu. 

V roce 1992 se sále urychlila ekonomicko – společenská transformace vedoucí k zásadní 

privatizaci, která nemá obdobu ani ve vyspělých západoevropských státech. 

Součástí této transformace byla i první vlna kuponové privatizace, jejímž prostřednictvím 

převedl stá bezúplatně na občany majetek v hodnotě téměř 300 miliard korun. 

Do procesu transformace se pochopitelně musely zapojit i hospodářské subjekty v naší 

obci. 

Původní jednotné zemědělské družstvo se sídlem v Žichlínku se transformovalo do družstva 

vlastníků s názvem Zemědělské obchodní družstvo Žichlínek (zkratka ZOD). 

K tomu proběhly dvě valné hromady vlastníků půdy a majitelů družstva. Na první  

byla zvolena transformační rada a na druhé byl schválen transformační projekt navržený touto 

radou.  

Následná členská schůze zvolila devítičlenné představenstvo a pětičlennou kontrolní komisi. 

Předsedou družstva se stal ing. Josef Rotler??.  

Z občanů naší obce byli do představenstva zvoleni p. Zdeněk Hejl a Otakar Řehák,  

do kontrolní komise p. Ludmila Marková.  

Na tomto místě je nutno poznamenat, že vládní koalice se nespokojila s proběhlou 

transformací zem. družstev a proces devastace zemědělské velkovýroby, za pomoci legislativních  

i ekonomických prostředků nadále pokračuje.  

Výsledky zemědělské výroby , vedle již zmíněných negativních jevů, ovlivnilo i mimořádně 

teplé a suché počasí, které dokumentují výsledky měření na hydro – meteorologické stanici u pana 

Františka Mikuly č. p.č 69. 

Dlouhodobě měřený průměrný úhrn ročních dešťových srážek je 764 mm/ m2, v roce 

1992 pouze 488 mm/ m2. Průměrná roční teplota je v Žichlínku 7,3°C, v roce 1992 je to 8,9°C. 

Přes tyto nepříznivé vlivy dosáhlo ZOD v rostlinné výrobě jakož i v živočišné výrobě velmi dobré 

výsledky.  

Například ha výnosy obilí 5,2 t, řepky 3,1 t, máku 1,03 t, cukrovky 4 t při rekordní 

cukernatosti 18,1 %. Dosažená užitkovost 5 102 l na dojnici je druhá nejvyšší v okrese Ústí n. Orlicí 

a družstvo se jí řadí mezi špičkové chovy v rámci ČR. 

V podzimních měsících t. r. dokončilo ZOD výstavbu nové, v předešlém období tolik potřebné 

obchodní budovy, která dostala pojmenování „FARMAN“. V prvním poschodí potom prodejna 

průmyslového zboží a velmi pěkný luxusní bar. Bohužel se velmi brzy po otevření ukázalo,  

že v narůstající konkurenci v obchodním podnikání a při poměrně málo početném občanském 

zázemí a snižující se kupní síle je tento provoz pro ZOD ztrátový a proto se družstvo snažilo  

od samého začátku toto zařízení zprivatizovat.   
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V roce 1992 též došlo k transformaci VAU Žichlínek na Společnost s ručením omezeným  

a názvem Asanace Žichlínek. Společnost odkoupila majetek z VAU od státu a pokračuje prakticky 

ve stejném rozsahu činnosti. Z našich občanů je spoluvlastníkem S.R.O člen Obecního zastupitelstva 

pan Zdeněk Pleskot. Pokud jde o další rozšiřování podnikatelských aktivit začal v tomto roce 

soukromě podnikat v zemědělství p. Josef Navrátil č.p 70. 

 Zlepšující se je finanční situace O.Ú. daná přílivem prostředků daní soukromích podnikatelů 

umožnilo další budování obce a zlepšování jejího životního prostředí. Největší akcí  

bylo dokončování inženýrských sítí v sídlišti „Pískovna“, zde bylo instalováno osvětlení, vybudovaná 

kanalizace a nová trafostanice s přívodem el. energie k jednotlivým domkům, vybudována čistička 

odpadních vod v hodnotě díla cca 1.100 000 Kčs. V rámci dalších akcí se uskutečnila generální 

oprava el. instalace ve škole a škola byla nově vymalována. Pokryta byla střecha na přístavbě požární 

zbrojnice a tato se též omítla a platila se též za skládku pevných odpadů, dále byl nově omítnut 

místní hostinec, opravena hřbitovní zeď včetně instalování urnových skříněk, provedena GO 

místního rozhlasu, drobné opravy v tělocvičně, nakoupeno dalších 6 kontejnerů na pevný domovní 

odpad, opraveny místní komunikace, instalován první veřejný telefonní automat v obci. Hodnota 

těchto drobných akcí je přibližně 500 000 Kčs.  

 V roce 1992 byly kolaudovány následující rodinné domky a byla jim přidělena popisná čísla: 

  Richard Adam  č p. 240 

  Miloš Winbauer č. p. 215 

  Jiří Šebrle  č. p. 220 

  Pavel Zeman  č. p. 82 

  Josef Heger   č.p. 99 

  Radek Juřina  č.p. 21 
 

 Kulturně společenský život obce proběhl na standartní úrovni. Stálou aktivitu vyvíjí  

TJ SOKOL, potřeby požární ochrany zajišťuje místní Hasičský sbor. Aktivně pracuje též Myslivecké 

sdružení. Ostatní složky se v životě obce objevují jen ojediněle. 

 Tradičně úspěšná byla opět plesová sezona, už ve srovnání s ostatními obcemi je potěšující: 

 K 31. 12 1992 měl Žichlínek 706 občanů. V tomto roce se narodilo 12 dětí, 8 dívek a 4 

chlapci 

 Naše řady navždy opustili: 
 

p. Adolf Šebrle  Žichlínek 157 ve věku 81 let 

   p. František Jányš Žichlínek 201  ve věku 89 let 

   p. Marie Motlová Žichlínek 72 ve věku 64 let 

   p. Josef Beran   Žichlínek 98 ve věku 68 let 

   Tragicky zemřel p. Josef Valenta Žichlínek 158 ve věku 34 let 

 

 

Sestavil : p. Otakar Řehák 

Zapsala : p. Marcela Krátká 
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 ROK 1993 
 Ve společenské politickém a ekonomickém vývoji můžeme rok 1993 zaznamenat jako rok 

postupné likvidace všech prvků minulého socialistického zřízení a trvalého prosazovaní kapitalismu 

jako ekonomicko společenské formace, se všemy klady i zápory, které sebou takový proces přináší.  

 Vláda vzešlá z parlamentních voleb za podpory pravicové většiny v parlamentě začala 

v praxi provádět tak zásadní formy privatizace, neobvyklé i v zemích, kde socialismus nikdy nebyl.  

 Restriktivní finanční politikou a vysokými úrokovými sazbami úvěrů poskytovaných bankami 

se postupně většina podniků dostala do platební neschopnosti a v národním hospodářství vznikl 

absurdní stav, ve kterém je běžné, že si podniky navzájem za zboží a služby neplatí.  

Tato nenormálnost se nevyhnula ani již privatizovaným podnikům. Velmi složitý a proto i těžko 

kontrolovatelný proces transformace se stal živnou pro podvodníky malého i velkého formátu, 

tuzemského i zahraničního původu. 

 To ukazuje celá řada afér, ve kterých jde o stamilionové majetkové podvody a daňové úniky. 
 

 Objektivně je však nutno uvést to, že transformace a privatizace vedle uvedených záporů 

již přinesla i své klady. Jsou to například: 

- možnost volného pohybu a cestování po celém světě pro občany, kteří na to mají 

prostředky. 

- nesporně se proti minulosti zlepšila nabídka všeho zboží v obchodní síti, včetně 

zahraničních automobilů a ostatního luxusního zboží 

- nesporně se zlepšil vzhled měst, k čemuž přispělo to, že soukromí vlastníci věnují značné 

prostředky na reklamu i na zlepšení vzhledu svých domů a provozoven. 

- Zlepšila se nabídka služeb a jejich dostupnost. 
 

Postupná „kapitalizace“ poměrů s sebou zákonitě přináší vznik skupiny občanů, kteří mají  

i pro své osobní potřeby neomezené peněžní prostředky. Na straně druhé, větší skupiny občanů, 

kteří musí s penězi velmi šetrně hospodařit a samozřejmě vzniká i skupina lidí žijících na hranici 

nebo i pod hranicí chudoby. Je nasnadě, že mnoho z těch, kteří minulému režimu „zazvonili“, 

s takovýmto vývojem nepočítali. 
 

Nyní již k dění v naší obci. 

ZOD Žichlínek, přes pokračující, mírně řečeno, nepřízeň státu vůči zemědělství  

jako takovému, uzavřelo hospodářský rok aktivně t. j. se ziskem. Ze všeobecně dobrých výrobních 

výsledků stojí za zaznamenání rekordní výnos cukrovky 530 q z hektaru. K takovému výnosu 

přispěly i dobré povětrnostní podmínky. Napršelo 640 mm srážek a průměrná teplota 7,8 °C byla 

o 0,8 °C nad normálem. 

Taktéž druhá největší firma „Asanace“ je hospodářsky stabilizovaná. Vyzvednout je třeba 

úsilí, které „Asanace“ věnuje pořádku a celkovému vzhledu svého areálu, který rozhodně žádnou 

hanbu nedělá. 
 

V tomto roce vznikly další soukromé firmy: 

Paní Marta Mertová začala soukromě hospodařit na zemědělské usedlosti čp. 10. Vladimír 

Kuťák na čp. 43 zahájil provoz zámečnictví. Stejně tak Lubomír Javorek na čp. 180 topenářství  
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a zámečnictví. Během roku došlo k rozšíření fy. Šenkýř – Mačát o p. Jiřího Wendla, který vstoupil 

do fy. s objektem čp. 28. Koncem roku však pánové Mačát a Wendl z této fy. odstoupili s tím,  

že formy přestala využívat dílny na čp. 28 a čp. 126. Jiří Šenkýř pokračuje dále v omezenějším 

rozsahu.  

Dynamický rozvoj zaznamenala fy. Urban, vyrábějící výrobky ze dřeva na vývoz do německa 

a Rakouska. 1. 9. došlo ke změně v nájmu hostince, který od tohoto data provozují manželé 

Rumlovi. 
 

V budování obce a ve zlepšování životního prostředí se největší kus díla odvedl  

při dokončování základní vybavenosti na novém sídlišti „Pískovna“ v horní části obce: 
 

Kanalizace a čistička odpadních vod pro cca 120 obyvatel v hodnotě  800 000 Kčs 

TRAFO v hodnotě         460 000 Kčs 

Veřejné osvětlení v hodnotě        400 000 Kčs 

Komunikace v hodnotě        320 000 Kčs 
 

Tyto akce byly z převážné míry financovány z prostředků poskytnutých Obecním úřadem 

v Ústí n. Orlicí. 

Z fondu životního prostředí, po poskytnutí příspěvku, se pokračovalo na rekultivaci skládky 

pevných domovních odpadků. V rámci této a akce se provedla generální oprava obecní cesty  

až po čp. 39. Úhrná hodnota díla činí 200 000 Kčs.  

Z prostředků okresního úřadu se pořídilo nové osvětlení a to v návaznosti na sídliště 

„Pískovna“ až po místní školu. Ze stejných prostředků obec zakoupila nový počítač s navazující 

elektronikou pro děti v místní zákl. škole. Zaměstnáváním občanů bez pracovního poměru  

bylo na různých drobných akcích vytvořena hodnota díla cca 150 000 Kč. 
 

Zaznamenávaný rok byl z hlediska obecního úřadu rozhodující pro přípravu plynofikace 

obce, je to jedna z rozhodujících akcí pro vytváření zdravého životního prostředí. Vzhledem 

k reálnosti zahájení plynofikace v r. 1994 obecní úřad musel již v roce 1993 šetřit vlastní finanční 

prostředky.  
 

V kůlturně společenském dění se tradičně vydařily všechny plesy. Ocenění si zaslouží  

i pořadatelé akcí pro děti, ať to jsou besídky a dětské bály či tělovýchovní akce v tělocvičně nebo 

na hřišti. 

Velký úspěch byl v tomto roce zaznamenán ve sportu tím, že A družstvo mužů v odbíjené 

postoupilo do I. třídy (krajský přebor) a v této třídě již s vysokou sportovní náročností si vedlo 

vcelku úspěšně. Žichlínek se svými třemi družstvy mužů, jedním družstvem žen a jedním družstvem 

dorostenek se postupně stává volejbalovou vesnicí, jako jsou např. Dřevěnice nebo Čestice. 

Je potěšitelné, že přes velký útlum bytové výstavby v republice to zatím pro naši obec 

neplatí což dokazuje kolaudace 26 rodinných domků a dvou obytných 6 bytových domů. 
 

nově přidělená popisná čísla: 
 

p.  Václav Syrový  čp. 242 

Radek Kuběnka  236 

Radek Kylar   233 

Jan Motl   103 
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Petr Jelínek   218 

 ing. Milan Sedláček   213 

 I. 6 bytový dům „Pískovna“  231 

 II. 6 bytový dům „Pískovna“   232 
 

K 31. 12. 1993 měla obec Žichlínek 742 obyvatel.  

V tomto roce e narodilo 16 dětí, 10 chlapců a 6 dívek. 
 

Navždy jsme se rozloučili s těmito občany: 
 

 paní Jarmila Knápková čp. 13 

  Agnesa?? Potáčová  31 

  Michal Džigo   165 

  František Minář   137 

  Ladislav Bureš   139  

  Marie Hemerlíková  17 

  Růžena Coufalová  144 

  Radmila Kuťáková  43 

 

 

Zápis sestavil: p. Řehák Otakar 

Zápis zapsala: p. Krátká Marcela  
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R. 1994 
 I v roce 1994 dále postupovalo upevňování kapitalistického systému jak v hospodářství,  

tak v politice a ve společenském dění.  

 Z hlediska podhodnocení české koruny vůči západním měnám, je pro západní kapitál velmi 

výhodný vstup do české ekonomiky, kde velmi výhodně získává ekonomický kapitál.  

 Tuto výhodnost dále násobí levná kvalifikovaná pracovní síla a relativně malé dopravní 

vzdálenosti od průmyslových center západní Evropy. Největší podíl zahraničního kapitálu k přichází 

z Německa. Protože jeho vstupem jsou někdy spojovány požadavky sudetských landsmanšaftů  

se zrušením t. zv. „Benešových dekretů“ a prakticky s revizí Postupimských dohod po porážce 

Německa za 2. světové válce, na které naši pravicový političtí představitelé autoritativně zásadově 

nereagují, rostou hlavně mezi občany starší generace obavy z návratu germanizace České republiky. 

 V politickém dění byly i v naší obci nejvýznamnější události roku volby do Obecního 

zastupitelstva, které se konaly 18. – 19. listopadu 1994. 

 Do Zastupitelstva obce kandidovaly čtyři politické strany a sice koalice SPR – RSČ a SPČK 

jednoho kandidáta, KDU – ČSL pět kandidátů a KSČM čtyři a ČSSD jednoho kandidáta,  

to je celkem 11 kandidátů. Tři sdružení nezávislých kandidátů a sice Sbor dobrovolných hasičů 2 

kandidáty, Myslivecké sdružení též 2 a Sdružení sportovců 9, tedy celkem 13 kandidátů, 6 žen 

kandidovalo jako nezávislé kandidátky jednotlivě. 

 K volbám se dostavilo z 533 zapsaných voličů 432 občanů. 

 Do devíti členného Obecního zastupitelstva byli zvoleni: 
 

paní Marcela Krátká  Žichlínek  80 nezávislý kandidát 

pan Jan Skalický  Žichlínek 208 ze Sdružení sportovců 

pan Zdeněk Pleskot Žichlínek 178  ze Sdružení sportovců 

pan Aleš Holubář  Žichlínek 122  ze Sdružení sportovců 

pan Jiří Šebrle  Žichlínek 220  ze Sdružení sportovců 

pan ing. Otakar Řehák Žichlínek 122  ze Sdružení sportovců 

pan ing. Jan Langr   Žichlínek 205  za KDU - ČSL 

pan Josef Šítek  Žichlínek 216  za KDU - ČSL 

pan Pavel Blecha  Žichlínek 187  za KSČM 
 

 Stávající starosta p. Aleš Holubář dostal absolutně nejvyšší počet 401 hlasů. To ukazuje  

na to, že má mezi občany obce velkou důvěru a autoritu. Proto je správné,  

že jej Obecní zastupitelstvo na svém prvním zasedání znovu zvolilo starostou. 
 

 Nejvýznamnější událostí pro další rozvoj obce v r. 1994 nesporně bylo zavedení zemního 

plynu do obce. Je to úspěch, který hlavně z hlediska zlepšení životního prostředí můžeme jen stěží 

docenit. K jeho zavedení za únosných ekonomických podmínek z největší míry přispěla plynofikace 

firmy Asanace s.r.o., jejíž spolumajitel a energetik p. Zdeněk Pleskot má největší zásluhy na přivedení 

plynu nejen do svého podniku, ale i do obce. 
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 K tomu, že zvolením trasy plynovodu obcí, umožňující její plynofikaci vedle obce,  

která zaplatila na investici 1 milion korun, napomohlo i Zemědělsko – obchodní družstvo Žichlínek, 

které též zaplatilo 900 tisíc korun. Investorem stavby byly Východočeské plynárny Litomyšl,  

které vzhledem k velkému odběru plynu v podniku Asanace, přistoupily na finanční spoluúčast  

při plynofikaci obce.  

 Dodavatelem stavby byl podnik GASKO Pardubice, který zahájil stavbu 9. 8. 1994 a provedl 

jí velmi rychle, protože hlavní řád byl dán pod tlak již 2. 11. 1994. 

 Za historické datum můžeme považovat 5. listopad 1994 kdy pan Miroslav Kuře na čp. 138 

otevřel kohoutek a zatopil jako první v obci tímto ušlechtilým palivem. 

 Přesto že, Zavedení plynu bylo finančně náročné uskutečnil Obecní úřad další drobné akce 

a sice opravu hřbitovní zdi, nátěry ve škole a část prací na přístavbě nad garážemi hasičské zbrojnice 

v úhrnu asi za 160 tisíc korun.  

 U hřbitova musel být skácena stoletá lípa, protože hrozilo samovolné zřícení na hřbitov  

a poškození pomníků. Vzhledem k náročnosti této práce, provedla skácení odborně firma 

„CERVIN“ z Ústí nad Orlicí. 

 Z ekonomických aktivit zaznamenávám vznik nové firmy Jiří Wendl na čp. 28, který zahájil 

provoz autodopravy a skladování. Jan Skalický začal soukromě hospodařit na zemědělské usedlosti 

č.p. 96. 

 Zemědělsko - obchodní družstvo uzavřelo prodejnu „FORMAN“ a prodalo tuto budovu 

firmě RAVELA jejímž představitelem je p. Ravlek z Lanškrouna. Zrušení tohoto nákupního střediska 

je dodnes se strany občanů diskutováno. Jde o rozhodnutí zastupitelstva, které před odkoupením 

obchodu od družstva dalo z finančních důvodů přednost plynofikaci obce. Firma Ravlek pak zahájila 

strojírenskou výrobu. I touto firmou vstoupil do naší obce německý kapitál. 
 

 Společenský život byl opět ve znamení několika plesů a diskoték. Občané neprojevili zájem 

ani o dovezenou kulturu z Prahy. Kabaretního vystoupení několika pražských umělců se zúčastnilo 

jen málo místních zájemců.  
 

 O tom, že sport, především volejbal, má v naší obci vysokou úroveň svědčí vítězství družstva 

mužů na turnaji v Česticích, který je nepsaným mistrovstvím republiky vesnických družstev.  
 

 V r. 1994 byl kolaudován rodinný domek p. Petra Turka, jemuž bylo přiděleno č.p. 241. 
  

 K 31. 12. 1994 měla obec 755 obyvatel.  

 V tomto roce se narodilo 11 dětí – 7 chlapců a 4 dívky.  
 

Navždy jsme se rozloučili s: 

    Janem Němcem č.p. 156 

    Zdeňkem Fouskem č.p. 52 

a tragicky zesnulým chlapcem  Stanislavem Fouskem č.p. 52 

a dlouholetým předsedou tehdejšího Národního výboru 

    Janem Skalickým č.p. 26 

    Rudolfem Fidlerem č.p. 155 

    Ludmilou Jankovou č.p. 174 
 

Zápis sestavil : p Řehák Otakar 

Zápis zapsala : Krátká Marcela 
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R. 1995 - 1996 
 Hlavním rysem politicko – ekonomického vývoje v letech 1995 a 1995 bylo dokončování 

tzv. majetkové transformace – důslednou privatizací.  

 V souladu s vládou prosazovaným heslem že „Stát je nejhorším správce majetku“, došlo 

formou restitucí rozdání a prodeji pod skutečnou hodnotou tohoto kdysi národního majetku 

k tomu, že koncem r. 1996 vlastnil stát již jen rozhodující majetkoví podíl ve čtyřech největších 

peněžních ústavech a v energetice. 

 Protože v České republice nebylo k dispozici dostatek kapitálových zdrojů, byla značná část 

majetku prodána do zahraničí a to vzhledem k podhodnocení kursu české koruny vůči západním 

měnám pro kupující zahraniční společnosti velmi výhodně.  

 Tak zvaná kuponová privatizace se ve svých důsledcích stala je (jednou) pěknou hrou  

pro široké vrstvy obyvatel, při které se vlastně jednalo jen o paběrky o které jsou stejně její účastníci 

dále probíhající koncentrace kapitálu obíráni. 

Majetkovým převratem došlo ke staronové diferenciaci občanské společnosti – typické  

pro kapitalismus. Při kritickém pohledu na proběhlý proces nelze nezaznamenat i jeho pozitivní 

stránky: 

- nesporně mají podnikatelsky schopní jedinci dostatek lepších možností rozvinout svůj 

talent. 

- Podnikatelskou aktivitou došlo k tomu, že značná část dříve centralizované výroby  

a služeb se vrátila zpět na vesnice – což nesporně přispívá k jejímu rozvoji 

- Návrat k soukromému vlastnictví např. obchodů a různých provozoven vede k tomu, 

že o jejich vzhled je daleko lépe postaráno, což je na tváři měst a některých vesnic vidět.  
 

Pro rozvoj měst a vesnic je pozitivní to, že je dáno zákonem financování měst a obcí z daní, 

které tvoří rozhodující část zdrojů obecních rozpočtů. 

Pozitivní rozvoj podnikatelské aktivity v uplynulých letech se výrazně promítl do rozvoje 

naší obce. 

Zatím v obci největší podniky tj. ZOD a VAU dosahovaly své standartní hospodářské 

výslednosti, došlo k výraznému růstu výroby u firmy Dřevo – kovo Urban i ostatních menších 

firem.  

Firma Urban je v současné době největším vývozcem dřevěných palet do SRN a Rakouska. 

V naší obci zaměstnává přibližně 95 osob a má své provozy i v Albrechticích, Třebovicích  

a v Rapotíně.  

V roce 1995 dokončila firma HSP – společníci p. Tareš a p. Šebrle generální přestavbu  

č.p. 120 a přenesla sem těžiště své činnosti.  

Dále v r. 1995 otevřel obchod se smíšeným zbožím p. Kuťák na č.p. 43. Jiří Vencl zahájil  

na č.p. 97 řezání dřeva, p. Trávníček na č.p. 98 provoz skladu porcelánu a na č.p. 21 p. Radek Juřina 

otevřel provozovnu truhlářství. Manželé Wendlovi pronajali č.p. 28 firmě RISS, která zde zahájila 

výrobu zámečnických výrobků.  

ZOD Žichlínek pronajalo svoji kuchyni a kantýnu p. Jiřímu Kučerovi z Lanškrouna,  

který provozuje i závodní kuchyni podniku Orlické papírny Lanškroun.  
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V r. 1996 odkoupil p. Kylar bývalou provozovnu družstva družstva Dřevotvar a zahájil zde 

její náročnou přestavbu na velkoobchodní sklad potravinářského zboží a zahájil v něm 

velkoobchodní činnost. Vzhledem k tomu, že p. Homolová uzavřela prodejnu potravin na č. p. 169 

a v obci je jen obchod p. Kuťáka je žádoucí, aby p. Kylar urychleně otevřel ve svém provozu  

i maloobchodní prodejnu tak, jak slíbil obecnímu úřadu.  

Podnikání ve stavebním oboru samostatně zahájil p. Pavel Dařílek na č.p. 117. 
 

V letech 1995 – 1996 se dále pokračovalo na akcích rozvoje obce, financovaných 

z prostředků obec.  úřadu. Provedla se rekultivace skládky PDO. 

Pokračovala 2 etapa plynofikace obce nákladem cca 1 milion Kč, v jejím rámci bylo na plyn 

připojeno 65 rodinných domků, plynofikována škola, tělocvična a myslivecká klubovna, ZOD 

plynofikovalo svůj areál.  

V roce 1996 vybudovala společnost Telecom kabelový telefonní rozvod po celé obci,  

takže po zapojení digitální telefonní ústředny v Lanškrouně mají všichni občané možnost napojit  

se na telefonní síť.  

Zastupitelstvo obec. úřadu využilo této příležitosti a po průzkumu zájmu občanů, zajistilo 

v rámci výkopových prací i rozvod kabelové televize finančním nákladem 2,5 milionu Kč. Obě tyto 

vymoženosti byly občany přijaty s povděkem.  
 

Ve společenské a zájmové činnosti byly již tradičně na dobré úrovni pořádány plesy  

a na závěr plesové sezóny dětský karneval. 

Po delším období se místní hasičské jednotě hlavně díky obětavosti p. Martina Kuře,  

Vl. Mináře a Lad. Pospíšila podařilo obnovit činnost družstva mladých hasičů. Tuto iniciativu obec. 

úřad podporuje morálně i finančně. 

Stále úspěšně si vede TJ SOKOL. V roce 1995 byla vyhodnocena jako nejlepší venkovský 

sportovní kolektiv okresu.  

Na turnaji vesnických družstev Č.R. v odbíjené v Česticích se družstvo mužů umístilo  

na čtvrtém místě a družstvo žen místě druhém.  

V r. 1996 by zásluhou p. Kuběnkové Zdeny založen kroužek tance pro děti zdejší zákl. školy. 

Tradičně dobře pomáhá zajišťovat kulturní a zábavní akce pro děti Sdružení rodičů a přátel 

dětí při Zakl. škole.  
 

V každém ze zaznamenaných roků se v obci uskutečnila jedna privátní kuriozní akce.  

V létě r. 1995 to bylo setkání příslušníků rodu Pelzlů, jejíž příbuzní se před lety vystěhovali 

do USA a západní Evropy. Setkání, jehož iniciátorem a organizátorem byl pan Michal Pelzl, učitel 

v Cincinnati, ve státě Ohio USA, kterému pomohl tuto akci uskutečnit pan ing. Jan Langr, 

místostarosta naší obce. 

Ze zahraničí, hlavně z USA se zúčastnilo na 70 příslušníků tohoto rodu. Po prohlídce naší 

obce i okolních měst a vesnic, při které její účastníci navštívili i rodné domy svých předků,  

se na závěr na sále v Žichlínku, v péči rodiny Langrových uskutečnil přátelský večer, kterého se, 

z české strany zúčastnili příslušníci a příbuzní rodu Pelzlů, členové obecního zastupitelstva a pozvaní 

občané. Přítomné pozdravil starosta obce p. Holubář Aleš. Zahraničním účastníkům se pobyt u nás 

a přátelské setkání velmi líbily. 
 

Úplně jiného druhu byla zvláštní akce začátkem září 1996, kdy se místním hřišti uskutečnila 

soutěž tažných plemen, na kterou se sjeli chovatelé z celé Č.R a z Polska. 
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V naší obci chová psy tohoto plemene p. Stibůrková na č.p. 39, jejímž prostřednictvím 

MUSHERS klub Žďárské vrchy tento první ročník „Žichlínského pullingu“ uspořádal.  

Bylo opravdu velmi zajímavé s jakým zaujetím tito psi dobrovolně bojovali s břemenem, 

které museli utáhnout v časovém limitu na 8m dlouhé kolejové dráze. Absolutním vítězem se stala 

fena Besy plemene sibiřské husky, chovatele p. Pfeifera z Havlíčkova Brodu, která utáhla  

26 ti násobek své hmotnosti, tj. 490 kg. Vyhrála hlavní cenu – sportovní saně – které vyrobil  

a do soutěže věnoval sponzor p. Radek Juřina – truhlářství Žichlínek. 

Největší zátěž – 870 kg utáhl za rekordních 8 sec. aljašský malamut „Manitou Mescal“  

p. Beriznovského ze Zakopaného v Polsku.  

 „Aktiholik přítel sněhu“ p Stibůrkové ze Žichlínka vyhrál soutěž veteránů,  

když na 1,37 minuty utáhl 490 kg.  

 

Rok 1996 byl rokem volebním. Na jaře se uskutečnily volby do Parlamentu Čes. republiky  

a na podzim do Senátu ČR. 

 Výsledky voleb do Parlamentu zaznamenaly významný odklon voličů od vládnoucí koalice 

ODS, ODA a KDU – ČSL ve prospěch opozice, především ČSSD. Vládní koalice získala 

v Parlamentu 99 mandátů, opoziční strany 101 mandátů. Vzhledem k tomu, že ČSSD zásadně 

odmítá spolupráci s KSČM i s republikány a žádná z koaličních pravicových stran s ní nehodlala též 

spolupracovat, pověřil president republiky stávajícího premiéra a předsedu ODS sestavením 

menšinové vlády. Její vládnutí je umožněno opoziční nejednoznačností ČSSD, jejíž někteří poslanci 

v P. ČR. při hlasování o zásadních otázkách jako např. o rozpočtu hlasují spolu s koalicí. 

 Prohra pravice v parlamentních volbách změnila zásadně přístup ODS k Senátu. Je velmi 

pravděpodobné, že pokud by koalice vyhrála volby do PČR tak by se volby do Senátu nekonaly  

a protože i opozice Senát nechtěla, byl by z Ústavy ČR vypuštěn.  

 Obrat ODS ve stanovisku k potřebě Senátu a tedy i k uskutečnění voleb vyplýval 

z předpokladu, že při nízké účasti voličů, kteří která se očekávala už vzhledem k tomu, že většina 

občanů ČR o jeho potřebnosti pochybovala, budou mít při většinovém systému voleb, kandidáti 

pravice, kteří jsou u vlády a tedy jsou i na veřejnosti obecně známější než kandidáti opozice větší 

šance ke zvolení. 

 Tento předpoklad se ukázal jako správný. Vládní pravicová koalice získala v Senátu většinu, 

čímž se Senát pro ní stal žádoucí pojistkou proti náhlému levicovému zvratu. 

 O tom, že většina občanů Senát nechtěla svědčí i účast voličů jak na okrese, tak v celé ČR. 

Voleb do Parlamentu ČR se naší obci z 565 zapsaných voličů zúčastnilo 457 voličů, tj. 80,88% 

odevzdaných hlasů 456, platných hlasů 454. 

 Nejvíce hlasů obdržela ČSSD   121 t.j  26,65% 

    ODS   108 t.j  23,79% 

    KDU ČSL  95 t.j  20,93% 

    KSČM   47 t.j  10,34% 

    SPR RSČ  30 t.j  6,61% 

    ost. nedosáhly 5% 

 Voleb do Senátu ČR se v prvním kole z 568 zapsaných voličů zúčastnilo 172 tj. 30 %. 

 Odevzdáno bylo 172 platných hlasů. 
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Výsledek hlasování: 1. Čada Bohumil 67 hlasů 39% KDU ČSL 

    2. Zamazal Vl.  39 hlasů 23% ODS 

    3. Karlíček Jiří  34 hlasů 20% KSČM 

    4. Erton ?? Václav 23 hlasů 13% ČSSD 

    5. Marek Jiří  9 hlasů  5% nezávislý 

 

 Protože v prvním kole žádný kandidát ve volebním Ústí n O. nedosáhl 50% převahy,  

je zde druhé kolo do kterého postoupili dva kandidáti s nejvyšším počtem hlasů z prvního kola. 

 Druhého kola se v naší obci z 565 zapsaných voličů zúčastnilo 150 voličů, tj. 26,55%. 

 Bohumil Čada obdržel 103 hlasy, Vlast. Zamazal 46. Bohumil Čada bývalý hlavní ekonom 

JZD Žichlínek, v současnosti předseda Okrs. Úřadu Ústí n. O. zvítězil v celém volebním obvodě  

a stal se tak na dva roky senátorem. 

 

 Závěrem zápisu uvádím naši radostnou i smutnou statistiku: 

 

 Naše obec měla k 31. 12. 1995   766 obyvatel 

    k 31. 12. 1996  770 obyvatel 

 

 V roce 1995 se narodilo 10 dětí z toho 5 chlapců a 5 dívek. V roce 1996 se narodilo celkem 

11 dětí a to 3 chlapci a 8 dívek. 

 

 V roce 1995 byl dobudován rodinný domek p. Ivana Málka č. p. 226. 

 

 V roce 1995 nás navždy opustili tito občané: 

  p. Maier Frant.  č. p.  88 

  p. Michna Štěpán  č. p.  94 

  p. Marek Zdeněk  č. p.  78 

  p. Haas Antonín  č. p.  125 

  p. Heger Karel  č. p.  160 

 V roce 1996 nás navždy opustili tito občané: 

  p. Dostál Jan  č. p.  67 

  p. Pospíšil Frant.  č. p.  165 

  p. Minář Frant.  č. p.  137 

  p. Sibrtová Anežka č. p.  195 
  

Zápis sestavil : p. Řehák Otakar 

Zápis zapsala : p. Krátká Marcela 
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ROK 1997 
 Úvodem tohoto zápisu jen dvě krátké poznámky k politickému vývoji v roce 1997. 

 Začátkem roku byla parlamenty SRN a ČR přijata tzv. „Deklarace o dobrém sousedství“ 

mezi těmito státy, která původně měla uzavřít složité a často nepřátelské vztahy obou těchto zemí 

a vytvořit předpoklady pro dobrý rozvoj těchto vztahů v budoucnosti. Bohužel tento záměr  

se nezdařil, hlavně pokud jde o uzavření minulosti. Naopak deklarace do značné míry podpořila 

revanšismus a snahy části německé společnosti, reprezentované především sudetoněmeckým 

Landsmanšaftem, o revizi výsledků druhé světové války, zakotvení v Postupimské dohodě z roku 

1945. Nerovnoprávnou deklaraci nelze tedy považovat za úspěch české strany a české diplomacie. 

 Druhá poznámka je celkovému politicko – ekonomickému vývoji v tomto roce. Důsledky 

špatné hospodářské politiky koaliční vlády premiéra Václava Klause, touto vládou prováděná 

privatizace a transformace kdysi národního majetku, růst inflace, trvalé zdražování, chudnutí značné 

části obyvatel ČR a v neposlední řadě různé tzv. tunelování bank, privatizačních fondů i konkrétních 

společností a podniků při kterém se na známá i kamsi neznámá místa přemístily miliardové hodnoty, 

vedla ke ztrátě důvěry většiny občanů ve vládu i parlament. Signálem pro pád vlády v prosinci  

se stala aféra kolem sponzorování ODS. Do roku 1998 vstupovala ČR s odstoupivší vládou,  

nová vláda nebyla zatím prezidentem jmenována. Pád pravicové koaliční vlády též zdůraznil potřebu 

předčasných parlamentních voleb v r. 1998. 

 Z kronikářského hlediska nejzávažnější událostí roku 1997 byla stoletá (dle některých 

odborníků pětisetletá či tisíciletá) povodeň, která postihla Východní Čechy, Moravu, východní 

Německo a západní území Polska. 

 Tato povodeň způsobila ve všech těchto zemích obrovské materiální škody, odhadované 

v desítkách i stovkách miliard korun, zlotých o marek. 

 Co však bylo ještě horší, byly ztráty na životech občanů všech tří zemí, kteří se nestačili 

před běsnícím živlem zachránit. 

 Původcem povodně byla rozsáhlá tlaková níže, která zastavila svůj postup na východ a začala 

se v oblasti Orlických hor, Jeseníků a Beskyd otáčet, při čemž ze svých útrob vypouštěla ve dnech 

4. – 7. 7. 1997 obrovské množství srážek, takže v povodích řek Orlice, Bečvy, Moravy, Nisy a Odry 

došlo k ničivým záplavám. Rozvodněný vodní živel strhával vodohospodářské stavby, cesty, silnice, 

mosty, rodinné domky i celé venkovské stavení. Vytvářel si úplně nová koryta a odnášel  

vše co mu stálo v cestě. Ke zvýšení povodňových škod částečně, hlavně v nejpostiženějších 

oblastech přispěly dva faktory: 

- ze strany obyvatel to bylo hlavně podceňování vznikajícího nebezpečí. 

- ze strany některých obcí a hlavně státní správy, nepřipravenost na tak velkou povodeň 

a opožděná reakce v přijímání účinných opatření a mobilizaci prostředků k pomoci 

postiženým. Skutečností však je, že i včasná opatření mohla škody jen částečně omezit, 

ale nemohla jim zabránit.  

K dokreslení situace v naší obci a jejím blízkém okolí uvádíme úhrn dešťových srážek  

ve dnech 5. – 7. července, v Žichlínku to bylo 168,4mm/m2, v Čermné 199mm/m2 a v Dolní Lipce 

265 mm/m2. 
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V naší obci kulminovala povodeň 7. července ve 20 hodin, kdy na místě v řece Moravské 

Sázavě, kde normálně dosahuje hladina dosahuje méně než 50 výšky, byla naměřena výška vodního 

sloupce 340 cm. V obci byl vyhlášen II. stupeň povodňové aktivity 7. 7. ve 4:50 hod a III. stupeň 

navečer téhož dne v 18:10 hodin. 

Občané byli včas o nebezpečí, prostřednictvím Obecního úřadu a místního hasičského 

sboru informováni. Povodeň měla dvě vlny. První kulminovala asi ve 12 hodin a voda následně 

poněkud opadla. Od 15 hod. voda začala opět rychle stoupat, až dosáhla již zmíněné kulminace 

kolem 20 hod. Přesto, že občané ohrožených domů, za účinné pomoci hasičů, prováděli opatření 

k zamezení zátop, bylo vodou a bahnem zaplaveno dvacet bytů a v dalších třiceti domech  

byly zaplaveny sklepy, garáže a ostatní nebytové prostory.  

Na tomto místě je nutné zaznamenat poděkování členům místního hasičského sboru,  

kteří po celou dobu povodně obětavě pomáhali postiženým občanům zachraňovat majetek, domácí 

zvířata atd., v případě potřeby provedli i evakuaci ohrožených občanů a jejich přemístění 

k příbuzným, kteří ohroženi nebyli.  

Vedle škody na rodinných domcích způsobila povodeň škody fy. Urban zatopením objektu 

a odplavením materiálu i hotových výrobků a též firmě OBSTAS zatopením velkoobchodního 

skladu potravin. Obci vznikla škoda stržením lávky pro pěší u místního hostince a poškozením lávky 

u Pospíšilových č.p. 12, zaplavením budovy č.p. 63 včetně sálu, zaplavením sklepů v budově Obec. 

úřadu. Celkem obci vznikla škoda 730 tisíc Kč. Velké škody vznikly jednotlivým občanům  

a zemědělskému družstvu na porostech pěstovaných plodin. 

Velká voda způsobila i změny v korytě Mor. Sázavy vymletím nových meandrů a tůní  

a zanesení některých míst bahnem a štěrkem. Jako záznam a připomínka na povodně 1997  

byl na budově Obec. úřadu umístěna tabulka s označením kulminačního bodu. 

V činnosti ekonomických subjektů nedošlo v r. 1997 k žádným změnám. Žádná firma 

nezaznamenala hospodářský úpadek a dá se říci, že v rámci daných možností si počínali úspěšně. 

V r. 169 bylo na č.p. 169 otevřeno pohostinství p. Františka Noska, který zakoupil tuto budovu  

od p. Homolové a urychleně jí přestavěl na pohostinství.  

Ve veřejně prospěšných pracech se uskutečnila rekonstrukce cesty, na sídlišti za kostelem 

včetně nového osvětlení nákladem 350 tisíc Kč.  

Definitivně došlo k rozhodnutí o využití prostoru nad hasičskou zbrojnicí. Vybudovali se zde 

nové kanceláře Obec. úřadu a staré kanceláře se po přestavbě využily jako byt pro učitelku místní 

základní školy. Náklad na tuto akci činil 1 milion Kč.  

Koncem roku se započalo s přístavbou místní školy, kde bude umístěna kuchyně, jídelna  

a jedna třída. 

V krátké době po povodni byla generálně opravena konstrukce lávky u hostince, u které 

nebyl obnovován stržený střední pilíř, který bránil plynulému proudění vody. Nálad na opravu činil 

170 tisíc Kč.  

Uskutečnila se třetí etapa plynofikace obce nákladem 1,35 miliónu Kč. Na plynové vytápění 

bylo připojeno dalších 50 rodinných domů. 

Nákladem 180 tisíc byl opraven sál, také byly vyměněny parkety poničené povodní. 
 

Společenská činnost 

 V jejím rámci již tradičně a dobré úrovni byly pořádány plesy, včetně dětského 

karnevalu. Úspěšně ve své zájmové, společensky velmi žádané práci pokračovali členové místního 
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hasičského sboru. V kroužku mladých hasičů je zapojeno 25 dětí. Hasiči se úspěšně zúčastnili 

soutěže v Nekoři, kde obsadili 2 a 4 místo. 

O úspěšnosti sportovců Tělovýchovné jednoty jsme v naší kronice psali již vícekrát.  

Dosud jsme však opomíjeli jednu jejich velkou akci, kterou v roce 1997 byl již pátý ročník 

letního turnaje smíšených družstev. Tento turnaje vedle nesporné sportovní kvality má i skutečnou 

hodnotu společenskou, protože na něm hrají a set 

kávají sportovní kolektivy z celé České republiky, takže se již po dobu jeho trvání vytvořily 

přátelské a kamarádské vztahy sportovců a jejich rodinných příslušníků ze všech stran naší země.  

Ročníku 1997 se zúčastnili sportovci z Brandýsa nad Orl. , Brna, Mohelnice, Mor. Třebové, 

Mostu, Prahy, Rychnova nad Kněžnou, Svitav, Trutnova, Vamberka a Zlína. 

Je škoda, že závěr sportovního turnaje a následnou společenskou zábavu ovlivnila nepřízeň 

počasí (5. června přišel první povodňový příval). 

Vítězem ročníku 1997 se stalo družstvo ……………………… . 

Druhé místo obsadil Žichlínek I ve složení Holubář, Motl Jiří, Motl Jan, Vendl J., I. Pleskotová 

a H. Hejduková. 

V tomto zápise musíme napravit to, že vedle úspěšných volejbalistů opomíjíme ostatní 

sportovce.  

Již několik let naši obec úspěšně reprezentují i fotbalisté na turnajích malého fotbalu  

(hraje 5 hráčů na malém hřišti s malými brankami) a to jak v tělocvičnách, tak na hřištích. 

V roce 1997 se v regionální soutěži VČ. kraje umístili na 3 místě. Stejně tak dobře tato parta 

sportovců hraje v zimě hokej. V roce 1997 obsadili na soutěži v Mor. Třebové. která se pravidelně 

každou zimu na tamním umělém ledu hraje a kterém se zúčastnilo 12 družstev, 2 místo.  
 

Se zajímavou aktivitou k obnově tradice místní pouti přišla katolická farnost v Žichlínku. 

V den pouti t. j. v neděli 22. června farnost uspořádala v 10 hodin sousedské posezení  

na sále, ke kterému Žichlínské ženy upekly pouťové koláče. Na toto posezení navázal odpoledne 

sportovní pořad na hřišti zajímavým utkáním starých pánů, po něm utkání žichlínských aktivních 

fotbalistů s družstvem ukrajinských pracovníků po názvem – Žichlínek versus zbytek světa. 
 

Pořad doplnily pouťové atrakce. Úspěšnost akce dokládá účast asi 200 občanů. Věříme,  

že se v příštích letech bude v této tradici pokračovat. 

Na závěr zápisu pravidelná statistika: 

 Byly kolaudovány 3 nové domky. 

  p. Falta František přiděleno č. p. 159 

  p. Řehák Otakar přiděleno č. p. 243 

  p. Skalický Jan  přiděleno č. p. 208 
 

Narodilo se celkem 7 dětí:  5 dívek 

    2 chlapci 
 

Navždy nás v tomto roce opustili tito naší spoluobčané: 

 Zdeněk Jurajda  č.p. 116 

 Jarmila Motlová č.p. 30 

 František Mikula č.p. 69 

 Josef Knápek  č.p. 13   Zápis sestavil: p. Řehák Otakar 

Jan Relich  č.p. 173  Zápis zapsala : Krátká Marcela 
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Jak vyplívá ze zápisu roku 1997 vstupovala Česká republika do letošního roku s odstoupivší 

vládou a s politikou urychleně řešit tuto vládní krizi.  

Proto prezident Čes. republiky jmenoval úřednickou vládu s omezeným mandátem  

do termínu mimořádných parlamentních voleb, vypsaných na dny 19. a 20. 6. 1998. Do čela vlády 

byl jmenován Josef Tošovský – prezident ČNB. Tato vláda pokračovala v kurzu vlády Václava Klause 

a snažila se využít mandátu k uskutečňování nevratných kroků k upevnění kapitalistického systému 

v Čes. republice. Šlo o kroky v oblasti národního hospodářství (např. privatizace a odprodej ČNB 

zahraničnímu zájemci) i v oblasti zahraničně – politické (např. urychlený vstup Č. R. do NATO). 

Parlamentní volby konané v uvedeném termínu vyhrála ČSSD, druhá skončila ODS, třetí 

KSČM, čtvrtá KDU – ČSL a pátá Unie svobody. 

V naší obci se voleb z 587 zapsaných voličů zúčastnilo 458, tj. 78,2 % a byl odevzdán i stejný 

počet platných hlasů s tímto výsledkem. 
 

 ČSSD  154 hlasů  t. j. 33,6 % 

 ODS  91 hlasů  t. j. 19,8 % 

 KDU - ČSL 81 hlasů  t. j. 17,8 % 

 KSČM  58 hlasů  t. j. 12,7 % 

 US  29 hlasů  t. j. 6,3 % 
 

Žádná další strana nedosáhla 5 %. 
 

Sestavováním vlády pověřil president předsedu ČSSD Miloše Zemana. Vzhledem k tomu, 

že se KDU-ČSL a US odmítli podílet s ODS na sestavení pravicové vlády, která by měla 

v Parlamentu těsnou většinu, uzavřela ČSSD a ODS takzvanou opoziční smlouvu, na jejímž základě 

mohla ČSSD ustavit menšinovou vládu tolerovanou ODS. 
 

Protože na podzim 13. a 14. 11. se konaly řádné komunální volby spojené v našem 

volebním obvodu s volbami do Senátu ČR, můžeme rok 1998 označit za rok volební. Pro 

komunální volby vyjmenovali své kandidáty na zastupitele 3 politické strany a to: 

 ČSSD, KDU – ČSL, KSČM 

a tři sdružení nezávislých kandidátů a to: 

 Sbor dobrovolných hasičů 

 Myslivecké sdružení 

 Sdružení sportovci 
 

Občané si mohli vybrat své favority ze 46 kandidátů. Pro volby bylo zapsáno 604 voličů. 

Voleb se zúčastnilo 381 voličů, tj. 63 %. Do devítičlenného zastupitelstva byli zvoleni: 
 

Z kandidátky sportovců: Jiří Šebrle, č.p. 220 

    MGR. Dana Krátká č.p. 221 

    Ing. Otakar Řehák, č.p. 243 

Z kandidátky hasičů:  František Dušek, č.p. 32 

    Jaroslav Motl, č.p. 197 
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Z kandidátky Myslivec. sdruž: Radovan Filip, č. p. 31 

 

Z kandidátky politic. stran: Ing. Jan Langr, č. p. 205 

    Jaroslav Kylar, č. p. 184 

    Jiří Šenkýř, č. p. 24 
 

Pro souběžně konané volby do Senátu ČR byl stejný počet voličů, tj. 604 pro obě kola. 

V prvním kole voleb zúčastnilo 321 voličů, tj. 53 %. Odevzdáno bylo 233 platných hlasů, tj. 38,5 % 

ze zapsaných voličů.  

Ve volbách v naší obci obdržel ze čtyř kandidujících největší počet hlasů stávající senátor 

Bohumil Čada, kandidující za KDU – ČSL, který spolu s panem Hýblem, kandidující za ODS 

postoupil do druhého kola. Druhého kola se zúčastnilo 118 voličů, tj. pouhých 19,5 % ze zapsaných 

voličů. Byl odevzdán i stejný počet hlasů a to pro Bohumila Čadu 99 hlasů a 19 hlasů pro pana 

Hýbla. Bohumil Čada byl v obvodě Ústí n. Orlicí zvolen senátorem na dalších 6 roků. 

Nízká účast voličů do Senátu ČR ve všech obvodech, kde se tyto konaly, je jasným signálem 

toho, že občané Senát pokládají za zbytečný. Pokud by se konalo referendum, zda Senát ano či ne, 

je naprosto zřejmé, že naprostá většina občanů by se vyslovila pro jeho zrušení. 
 

Volební maraton byl v naší obci ukončen na veřejné schůzi, konané dne 11. 12. 1998,  

na které pan Aleš Holubář – odstupující starosta, složil účty s prací minulého zastupitelstva. Ačkoliv 

v jeho vystoupení bylo daleko více sebekritiky než chvály na úspěšnou práci svoji a celého 

zastupitelstva, připojilo se k poděkování za výsledky práce pana Holubáře ve dvou předcházejících 

volebních obdobích, které za členy zastupitelstva přednesl ing. Jan Langr, přítomných  

asi 50 spoluobčanů spontánním potleskem. Na tomto místě je nutno zaznamenat, že pan Aleš 

Holubář odešel z funkce starosty a zastupitele na základě osobního rozhodnutí, přestože většina 

Žichlínských občanů si přála, aby v těchto funkcích pokračoval. V přípravě voleb to občané dávali 

jednoznačně najevo, protože pro svoji poctivost, nestrannost a pracovitost byl v obci oblíben. 
 

Definitivní tečnu za volbami udělalo na svém zasedání 24. 11. 1998 nové zastupitelstvo 

volbou starosty, místostarosty a předsedů komisí. Po náročném jednání, ne pro velký zájem  

o tuto funkci ale protože se nový starosta těžko přesvědčoval, byl do této funkce zvolen Jiří Šebrle, 

vzhledem ke svému věku starosta s dlouhou funkční perspektivou. 

 místostarostou byl zvolen ing. Otakar Řehák 

 Předseda komise revizní Jiří Šenkýř 

 Předseda komise kulturní Mgr. Dana Krátká 

 Předseda komise finanční Ing. Jan Langr 
 

Vývoj ekonomiky v celé ČR poznamenala hospodářská recese, která ve II. pololetí r. 1998 

měla již hodně znaků hospodářské krize. V naší obci dopadá tato krize v největší míře  

na zemědělské družstvo. Vlivem státem neusměrňovaných dovozů dotovaných potravin  

a zemědělských surovin z Evropské Unie, byly stlačeny výkupní ceny těchto produktů hluboko  

pod úroveň rentability. To vede k útlumu jednotlivých výrobních činností, není umožněn žádný další 

rozvoj, šetří se na hnojení i agrotechnice, což bude mít negativní dopady v příštích letech. Špatné 

je to, že takováto hospodářská politika zvyšuje naši závislost na dovozech potravin i v budoucnosti, 

přesto, že o schopnosti našich zemědělců vyrobit tyto potraviny také doma, nikdo nepochybuje.  
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Přímým důsledkem tohoto stavu je to, že ZOD rok 1999 odstoupilo od výroby zeleniny  

a stojí před problémem omezením dalších výrob i za cenu zavírání dalších provozů a propouštění 

pracovníků.  

Dopady této krize pociťuje i podnik ASANACE, kterému se hromadí zásoby masokostní 

moučky, přičemž je tato též dovážena ze zemí EU. 

Krize koncem roku otřásla firmou Urban, která byla donucena omezit výrobu a propustit 

hlavně zahraniční dělníky. 

Z hlediska zaměstnanosti je dobře, že v Lanškrouně vlivem vstupu zahraničního kapitálu 

nedošlo k omezování výroby elektronických součástek. Naopak firmy AVX, SCHOTT tuto výrobu 

dále rozvíjejí a investují do ní nemalé prostředky. 

V r. 1998 jsme negativní dopad tohoto rozvoje pocítili i v naší obci, přes kterou prakticky 

půl roku převážely zeminu na skládku do Rychnova a betonovou směs z Moravské Třebové  

do Lanškrouna.  

Rozvoj těchto podniků je pozitivní hlavně z hlediska toho, že na rozdíl od některých oblastí 

kde nezaměstnanost přesahuje více jak 10% je na Lanškrounsku nezaměstnanost prakticky nulová. 
 

Pokud jde o zemědělskou výrobu, zaznamenali jsme v roce jednu raritu. Vlivem špatného 

počasí, které neumožnilo dokončit sklizeň kukuřice na siláž, museli pracovníci rostlinné výroby 

počkat takříkajíc do zámrazu. Tím se stalo, že sklizeň této plodiny proběhla až koncem listopadu. 

24. 11. 1998 byla ukončena s tím, že poprvé v Žichlínku byla kukuřice sklizena na zrno s dobrým 

hektarovým výnosem více jak 7 tun na hektar ze sklizené plochy.  
 

Největší a nejdůležitější akce se v tomto roce uskutečnila v místní škole. Přístavbu zadní části 

školy směrem ke hřišti a dalšími rozsáhlými úpravami uvnitř školy, vznikly nové prostory a sice nová 

kuchyně, jídelna, sborovna a družina. Rekonstruováno bylo také celé sociální zařízení. V tomto rámci 

této rekonstrukce bylo do školní kuchyně zakoupeno nové zařízení za přibližně 80.000 Kč. 

Přestavba byla zahájena na podzim r. 1997 a ukončena začátkem školního roku 1998 – 1999. 

Stavbu dodavatelsky za značné organizátorské pomoci OÚ prováděla firma „První Lanškrounská 

stavební“ a po různých potížích jí odevzdala v průměrné kvalitě. Ředitelka školy a ostatní si práci ve 

zlepšených podmínkách pochvalují. Celkový náklad přístavby činil 3.200 000 Kč. Stavba byla 

financována převážně z rozpočtu Obecního Úřadu s částečným podílem Okresního úřadu a část 

byla kryta státní dotací.  

V drobných akcích baly dobudovány inženýrské sítě na sídlišti v Pískovně a to nákladem 

400 000 Kč.  
 

Silniční správa na podzim tohoto roku položila na vozovku přes obec nový koberec zvláštní 

technologií. Jeho kvalita, jak ukazuje již jen krátkodobý provoz, není dobrá. 
 

Kulturně společenská činnost proběhla v již zavedeném rozsahu a rytmu. Trvalou aktivitu 

v zájmové a společensky prospěšné činnosti prokazují hasiči, myslivci a sportovci. 
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Závěrečná statistika: 

 

K 31. 12. 1998 měl Žichlínek 795 obyvatel.  

V tomto roce byl kolaudován pouze 1 rodinný domek a to pana Pavla Jakeše, kterému bylo 

přiděleno č. 62. 

 

Narodilo se 8 dětí, z toho 3 dívky a 5 chlapců. 

 

Zemřeli : Věra Hejlová  čp. 118 

   Oldřich Šubrt  čp. 34 

   Kristina Lerchová čp. 9 

   Josef Krátký nejst. čp. 61 

   Marie Maierová čp. 88 

   Marie Syrová  čp. 141 

 

Zápis sestavil : p. Řehák Otakar 

Zapsala  : p. Krátká Marcela 
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1999 - 2000 
 Politicko – společenský pohyb v těchto 2 letech konce století a tisíciletí se odehrál v režii 

menšinové vlády sociálně demokratické strany, vázané tzv. „opoziční smlouvou“ s Občanskou 

demokratickou stranou. Na základě tohoto politického vztahu nedošlo k žádné podstatné změně.  

 Dále a snad ještě rychleji pokračovala transformace státního majetku jeho privatizací  

a rozprodejem hlavně zahraničním a nadnárodním společnostem s cílem upevnit kapitalismus v ČR. 

 Objektivně je nutno uvést, že hlavně v druhé polovině r. 2000 došlo k oživení ekonomiky, 

hlavně vstupem zahraničních investorů do řady průmyslových odvětví.  

 I na Lanškrounsku příznivý trend rozvoje elektronického průmyslu stále pokračoval,  

a tak ovlivňoval zaměstnanost v širokém okolí. Firma AVX sváží své zaměstnance až ze Šumperska, 

z okolí Jevíčka, Moravské Třebové, Svitav, Ústí nad Orlicí, Chocně atd. V roce 2000  

byla Parlamentem ČR obnovena funkce krajů, zrušených, jak se ukázalo, zbytečně v rámci převratné 

euforie po roce 1989. 
 

 V listopadu 2000 se konaly volby do krajských zastupitelstev spojené v jedné třetině 

volebních obvodů s volbami do Senátu.  

 V našem případě jsme volili své zástupce do zastupitelstva nově vzniklého Pardubického 

kraje. Volby byly opět poznamenány nízkou účastí voličů. Ze zapsaných 610 voličů se voleb 

zúčastnilo 200 a bylo odevzdáno 199 platných hlasů. 

 V % vyjádření: 

 čtyřkoalice (KDU – ČSL, US, ODA, DU)  35,68 % hlasů 

 KSČM       22,60 % hlasů 

 ODS       18,09 % hlasů 

 ČSSD       7,04 % hlasů 

 

 Ostatní neparlamentní strany dosáhly jen zanedbatelné výsledky. 

 Největší ztráty proti minulým volbám v celé ČR zaznamenala sociálně demokratická strana. 

Volby do Senátu se v našem volebním obvodu nekonaly. 
 

ROZVOJ HOSPODÁŘSTVÍ 

 Deset let od porážky socialistického systému a znovu nastolení kapitalismu nám dává 

možnost ukázat si na vývoji tří největších podniků v obci jak se s novými, naprosto odlišnými 

podmínkami vyrovnávají.  

 Firma Urban, která má stále v naší obci své vedení a kanceláře, vznikla prodejem přidružené 

dřevovýroby JZD p. Urbanovi, za podmínek, které pro kupujícího rozhodně nebyly nevýhodné. 

Firma navázala na již dříve vzniklé vztahy, hlavně pokud šlo o export do zahraničí a velmi rychle  

se dále rozšiřovala a zvyšovala objem své výroby. V letech 1997 – 1999 na základě hospodářské 

recese a omezení exportu se firma dostala do ekonomických potíží. Bylo nutno prodat část 

autoparku a propustit hlavně ukrajinské dělníky. V roce 2000 došlo ke stabilizaci. V samotném 

Žichlínku se výroba do značné míry omezila uzavřením a prodejem provozu za dvorem.  

Těžiště výroby je v této době hlavně na provozu v Albrechticích, kde se výroba nadále rozšiřuje. 

 Bývalá Kafilérie, později dlouhé období státní Veterinární asanační ústav Žichlínek, byl státem 

předán pěti společníkům. Tím vznikla obchodní společnost s názvem Asanace Žichlínek. Společníky 
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rovným dílem se stali: MVDr. Bohuslav Chytka, bytem Staré Město; ing. Vilém Šnajdr, Rychnov  

na Moravě; Zdeněk Pleskot, Žichlínek; Pavel Sotorník, Moravská Třebová; Jiří Bednář, Lanškroun. 

Společníci si rozdělili řídící kompetence. S současné době pracuje v podniku 88 pracovníků. Došlo 

k určité redukci jejich počtu, částečně racionalizací a též vyčleněním činnosti na úseku desinfekce, 

dezinsekce a deratizace. Podnik zabezpečuje asanaci, tj. sběr uhynulých zvířat, což je asi jen  

12 % objemu a odvoz odpadů z potravinářského průmyslu z okr. Jeseník, Svitavy, Ústí nad Orlicí, 

Rychnov nad Kněžnou, Náchod, Hradec Králové a Trutnov v objemu asi 30 000 t ročně. 

Omezování živočišné výroby a likvidace masokombinátů (Březhrad, Vamberk) má vliv na klesající 

výrobu, což se promítá i do ekonomiky podniku. Přes tyto problémy nelze společníkům upřít snahu 

dále podnik rozvíjet. Došlo k zásadní výměně technologie zpracování hmoty výměnou destruktorů 

za kontinuální linku, což zlepšilo pracovní prostředí. Celkový vzhled a pořádek nedělá podniku  

ve svém okolí žádnou ostudu. Zabezpečení pracovníků po stránce sociálních, hygienických  

a pracovních podmínek je značně nadstandartní, což spolu s dobrými výdělky zajišťuje jejich stabilitu.  

 V roce 2000 propukla v západní Evropě, nejvíce ve Velké Británii velká epidemie BSE 

(nemoc šílených krav). 

 Velmi složitým vývojem prošel největší podnik v obci, kterým je stále Zemědělsko – 

obchodní družstvo (ZOD). Přes nepřízeň vůči družstevnímu způsobu hospodaření ze strany 

pravicových vlád si ZOD uchovalo družstevní charakter. Samozřejmě i ono se muselo přizpůsobit 

novým podmínkám. Proběhlo značné, jak se moderně říká, zeštíhlení a počet pracovníků se snížil 

z 700 v r. 1990 na 340 v r. 2000.  

Došlo k tomu jednak zvýšením produktivity práce, ale i například již uvedenou privatizací přidružené 

výroby, a zrušeno bylo i po mnoho let tradiční pěstování zeleniny. Dá se říci, což potvrzuje vývoj 

hlavně v posledních 2 – 3 letech, že šťastné pro družstvo i družstevníky bylo, že se odolalo vnějším 

tlakům a v družstvu se neprojevily žádné větší odstředivé tendence. To se stalo rozhodujícím pro 

zachování jeho velikosti a ekonomické síly. Bez přehánění lze poznamenat, že ZOD způsobem 

hospodaření a výsledky upevňuje své postavení mezi předními velkými zemědělskými podniky 

v rámci ČR. Nesporně k tomu přispělo i to, že přece jen social. demokratická vláda se k družstvům 

chová lépe než vlády pravicových stran. A v neposlední řadě i to, že přírodní podmínky v posledních 

letech a zvláště v roce 2000 byly v našem regionu mimořádně dobré. Naproti tomu jinde, např.  

na jižní Moravě bylo až katastrofální sucho. 

 Z kronikářského hlediska jsou zajímavé hodnoty celkových dešťových srážek, v roce 2000 

to bylo 800 mm při průměrné roční teplotě 8,2°C. Úhrn srážek ukazuje na mokrý rok, ale protože 

jejich polovina spadla ve dvou měsících, a sice v březnu a červenci, a mezi tím byly dlouhá období 

sucha tepla, tak se mokrý rok nekonal a na lehkých půdách bylo velmi sucho, což pro naše půdy 

neplatilo.  

 

 KULTURNÍ, SPOLEČENSKÁ A SPORTOVNÍ ČINNOST 

 Vzhledem k tomu, že v předešlých zápisech jsme nejvíce místa věnovali činnosti 

Tělovýchovné jednoty a jejím úspěchům ve sportu, věnujme tentokrát více místa Sboru 

dobrovolných hasičů.  

 Sbor, jak známi působí v obci již od roku 1945 a byl první společenskou organizací, která 

se v obci ustavila. Můžeme s uspokojením konstatovat, že i v současné době plní své poslání a 

funkce v protipožární ochraně i při přírodních katastrofách, jak jsme se mohli přesvědčit v červenci 

1997 při povodni, která postihla naši obec. 
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 Činnost sboru řídí devítičlenný výbor v čele se starostou p. Vladimírem Kuťákem z čp. 43, 

funkci velitele zastává p. Jaroslav Motl ml. čp. 197. Důležitou funkci hospodáře dlouhodobě a velmi 

odpovědně vykonává p. Jaroslav Motl st. z čp. 30. Zvláštní uznání si zaslouží péče, kterou Sbor 

dobrovolných hasičů věnuje výchově dětí a mládeže, tak aby i v budoucnu měl pro svou činnost  

to nejpotřebnější, tj. aktivní členy. Za to patří uznání trenérům mladých hasičů p. Ladislavu 

Pospíšilovi ml čp. 217, p. Vladimíru Minářovi čp. 224, p. Miroslavu Kuřovi čp. 138 a p. Jiřímu 

Šenkýřovi ml. čp. 222, kteří nejenže získali zájem dětí, ale dokázali je i vést a cvičit tak dobře,  

že družstva dívek a chlapců na soutěžích v posledních letech obsazovala přední místa a v několika 

soutěžích, jak je zaznamenáno ve vlastní kronice mladých hasičů i zvítězila. Ve společenské činnosti 

pořádají hasiči tradičně hasičský ples, který má vždy dobrou úroveň a místní sál je do posledního 

místa obsazen. Dále sbor pořádá podzimní Vinobraní a významně se podílí na uspořádání Dětského 

dne. 

 Tělovýchovná jednota v těchto dvou letech dále úspěšně pokračovala ve své činnosti. Funkci 

předsedy TJ znovu převzal p. Aleš Holubář. Oddíl odbíjené se rozrostl o další družstva, a to o 

družstvo chlapců, takže v soutěžích hrají již 4 družstva mužů a po sestavení družstva mladších dívek 

3 družstva žen. Družstvo mužů A dosáhlo v roce 1999 velkého úspěchu vítězstvím v Zimním 

poháru Východočeského kraje, jehož finále se hrálo v Týništi nad Orlicí. 
 

Oddíl fotbalu se věnuje především pořádání Žichlínské ligy v malé kopané, která se hraje již 

několik let na hřišti v Žichlínku. 

Činnost a výsledkům Mysliveckého sdružení, které je další ze tří aktivních společenských 

organizací bude věnována zvláštní pozornost příští rok. 
 

BUDOVÁNÍ OBCE 

Rozhodující investiční akce v letech 1999 – 2000 

- dokončení plynofikace v dolní části obce 

- terénní úpravy u základní školy a tělocvičny 

- vybudování nového sociálního zařízení, šatny a vstupu do sálu. 

Vedle těchto akcí s velkým objemem investičních prostředků pořídila obec svými 

prostředky celou řadu menších akcí sloužících široké veřejnosti.  

Jmenujeme alespoň některé z nich.  

- drobné opravy tělocvičny, školy a sálu OB 

- veřejného osvětlení dolního konce obce a nádraží ČD 

- pokračování v budování infrastruktury v lokalitě Pískovna 

- vybudování místnosti pro kulturisty v tělocvičně 

- přípojka vody ke hřbitovu. 

Z historického hlediska je významná výměna věžních hodin na místním kostele.  

Provedla ji v roce 1999 firma Ing. Zdeňka Moulise z Plzně. 

Staré mechanické hodiny byly zakonzervovány a uloženy jako technická památka.  

Na věži jsou nyní moderní digitální hodiny s přesným dálkově řízeným časem.  

Celkově v roce 1999 obec vynaložila na všechny akce 1 972 tis. Kč a v roce 2000 3 102 tis. 

Kč.  
 

Obecní úřad vedle této své hlavní organizátorské funkce samozřejmě řeší a ovlivňuje celou 

řadu problémů občanského soužití. 
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Například každoročně pořádá setkání důchodců, na které se senioři vždy těší. Při příležitosti 

místní poutě se sehrály již tradiční utkání ve fotbale, a to družstva starostů obcí Žichlínek a Luková. 

Je samozřejmostí, že starosta i zastupitelstvo obce musí řešit i řadu nepříjemných záležitostí,  

tak jak je život v obci přináší.  
 

Statistika: 

 Kolaudovaných rodinných domů: 

  v roce 1999 –  Petr a Lenka Černohousovi čp. 40 

  v roce 2000 - Milan Hrubý čp. 211 

    Bořivoj Bureš čp. 239 

    René Skála čp. 227 

    Stanislav Svatoš čp. 133 

     Petr a Pavla Hrnčířovi čp. 194 

     Václav a Bohdana Dleskovi čp. 238 

     Jan Kuttich čp. 27 

 

  V roce 1999 zemřeli   V roce 2000 zemřeli: 

  Marie Štěpánková čp. 146  Růžena Jakešová čp. 60 

  Albína Prokopcová čp. 16  Anna Prokopová čp. 135 

  Marie Vomočilová čp. 36 

  Pelegrín Mareš čp. 201 

 

V roce 1999 se narodilo 7 dětí, z toho 5 děvčat a 2chlapci. 

V roce 2000 se narodilo 8 dětí, 4 dívky a 4 chlapci. 

 

K 31. 12. 2000 měl Žichlínek 811 obyvatel. 
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2001 – 2002 
 

POLITICKO – EKONOMICKÁ SITUACE 

Nastolený kurz stabilizace kapitalismu v ČR pokračoval v oblasti mezinar. vztahů našim zapojením 

do vojenských struktur Atlantické aliance  (NATO) a přípravou ČR na vstup do Evropské unie,  

což má završit naše začlenění do celoevropských struktur. V parlamentních volbách v roce 2002 

zvítězila i přes určitou ztrátu opět strana sociálně demokratická. ČSSD nevyužila možnosti vytvořit 

levicovou vládu s KSČM, naopak vytvořila koalici s pravicovými stranami KDU – ČSL a US DEU 

což jí nutí i nadále provádět prakticky provádět pravicovou politiku. Tomu odpovídal i vývoj 

národního hospodářství víceméně poznamenaný stagnací výroby a rozprodeje zbytku státního 

majetku převážně zahraničnímu kapitálu za ceny často pod jejich skutečnou hodnotou. Vzhledem 

k tomu, že se v západ. Evropě a hlavně v Německu, na které je naše hospodářství převážně 

napojeno, znovu projevila hospodář. recese došlo i u nás k omezování výroby spojené s růstem 

nezaměstnanosti se všemi negativními dopady, které sebou tento fenomén přináší. 
 

SČÍTÁNÍ LIDU, DOMŮ A BYTŮ 

V roce 2001proběhlo toto periodické sčítání. K jeho zahájení bylo z různých stran mnoho 

připomínek, často neopodstatněných a nekvalifikovaných. Přesto proběhlo vcelku úspěšně  

a jeho výstupy mohou vyšší územněsprávní celky a vláda využívat. 
  

V roce 2001 zahájili svoji řídící činnost nově ustavené kraje, v našem případě je to kraj Pardubický. 

Jejich práce je zatím poznamenána tím, že předávání kompetencí a finančních prostředků z centra, 

tedy z vlády, na kraje jde velmi ztuha. U finančních prostředků je to dáno tím, že jich je čím dál 

méně. Např. ve zdravotnictví a ve školství má tento stav až kritické dopady.  

K 31. 12. 2001 byly zrušeny okresní úřady s tím, že část jejich kompetencí přešla na kraje (doprava, 

zdravotnictví, školství, …) a druhou část, převážně bezprostřední styk s občany, převzaly pověřené 

úřady. V našem případě se jedná o Městský úřad Lanškroun. Na to jaký efekt tato reforma přinese, 

ukáže budoucí vývoj. Velmi skeptický je názor občanů na předpoklad, že by tato reforma měla snížit 

počty úředníků a též snížit náklady na státní správu. Vyústěním snahy vytvořit na Lanškrounsku 

prostředí spolupráce je ustavení Dobrovolného svazku obcí Lanšrkounsko jenž by měl společně 

řešit problémy a záměry, které překračují rámec města i jednotlivých obcí.  
 

ÚSPĚCHY SPORTU: 

V naší kronice jsme zatím zaznamenávali jen úspěchy žichlínských sportovců, protože však některé 

úspěchy našich vrcholových sportovců se pojí bezprostředně k našemu okolí,  

musíme je zaznamenat, protože jsme jako většina občanů na ně hrdi. Roman Šebrle, rozený 

Lanškrouňák, v královské lehkoatletické disciplíně desetiboji jako první na světě překročil bájnou 

hranici 9000 bodů a výkonem 9026 bodů se stal světovým rekordmanem. 

Aleš Valenta ze Šumperka, který má tréninkovou základnu v nedalekých Štítech na zimní olympiádě 

v americkém Salt Lake City zvítězil v akrobatickém lyžování a jako jediný z našich reprezentantů 

získal zlato. Velmi úspěšní j těchto letech byli hokejisté, kteří po famózním vítězství v japonském 

Naganu navázali třikrát za sebou ziskem titulů Mistrů světa. 
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VOLBY: 

Rok 2002 byl opět rokem volebním. Volby do Parlamentu ČR se konaly 14. – 15. 6. 2002. 

Celkem se v naší obci ucházelo o hlasy voličů patnáct volebních stran a seskupení, do volebního 

seznamu bylo zapsáno 621 voličů. Voleb se nezúčastnilo 253 voličů, což je 37,84 %. Odevzdáno 

bylo 376 volebních lístků, z čehož jeden byl neplatný. Účast ve volbách byla 62,16 %. Nejvyšší 

výsledek dosáhla ČSSD 115 hlasů což je 29,87 %. druhá KSČM 74 hlasů, to je 19,22 %, třetí KDU-

ČSL US DEU 73 hlasů to je 18,96 %, čtvrtá ODS 68 hlasů, to je 17,66 %, páté Sdružení nezávislých 

24 hlasů, to je 6,23 %, ostatní strany získaly zanedbatelné počty hlasů. 

V celostátním měřítku zvítězila též ČSSD. Ale i ona jakožto i ostatní parlamentní strany, proti 

minulým volbám dosáhly horší výsledky. V parlamentě posílila co do počtu poslanců KSČM.  

1. a 2. listopadu se konaly volby do obecního zastupitelstva. Do volebního seznamu bylo zapsáno 

622 voličů. Voleb se zúčastnilo 412 voličů, tj. 60,6 %. Šest volebních stran a seskupení navrhlo 

celkem 39 kandidátů. 

Do obecního zastupitelstva byli zvoleni: 

za voleb. stranu č. 2 TJ Žichlínek: 

 Jiří Šebrle (stávající starosta) 

 Mgr. Radomíra Divíšková – učitelka 

 Ing. Richard Adam – ekonom 

 Václav Dlesek – podnikatel 

za voleb. stranu SDH:  Vladimír Kuťák – podnikatel 

   Jaroslav Motl – traktorista 

za ODS: Drahomír Javorek – podnikatel 

za KDU – ČSL: Ing. Jan Langr – překladatel 

za Myslivecké sdružení: Radovan Filip – podnikatel 

Na prvním zasedání nově zvoleného zastupitelstva konaného 12. listopadu 2002 byl do funkce 

starosty jednomyslně zvolen Jiří Šebrle. Do funkce místostarosta byl zvolen Radovan Filip. 

V rámci přípravy voleb se konala veřejná schůze svolána z iniciativy stoupenců ODS,  

které se zúčastnila poslankyně Parlamentu ČR p. Nedvědová. V návaznosti na konání této schůze 

se v obci ustavila místní organizace ODS. Prvním předsedou se stal majitel firmy HST Josef Táreš 

ml. 

 

ROZVOJ OBCE: 

V obou zapisovaných letech se pokračovalo v celé řadě rozsáhlejších i drobných akcí směřujících 

ke zlepšení životního prostředí i zvýšení životního standardu pro občany. V roce 2001 se na tyto 

akce vynaložilo 1 693 000,- Kč. Z rozsáhlejších uvádíme: 

asfaltování místních komunikací 330 000,- Kč 

garsonka na čp. 3   400 000,- Kč 

pokračování Územního plánu  100 000,- Kč 

parková úprava kolem hřbitova 90 000,- Kč 

kadeřnictví na čp. 2   80 000,- Kč 
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Po dlouhých a někdy i vzrušených diskuzích rozhodlo obecní zastupitelstvo o vybudování nového 

fotbalového hřiště. Pro hřiště bylo vybrána a odkoupena lokality za jídelnou ZOD Žichlínek. 

Plán investic a větších oprav pro rok 2002 byl sestaven v rozpočtu 3 000 000,- Kč. Opět uvádíme 

některé důležité akce a náklady na jejich uskutečnění.  

fotbal. hřiště     650 000,- Kč 

oprava komunikací    350 000,- Kč 

dokončení bytu na čp. 3   310 000,- Kč 

přípravné práce pro zástavbu v Pískovně 150 000,- Kč 

 

V roce 2001 byly obcím Žichlínek, Sázava, Albrechtice a Cotkytle navráceny obecní lesy 

v Sázavském údolí. Jedná se o výměru 90 ha, na které hospodaří společně. O náklady a výnosy  

se dělí ideální čtvrtinou. Hospodaří na nich firma Optima Lanškroun.  

 

V roce 2002 byl dokončen územní plán obce jako systémové opatření, které má zamezit 

chaotičnosti jejích příštího vývoje. 

K zajímavostem patří ofotografování německé kroniky (Gemeinde Sichelsdorf) včetně školní 

kroniky od roku 1926. Je vedena na velmi dobré úrovni, hlavně pokud se týká jedinečného rukopisu. 

Za zmínku, hlavně pro naše různé „omluváře“, stojí to, jak tato kronika dokládá, že i naši němečtí 

předchůdci v Žichlínku byli po nástupu Hitlera v Německu přesvědčení nacisté. 

 

HOSPODÁŘSTVÍ A EKONOMIKA 

Pro zemědělskou výrobu byly uvedené roky velmi rozdílné. Zatímco rok 2001 byl pokud jde  

o přírodní a ekonomické podmínky pro ZOD Žichlínek dobré. Rok 2002 zdaleka už tak příznivý 

nebyl. Teplotní a srážkové podmínky v naší oblasti v obou letech celkem dobré. V roce 2002  

bylo hodně slunečních dnů, což příznivě ovlivnilo vegetaci a výnosy, hlavně kukuřice a cukrovky. 

V srpnu 2002 zasáhly jižní, střední a západní Čechy katastrofální povodně. Ve dnech 6. – 15. srpna 

napršelo na Šumavě ve dvou vlnách 460 mm vody, takže povodeň dosáhla úrovně tisícileté vody. 

Voda zaplavila rozsáhlá území, zničila komunikace a mnoho bytů i hospodářských objektů. V Praze 

zaplavila celou městskou část Karlín a z provozu vyřadila i metro. Škody způsobené povodní  

jsou řádově stovky miliard korun.  

Ke konci roku 2002 došlo ke změně majitelů Asanace Žichlínek, firma přešla do vlastnictví 

holdingové společnosti, kterou tvoří firmy Agris Medlov a ARC Mankovice tato společnost včetně 

Asanace Žichlínek je z 80% ve vlastnictví zahraničního německého kapitálu. Rozhodujícím důvodem 

této změny je nutnost dána našim budoucím vstupem do EU, který s sebou přináší zásadní změny 

ve způsobu asanace a likvidace uhynulých zvířat a odpadu z potravinářského průmyslu.  

V zásadě jde o to zpracovávat tento materiál ve třech oddělených skupinách, což není v jednom 

provozu možné. Proto se utvořily dvě skupiny zpracovatelských podniků, česká a moravská,  

s tím, že Žichlínek je začleněn do moravské skupiny. Dle vyjádření Ing. Chytka ředitele Asanace, 

bude rozsah výroby zachován, v podstatě by zde nemělo docházet k propouštění pracovníků.  

Na čp. 77 uvedl p. Petr Kobza ze Sázavy do provozu firmu AQUA TOP – prodej materiálu voda, 

topení a plyn. Na čp. 98 ukončila svoji činnost firma Kontra a objekt už má nového vlastníka,  

p. Mareše z Lanškrouna, který vyrábí obalový materiál.  
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SPOLEČENSKÉ ORGANIZACE 

V tomto zápise věnujeme místo Mysliveckému sdružení Žichlínek, které jako jedna ze tří organizací 

po politické změně v roce 1989 vyvíjí aktivní činnost. Občané sdruženi v této organizaci jsou vedeni 

společným zájmem o přírodu a zlepšování podmínek pro život volně žijících zvířat. Lov této zvěře 

je tedy pro myslivce záležitostí až druhořadou a je to jen odměna za množství práce, kterou 

každoročně vykonají bez nároku na peněžní odměnu. Organizace myslivosti v naší zemi  

a tedy i naší obci, prošla od roku 1945 dlouhodobým vývojem. V tomto roce došlo ještě dle zákona 

z předválečné republiky k ustavení honebního výboru, jemuž předsedal p. Josef Černohous  

z čp. 57. Honební výbor pronajal honitbu p. Josefu Studenému čp. 50. Členy mysliveckého kroužku 

vedle nájemce byli Karel Čížek, Otakar Řehák čp. 74, Alois Dařílek, František Mikula a Jaroslav Hašek. 

Završující organizací v rámci republiky byla tehdy Československá myslivecká jednota. V roce 1947 

byl přijat nový zákon, který vedle soukromých honiteb umožnil ustavování honiteb společenských 

o minimální výměře 200 ha, s tím že právo pronajímat honitby přešlo na obce. Tak se stalo,  

že ve většině případů byly shodné hranice honiteb s katastrálními hranicemi obce. V souladu s tímto 

zákonem byla 17. 6. 1950 v hostinci U Sokolů založena Myslivecká společnost, která měla  

asi 10 členů. Do výboru byli zvoleni předseda Jaroslav Hašek, hospodář Josef Studený a tzv. přísežný 

hajný Jindřich Víšo. Zakládací listina se zachovala a je založeny u Mysliveckého sdružení. V této době 

měla honitba 860 ha a pro zajímavost na společném honě v roce 1950 bylo uloveno 126 zajíců  

a 43 koroptví. V období po roce 1950 kdy docházelo ke kolektivizaci zemědělství, bylo i právo 

vykonávat myslivost, a tedy i držet loveckou zbraň ze strany úřadů zneužíváno k nátlaku na některé 

občany, aby vstoupili do družstva. Myslivost byla tehdy řízena direktivně z Okresního národního 

výboru a to i v usměrňování členské základny. Do mysliveckých organizací vstupují zájemci z měst, 

v našem případě z Lanškrouna. Tím získala tato zájmová činnost lidovou základnu, 

 kterou si od té doby zachovala až do současnosti. V MS za tuto dobu prošla řada členů 

z Lanškrouna, připomeneme za všechny aspoň pana V. Duška a zvláště p. Jaroslava Hanáka.  

který v našem MS vykonával funkci mysliveckého hospodáře řadu dlouhých let.  
 

V roce 1962 byl přijat nový zákon o myslivosti, který mění právo pronajímat honitby, takže novými 

pronajímateli se stávají největší uživatelé zemědělských pozemků, tj. JZD a státní statky.  

Znovu se mění názvy, zaniká česká myslivecká jednota a nově ustaven Český myslivecký svaz.  

Taktéž Lidové myslivecké společnosti se převádějí na Myslivecká sdružení. NA základě nového 

územního uspořádání zaniká ONV Lanškroun a nadále je myslivost řízena ONV Ústí nad Orlicí. 

K další významné změně dochází po roce 1980, probíhá zvětšování půdních celků,  

které již ve většině případů přesáhly hranice katastrů obcí, si to vynutilo i změny v pronájmu 

honiteb. Došlo k jejich zvětšení a částečnému sjednocení mysliveckých sdružení.  

Honitba MS Žichlínek má od té doby 1500 ha a obsahuje katastrální území obce Žichlínek a části 

k. ú. Lubník, Sázava a Lanškroun. V letech 1980 až 1984 vybudovali členové MS z bývalé kolny  

a kulečníku u hostince novou klubovnu. Akci financoval tehdejší MNV, ale rozhodující práci odvedli 

myslivci. Prostory klubovny a kuchyně později obecní úřad rozšířil a zrekonstruoval o sociální 

zázemí, čímž vzniklo zařízení, které s navazujícím společenským sálem umožňuje nejen klubovou 

činnost, ale i pořádání větších společenských akcí. Lze říci, že takové zařízení se nevyskytuje nikde 

v okolí, myslivcům, bývalému MNV a obecnímu úřadu za něj patří dík žichlínských občanů.  
 

Zatím k poslední změně došlo po roce 1989 a zjednodušeně se dá říci, že i pro myslivost skončily 

tzv. socialistické podmínky a byly znovu zavedeny podmínky kapitalistické. Jako první zaniká právo 
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uživatelů půdy pronajímat honitby a toto přechází na vlastníky půdy. Nový zákon umožňuje znovu 

pronájem a provozování soukromých honiteb.  
 

V roce 2001 vychází další zákon, který stanoví podmínky pro transformaci víceméně živelně 

vzniklých honebních společenstev, které na základě této transformace mohou na pozemcích svých 

členů, vlastníků buď sami právo myslivost provádět, nebo tyto sdružené pozemky pronajímat 

mysliveckým sdružením nebo i soukromníkům. 
 

Honební společenství i myslivecká sdružení jsou dle tohoto zákona právnickými osobami. 

Transformační proces a uzavření nové nájemní smlouvy probíhalo v roce 2001 – 2002 i v naší obci. 

Vyžádal si mnoho práce i času, protože se všemi vlastníky se muselo začlenění do honebního 

společenstva jednotlivě projednat. Celý proces transformace, při kterém největší díl odvedli členové 

MS, zejména nutno poděkovat p. Václavu Richtrovi st. za náročnou administrativní práci, byl završen 

valnou hromadou honebního společenstva konanou 9. 11. 2002 na sále v Žichlínku,  

kde byly schváleny stanovy HS a podmínky pro uzavření nájemní smlouvy s mysliveckým sdružením.  
 

Je nutné poznamenat, že podmínky pro volně žijící zvěř se za posledních 40 – 50 let rozvojem 

zemědělské výroby a hlavně uplatněním velkoplošného hospodaření na půdě zásadně změnily.  

Tyto podmínky jsou zvlášť nepříznivé pro drobnou zvěř, takže téměř vymizely koroptve a nedaří 

se ani udržet početní stavy bažantů a zajíců. Na druhé straně tyto podmínky vyhovují zvěři srnčí, 

velké plochy řepky a kukuřice přivedly do naší honitby černou zvěř. Jak jsme již uvedli v úvodu  

je lov pro členy MS jen malou odměnou za celoroční práci při péči o zvěř v neposlední  

za jejich práci při zlepšování životního prostředí. V současné době má MS Žichlínek 19 členů.  

Jeho činnost řídí 5-ti členný výbor, předseda Václav Richtr ml., myslivecký hospodář Pavel Studený 

a členové výboru Jaroslav Kobza, Pavel Ruml a Pavel Zemach. Nadřízeným úřadem je pro honební 

společnost i MS, od 1. 1. 2003 pověřený Městský úřad Lanškroun.  

 

SPOLEČENSKÝ ŽIVOT, KULTURA A SPORT 

V obou letech společenský život probíhal víceméně v zaběhnutých zvyklostech. Svoji tradici mají 

společenské plesy, akce pro děti pořádané ve spolupráci obce s místní školou a postupně si získává 

své místo i žichlínská pouť, které se účastní stále větší občanská veřejnost. Sportovní činnost je trvale 

na dobré úrovni. V krajských i okresních soutěžích v odbíjené byly zapojeny 3 družstva mužů  

a 3 družstva žen včetně kadetek. Družstvo mužů „A“ obsadilo v krajském přeboru 2. místo a ženy 

se umístily v krajském přeboru na 1. místě a přestoupilo do KPI. 

 

STATISTIKA 

V letech 2001 – 2002 byly kolaudovány tyto rodin. domy: 

Zdeněk Javorek čp. 230 

Martin a Světla Kuřovi  čp. 252 

Dušan a Petra Břízovi  čp. 251 

Jiří a Hana Krňávkovi  čp. 248 

Jiří a Marcela Vernerovi  čp. 250 

Jan a Radka Divíškovi  čp. 245 

 

V roce 2001 se narodilo 7 dětí, 2 dívky a 5 chlapců. 

V roce 2002 se narodilo 9 dětí, 4 dívky a 5 chlapců. 
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V roce 2001 zemřeli: 

Marie Přikrylová čp. 46 

Karel Ješina  čp. 75 

Marie Černohousová čp. 58 

Věra Marešová  čp. 201 

Eva Bouchalová čp. 94 

 

V roce 2002 zemřeli: 

Ludmila Mildová čp. 237 

Vlasta Novotná čp. 5 

Jitka Kučerová  čp. 109 

Karel Jakeš  čp. 60 

 

Protože jako přežitek byla zrušena povinnost občanů zaevidovat svůj pobyt v obci, není přehled  

o tom, kolik ve skutečnosti občanů v obci žije a bydlí. Vzhledem k tomu, že však máme větší počet 

narozených než zemřelých a v obci se staví a stěhují se k nám i občané z jiných míst, je téměř jisté, 

že Žichlínek má stálý přírůstek obyvatel. Evidenčně žije v obci trvale 803 obyvatel. 
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2003 – 2004 
 

POLITICKÁ SITUACE: 

V roce 2003 skončilo druhé volební období presidenta Václava Havla, který odstoupil k 1. únoru 

tohoto roku. Po marných snahách parlamentu a senátu zvolit nového presidenta ve dvou volbách 

však neuspěl žádný z kandidátů. Dne 28. února 2003 proběhla tedy třetí volba presidenta. 

Kandidujícími byli Václav Klaus a Jan Sokol. Presidentem se po třetí volbě stal p. Václav Klaus.  
 

O tři měsíce později, a to 28. května navštívil pan president Václav Klaus v rámci návštěvy 

Pardubického kraje město Lanškroun. Zde navštívil firmu AVX a poté promluvil k občanům  

na lanškrounské radnici. 
 

Ve dnech 13. – 14. června 2003 proběhlo referendum o vstupu ČR do Evropské unie. K volbám 

se dostavilo celkem 55,2% voličů, z toho pro vstup do EU bylo 77,33%. V naší obci volilo 64,3% 

voličů. O rok později, v červenci r. 2004 podala dosavadní vláda demisi. Sestavením nové vlády  

byl pověřen p. Stanislav Gross. Nová vláda byla sestavena v koalici ČSSD, KDU – ČSL, US DEU. 
 

Na podzim ve dnech 5. – 6. listopadu 2004 se uskutečnily volby do 1/3 senátu a krajských 

zastupitelstev. O týden později, ve dnech 12. – 13. listopadu proběhlo kolo druhé. 

Za volební obvod Ústí nad Orlicí uspěla ing. Ludmila Müllerová. 
 

Dne 26. října 2004 na místním sále a myslivecké klubovně proběhlo jednání okresní agrární komory 

za účasti ministra zemědělství Palase, náměstkyně ministra sociálních věcí ing. L. Müllerové  

a poslanců parlamentu ČR p. Martínka a p. Váni. 

 

Ve zmíněných letech se ve světě událo několik tragédii. Za zmínku stojí tragická nehoda amerického 

raketoplánu COLUMBIA, který při vstupu do atmosféry při přistávacím manévru shořel. K nehodě 

došlo 1. února 2003 a o život přišlo 7 kosmonautů. 
 

V měsíci dubnu a květnu téhož roku propuká ve světě infekční choroba SARS, která postihuje 

především Čínu a jihovýchodní Asii. 
 

V roce 2004 byly spáchány bombové atentáty na tři nádraží v centru Madridu, kde bylo cca 1500 

zraněných osob a nejméně 186 osob usmrceno. K tomuto útoku se přihlásila teroristická skupina 

Al KAIDA, původce teroristického útoku na USA. 
 

Koncem měsíce prosince stejného roku došlo i k ničivému zemětřesení v moři v oblasti 

jihovýchodní Asie a následkem přívalových vln TSUNAMI přišlo o život cca 180 000 lidí. 

 

POČASÍ: 

Rok 2003 provázelo velmi rozmanité počasí. Začátkem nového roku byla zima mírná a napadlo 

málo sněhu. Díky teplému počasí hrozily i povodně. V únoru udeřily velké mrazy (- 26 °C). Mrazivé 

počasí trvalo ale pouze do konce února a již od března přetrvávalo počasí teplejší. Dny byly slunné 

a teploty se vyšplhaly až k + 19°C. Začátek dubna však přinesl prudké ochlazení a souvislou vrstvu 

sněhu. Léto se naopak vyznačovalo stálými vysokými teplotami (až 36 °C) a extrémním suchem. 
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Zimní období bylo opět mírné. V roce 2004 bylo počasí až do května v normále, bez větších výkyvů. 

Koncem měsíce května však došlo k výraznějšímu ochlazení a proletoval občas i sníh. Léto bylo 

chladné s častými přeháňkami avšak i přesto, se tento rok vyznačoval extrémním suchem.  

Začaly dokonce vysychat některé studně. V měsíci říjnu a listopadu se teplota stále držela 

v průměru okolo 15°C.  

 

ROZVOJ OBCE: 

I v těchto letech se nadále pokračovalo v akcích, které vedly k dalšímu rozvoji obce a ke zlepšení 

života v obci.  

Na popud vedení družstva se ve spolupráci s obcí vyvíjela myšlenka na výstavbu suchého „Poldru“ 

na rychnovských lukách. 

Po přípravných schůzích a jednání mezi zástupci obce a ZOD si myšlenku nakonec převzal budoucí 

investor celé akce – Povodí Moravy Brno. Byly zahájeny práce na úvodní studii. Veřejnost a vlastníci 

pozemků byli informováni osobně i z médií.  

V souvislosti s připravovanou a projektovanou stavbou „Poldr Moravská Sázava – Žichlínek“  

byly pozemkovým úřadem ÚO zahájeny práce na dokončení kompletních pozemkových úprav  

na celém katastru obce Žichlínek. 

Od roku 2003 začaly fungovat webové stránky obce Žichlínek, na jejíchž přípravě se podílel  

p. starosta J. Šebrle ve spolupráci s p. Milanem Hrubým z grafického studia 555 se sídlem 

v Lanškrouně. 
 

V měsíci březnu 2003 proběhla pokládka kanalizace v „Pískovně“ před Pavlíčkovými. Došlo k opravě 

veřejného osvětlení u tělocvičny a rozšíření veřejného osvětlení v „Pískovně“. 20. listopadu  

byl položen kabel veřejného osvětlení i na žichlínské nádraží. Dále pak bylo provedeno zpevňování 

místních komunikací. Byla provedena i oprava hlavní silnice v úseku od Lanškrouna po Rawelu 

v nákladu cca 7000000 Kč z rozpočtu Pardubického kraje. 
 

Také byl připojen veřejný rozhlas od domu čp. 30 směrem k Syrovým přes hlavní silnici  

a Moravskou Sázavu. 
 

Největší investicí při výstavbě v obci bylo vybudování fotbalového hřiště, které se nachází nad místní 

základní školou. Pěkně střižená fotbalová plocha o velikosti 53 x 96 m má také výborné zázemí,  

kde nechybí ani společenská místnost. Obec vynaložila na stavbu fotbalového areálu částku 

1 650 000 Kč ze svého rozpočtu, dvousettisícovou investicí se podílel Pardubický kraj. 
 

Nadále pokračovali i práce na rekonstrukci budovy fary čp. 1 a to přestavbou na rodinný dětský 

domov.  
 

Došlo také k drobným opravám omítek, podlah a elektroinstalace na budově čp. 2, kde se začala 

připravovat místnost (bývalé kampeličky) pro přemístění knihovny. V bývalé knihovně byli následně 

zahájeny stavební práce na vybudování lékařské ordinace. V čp. 2 v patře proběhla rovněž výstavba 

malometrážního bytu. 
 

K nečekaným stavebním pracem a opravám došlo také v místní ZŠ, kde byla provedena komplexní 

oprava střechy nad přístavbou a zabezpečení schodišťového prostoru, neboť byla narušena statika 

školy. Došlo i k opravě podlah, k úpravě kabinetu a zřízení nové sborovny. Po dobu rekonstrukce 
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byla ZŠ a MŠ dočasně přestěhována do náhradních prostor, které byly obcí poskytnuty.  

Celkové náklady na opravu školy činily cca 1 000 000 Kč. 
 

V letním období v roce 2004 byla provedena oprava pohostinství čp. 63, která se týkala úprav 

skladu, sociálního zázemí, podlah, topení a rozvodu vody. 
 

Pro JSDHO byla vybudována tréninková plocha pod novým fotbalovým hřištěm.  
 

Na podzim pak byli zahájeny práce na stavbě „Infrastruktura pro 6 rodinných domů „ v „Pískovně“. 

 

 

HOSPODÁŘSKÝ VÝVOJ: 

Ve firmě Asanace proběhly v měsících listopadu a prosinci 2003 nucené porážky a likvidace téměř 

900 krav nakažených BSE – zemědělských podniků ze Semilska, Jičínska, Královéhradecka  

a Liberecka. Porážku provedli pracovníci speciální čety z Hradce Králové, pomocí mobilního 

zařízení. Celá záležitost stát přišla zhruba na 35 milionu korun. ČR dosud vyšetřila na BSE 470 000 

zvířat. 
 

Firma Rawela uskutečnila v r. 2004 výstavbu nové výrobní haly v areálu firmy. Při její výstavbě 

tragicky zahynul jeden řemeslník  
 

ZOD. Činnost družstva, ale i celého zemědělského sektoru je i nadále ovlivňována nadbytkem 

zemědělské a potravinářské produkce v Evropě. Tato situace neumožňuje orientaci tradičního 

zemědělství ke dříve jasné vizi o zvyšování výroby, produkce a soběstačnosti. Členstvím v EU  

a působením ve středoevropském prostoru je zemědělská prvovýroba svazována direkcemi, limity 

a kvótami. Rozhodujícím faktorem pro budoucí období bude přizpůsobit se a dokázat se orientovat 

ve složitém systému dotací, subvencí a státní podpory. 

Počet pracovníků v ZOD cca 315 osob. 

ZOD nastal problém s nedostatkem skladovacích kapacit i s počtem dobytka. 

Obhospodařování zemědělské půdy bylo celkem 6922 ha, z toho orné půdy 6033 ha. Rekordní 

byly výnosy obilovin, olejnin a cukrovky. V důsledku nadvýroby zemědělské produkce všeobecně 

výrazně klesly prodejní ceny. 
 

 Výnosy pšenice - 7,67 t/ ha 

  řepka  -  4,47 t/ ha 

 Osev pšenice 875 ha, sklizeň 8987 t. 

 Osev cukrovky 240 ha, sklizeň 13371 t. 
 

Potíže přetrvávají i s prodejní cenou jatečních zvířat. Naproti tomu pokračoval meziroční nárůst 

produkce chovu skotu. Stav skotu – 4 174 ks, stav krav 2031 ks. Bylo dosahováno zvyšování 

užitkovosti dojnic. V dodávkách mléka se družstvo dostalo nad stanovený limita hledá se cesta buď 

limit pracně a složitě navýšit nebo snížit počet chovaných dojnic. Za období 1. 4. 2003 – 31. 3. 

2004 celkový objem nadojeného mléka – 12 350047 l. Denní dojivost – 17,36 l. Vykupovaná cena 

mléka je 8,50 Kč za jeden litr. 
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KULTURNÍ A SPOLEČENSKÝ ŽIVOT 

V naší obci dobře pracují místní zájmové složky, které vyvíjí bohatou kulturní, společenskou  

i sportovní činnost. Obec Žichlínek je zapsána do podvědomí veřejnosti úspěchy volejbalových 

oddílů, fotbalistů a jejich účasti v malé kopané. Ani v tomto období tomu nebylo jinak.  

V dubnu 2003 byla zahájena lanškrounská liga v malé kopané za účasti 9ti mužstev lanškrounska. 

Vítězem se stal zkušený tým Žichlínek A.  
 

V srpnu 2003 proběhl na místním hřišti turnaj v minikopané. I zde byla dobrá účast nejen mužstev 

(12), ale také diváků. Oddíl TJ Žichlínek se umístil na 1. místě. Nesmíme opomenout ani Turnaj 

veteránů v malé kopané, který se uskutečnil na lanškrounské Střelnici. Po loňském 3. místě  

se podařilo zvítězit mužstvu Žichlínek A, které hrálo ve složení Motl Jan, Bříza Pavel, Filip Radovan, 

Bambušek Jiří, Richtr Pavel, Matějka Josef, Zachař Petr. 
 

V roce 2004 proběhlo několik sportovních událostí nejen v naší obci. V srpnu se uskutečnily  

OH v Aténách. Za zmínku stojí i 68. ročník MS v ledním hokeji, které se uskutečnilo v Praze  

a v Ostravě. Rovněž se konalo ME ve fotbale, kde naši reprezentanti získali bronzové medaile  

za výborné výkony v základní skupině. Prohra v semifinále proti budoucím šampiónům z Řecka 

v poslední vteřině prvního prodloužení nás připravila o finálový zápas. 

 

Sbor dobrovolných hasičů 

Členové sboru se nadále účastní hasičských soutěží. Dobře si v poslední době vedli zejména mladí 

hasiči a dorostenci, ti získali v okresním kole jarní soutěže 2. místo a zajistili si tak postup  

do krajského kola. V krajském kole skončili na 6. místě. Sbor dobrovolných hasičů se dále stará  

o techniku a jsou v obci aktivní součástí kulturního a společenského dění. Pořádají se tradiční 

hasičský ples a vinobraní. 

 

Myslivecké sdružení 

Hlavní činností mysliveckého sdružení je samozřejmě myslivost, ale i rybářství. Každoroční výlov 

rybníka se stal již samozřejmostí. MS se účastní také na výsadbě okrasných stromů a keřů. Nová 

výsadba se uskutečnila u fontány před myslivnou a v oblasti za ZOD. Dále pak byla u kostela 

vysazena nová lípa, neboť původní lípa padla při bouřce v r. 2002. 

 

ZŠ 

Základní a mateřská škola prošla v tomto období drobnými změnami. V roce 2003 byl vyhlášen 

konkurz na ředitele místní ZŠ a v konkurzním řízení byla vybrána a následně jmenována  

Mgr. Radimíra Divíšková. ZŠ, MŠ, ŠJ v tomto roce přešla do právní subjektivity, zřizovatelem se stala 

obec Žichlínek. Počet dětí v ZŠ a MŠ je cca 100 dětí. 

ZŠ a MŠ pořádají různé mimoškolní akce, jako je tradiční Slavnost světýlek, Mikulášská besídka, 

Dětský karneval, Veselé odpoledne a Spaní ve škole. 

 

Společenský život proběhl zejména ve znamení tradičních plesů. V r. 2003 se jich uskutečnilo 6, 

z nichž čtyři uspořádala naše obec MS, TJ, KDU – ČSL, Hasiči). Nesmíme opomenout ani  

Rybí hody, Vinobraní, Poslední leč. 
 

V r. 2004 se již uskutečnilo 7 plesů. V adventním čase mohli občané navštívit vánoční koncert 

brněnské skupiny Gajdoši pod vedením p. Jindřicha Hovorky, pořádaný ODS ve spolupráci s obcí. 
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V místním pohostinství skončil p. Ruml a novým nájemcem se stal p. Radovan Filip, kterého 

zastupitelé obce vybrali v konkurzním řízení. 
 

Ve dnech 26. 6. – 27. 6. proběhly pouťové oslavy s připomínkou 700 let od založení obce. 

K tomuto výročí se uskutečnila taneční zábava, ta však měla malou účast. Dále pak i výstava fotografií 

a činnosti složek na klubovně MS, také tradiční pouťový fotbal. Nechyběly ani ukázky kynologie, 

modelů letadel a zásahu hasičů. Místní ZŠ ve spolupráci s MŠ u této příležitosti uspořádala Den 

otevřených dveří, kde se občané měli možnost podívat do budovy školy shlédnout kroniky a 

fotodokumentaci ZŠ. 

 

 

STATISTIKA 

Závěrem pravidelná statistika nově kolaudovaných rodinných domů v r. 2003: 

Jindřich a Milena Skaličtí čp. 229 

Milan a Andrea Šemberovi čp. 258 

p. Milan Hudec   čp. 249 

manželé Pavlíčkovi  čp 254 

p. Ryšavý   čp. 234 
 

V r. 2004 

p. Petr Špirka   čp. 246 

p. Radek Pospíšil  čp. 262 
 

Počet evidovaných obyvatel v obci v r. 2003 - 812 osob. 

Počet evidovaných obyvatel v obci v r. 2004 - 817 osob. 
 

V roce 2003 se narodilo celkem 13 dětí, z toho 7 dívek a 5 chlapců 

V roce 2004 se narodily pouze 3 děti, z toho 2 dívky a 1 chlapec 
 

V roce 2003 zemřeli: 

Miroslav Bačo  čp. 161 

Františka Faltová čp. 157 

Marie Fousková čp. 128 

Jaroslav Motl  čp. 30 
 

V roce 2004 zemřeli: 

Petr Wendlig  čp. 172 

Jan Mrázek  čp. 53 
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2005 
 

SITUACE VE SVĚTĚ: 

Rok 2005 byl nejen ve znamení teroristických útoků po celém světě, ale i rokem živelných pohrom. 

V Londýně bylo při třech explozích v metru a v jednom autobuse zabito nejméně padesát lidí  

a dalších 700 zraněno. Začátkem roku se museli obyvatelé jihovýchodní Asie potýkat s následky 

jedné z nejhorších živelných pohrom v lidských dějinách – zemětřesením a vlnou tsunami.  
 

U pobřeží Sumatry došlo koncem března taktéž k zemětřesení o síle 8,2 stupně. Obavy seizmologů 

ze vzniku vlny tsunami se nepotvrdily, zemětřesení si však vyžádalo přibližně 900 lidských životů. 
 

Na jihu Spojených států způsobil hurikán Katrina na konci srpna obrovské škody.  

Došlo zde k protržení ochranných hrází u města New Orleans a město bylo zcela zaplaveno vodou 

z oceánu. Odhadovaný počet obětí byl kolem 1300. Hurikán Katrina byl označen za „největší civilní 

technickou katastrofu v historii USA“. 
 

V říjnu roku 2005 byl nalezen výskyt nebezpečného viru ptačí chřipky H5N1 v Turecku  

a Rumunsku, v obou případech varianta přenosná na člověka. Evropa proti tomuto viru zahájila 

opatření. 
 

2. dubna 2005 v Římě zemřel ve věku 84 let papež Jan Pavel II. Na jeho poslední cestě ho přišlo 

vyprovodit desítky hlav států a statisíce poutníků. Byl pohřben v bazilice svatého Petra ve Vatikánu. 

19. dubna 2005 byl zvolen nový papež Benedikt XVI., vlastním jménem Joseph Ratzinger. 

 

 

POLITICKÁ SITUACE U NÁS 

Předseda KDU – ČSL M. Kalousek vyzval 19. února premiéra Stanislava Grosse k demisi, neboť 

premiérova finanční aféra ohrožovala důvěryhodnost vlády. St. Gross však možnost své rezignace 

odmítá. Po šesti týdenním jednání o demisi dne 25. dubna 2005 předal premiér St. Gross do rukou 

presidenta Václava Klause demisi. Téhož dne byl presidentem jmenován nový premiér,  

kterým se stal Jiří Paroubek (ČSSD) a byla rovněž jmenována nová vláda. V osmnáctičlenném týmu 

premiéra J. Paroubka byli dosazeni pouze čtyři noví ministři. Jedním z nováčků se stala žena. 

Paroubkův kabinet tak má v historii českých vlád nejvíce žen. 
 

24. července 2005 v Masarykově onkologickém ústavu v Brně zemřel ministr kultury Pavel Dostál 

(ČSSD). Novým ministrem se stal Vítězslav Jandák.  
 

Ke dni 12. října president V. Klaus odvolal na návrh předsedy české vlády J. Paroubka ministryni 

zdravotnictví Miladu Emmerovou. Vedením resortu byl dočasně pověřen ministr sociálních věcí  

Z. Škromach. Poté se stal ministrem zdravotnictví David Rath. Ten 10. listopadu uvalil nucenou 

správu na Všeobecnou zdravotní pojišťovnu. Důvodem bylo neplnění zákonných povinností VZP  

a narůstání jejího dluhu cca 10 mld Kč. Nuceným správcem byl jmenován Rathův náměstek Antonín 

Pečenka. 
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POČASÍ 

Začátek ledna 2005 byl teplý. Teploty přes den se pohybovaly kolem + 10°C. Padnul i teplotní 

rekord za posledních 250let + 14,2°C. Již třetí lednový týden přinesl souvislou sněhovou pokrývku. 

Ve dnech 30. 1. – 4. 2. byly vydatné sněhové přeháňky každý den. Na Labské boudě v Krkonoších 

bylo naměřeno 335 cm sněhu, což byla dosud nejvyšší naměřená sněhová pokrývka v ČR.  

Od 1. února bylo počasí mrazivé – 21°C. V druhé polovině března došlo k mírnému oteplení  

a v noci ze 17. 3. na 18. 3. déšť rozpustil veškerou sněhovou nadílku. Došlo tím ke zvednutí hladiny 

řek. Byla naměřena nejvyšší hladina vody od doby povodní v roce 1997. Voda v Žichlínku se rozlila 

z koryta. 18. března byl vyhlášen druhý stupeň povodňové aktivity. Voda nezpůsobila škody  

na majetku v obytných prostorách. Druhý den voda opadla.  

Pěkné počasí přišlo už na přelomu března a dubna. Koncem měsíce května bylo velmi teplo, 

můžeme mluvit o tropických vedrech. Letní měsíce byly průměrné, počasí se střídalo.  

Srpen však byl deštivý a chladný. Podzim byl teplý, suchý, první chumelení přišlo až ve druhé 

polovině listopadu. 

 

 

HOSPODÁŘSKÝ VÝVOJ 

Asanace 

V únoru v Asanaci Žichlínek došlo k porážce 340 ks dobytka z farmy Agro Okluky  

v Dolním Němčí, kde bylo nalezeno zvíře nakažené nemocí šílených krav. Byl to již šestnáctý 

zaznamenaný případ BSE. Koncem února navštívily dva inspektoři z EU firmu Asanace,  

zabývající se likvidací živočišných odpadů. V podniku již bylo kvůli tzv. nemoci šílených krav (BSE) 

zlikvidováno přibližně 2000 kusů dobytka a další stovky ještě budou následovat. Emisaři se zajímali 

o stav a označení druhů svozové a dopravní techniky. Prověřovali průběh dezinfekce, postupy  

při příjmu živočišného materiálu a stav likvidační linky. Návštěva skončila kontrolou odbytu 

masokostní moučky, která míří ke spálení do cementáren. Kontrola se zaměřila na provoz  

i dokumentaci. Žádné závažné problémy však nebyly zjištěny. 

 

ZOD 

Zemědělsko – obchodní družstvo se zaměřuje na zemědělskou výrobu, zpracování zemědělských 

produktů, výrobu krmiv, výrobu a opravy zemědělských strojů. ZOD v roce 2005 hospodařila  

na 6931 ha zemědělské půdy, z toho je 6033 ha orné půdy. Oproti roku 2004 je to mírný nárůst. 

Počet zaměstnanců v družstvu je 286, z toho je 118 pracujících členů družstva. 168 zaměstnanců. 

Rostlinná výroba byla postižena nepřízní počasí, byly prováděny zaorávky cukrovky. Hektarové 

výnosy zemědělských plodin byly ale dobré. Špatná však byla nákupní cena. Z vybraných ukazatelů 

hospodaření například osev pšenice na 903 ha a výnos 6,41 t/ha. Stav skotu v roce 2005 – 4295, 

prasat 12 954. 

 Investice: byl zakoupen traktor John Deer 8520, čelní nakladač, přepravník zvířat Daewoo 

Avia, 2 ks sběrných vozů, konvektomat a sila na skladování obolí. 

 

 

ROZVOJ OBCE 

K největším investicím a opravám v roce 2005 patřily opravy místní základní školy. V jarních 

měsících zde byly dokončeny opravy stropů. Dále zde došlo k rekonstrukci sklepních prostor, 
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ze kterých byly vytvořeny nové šatny. Bylo i opraveno schodiště a rozšířeno ústřední vytápění  

ve sklepních prostorách. Celkové náklady činily cca 1 650000 Kč. V kuchyni při ZŠ bylo z části 

obnoveno vybavení pracovních stolů a dřezů.  
 

Z finančních prostředků Pardubického kraje byl opraven druhý úsek silnice III./36810 a to od firmy 

RAWELA po pohostinství u Filipů. První etapa se uskutečnila v roce 2004. Dále proběhly opravy  

i některých místních komunikací na nichž byl položen asfaltový koberec – cesty k čp. 77, 90, 117, 

218 a kolem zahrady mateřské školy. V roce 2005 probíhaly komplexní pozemkové úpravy obce. 

V Pískovně byly dokončeny inženýrské sítě pro šest rodinných domů.  
 

Dále pak v budově čp. 2 byla dokončena výstavba garsoniéry. Ani místní tělocvična nebyla 

opomenuta, byla zde opravena zeď u terasy, která byla obložena dřevěnými palubkami.  

Správcem tělocvičny se stal p. Aleš Holubář. V listopadu byl slavnostně otevřen nově vybudovaný 

22 km dlouhý úsek železniční tratě mezi Třebovicemi a Krasíkovem. V Žichlínku byla dokončena 

stavba koridoru a úpravy vlakové zastávky v prostoru ČD. 

 

KULTURNÍ A SPOLEČENSKÝ ŽIVOT 

Společenský život na začátku roku zahájila v obci plesová sezóna. 

8. 1. – ples lidovců 

21. 1. – ples sportovců 

5. 2. – ples myslivců 

18. 2. – ples hasičů 

26. 2. – ples ORPA, výtěžek z plesu byl věnován na oblasti postižené vlnou tsunami.  

Proběhla také tradiční Tříkrálová sbírka, ve které bylo vybráno 18 952,50 Kč. Velkému ohlasu  

se těšil dětský karneval, který pořádala ZŠ a MŠ ve spolupráci s unii rodičů.  

Po zdárném dokončení rekonstrukce školy byli otevřeny dveře školy široké veřejnosti.  

Návštěvníci mohli shlédnout prostory mateřské i základní školy a zavzpomínat na svá školní léta  

při prohlížení kronik a fotografií. Ve školní jídelně na ně čekalo malé občerstvení v podobě koláčků 

a kávy. Tato akce se těšila velkému zájmu. 
 

V měsíci červnu proběhly oslavy spojené se vznikem sboru dobrovolných hasičů naší obce,  

kteří připravili pro děti Veselé odpoledne. Účastníci zde mohli shlédnout ukázku hasičské techniky. 
 

19. června byl slavnostně otevřen rodinný domov dětský domov. Rekonstrukce a přístavba fary, 

objektu vedle kostela začala v roce 2004. Prostor slouží potřebám rodinného dětského domova. 

Slavnost začala beach volejbalovou show, poté setkáním některých osobností, hudbou, zpěvem  

a diskotékou. Druhý den se v kostele sv. Jana Křtitele konala mše svatá a posvěcení rodinného 

domova. Byla zasazena lípa. vše zakončil benefiční koncert Lucie Bílé v Lanškrouně. Další červnovou 

akcí byla pouť, na které byl tradičně malý zájem ze strany občanů. Nesmíme opomenout  

ani podzimní výlov rybníka, který se konal 25. října. Bylo vyloveno 16q ryb. 
 

Dále pak proběhlo tradiční vinobraní, které uspořádali členové sboru dobrovolných hasičů. Poslední 

společenskou akcí roku byla poslední leč, úlovkem bylo 52 zajíců. Poté večer na sále proběhla 

zábava s velkou účastí návštěvníků.  
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HASIČSKÝ SBOR 

Zásahová jednotka má 25 členů. Je zařazena do kategorie JPO III. Každý člen je proškolen pro práci 

u požárů a živelných pohrom. Členové zásahové jednotky jsou vybaveni zásahovým oblekem, 

botami a ochrannou přilbou.  

Technika SSDH: požární automobil CAS 25, Avia 31, požární stříkačka PS 12, plovoucí motorová 

stříkačka PS 8, vysílačky, motorová pila.  

V roce 2005 zasahovali u dvanácti událostí. 

 

 

SPORT 

Rok 2005 byl příznivý k naší lyžařce Šárce Záhrobské, která získala na MS v Itálii bronzovou medaili 

ve slalomu. Je to teprve historicky druhá ženská medaile v tomto sportu. 28. dubna bylo zahájeno 

MS v ledním hokeji. Česko se stalo mistry světa poté, co porazili mužstvo Kanady 3:0. Na třetím 

místě skončilo Rusko.  
 

Tradiční Lanškrounská liga v malé kopané probíhala v měsíci červnu, srpnu a září. Vítězem se opět 

stalo mužstvo ze Žichlínku. V srpnu začala fotbalová soutěž. Žichlínek reprezentovali mužstva 

mladších žáků, starších žáků, dorostu a mužů. S tréninkem však začínají i ti nejmladší žáci. 

 

 

Závěrem zápisu pravidelná statistika za rok 2005 
 

Obyvatelstvo: 

V obci je evidováno 281 adres. K trvalému pobytu je přihlášeno 858 obyvatel, z toho 109 chlapců, 

334 mužů, 86 dívek a 329 žen. 
 

Narození: 

V tomto roce se narodilo 7 dětí, z toho 5 chlapců a 2 dívky. 

Jan Postřehovský čp. 100 

Tomáš Ivánek  čp. 130 

Tomáš Dařílek  čp. 117 

Jan Motl   čp. 103 

Nela Hösová  čp. 67 

Lukáš Urbánek  čp. 268 

Natálie Štraufová čp. 8 
 

 

Úmrtí 

Naši obec navždy opustili 

Františka Dušková čp. 32 

Apolena Filipová čp. 32 

Anna Pospíšilová čp. 162 

Marie Mikulová  čp. 91 

Ladislav Pospíšil čp. 131 

Václav Richtr  čp. 92 

Jaroslav Vybíral  čp. 142 

Božena Vybíralová čp. 142 
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Kolaudované domy 

V roce 2005 byly zkolaudované pouze 4 domy 

 Martin Smékal  čp. 132 

 Marie Křivohlávková čp. 266 

 Ing. Richard a Ing. Marie Adamovi čp. 101 

 Radek Pospíšil   čp. 262 

 

 




